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Murtaza 
Karanfi l

Karanfi l Group Yönetim Kurulu Başkanı

İHRACATTA
HEDEF

BÜYÜTTÜK
Küresel ekonomiyi tehdit eden pandemi krizine 

rağmen, yatırıma ve ihracata hız kesmeden 
devam ettiklerini açıklayan Murtaza Karanfi l, 
EKOVİTRİN’e verdiği özel röportajda; “Libya, 

Cezayir ve Ortadoğu’ya olan ihracatımızı yüzde 
50 oranında artırarak 100 milyon doların üstüne 

çıkarmayı hedefl iyoruz” dedi.
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TÜRKİYE, 2021’DE DİJİTAL TEKNOLOJİ VE 
İHRACATLA BÜYÜMEYE ODAKLANMALI 

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

C ovid-19 pandemisinin küresel ekonomiye büyük 
bir darbe vurduğu şüphesiz. Ancak bu krizin de 
sonu gelecek. Küresel ekonomi, özellikle dijital 

teknolojiyle birlikte yaşanan dönüşümle yeni bir yapı-
lanmaya gidiyor. Türkiye, bu dönüşümün gerisinde kal-
mamalı.  Geçtiğimiz aylarda Ekovitrin’de yayımlanan 
bir söyleşide Sanayi ve Teknoloji Bakan Yardımcısı Ha-
san Büyükdede, bu dönüşümün altyapısını oluşturduk-
larını ayrıntılı bir şekilde anlatmıştı. Bilgi ve veri, küre-
sel sermayenin en önemli kaynağı haline geliyor. Her 
birinin marka değeri Türkiye’nin neredeyse yıllık milli 
gelirine denk gelen Facebook, Google, Amazon, Ali Baba 
gibi dünya bilişim ve e-ticaret devleri, Covid-19 pande-
misinin ardından dünyaya hükmedecek sistemin alt-
yapısını da inşa ettiler. Aşı çalışmaları da muhtemelen 
bu “Küresel Dijital Baronlara” hizmet sunacak olan bir 
yapılanmanın uzantısını oluşturuyor.   

Yapay zeka teknolojisine ve dijital dönüşüme ulaş-
maya çalışan değil, önüne geçen, katma değeri yüksek 
ürünler üretip, bunların ihracatını gerçekleştiren bir 
ekonomi ve büyüme modeline geçiş yapmalıyız. İhraca-
ta odaklı büyüme modeline yapılan yatırımların ekono-
miye geri dönüşü hızlı  olmaktadır. Altyapı yatırımlarına 
evet ama, toprağa gömülen paraların ekonomiye geri 
dönüşü daha uzun süre alıyor.  

Türkiye, yıllardan beri dış ticaret açığı veren bir eko-
nomiye sahip. 2020 Ocak-Ekim döneminde dış ticaret 
açığımız 40 milyar doların üzerine çıktı. Cari açık ise ilk 
9 ayda 28 milyar dolar seviyesindeydi. 30 Haziran itiba-
rıyla Türkiye’nin dış borç stoku 421,4 milyar dolar, net 
dış borç stoku 244,4 milyar dolar olarak hesaplandı. 
TCMB’nin istatistiklerine göre, rezervlerin toplam de-
ğeri 85 milyar dolar.  Dolar rezervi ise 43,7 milyar se-
viyesinde. Toplam rezervler, Aralık 2019’da 106,3 mil-
yar dolardı. Aynı dönemde 81,2 milyar dolar rezervi-
miz vardı. TCMB’nin brüt döviz rezervleri 20 Kasım’da 
3 milyar 337 milyon dolar artışla 43 milyar 711 milyon 
dolara çıktı. Brüt döviz rezervleri 13 Kasımda 40 milyar 
374 milyon dolar seviyesindeydi. Ancak yaklaşık son bir 
yıllık tabloya bakıldığında döviz rezervlerinde 41 milyar 
dolarlık bir erime göze çarpıyor. 

2019-2020 ihracat rakamlarına göz attığımızda ise 
şöyle bir tablo çıkıyor: 2019 yılı 1 Ocak-31 Ekim dönemi 
10 aylık ihracat toplamı 149,2 milyar dolardı. 2020 yılı-
nın aynı döneminde toplam ihracat 135,6 milyar dolar 
olarak gerçekleşti. 2019 yılında toplam 180,2 milyar do-
lar ihracat gerçekleştirdik. 2020 yılı sonunda bu raka-
mın 167,2 milyar dolar olarak gerçekleşmesi hedefle-
niyor. Dünya mal ihracatı toplamı 18 trilyon 350 milyar 
dolar. Türkiye’nin bu yıl sonu itibariyle hedeflediği ra-
kam 167,2 milyar dolar olduğu hesap edilirse, ülkemizin 
dünya toplam mal ihracatından aldığı pay yüzde 0,91. 
Yüzde 1 bile değil. Türkiye’nin, dünyanın en büyük ilk 10 
ekonomisi arasına girme hedefini gerçeğe dönüştüre-
bilmesi için dünya toplam ihracatındaki payını yükselt-
mesi gerekiyor.

EKONOMİDE ÇIKIŞ İHRACATLA OLUR
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, 14 Mart 

2003’de ilk defa Başbakan olduğu ve 59. AK Parti Hü-
kümetini kurduğunda Kürşad Tüzmen, Dış Ticaret ve 

Gümrüklerden Sorumlu Devlet Bakanlığı görevine ge-
tirilmişti. Tüzmen, aynı görevi 60. Hükümet dönemin-
de de sürdürdü. Türkiye’nin dış ticaret politikasının şe-
killenmesinde ve ihracatın artışında önemli rolü olan 
Kürşad Tüzmen, hiç unutmuyorum bir görüşmemizde; 
“Bakanlık yaptığım dönemde hükümet olarak ihra-
cata dayalı bir büyüme modelini benimsemiş ve 2023 
yılı için 500 milyar dolar ihracat hedefini ortaya koy-
muştuk. Bu gerçekçi ve erişilebilir bir hedefti” demiş-
ti. Kürşad Tüzmen, 500 milyar dolarlık hedefin bugün 
250 milyar dolara çekilerek yarıya indirildiğini de ifade 
ediyor. Kürşad Tüzmen’e göre, Türkiye’nin 500 milyar 
doları yakalayacak, hatta geçecek potansiyeli mevcut-
tu, ancak fırsat kaçırıldı. Kürşad Tüzmen’in şu sözleri-
nin altını çizmek gerekiyor:
“Bugün aslında ihracat artışı için ideal bir döviz kuru 
sözkonusu. Ekonomide kısır döngüden çıkışımız ih-
racat sayesinde olur, başka türlü olmaz. KOBİ’lere so-
nuna kadar destek vermek çok önemli.”

İhracatın kitabını yazacak kadar tecrübeye sahip 
olan bir bürokrat, siyaset ve devlet adamı olan Kür-
şad Tüzmen’in sözlerine tamamen katılıyorum. Türk 
ekonomisinin, Türkiye’nin büyümesi yeni bir ruhla ve 
inançla ihracat seferberliği yaparak gerçekleşecektir. 
Kürşad Tüzmen’in dediği gibi, fırsat kaçırılmış olabilir, 
ancak bu fırsatı yeniden yakalamak mümkün. Dünya-
daki bütün güçlü ekonomiler ihracatla büyüdüler. Tür-
kiye olarak biz de buna odaklanmalıyız. 

MURTAZA KARANFİL: “TİCARİ BAŞARI 
YETERLİ DEĞİL, GÖNÜL BAĞI DA KURMALI”

Karanfil Group Yönetim Kurulu Başkanı ve aynı za-
manda DEİK Türkiye-Libya İş Konseyi Başkanı olan 
Murtaza Karanfil ile özel bir röportaj gerçekleştirdik. 
Aralık sayımıza kapak konusu olan bu özel röportajda 
başarılı işadamının yaptığı açıklamaların altını çizmek 
gerekiyor. Murtaza Karanfil, küresel ekonomiyi tehdit 
eden pandemi krizine rağmen, yatırıma ve ihracata hız 
kesmeden devam ettiklerini belirtiyor. Libya, Cezayir ve 
Ortadoğu ülkelerine ihracat yapan Karanfil Group Yö-
netim Kurulu Başkanı Murtaza Karanfil, 2021 yılı itiba-
riyle ihracatlarını yüzde 50 oranında artırarak 100 mil-
yon doların üstüne çıkarmayı hedeflediklerini söylü-
yor. Murtaza Karanfil, ihracatta yakaladıkları başarının 
altında yatan ticari sırrı ise şöyle açıklıyor: “Karanfil 
Group, kurulduğu günden bu yana ticaret yaptığı Lib-
ya’nın kültürü ve sosyolojik yapısını iyi analiz etti. Bu-
nun sonucunda da Libya’da sadece ticari başarı elde 
etmedik, bir gönül bağı da kurduk. Libya ile yürüttü-
ğümüz ticari faaliyetler sonucu bugün ihracat sırala-
masında üst sıralara çıkmış durumdayız.”

Sayın Murtaza Karanfil’i ve Karanfil Group’u tebrik 
ediyorum. Türkiye’nin ihracatta elde edeceği başarıda, 
Murtaza Karanfil’in de dediği gibi ticaret yaptığımız ül-
kelerle yalnızca ekonomi köprüleri değil, aynı zamanda 
bir gönül bağı da kurmak gerekiyor.  Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan’ın dış ticaretteki vizyonunun da 
bu olduğunu düşünüyorum.

Aralık ayı ile birlikte bir yılın sonuna geldik. Co-
vid-19’un yol açtığı küresel kriz umarız 2021 yılında son 
bulur. Huzurlu ve sağlıklı günler dileğiyle… 

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Ekovitrin dergisinde yayınlanan her türlü yazı ve haber kaynak belirtilme-
den kullanılamaz. Başka kaynak veya gazeteden alıntı yazarlar ve dergi 
yazarlarına ait yazılardan dolayı Ekovitrin dergisi sorumlu tutulamaz.
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İÇİNDEKİLER
Sermaye Piyasası Kurulu (SPK) 
Başkanı Ali Fuat Taşkesenlioğlu: 

“SERMAYE 
PİYASALARINA 
OLAN TALEP 
ARTARAK 
DEVAM EDİYOR”

Karanfil Group Yönetim 
Kurulu Başkanı Murtaza 
Karanfil: 

“İHRACATTA
HEDEF 
BÜYÜTTÜK”

MÜSİAD EXPO 2020: 

ÜRETİM 
TİCARET VE 
DİPLOMASİNİN 
KALBİ

Yurtiçi Kargo Genel Müdürü 
Fatih Önyol: 

“ÜLKE 
EKONOMİSİNE 
EN ÇOK 
DEĞER KATAN 
30 ŞİRKETTEN 
BİRİYİZ”

TİM Başkanı İsmail Gülle:

“200 MİLYAR 
DOLARLIK 
İHRACAT 
HEDEFİNE 
DOĞRU 
İLERLİYORUZ”

ATİAD 
TÜRKİYE-AB
ARASINDA 
EKONOMİ 
KÖPRÜSÜ
KURUYOR

DEPOLAMA VE 
GÜMRÜKLEME

LOJİSTİK ÖZEL DOSYA

Sermaye Piyasası Kurulu 
(SPK) Başkanı Ali Fuat 
Taşkesenlioğlu, “Piyasa gö-
rünümü ve Kurul’a yapılan 
başvurular, pandemi süre-
cinin şirketlerin uzun vadeli 
planlarına önemli ölçüde 
zarar vermediğini ortaya 
koyuyor” dedi.

Pandemi sonrasında 
yapılan en büyük fuar olan 
ve hem katılımcı hem de 
ziyaretçilerden yoğun ilgi gören 
MÜSİAD EXPO 2020 başarıyla 
tamamlandı. 

Gümrükleme sürecinde 
yabancı ülkelere 
gönderilen malzemeler 
gümrük geçiş alanlarında 
birtakım işlemlerden 
geçiyor. Gümrüklemede, 
prosedüre uygun bir 
lojistik faaliyetinin 
gerçekleşmesi, bazı 
şartların sağlanmasını 
beraberinde getiriyor.

Karanfil Group Yönetim 
Kurulu Başkanı Murtaza 
Karanfil, küresel ekonomiyi 
tehdit eden pandemi krizine 
rağmen, yatırıma ve ihracata 
hız kesmeden devam ettiklerini 
açıkladı. Murtaza Karanfil, 
EKOVİTRİN’e verdiği özel 
röportajda; “Libya, Cezayir ve 
Ortadoğu’ya olan ihracatımızı 
yüzde 50 oranında artırarak 
100 milyon doların üstüne 
çıkarmayı hedefliyoruz” dedi.
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BORSA İSTANBUL’UN
YÜZDE 10’U KATAR’A SATILDI

T ürkiye Varlık Fonu (TVF) ve Katar 
Yatırım Otoritesi (QIA), Borsa İstan-
bul’un yüzde 10’luk payının QIA’ya 
devri için mutabakat anlaşması im-

zaladı. TVF’den yapılan yazılı açıklamada, “TVF 
CEO’su Zafer Sönmez ile QIA CEO’su Manso-
or bin Ebrahim Al-Mahmoud tarafından Cum-
hurbaşkanlığı Külliyesi’nde gerçekleşen bir tö-
renle imzalanan anlaşma, Borsa İstanbul’un 
yönetişimi için iki kurumun gelecekte yapabi-
leceği işbirliğini de kapsıyor” denildi.

VARLIK FONU’NUN PAYI YÜZDE 
80,6’YA GERİLEYECEK

TVF, hâlihazırda yüzde 90,6’lık payıyla Borsa 
İstanbul’un en büyük pay sahibi konumunda 
bulunuyor. Katar Devleti’nin yatırım fonu olan 
QIA’ya devredilecek paylardan sonra TVF, Bor-
sa İstanbul’un yüzde 80,6’lık payını elinde bu-

lundurmaya devam edecek. Avrupa İmar ve 
Kalkınma Bankası (EBRD), Borsa İstanbul’da 
2015’te aldığı yüzde 10’luk payı, ABD’de İran 
yaptırımlarını delmek suçlamasıyla yargıla-
nıp ceza alan eski Halkbank yöneticisi Ha-
kan Atilla’nın Borsa İstanbul Genel Müdürü 
olarak atanması sonrasında TVF’ye satmıştı.

200 MİLYON DOLARA SATILDI
Türkiye Varlık Fonu, Borsa İstanbul’un yüzde 

10’unun Katar Yatırım Otoritesi’ne 200 milyon 
dolara satıldığını duyurdu. İşlem bedeli, Borsa 
İstanbul’un 2 milyar dolarlık toplam sermaye 
değeri üzerinden belirlendi. TVF’den yapılan 
açıklamada, “26 Kasım tarihinde TVF ve QIA 
arasında imzalanan mutabakat anlaşması 
kapsamındaki işlem, QIA’nın 200 milyon do-
larlık yatırımıyla sonuçlandı. Söz konusu iş-
lem bedeli, Borsa İstanbul’un 2 milyar dolarlık 

toplam sermaye değeri üzerinden belirlen-
di” denildi. Türkiye Varlık Fonu CEO’su Zafer 
Sönmez konuyla ilgili olarak şunları söyledi: 
“Borsa İstanbul’daki yüzde 10’luk pay devri, 
iki ülkenin varlık fonları arasında uzun sü-
reli olmasını hedeflediğimiz işbirliğinin baş-
langıcı. Bu yatırımın, Borsa İstanbul’un orta 
vadede planladığımız halka arzı öncesinde 
değer yaratımına ve kurumsal yönetim ilke-
lerinin geliştirilmesine katkı sağlayacağına 
inanıyoruz. Küresel olarak ekonomik zorluk-
ların yaşandığı COVID-19 döneminde ülkemi-
ze yabancı sermaye çekme açısından da bu 
yatırımın ayrı bir önemi bulunuyor. Borsa İs-
tanbul, 2022’de faaliyete başlaması planlanan 
İstanbul Finans Merkezi’nin önemli aktörle-
rinden biri olacak; bu açıdan QIA, yaptığı ya-
tırımla hem Borsa İstanbul’a hem de Türki-
ye’nin vizyonuna duyduğu güveni kanıtlıyor.”

Türkiye Varlık Fonu, Borsa İstanbul’un yüzde 10’luk payının Katar Yatırım Otoritesi’ne devri 
için mutabakat zaptı imzaladı. Satış rakamının ise 200 milyon dolar olduğu bildirildi. 

HABER | BORSA İSTANBUL

Yıldız Teknik Üniversitesi ile Türkiye İtibar Akademisi tarafından hazırlanan
Ekonomiye Fayda Endeksi’ne göre

TÜRKİYE EKONOMİSİNE EN ÇOK
FAYDA SAĞLAYAN KARGO ŞİRKETİ
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SOCAR’IN ALEVİ BURSA VE
KAYSERİ’DE PARLAYACAK

D oğalgazın üretim, iletim, dağıtım 
ve ticaret zincirinin tüm halkala-
rında hizmet veren, Türkiye’nin 
en büyük doğrudan dış yatırımcı-

sı SOCAR, grup şirketleri kapsamında baş-
lattığı ‘Tek SOCAR, Tek Alev’ logo projesini 
ilk olarak Bursagaz ve Kayserigaz’da haya-
ta geçirdi. Geçtiğimiz yıldan bu yana SOCAR 
Türkiye’nin çatısı altında faaliyet gösteren 
Bursagaz ve Kayserigaz’ın logoları, operas-
yonel ve kültürel entegrasyon sürecinin ta-
mamlanması ile birlikte yenilenerek SOCAR 
alevi oldu. SOCAR’ın altyapısı ve yenilikçi uy-
gulamaları ile entegre olan Bursagaz ve Kay-
serigaz, kalite ve standartlarını yükseltme he-
defiyle hizmetlerini sürdürüyor.

SOCAR ALEVİ KALİTEYİ VE 
YENİLİKÇİLİĞİ TEMSİL EDİYOR

SOCAR Türkiye İletişim ve Kamu İlişkileri 
Başkanı Mikayil Yusifov, konuyla ilgili şunları 
söyledi: “Geçtiğimiz yıl Bursagaz ve Kayseri-
gaz’ı SOCAR Türkiye ailemize katarak, doğal-
gazın üretim, iletim, dağıtım ve ticaret zinciri-
nin tüm halkalarını tamamlamıştık. SOCAR’ın 
Azerbaycan ve Gürcistan’da uzun yıllara da-
yanan doğalgaz dağıtım tecrübesi ile Bursa-
gaz ve Kayserigaz’ın Türkiye’de sektöre yön 
veren bilgi ve birikimleri bir araya gelerek, 
güçlü bir sinerji ortaya çıkardı. Bu entegras-
yonu en iyi şekilde gerçekleştirmek üzere 
SOCAR Türkiye Doğal Gaz İş Birimi’ni oluştu-
rarak, ortak süreçlere ve kültüre sahip ‘Tek 
SOCAR’ anlayışını benimsedik. SOCAR Türki-
ye ve grup şirketlerinde başlattığımız daha 
yalın, verimli ve yenilikçi süreç kapsamında, 
Bursagaz ve Kayserigaz aboneleri, bu güçlü 
yapının farkını, artan hizmet kalitesi ile bir 
süredir deneyimliyorlar. Bu güçlü dönüşü-
mün ve birlikteliğin yeni logoda da hissedil-
mesi amacımız doğrultusunda, SOCAR’ın ka-
liteli ve yenilikçi hizmet anlayışını temsil eden 
SOCAR alevi, bundan sonra Bursa ve Kayse-
ri’de de parlayacak.”

Türkiye’nin en büyük doğrudan dış yatırımcısı SOCAR Türkiye’nin iştiraki olan doğalgaz 
dağıtım şirketleri Bursagaz ve Kayserigaz’ın logoları yenilendi. SOCAR Türkiye’ye 
entegrasyonu tamamlanan iki şirketin logolarında artık SOCAR’ın alevi yer alacak. 

HABER | SOCAR

MİKAYİL YUSİFOV: 
“SOCAR’ın kaliteli 
ve yenilikçi hizmet 
anlayışını temsil 
eden SOCAR 
alevi, bundan 
sonra Bursa ve 
Kayseri’de de 
parlayacak.”
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D’S DAMAT İLE 
‘MODA CEBE SIĞAR’

D’S Damat’ın her tarza ve yaşa uygun ürün-
lerine, mağazaların yanında D’S Damat App 
ve “moda cebe sığar” mottosu ile 7/24 ulaş-
mak mümkün olacak. Dünya erkek giyimi-
nin önde gelen markasının ayrıcalıklı ürün-
lerine her lokasyondan ulaşabilmek için D’S 
Damat App’i akıllı cihazlarına indiren tüm kul-
lanıcılar, her güne özel sürpriz fırsatları ya-
kalama şansı elde edecek. Dijital yatırımları 
ve inovatif ürünleriyle her geçen gün kendi-

sini yenileyen D’S Damat, akıllı alışveriş sis-
temi ile müşterilere uzaktan alışveriş ayrıca-
lığı da sunuyor. Akıllı cihazlardan görüntülü 
konuşma yoluyla yapılan online alışverişler-
de satın alınan ürünler, müşterilerin adresi-
ne en hijyenik koşullarda ulaştırılıyor. D’S Da-
mat’ın e-ticaret sitesi dsdamat.com adresinden 
alışverişi tercih edenlere ise en hijyenik ko-
şullarda adrese teslimin yanında, ayrıcalıklı 
olarak kargo hizmeti de ücretsiz sağlanıyor.

VİTRİNDEKİLER

VAİLLANT’TAN TOPRAK, SU VE HAVA 
KAYNAKLI YENİLİKÇİ ISI POMPASI: FLEXOTHERM

Tasarruflu ve uzun ömürlü ürünlerle ülke 
ekonomisine katkıda bulunmayı amaçlayan 
Vaillant Türkiye, teknolojiye yatırım yaparak 
müşterilerinin hayatını kolaylaştırmaya de-
vam ediyor. Vaillant Türkiye, kombinin yanı sıra 
ısı pompalarında da çevreci ve akıllı sistemler 
sunarak hem çevreyi koruyor hem de müş-
terisine üstün konfor sunuyor. Vaillant’ın 146 
yıllık deneyimi ve teknolojisiyle Green iQ kon-
septinde üretilen premium segmentteki yeni 
ısı pompası flexoTHERM; kullanıcılarına mini-
mum enerji tüketimi ile en yüksek derecede iç 
mekan konforu sunuyor. Toprak, su veya hava 
kaynaklı olarak kullanılabilen çevreye duyarlı 
bir ürün olan flexoTHERM, bu yönüyle sektör-
deki tek ürün olma özelliği gösteriyor. 

dsdamat.com
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COOL BİR KIŞ İÇİN 
GIOVANE GENTILE

Giovane Gentile’nin yün ve kaşmirin yu-
muşacık dokusuyla tasarladığı palto model-
lerinin vücudu saran formları, cep ve düğme 
detaylarındaki ustalıkla bütünleşerek şehirli 
erkekleri sıcak bir kışa hazırlıyor. Camel, si-
yah, antrasit, gri ve lacivert gibi business sti-
lin ana renkleriyle harmanlanan koleksiyo-
nun renk skalası, casual stili de kapsayacak 
şekilde oldukça geniş tutuluyor. Giovane Gen-
tile kaşmir takım elbiseler, boğazlı kazak ve 
farklı triko modelleriyle kombinlenebilecek 
olan paltoların su itici kumaşları, yağışlı ha-
valarda suyun içeriye işlemesini önleyerek 
daha işlevsel bir kullanım sağlıyor.

Sportif ve dinamik şehir erkeğinin hafta 
sonu stiline eşlik edecek yelek ve mont tasa-

rımları ise konforlu özellikleriyle dikkat çeki-
yor. Hafta sonu etkinliklerinde, araç kullanır-
ken ve tatilin tadını doyasıya çıkarırken ihtiyaç 
duyulan rahatlığı sunan ürünler, mikro elyaf 
ve kaz tüyü materyalleri ile elegant bir duruş 
sergiliyor. Dolgulu mont/yelekler, fonksiyonel 
kullanım özellikleri sayesinde, soğuk havala-
rın zorlayıcı etkisinden maksimum düzeyde 
korunma sağlıyor. 

VİTRİNDEKİLER

Bundan emin olabilirsiniz.

Bayiler, araç servisleri ve motor onarım alanlarındaki iş ortaklarımıza motor parçaları ve turboşarjlar, filtreler, termal yönetim sistemi ürünleri, 

marş motorları ve alternatörlerin yanı sıra elektronik bileşenler tedarik ediyoruz. Klima servisi, egzoz gazı testleri, arıza teşhisi ve kalibrasyon 

alanlarındaki servis ekipmanları ve donanımı için çözümlerimiz, dünya çapında standartları belirlemektedir. Kapsamlı bir servis ve kişiye özel 

eğitim olanakları, teklifimizi tamamlamaktadır. MAHLE ile araç servisiniz %100 randımanlı çalışır; bugün ve yarın!...

mahle-aftermarket.com

İnovasyon ve ödün 
vermeyen kalite. 
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TURQUALITY İŞ MODELİ İLE
İŞLETMELERE STRATEJİK YOL HARİTASI 

Şirketlerin, Turquality iş modeli sayesinde, 
stratejik yol haritasını hazırladıklarını kayde-
den Progroup Uluslararası Danışmanlık Yö-
netim Kurulu Başkanı Dr. Salim Çam, “Günü-
müzün yoğun rekabet ortamında, Turquality 
iş modelini hayata geçiren şirketler, iş süreç-
lerini doğru ve güncel verilerle etkin bir şe-
kilde yönetirken, iç pazarın yanı sıra global 
pazarlarda markalaşma süreçlerine hız ka-
tıyorlar. Bilindiği gibi, Turquality’nin karlılı-
ğa, verimliliğe, ihracata, marka bilinilirliğine, 
yeni ürün geliştirmeye, müşteri memnuniye-
tine dahil birçok artı değeri bulunuyor. Ülke-
miz markalarını büyüterek ve potansiyel ola-
nı markalaştırarak ilerlemesine katkı veren 
Turquality programı, şirketlerin yurtdışında 
rekabet edebilecek kurumsal yapıya ve değe-
re ulaşmasına rehberlik ediyor” dedi. 

Turqualiyt iş modeli ile stratejik yol harita-
sının hazırlanmasının önemine değinen Dr. 
Salim Çam, “Turquality programı bir şirketin, 
insan kaynaklarından finansa, satın almadan 
pazarlamaya, ar-geden üretime, kaliteden te-
darik zincirine kadar uçtan uca tüm birimle-
rinin global standartlarda etkin bir iş modeli 
ile yönetildiği anlamına geliyor. Bu iş mode-
lini benimseyen şirketler, sadece iç pazara 
değil, global pazarlarda da güven veriyorlar. 

Türk şirketiyle ortak iş planlayan yabancı-
lar, Turquality marka desteği programından 
yararlanılabileceğini de biliyorlar. Bu yıl, Co-
vid-19 nedeniyle dünya ekonomisinin daraldı-
ğı bir yıl oldu ve içinde bulunduğumuz süreç-

te, Turquality’deki Türk markaları, dünyada 
ön plana çıkarak, tercih edilenler arasında 
yer alıyorlar” diye konuştu. 

TURQUALITY, İHRACATI 
ARTIRACAK ALGORİTMAYA SAHİP 

Turquality kapsamında verilen destekle-
rin ihracatı artıran bir algoritmaya sahip ol-
duğunun altını çizen Dr. Salim Çam, sözleri-
ne şöyle devam etti: 

“Progroup olarak 16 yıldır, Turquality iş mo-
deli ile şirketlerin stratejik kalkınma haritala-
rını hazırlıyoruz. Hazırladığımız stratejik yol 
haritasında, iş süreçlerinin etkin yönetilme-
sinden, kilogram başına ihracatı artırma ve 
hedef pazarlara açılma gibi birçok başlık yer 
alıyor. Turquality programı firmalara, strate-
jik, fonksiyonel ve operasyonel süreçlerin glo-
bal seviyeye getirilmesi suretiyle, sürdürüle-
bilir bir büyüme ve bir birim başına daha karlı 
ihracat yapılması imkanı sağlıyor. Özetle, bu iş 
modelini benimseyen işletmeler, iş süreçleri-
ni etkin yönetiyorlar, farklılaşıyorlar, marka-
laşmaları hızlanıyor, global rekabete hazırla-
nıyorlar ve kilogram başına ihracatlarını 3/4 
kat artırıyorlar.”  

Turqualiyt’nin, işletmelere sağladığı de-
ğerler şöyle: 
n Mevcut verimlilik artışına katkısı: 
Yüzde 17
n Mevcut ihracat artışına katkısı: 
Yüzde 15
n Mevcut iç piyasa artışına katkısı: 
Yüzde 10
n Mevcut karlılığın artışına katkısı: 
Yüzde 14
n Mevcut yeni ürün geliştirmeye katkısı: 
Yüzde 12
n Mevcut marka bilinirliğine katkısı: 
Yüzde 7
n Müşteri memnuniyet seviyesi: 
Yüzde 97
n İsraf ve maliyetleri azaltmaya katkısı: 
Yüzde 14

Türkiye’nin devlet destekli ilk marka programı olan Turquality, bir teşvik programı olmanın 
ötesinde, işletmeler için bir iş ve değer modelini oluşturuyor. Turquality iş modelinde 

işletmelerin, insan kaynakları, bütçe, marka, satış-pazarlama, bilişim, tedarik zinciri dahil tüm 
süreçlerinin global standartlarda etkin bir şekilde yönetimi sağlanıyor. 

HABER | PROGROUP

DR. SALİM ÇAM: “Ülkemiz markalarını büyüterek ve 
potansiyel olanı markalaştırarak ilerlemesine katkı 
veren Turquality programı, şirketlerin yurtdışında 
rekabet edebilecek kurumsal yapıya ve değere 
ulaşmasına rehberlik ediyor.”
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GÜNEY KORE TÜRK YAZILIMINI TERCİH ETTİ

Sunduğu kurumsal kaynak planlama çözü-
mü caniasERP başta olmak üzere IoT, iş zeka-
sı uygulamaları, büyük veri ve bulut çözümleri 
ile hem Türkiye’de hem de uluslararası are-
nada başarısını sürdüren Türk teknoloji fir-
ması IAS, pazarın en önemli ülkelerinden biri 
olan Güney Kore’deki operasyonunda büyük 
başarılara imza attı. 2015 yılında ülke paza-
rına giriş yapan IAS, kısa sürede oradaki ye-
rel çözüm ortağı ile çalışmalarını başlatmıştı. 
Devam eden yıllarda ilk müşterilerini kaza-
nan ve başarılı projelere imza atan IAS, 2019 
yılının başlarında Güney Kore’nin başkenti 
Seul’de açtığı ofisi ile operasyonlarını geniş-
letti. Güçlü ve tecrübeli danışmanlık ekibiyle 
buradaki projelerini sürdüren IAS, otomotiv 
sektörünün dünya devlerinden biri ile baş-
lattığı projesinde de kısa sürede büyük iler-
leme kaydetti.

Türk mühendisler tarafından geliştiri-
len kurumsal kaynak planlama yazılımı  
caniasERP, Türkiye ve globalde 30’dan fazla 
ülkede firmaların Endüstri 4.0 yolculuğunda 
duydukları ihtiyaçlara çözüm sunuyor. Tekno-
loji alanında önde gelen Almanya, Hindistan, 

İsviçre, Amerika Birleşik Devletleri, Birleşik 
Arap Emirlikleri ve Güney Kore’deki faaliyet-
leri ile öne çıkan IAS, yurtdışındaki ofisleri ve 
iş ortakları ile dünyanın her yerine yerli ya-
zılımı ihraç ediyor. Son olarak Güney Kore 
merkezli, dünya devi bir otomotiv firması ile 

anlaşan IAS, firma ile başlattığı projesinin 
ilk iki fazını kısa sürede başarı ile tamamla-
yarak bu pazarda önemli çalışmalardan bi-
rine daha imza attı. Firmanın yan kuruluşu-
na hizmet veren IAS’ın ilerleyen dönemde 
çalışmalarını genişletilmesine karar verildi.

Başarısını global arenada sürdüren teknolojisi firması IAS, sunduğu kurumsal kaynak 
planlama çözümü caniasERP ile dünyanın en önemli yazılım pazarına sahip ülkelerinden biri 

olan Güney Kore’deki operasyonlarına büyük başarıyla devam ediyor. 

HABER

Zafer 
Çavdar

TURKCELL GLOBAL BİLGİ’DE 
‘DİJİTAL’ OFİS DÖNEMİ

Yurtiçi ve yurtdışındaki 25 deneyim merkezin-
de 16 bin çalışanıyla müşterilerine hizmet veren 
sektörünün öncüsü Turkcell Global Bilgi, dijital-
leşme kapsamında ‘dijital ofis’ uygulaması ‘Glo-
balim’i çalışanlarının hizmetine sundu. ‘Dijital 
deneyim platformu’ olarak tanımlanan ‘Globa-
lim’ uygulamasına hem mobil hem de web üze-
rinden kolaylıkla ulaşılabiliyor. Çalışanlar uygu-
lama aracılığıyla çalışma arkadaşlarıyla canlı 
yayınlara katılabiliyor, kariyer fırsatlarını ince-
leyebiliyor, ihtiyaç duydukları kişilerin yetenek 
ve iletişim bilgilerine rahatça ulaşabiliyorlar.

Uygulamada ayrıca, tek tuşla bordro görün-
tüleme, kişisel gelişimi ve motivasyonu destek-
leyici paylaşımları takip etme, izin girişi yapma, 

eğitim fırsatlarını görebilme, operasyonel veri-
lerini görüntüleme, çevik board ile işlerini ta-
kip edebilme, dijital imza ile evrakları onaylaya-
bilme ve servis saatlerini inceleme gibi birçok 
farklı özellik bulunuyor. Kullanıcılar kendi ter-
cihlerine göre kişiselleştirebildikleri uygulama 
üzerinden hem sosyalleşebiliyor hem de dijital 
asistan desteği alarak sorularına kolaylıkla ya-
nıt bulabiliyorlar.

Turkcell Global Bilgi İnsan Kaynakları Direk-
törü Zafer Çavdar, şirketlerini dijitalleşme yolcu-
luğunda bir adım öteye taşıyan ve “çalışanlara 
eşsiz bir dijital deneyim yaşatmak” vizyonuyla 
geliştirilen ‘Globalim’ uygulamasının haklı gu-
rurunu taşıdıklarını belirtti. 
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COBOT’LAR GELECEKTE BİR RAF 
ÜRÜNÜNE DÖNÜŞEBİLİR

D ünyanın 1 numaralı kolabora-
tif robot üreticisi Universal Ro-
bots, adından uzun süre söz etti-
recek etkinliklerine bir yenisini 

daha ekledi. Fütürizm çalışmaları ve sürdü-
rülebilir geleceğe dönük iş modelleri ile tanı-
nan Fütürist Ufuk Tarhan ile birlikte cobot 
teknolojilerinin ele alındığı webinarda, gele-
cekte bizi bekleyen üretim ve yaşam trend-
leri tartışıldı. 

Pandemiyle birlikte cobot kullanımının 
başta sağlık olmak üzere hayatın birçok ala-
nına yayıldığını aktaran Universal Robots 
Türkiye&MEA Ülke Müdürü Kandan Özgür 
Gök, cobot’ların yeni bir yaşam trendi geliş-
tirdiğini söyleyerek, “Cobot’lar pandemi dö-
neminde siperlik üretiminden, PCR testleri-
ne, riskli alanların dezenfeksiyonundan tıbbi 
atıkların toplanmasına kadar birçok süreçte 
yer aldı. Bu kullanım alanları da cobot’ların 
sadece üretimle sınırlı kalmayacağının, co-
bot’ların hayatımızın her alanına kolayca en-
tegre edilebileceğinin en net göstergesi oldu. 
Cobot’lar insanlara konforlu, sağlıklı ve gü-
venli bir hayatın kapılarını açarken, pek çok 
alanda da aktif olarak rol alıyor. Saç ekimin-
den pizza yapımına kadar çeşitli sektörlerde 
günlük hayatımızda karşımıza çıkarken, bir 
ürün olmasının yanı sıra bir konsept olarak 
fark yaratıyor” dedi. 

Fütürist Ufuk Tarhan’ın sorularını da ya-
nıtlayan Gök, cobot’ların gelecekte hayatı-
mızdaki yerleriyle ilgili, “Tüm bu yaşanan ge-

lişmelere paralel, cobot’lar hayatımızda her 
geçen gün daha fazla yer alacak. Öyle ki co-
bot’lar gelecekte bir raf ürünü olacak. Mar-
ketlerden kolayca satın alıp günlük hayatı-
mızdaki rutin işleri hızlandırmak ya da bu 
işlerden kurtulmak için kullanabileceğiz. 
Teknoloji ve bağlantı altyapıları geliştikçe co-
bot’lar, daha fazla alanda konforlu bir hayat 
sunacak. Kendimizi hem üretim hem de sos-
yal hayatta yaşanacak bu değişime hazırla-
malıyız. Sadece günlük yaşam konforu için 
değil ülke ekonomisi ve rekabeti için de son 
derece önemli olan cobot’lar üretimde ve-
rimlilik, sürdürebilirlik, kar artışı, maliyet ta-
sarrufu ve kaynakların doğru kullanımında, 
esnek üretimde, yetenek açığını kapatıyor” 
şeklinde konuştu. 

Çalışanlarda, cobot’ların işlerini ellerin-
den alacağı korkusu olduğunu vurgula-
yan Gök, “Cobot’lardan korkmak yerine on-
larla nasıl daha verimli çalışabiliriz, nasıl 
üretebiliriz konu-
ları üzerine odak-
lanmalıyız. Bugün 
Türkiye’de birçok 

sektörde cobot’lar üretimde yer alıyor. Sek-
tör ve alan fark etmeksizin perakende, sağ-
lık ve hizmet alanlarında katma değer ya-
ratıyor. Hızlı kurulum, kolay programlama, 
esnek ve güvenli kullanım özellikleriyle üre-
ticilerin rekabet güçlerini artırıyor” dedi. 

Cobotlu üretimin geleceğiyle ilgili görüş-
lerini paylaşan Ufuk Tarhan, “Dünyamız, 
enerji kaynağı, iklim sorunları, açlık ve üre-
tim yetersizliği gibi sorunlarla boğuşurken, 
üreticiler daha az kaynakla daha çok üretim 
yapmak için yeni yollar arayışı içine giriyor. 
Cobot’lar, hammadde ve enerjinin doğru kul-
lanımı, daha az atık gibi avantajlarıyla üreti-
cilerin ve dünyamızın birçok sorununu çö-
züyor” açıklamalarında bulundu.

HABER | UNIVERSAL ROBOTS

Universal Robots, Fütürist, Ekonomist, Dijital+Yazılım Ajans Başkanı Ufuk Tarhan 
ile düzenlediği ücretsiz canlı webinarda cobot’ların ve üretimin geleceğini masaya 
yatırdı. Pandemiyle birlikte cobot kullanımının üretimle sınırlı kalmayıp hayatın her 
alanına yayıldığını belirten Universal Robots Türkiye&MEA Ülke Müdürü Kandan 

Özgür Gök, cobot’ların yeni bir yaşam trendi geliştirdiğini ve gelecekte cobot’ların 
bir raf ürününe dönüşebileceğine dikkat çekti. 

KANDAN ÖZGÜR GÖK: 
“Cobot’lardan korkmak 
yerine onlarla nasıl daha 
verimli çalışabiliriz, nasıl 
üretebiliriz konuları üzerine 
odaklanmalıyız. Bugün 
Türkiye’de birçok sektörde 
cobot’lar üretimde yer 
alıyor. Sektör ve alan fark 
etmeksizin perakende, 
sağlık ve hizmet alanlarında 
katma değer yaratıyor.”

UFUK TARHAN: “Dünyamız, 
enerji kaynağı, iklim sorunları, 

açlık ve üretim yetersizliği 
gibi sorunlarla boğuşurken, 
üreticiler daha az kaynakla 

daha çok üretim yapmak 
için yeni yollar arayışı içine 

giriyor. Cobot’lar, hammadde 
ve enerjinin doğru kullanımı, 

daha az atık gibi avantajlarıyla 
üreticilerin ve dünyamızın 
birçok sorununu çözüyor.”
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GLOKOM, YAŞAMIN HER DÖNEMİNDE 
ORTAYA ÇIKABİLEN BİR HASTALIK

G öz içi basıncının yüksekliği nede-
niyle görme sinirinin hasarlanma-
sı sonucunda ortaya çıkan ve halk 
arasında göz tansiyonu olarak bili-

nen glokom hastalığı sinsi ilerleyişi nedeniyle 
çoğu zaman kişiler tarafından fark edilemi-
yor. Glokom hastalığı açık açılı ve kapalı açılı 
olarak ikiye ayrılıyor ve eğer müdahale edil-
mezse hasta görme kaybıyla karşı karşıya 
kalabiliyor. Dünyagöz Etiler’den Prof. Dr. Ümit 
Aykan, “Görme sinirimiz göz ile gözde oluşan 
görsel bilgiyi beyne ileten bir kablo niteliğin-
de. Bu kablo içerisindeki küçük bakır teller 
gibi düşünebileceğiniz sinir liflerinin kaybol-
masına bağlı olarak görme alanı sorunu or-
taya çıkar. Görmemiz giderek bir körlük hali-
ne dönüşebilecek denli kaybolur. Bu hastalığa 
halk arasında göz tansiyonu adı veriliyor. Glo-
kom, ihmal edilecek bir hastalık değil” dedi.

Prof. Dr. Ümit Aykan, glokomun yaşamın 
her döneminde ortaya çıkabilen bir hasta-
lık olduğunu belirterek, “Bir çocuk anne kar-
nında doğduğu andan itibaren glokomlu bir 
hasta olarak karşımıza çıkabilir. Hastalığın 
en sık görülen şekli genelde 40 yaş ve üzeri 
kişilerde, ilerleyen yaşla birlikte sıklığı gide-
rek artan glokom tipi. Biz buna ‘primer açık 

açılı glokom’ diyoruz. Glokomlar açık açılı ve 
kapalı açılı olarak ikiye ayrılır. Açık açılı glo-
komda görme kaybı zaman içerisinde sinsi 
bir şekilde yavaş yavaş gelişebilir ya da açı 
kapanması glokomunda olduğu gibi çok şid-
detli bir atak şeklinde akut ağrılı da olabilir. Bu 
belirtilere göz kızarıklığı ve şiddetli bir görme 
kaybı eşlik eder. Bu durumda göz içi basıncı 
çok yüksek değerlere çıkar. Günler içerisin-
de eğer müdahale edilmezse de körlük yaşa-
nabilir. Bunun yanında hastalık daha 
sinsi seyirli, yıllar boyunca sü-
ren ve görmenin yavaş yavaş 
kaybolduğu açık açılı glo-
kom şeklinde de karşımı-
za çıkabilir” diye konuştu.

“GENETİK 
FAKTÖRLER 
SON DERECE 
ÖNEMLİ”

Dünyagöz Hastaneler Grubu 
bünyesinde çeşitli göz rahat-
sızlıklarını tedavi ettiklerini 
kaydeden Prof. Dr. 
Ümit Aykan, “Glo-
komda genetik fak-

törler son derece önemli. Eğer sizin birinci 
derece kan bağı olan yakınlarınızda glokom 
varsa sizin de glokom olma olasılığınız çok 
yükseliyor. İlerleyen yaşla birlikte glokomun 
görülme sıklığı da artıyor. 60 yaş grubu has-
talarda glokoma, 30 yaş grubu hastalara kı-
yasla daha sık rastlanıyor. Bunun yanında 
diyabet, miyopi, migren gibi bazı vazospastik 
hastalıkları olan kişilerde ve kortizon türevi 
ilaçları kullanan hastalarda glokom daha sık 
gelişiyor” şeklinde konuştu.

Halk arasında ‘göz tansiyonu’ olarak tabir edilen ve göz içi basıncının yüksekliği 
nedeniyle görme sinirinin hasar görmesi sonucunda ortaya çıkan glokom hastalığı, 
her yaşta göz sağlığını tehdit ediyor. Dünyagöz Etiler’den Prof. Dr. Ümit Aykan, 

glokomun ihmal edilecek bir hastalık olmadığını söylüyor.

PROF. DR. ÜMİT AYKAN: 
“Glokomda genetik faktörler 

son derece önemli. Eğer 
sizin birinci derece kan bağı 
olan yakınlarınızda glokom 
varsa sizin de glokom olma 
olasılığınız çok yükseliyor. 

İlerleyen yaşla birlikte 
glokomun görülme sıklığı 

da artıyor. 60 yaş grubu 
hastalarda glokoma, 30 yaş 

grubu hastalara kıyasla 
daha sık rastlanıyor.”
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“İHRACATTA
HEDEF BÜYÜTTÜK”

Karanfil Group Yönetim Kurulu Başkanı Murtaza Karanfil, küresel ekonomiyi
tehdit eden pandemi krizine rağmen, yatırıma ve ihracata hız kesmeden devam

ettiklerini açıkladı. Murtaza Karanfil, EKOVİTRİN’e verdiği özel röportajda;
“Libya, Cezayir ve Ortadoğu’ya olan ihracatımızı yüzde 50 oranında

artırarak 100 milyon doların üstüne çıkarmayı hedefliyoruz” dedi.

KAPAK | KARANFİL GROUP

KARANFİL GROUP YÖNETİM KURULU BAŞKANI MURTAZA KARANFİL:

T emeli 1987 yılında Murtaza Karan-
fil tarafından atılan Karanfil Group, 
başta lojistik olmak üzere tekstil, 
gıda, inşaat, mobilya, madencilik, 

savunma, güvenlik teknolojileri, yedek parça 
ve sağlık malzemelerini de kapsayan çok ge-
niş bir yelpazede hizmetlerine devam ediyor. 
Ticaretin ilk adımlarını Libya ile atan, daha 
sonra Cezayir ve Afrika’yı ana pazarları ara-
sına ekleyen Karanfil Group, pandemi sonra-
sında Libya ve Afrika bölgesinde üretim ve 
ihracatını ikiye katlamayı planlıyor. Karanfil 
Group Yönetim Kurulu Başkanı Murtaza Ka-
ranfil, sahip oldukları 7 şirketle 16 farklı sek-
törde verdikleri hizmetleri, üretim ve ihracat 
stratejileri ile hedeflerini Ekovitrin’e anlattı.

Karanfil Group’un kuruluş öyküsünü ve 
günümüze kadar kaydettiği aşamaları ana 
hatlarıyla anlatır mısınız?

Karanfil Group’un temelleri 33 yıl önce 
Murtaza Karanfil tarafından atıldı. Üretim 
ve ihracat alanında dünyada marka olma-
yı hedefleyen Karanfil Group, 7 şirketiyle 16 
farklı sektörde hizmet vererek Türkiye’nin 
katma değerli ürün ihracatına da katkı sağ-
lıyor. Karanfil Group olarak ticaretimizin ilk 
adımlarını Libya’da attık. Libya coğrafyasını 
ve kültürünü yakından takip ettiğimiz için, bu 
bölge ilk ana pazarımız haline geldi. Günümü-
ze geldiğimizde uluslararası arenada erişile-
mez noktanın kalmadığını ve dünyada ciddi 
fırsatların olduğunu düşündüğümüz ülkeler-
den Cezayir ve Afrika’yı da ana pazarlarımız 
arasına ekledik. Şirket olarak ana prensibi-
miz ve vizyonumuz para kazanmaktan önce 
yaptığımız işin kalitesi oldu. Bu farkındalıkla 
başta Libya olmak üzere ihracat yaptığımız 
tüm pazarlarda ülke ekonomisine katkı sağ-
layan lider şirketlerden biri olmanın haklı 
gururunu yaşıyoruz. Karanfil Group olarak 
birlikte çalıştığımız paydaşlarımıza en gü-
venli ve en hızlı lojistik hizmetimizin yanı sıra,  
Libya’da ihracat yapmak isteyen firmalara 
da uzun yıllara dayanan tecrübemizle danış-
manlık hizmeti veriyoruz.

“OLDUKÇA ZENGİN HİZMET 
ALANLARINA SAHİBİZ”

Karanfil Group, hangi sektörlerde faali-
yet gösteriyor? Çalışma ilkelerinizden bah-
seder misiniz?

Karanfil Group olarak hizmet alanlarımız 
oldukça zengin. Türkiye’nin katma değerli 
ürün ihracatına destek vermek adına ticari 
süreçlerimizi ve faaliyet alanlarımızı her gün 
biraz daha genişletmeyi hedefliyoruz. Başta 
lojistik olmak üzere; gıda, inşaat, mobilya, ma-
dencilik, savunma, güvenlik teknolojileri, ye-
dek parça ve sağlık malzemelerini de kapsa-

yan çok geniş bir yelpazede hizmet veriyoruz. 
Karanfil Group çatısı altındaki şirketlerimiz, 

gerçekleştirdikleri finansal yükümlülüklerin 
yanı sıra, gerek iş yapım biçimi, gerek ticari 
kültürü, gerekse sosyo-ekonomik boyutuyla 
her bakımdan topluma, çevreye ve ekono-
miye değer katmaya büyük özen gösteriyor.

“LİBYA, TÜRK ŞİRKETLERİ İÇİN 
BÜYÜK BİR PAZAR”

TİM tarafından açıklanan “Türkiye’nin 
ilk 1000 ihracatçısı 2019” genel sıralama-
sında 137 basamak yükselerek 301’inci ol-
dunuz. Başarı öykünüzden ve hedefleriniz-
den bahseder misiniz? 

İhracatını yapmış olduğumuz ülkelerin it-
halat oranlarını incelediğimizde enerji ve lo-
jistik maliyetlerinin düşük olması sebebi ile 
Türk şirketlerinin üst sıralarda yer aldığı-
nı görüyoruz. Bu sebeplerle bu pazarlara ih-
racat yapan pek çok ülkeye göre daha avan-
tajlı konumdayız. Karanfil Group olarak bu 
avantajları kullanmamız ihracat rakamları-
mıza da yansıyor.

Her platformda Karanfil Group olarak dile 
getirdiğimiz konuya yeniden dikkat çekmek is-

tiyorum. Libya’da yaşanan iç savaş ülkeyi eko-
nomik anlamda derinden sarsmış durumda. 
Ülke artık üretim yapamaz ve kendi ihtiyaç-
larını kendi karşılayamaz hale geldiğinden 
Libya, Türk şirketleri için büyük bir pazar ve 
fırsat konumunda. Biz Karanfil Group olarak, 
kurulduğumuz günden bu yana ticaret yaptı-
ğımız Libya’nın kültürü ve sosyolojik yapısını 
iyi analiz ettik. Bunun sonucunda da Libya’da 
sadece ticari başarı değil, aynı zamanda bir 
gönül bağı da kurduk. Libya ile yürüttüğümüz 
ticari faaliyetler sonucu bugün ihracat sıra-
lamasında üst sıralara çıkmış durumdayız. 
Son olarak TİM’in açıkladığı, “Türkiye’nin ilk 
1000 ihracatçısı 2019” genel sıralamasında, 
137 basamak yükselerek 301’inci sıraya yer-
leştik, sektör sıralamasında ise 56’ıncı olduk. 
Bu başarı bizleri son derece sevindirmekle bir-
likte omuzlarımıza da ayrıca sorumluluk yük-
lüyor. Dünya üzerinde devam eden pandemi 
ve küresel ekonomik krize rağmen ihracatı-
mıza hız kesmeden devam etmek istiyoruz. 
‘Önce sağlık, önce insan’ ilkesi ile oluşturdu-
ğumuz kriz senaryomuz ışığında çalışmala-
rımız devam ediyor. 

Karanfil Group Yönetim Kurulu Başkanı Murtaza Karanfil, 
verdikleri hizmetleri ve yatırım hedeflerini Ali Karabaş’a anlattı.

MURTAZA KARANFİL: “Başta lojistik olmak 
üzere; tekstil, gıda, inşaat, mobilya, madencilik, 
savunma, güvenlik teknolojileri, yedek parça ve 
sağlık malzemelerini de kapsayan çok geniş bir 
yelpazede hizmet veriyoruz. Türkiye’nin katma 

değerli ürün ihracatına destek vermek adına 
ticari süreçlerimizi ve faaliyet alanlarımızı her 

gün biraz daha genişletmeyi hedefliyoruz.” 
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“LİBYA BİZİM KARDEŞ ÜLKEMİZ”
Libya’daki son durum nedir? Libya’da ya-

şanan iç savaş sonrası Türkiye’nin Libya’da-
ki rolü ne olacak? Türk iş dünyasının Lib-
ya’ya ilgisi nasıl? 

Türkiye ile Libya hükümeti, yakın zaman-
da Ankara’da bir araya geldi ve bir mutaba-
kat zaptı imzaladı. Özetle bu metin; geçmişte 
imzalanan ama iç karışıklıklar nedeniyle ya-
rım kalan projelerin akıbetini ve ortaya çıkan 
alacak sorunu için bir yol hattı oluşturuyor. 
Buradaki sorunun çözümü noktasında karşı-
lıklı atılan adımlar ve mutabık kalınan anlaş-
mayı son derece önemli görüyoruz. Bu nokta-
da her iki ülkenin de kendi lehine anlaşmalar 
gerçekleştirdiğini ve iki ülkenin kopmayacak 
bir bağ ile bağlandığını düşünüyorum. Libya 
bizim kardeş ülkemiz, geçmiş yıllardan bu 
yana Türkiye her zaman Libya’nın yanında 
ve öyle de kalmaya devam edecek. Bölgeyle 
sadece ticari bağımız bulunmuyor, gönül ba-
ğımız da bulunuyor. Ciddi zorluklar yaşayan 
Libya’ya, ülkemizin kalkınma modelinin yol 
gösterici olacağına inanıyoruz. Libya’nın bu 
yeniden yapılanma sürecinde Türkiye’deki 
gibi bir kalkınma planına ve stratejiye ihtiya-
cı var. Aynı zamanda ülkeye barışın gelmesi 
halinde Türk iş insanlarının bölgeye olan ya-
tırım ilgisini artacağı inancındayız. Şu anda 
da Türk iş insanları bu bölgeye ticaret ve ya-
tırımlar için çalışmalara başladı. İlerleyen 
dönemlerde bu durumun daha da artacağı-
nı düşünüyorum. 

MÜSİAD Libya temsilciliği görevini de yü-
rütmektesiniz. Ayrıca MÜSİAD Expo 2020’nin 
ana sponsoru oldunuz. MÜSİAD’daki çalış-
malarınız hakkında bilgi verir misiniz?

Türkiye’nin 2021 ihracatına olumlu katkı 
sunmasını beklediğimiz MÜSİAD Expo’nun 
ana sponsoru olmak, böylesi bir organizasyo-
na destek vermek, ülke ekonomisine destek 
vermek anlamına geldiği için bizleri gururlan-
dıran bir işbirliği oldu. 2021 yılına sayılı günler 
kala gerçekleşen organizasyonun ihracatçı-
mıza yeni fırsat kapıları açmasını umut ediyo-
ruz. Sayın Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip 
Erdoğan’a da fuara katılarak bizleri onurlan-
dırdığı ve destek verdiği için de müteşekkiriz. 
Bir teşekkürü de MÜSİAD’a yapmak isterim; 
çünkü düzenlediği gerek hibrit gerekse fizi-
ki fuarla ihracatçımıza yeni bir bakışı getirdi. 

88 ülkeden katılan alım heyeti ile ikili görüş-
meler ve ticari anlaşmaların neticesinde son 10 
yılda büyük yol kat eden fuar, 2019’da da 180 mil-
yar dolar ihracat gerçekleştiren şirketlerimize 
yeni ticari alanlar açacak. Tedarik zincirlerinin 
değiştiği, pazarlarda kaymaların yaşandığı bir 
dönemde 88 ülkenin alım heyetini Türkiye’ye ge-
tirmek, İstanbul’da ağırlamak büyük bir başarı. 

Lojistik sektöründe Karanfil Lojistik mar-
kasıyla oldukça başarılı işlere imza atıyorsu-
nuz? Lojistik sektöründe verdiğiniz hizmet-
leri isterseniz sizin ağzınızdan dinleyelim.

Karanfil Group olarak ana faaliyet alanla-
rımızın başında lojistik sektörü geliyor. Ya-
şadığımız zorlu pandemi süreci de bizlere 
lojistik sektörünün önemini bir kez daha ha-
tırlattı. Üretimde ve ihracatta ne kadar yer-
li ürün üretseniz de lojistik altyapınız güçlü 
değilse ne yazık ki dünya arenasında yer sa-
hibi olamıyorsunuz. Biz şirket olarak lojistik 
sektörünün önemini ve büyüklüğünü ticari 
altyapımıza entegre ederek başarılarımızı 
elde ediyoruz. Karanfil Lojistik sahip olduğu 
küresel taşımacılık filosu, dünyanın merke-
zindeki birçok iletişim ağı bir yana, Ortadoğu 
ve dünya taşımacılık sektörünün de değişil-

mez tercihlerinden biri haline gelmiş du-
rumda. Uluslararası nakliyede Libya ve tüm 
Ortadoğu ülkeleri başta olmak üzere; deniz-
yolu taşımacılığı, havayolu taşımacılığı ve ka-
rayolu nakliye hizmetleri ile kıtaları birbirine 
bağlayan, uluslararası taşımacılık ağına sa-
hibiz. Bunun yanı sıra başta tekstil, mobilya, 
gıda ve ilaç mutfak eşyaları gibi ihracat mal-
larının depolanmasına yönelik İstanbul Ba-
şakşehir’deki 2 bin metrekarelik depolama 
alanı ve İstanbul Laleli’de bulunan 3 ayrı ofis 
depomuzla müşterilerimiz için güvenilir bir 
çözüm ortağı olmayı sürdürüyoruz. Libya’nın 
Tripoli, Bingazi, Musrata, Bayda, Zliten, Tob-
ruk, Zultun, Hums ve Zawia şehirlerinde şu-
beleri bulunan şirketimizin, bölgedeki güçlü 
organizasyonel yapısını ve etkin iletişim ağı-
nı her geçen gün genişletiyoruz.

“LİBYA İLE GÖNÜL BAĞI KURDUK” 
Aynı zamanda DEİK Türkiye-Libya İş Konseyi Başkanlığı ve 
MÜSİAD Libya Temsilciliği görevlerini sürdüren Murtaza 
Karanfil, “Karanfil Group olarak, kurulduğumuz günden 
bu yana ticaret yaptığımız Libya’nın kültürü ve sosyolojik 

yapısını iyi analiz ettik. Bunun sonucunda da Libya’da sadece 
ticari başarı elde etmedik, bir gönül bağı da kurduk. Libya 

ile yürüttüğümüz ticari faaliyetler sonucu bugün ihracat 
sıralamasında üst sıralara çıkmış durumdayız.”

“Uluslararası nakliyede Libya ve tüm Ortadoğu ülkeleri başta olmak üzere; denizyolu 
taşımacılığı, havayolu taşımacılığı ve karayolu nakliye hizmetleri ile kıtaları 

birbirine bağlayan taşımacılık ağına sahibiz.”

Karanfil Group olarak gerek yönetim ge-
rekse büyüme anlamında hangi stratejileri 
uyguluyorsunuz? Yönetim anlayışınız han-
gi esaslara dayanıyor?

Başta da söylediğim gibi şirket olarak işi 
iş olduğu için değil ticari kaygı gütmeden, iş 
kültürüne ve ahlakına uygun adımlar atarak 
ticaretimizi ilerletiyoruz. Ülkelerin kültürleri-
ni, ticari hukukunu fizibilite ederek oluştur-
duğumuz ve odağında ‘kaliteli iş’ prensibinin 
bulunduğu modelimiz bugün bizi en güveni-
lir markalardan biri haline getirdi. 

Pandemi süreci gerek sektörlerinizi ge-
rekse Karanfil Group’u nasıl etkiledi? Bu 
zorlu süreçte nasıl bir yönetim tarzı be-
nimsediniz? Uyguladığınız kriz yönetimin-
den bahseder misiniz?

Covid-19 pandemisi dünyanın yalnızca sos-
yal ayağını değil ekonomik tarafını da derin-
den sarstı diyebiliriz. Gerçekleşen ekonomik 
yavaşlama, şirketlerin üretim faaliyetleri-
ne ve iş hacimlerine yansıdı. Şirket olarak 
biz de etkilenmeler yaşadık; ancak Haziran 
ayında başlayan yeni normalle birlikte biri-
ken taleplerin de etkisiyle hızlı bir toparlan-
ma yaşadık ve kaybımızı büyük oranda geri 
aldık. Ekonomide yaşanan yavaşlama ve dü-

şüşün uzun vadeli olacağını düşünmüyorum. 
Proje ve yatırım kısımlarında süreç, istikra-
rın gelişim hızı paralelliğinde ilerliyor. Bura-
yı yakından takip etmek, ihtiyaçlara özel pro-
jeler geliştirmek ve an geldiği zaman hazır 
olmak çok önemli. 

“ÜRETİMİMİZİ VE İHRACATIMIZI 
İKİYE KATLAMAYI PLANLIYORUZ”

Karanfil Group olarak pandemi sonra-
sında hangi stratejilerle hareket etmeyi 
hedefliyorsunuz?

Pandeminin bitmesiyle birlikte bölge-
sel yatırımlarımız hız kazanacak. Özellikle  
Libya ve Afrika bölgesindeki iştiraklerimizi 
hızlandırıp üretimimizi ve ihracatımızı ikiye 
katlamayı planlıyoruz. Pandemi dönemi sü-
resince yatırımlarımıza devam ettik; ancak 
pandemi öncesindeki gibi istikrarlı bir eko-
nomi düzeni olmadığından tam olarak iste-
diğimiz performansı elde edemedik. Dolayı-
sı ile bu alanla ilgili çalışmalarımızı süratle 
hızlandıracağız.

“TİCARİ AHLAK VE KÜLTÜRÜ 
HER ŞEYİN ÜSTÜNDE TUTUN”

Genç girişimcilere iş dünyasında tavsi-
yeleriniz nelerdir? 

Ticaret yapılır, ama ahlak ve kültür üzeri-
ne inşa bir vizyon, genç girişimcimizi daha 
iyi bir noktaya taşıyabilir. Onlara öncelikli 
tavsiyem bu, ticari ahlak ve kültürü her şe-
yin üstünde tutun. İhracat yapmak veya üre-
tim yapmak istedikleri ülkenin kültürünü, 
ticari yapısını ve sosyoekonomik durumu-
nu iyi analiz etmeleri ise bir diğer tavsiyem. 
İş hayatında yaşanan tüm olumsuzlukları 
kendilerine tecrübe olarak alıp, her zaman 
büyük bir vizyonla ileriye bakmaları gereki-
yor. Düştükleri yere takılı kalmaktan ziya-
de önlerindeki işlere odaklanmalarını tav-
siye ediyorum.

Karanfil Group olarak kısa ve uzun vade-
deki hedeflerinizi öğrenebilir miyiz?

Kısa ve uzun vadede yatırımlarımızı ve ih-
racatımızı kesintisiz sürdürmeyi planlıyoruz. 
İhracatımızda geçtiğimiz yılla aynı rakamla-
rı elde etmek bizim için bir başarı değil, bu 
rakamı yüzde 50 oranında artırmamız ge-
rekiyor. Libya, Cezayir ve Ortadoğu’ya olan 
ihracatımızı kısa sürede 100 milyon dola-
rın üstüne çıkarmayı hedefliyoruz. Orta ve 
uzun vadede Libya’daki ve Türkiye’deki ya-
tırımlarımıza devam edeceğiz. Libya’da or-
taklı yatırımlar için de adımlarımızı attık.
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“SERMAYE PİYASALARINA OLAN
TALEP ARTARAK DEVAM EDİYOR”
Sermaye Piyasası Kurulu (SPK) Başkanı Ali Fuat Taşkesenlioğlu, “Piyasa görünümü ve Kurul’a 

yapılan başvurular, pandemi sürecinin şirketlerin uzun vadeli planlarına önemli ölçüde 
zarar vermediğini ortaya koyuyor. Bu nedenle uzun vadeli fonlara erişebilmenin en önemli 

alternatifi olan sermaye piyasalarına olan talebin artarak devam ettiğini söyleyebiliriz” dedi.

SERMAYE PİYASASI KURULU (SPK) BAŞKANI
ALİ FUAT TAŞKESENLİOĞLU:

T emel görevi, sermaye piyasaları-
nın güvenilir bir şekilde işlemesi-
ni sağlayarak, yatırımcıların hak 
ve menfaatlerini korumak olan Ser-

maye Piyasası Kurulu (SPK), sermaye piyasa-
larının etkinliğini, şeffaflığını ve güvenliğini 
daha yüksek seviyelere çekebilmek amacıy-
la çalışmalarına devam ediyor. SPK Başkanı 
Ali Fuat Taşkesenlioğlu, sermaye piyasaları 
ile gelişmeleri ve SPK olarak aldıkları önlem-
leri Ekovitrin’e anlattı.

SPK Başkanı olarak sermaye piyasaları-
nı yönetirken hangi stratejileri uyguluyor-
sunuz? Yönetim anlayışınızı anlatır mısınız?

Sermaye Piyasası Kurulu olarak kanunun 
verdiği yetki çerçevesinde, kanun ile verilen 
görevleri titiz bir biçimde yerine getiriyoruz. 
Bu süreçte en iyi uygulama örneklerini haya-
ta geçirmek için yoğun bir şekilde çalışıyoruz.

SPK Başkanı olarak temel prensibim iyi şir-
ketlerin önünü açmak, kötü şirketlere engel 
olmak, bu sayede piyasayı ve yatırımcıları ko-
rumak. Bu yüzden şirketleri yakından tanıya-
bilmek adına üyelerimiz ile birlikte şirket yet-
kilileriyle bizzat görüşüyoruz. Özel sektörün 
sorunlarını ve taleplerini karar organına doğ-
rudan iletebilecekleri bir anlayışla çalışıyoruz.

Diğer konu ise mevzuat. Düzenlemelerimiz 
piyasa ve yatırımcılara yönelik her ihtimali 
hesaba katarak hazırlanıyor. Ancak, mevzu-
atın iyi şirketlerimiz için yük haline gelmeme-
sine ve ülkemize değer katacak projelerine 
odaklanabilmelerine oldukça dikkat ediyoruz.

“PANDEMİ KALICI BİR 
ETKİ YAPMADI”

Özel sektöre ait birçok firma halka açı-
lacaktı. Ancak pandemi dolayısıyla herkes 
bu hedefi nisan ya da mayıs aylarına erteli-

yor. Konuyla ilgili neler söylemek istersiniz?
Halka arz, şirket ve yatırımcılar arasında-

ki uzun soluklu bir ortaklığın başlangıcı ola-
rak düşünülmeli. Bu yüzden verimli halka arz 
süreçleri için şirketler ve tasarruf sahipleri-
ne en uygun zamanın seçilmesi iki taraf için 
de kazanmak anlamına gelecek.

Pandemi, her alanda olduğu gibi şirketlerin 
finansman yapıları konusunda da durumla-

rını tekrar gözden geçirmelerine neden oldu. 
Ancak alınan tedbirler sayesinde pandemi be-
lirsizliğinin sermaye piyasalarımızdaki fiyat-
lamalara kalıcı bir etki yapmadığı ve pay piya-
sasındaki yatırımcı sayısının 2020 yılı başına 
göre yüzde 50’den fazla arttığını görüyoruz. 
Bu sayede 2020 yılının ilk 10 ayında yapılan 
389 milyon TL’lik halka arz ile 2019 yılının ta-
mamında yapılan 264 milyon TL’lik halka arz 

ALİ FUAT TAŞKESENLİOĞLU: 
“Herkesin imkânı nispetinde 

tasarruf etmesinin kendi gelecekleri 
ve Türkiye’nin geleceği için oldukça 

önemli olduğunu vurgulamak 
isterim. Bu kadar kıymetli olan 

tasarruflara gözümüz gibi 
bakmamız ve değerlendirmemiz 

gerekiyor. Tasarruf sahiplerine 
hisse senedi yatırım kararlarını, 

yeni bir işe girme ciddiyetinde, bir 
şirkete ortak olma sorumluluğunu 
hissederek ve hesap kitap yaparak 

vermelerini tavsiye ediyorum.”

SPK Başkanı Ali Fuat Taşkesenlioğlu, sermaye piyasalarına ilişkin gelişmeleri ve yaptıkları çalışmaları Ekovitrin 
Medya Grubu Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Şeref Özata’ya açıkladı.
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tutarının üzerine çıkıldı. Önümüzdeki yakın 
dönemde ise daha büyük ölçekli şirketlerin 
halka arz çalışmaları devam ediyor. Bu saye-
de 2020 yılı sonlarına doğru toplam halka arz 
tutarında milyar TL’leri konuşuyor olacağız.

Piyasa görünümü ve Kurul’a yapılan baş-
vurular, pandemi sürecinin şirketlerin uzun 
vadeli planlarına önemli ölçüde zarar verme-
diğini ortaya koyuyor. Bu nedenle uzun vade-
li fonlara erişebilmenin en önemli alternatifi 
olan sermaye piyasalarına olan talebin arta-
rak devam ettiğini söyleyebiliriz.

Halka arz için kendini hazırlayan sanayi 
şirketlerine tavsiyeleriniz neler olacak? Bu 
süreçte halka arz edilmiş ve piyasa koşulla-
rında faaliyetini durduran şirketler var mı? 
Varsa SPK nasıl bir yol izliyor? 

Halka arzı iki boyutlu bir süreç olarak dü-
şünmelerini tavsiye ederim. Birincisi ve asıl 

amaç finansman sağlamak. Her şeyden önce 
halka arz yoluyla elde edilecek fonun ne şekil-
de kullanılacağına karar vermeleri gerekiyor. 
Ayrıca halka arz yeterliliğine ulaşabilmek için 
mali tabloları ve yönetim yapılarını bağımsız 

denetimden geçebilecek biçimde ortaya ko-
yabilmeliler. Şirketin ilişkili tarafları ile olan 
işlemleri ve üçüncü kişiler lehine verilen ga-
rantiler gibi şirket mal varlığına yönelik konu-
lara hassasiyet göstermeleri gerekiyor. Ayrı-
ca şirket yönetiminin tecrübeli uzmanlar ile 
sürdürülebilir bir yapıda dizayn edilmesi, ya-
tırımcıların şirket hakkındaki düşüncelerine 
olumlu katkı sunacak. Halka arzın diğer boyu-
tu ise şirketlerin kurumsallaşması. Halka açık 
statüdeki şirketler, mali tablolarından yöne-
tim kuruluna kadar birçok alanı uluslararası 
standartlara göre şekillendirdiği için kurum-
sal bir yapıya bürünüyor. Bu yaklaşım şirketin 
yurtiçi ve yurtdışındaki marka değeri yüksel-
tiyor ve şirkete kredibilite, yüksek değerleme 
ve uzun vadeli anlaşmalar olarak geri döne-
biliyor. Bu nedenle şirketlerin halka arzı dü-
şünürken sadece sağlayacakları fonları de-
ğil uzun vadede elde edecekleri, belki daha 

kıymetli kazanımları göz önünde bulundur-
maları gerekiyor.

Sermaye piyasasına baktığımızda karşı-
mıza nasıl bir tablo çıkıyor? Temel sorun-
lar nelerdir? Sorunların çözümüne yönelik 
olarak çalışmalarınızdan bahseder misiniz?

Türkiye’de fon arz ve talebi arasındaki iş-
lemlere büyük ölçüde bankacılık sistemi ara-
cılık ediyor. Ancak kredi vadelerinin reel sek-
törün yatırım ve proje vadeleriyle uyumlu 
olmadığı açık. Kısa aralıklarla kredisini ye-
nilemek zorunda kalan reel sektör, vade ris-
ki, faiz riski ve borç çevirme risklerini aynı 
anda taşımak zorunda kalıyor. Bu nedenle, 
bu risklere maruz kalmadan fonlama imka-
nı sunan sermaye piyasalarının gelişmesi, 
sadece bu sektörü değil Türkiye ekonomisi-
ni ilgilendiriyor. Bu amaçla sermaye piyasa-
larında ürün çeşitliliğinin ve güvenilirliğinin 
artması için birçok önemli adım attık ve at-
maya devam ediyoruz.

Özellikle teminata ve nakit akışlarına daya-
nan ürün çeşitliliği ve borçlanma aracı sahip-
lerinin haklarını korumaya yönelik imkânların 
artırılması ile sermaye piyasası enstrümanla-
rının cazibesini artırmaya çalışıyoruz. Ayrıca, 
paya ve borca dayalı kitle fonlamasına yönelik 
düzenlemelerimiz ile daha önceden serma-
ye piyasası imkanlarından yararlanamayan, 
küçük ölçekli şirketlere alternatif bir fonla-
ma kaynağı imkanı sağlamayı hedefliyoruz.

Diğer taraftan, yapılan düzenlemeler ile ser-
maye piyasası suçlarına yönelik hapis ceza-
ları artırıldı. Ayrıca sosyal medya ve internet 
kaynakları çok daha yakından takip edilmeye 
başlandı. Bu mecralarda hitap edilen yüksek 
kişi sayıları da dikkate alınarak birçok kişiye 
kişi başı 1 milyon TL’nin üzerinde idari para 
cezaları kesildi.

Kurul olarak hayata geçirdiğimiz bu adım-
lar sermaye piyasalarımızın uzun vadeli görü-
nümüne önemli katkılar sunacak. Ancak son 
dönemde özellikle ön plana çıkan güncel bir 
sorunumuz var. Maalesef son dönemde pay 
piyasasında çok sayıda yatırımcının hiçbir 
arka planı ve altyapısı olmadan sadece piya-
sa rüzgârına kapılarak yatırım yaptığını gö-
rüyoruz. Daha kötüsü bu yatırım tercihleri-
nin birbirini beslediği ve bazı pay fiyatlarının 
anormal seyirler izlediği görülüyor. Bu şekil-
de yapılan yatırımlarda rastlantısal kazanç 
ihtimali her zaman olabilir ancak kayıp çok 
daha fazla olabiliyor. Ayrıca, bu yatırım karar-
ları sosyal medyada piyasa bozucu işlem ya-
pan kişilerin tavsiyeleriyle alınıyorsa, küçük 
yatırımcının da bu suça ortak sayılabileceği 
ve çeşitli yaptırımlara maruz kalabileceğini 
vurgulamak istiyorum.

“PANDEMİYE BAĞLI OLUMSUZ 
HAVA ÇOK KISA SÜRDÜ”

Pandemi süreci gerek sermaye piyasala-
rını gerekse ekonomiyi nasıl etkiledi? Pan-
demi sürecinde hangi tedbirleri aldınız?

Pandeminin ilk günlerinde küresel ölçek-
te yayılan belirsizlik sermaye piyasalarını da 
etkilemesine rağmen, olumsuz havanın çok 
kısa sürdüğüne ve alınan tedbirler sayesin-
de sermaye piyasalarımızda önemli gelişme-
lere şahit olduk.

Bu kapsamda, açığa satış yasağı uygulan-
mış, günlük fiyat değişim limitleri ve devre ke-
sici tetikleme oranları düşürüldü. Yatırım ku-
ruluşlarının ve portföy yönetim şirketlerinin 
müşterilerinden uzaktan erişimle emir ala-
bilmelerine olanak sağlandı. Kredili işlem-
lerde özkaynak koruma oranı esnetildi. Ser-
maye piyasası mevzuatına tabi işletmelerin 
finansal raporlarının bildirim süreleri uzatıldı.

Bu süreçte tasarruf sahiplerinin sermaye 
piyasalarına yakın ilgi gösterdiği ve yatırım 
tercihlerinde sermaye piyasası araçlarının 
ağırlığının arttığı görülüyor. Ocak 2020’de 1 
milyon 241 bin olan hisse senedi yatırımcı sa-
yısı 643 bin kişi artarak Ekim 2020 itibariyle 1 

milyon 884 bine ulaştı. Bu piyasada gerçekleş-
tirilen ortalama günlük işlem hacmi ise 18,2 
milyar TL’den 31,9 milyar TL’ye yükseldi. Aynı 
dönemde menkul kıymet yatırım fonlarının 
portföy büyüklüğü 111,5 milyar TL’den 133,7 
milyar TL’ye yükselirken bu dönemde yapı-
lan 6 adet halka arzın büyüklüğü 389 milyon 
TL oldu. Önümüzdeki haftalarda da yeni hal-
ka arzların olmasını bekliyoruz.

“EN BÜYÜK DÜZENLEME 
İSTANBUL FİNANS MERKEZİ 
PROJESİ OLACAK”

SPK olarak pandemi sonrasında han-
gi stratejileri uygulamayı planlıyorsunuz? 
SPK olarak kısa ve uzun vadedeki hedefle-
rinizi öğrenebilir miyiz?

Küresel sistemle uyumlu bir biçimde çalı-
şan sermaye piyasalarımız oldukça dinamik 
bir yapıya sahip. Bu yüzden Kurul olarak, bir 
yandan uluslararası gelişmeleri yakından ta-
kip ederken, diğer yandan sürekli olarak göz-
lemlediğimiz piyasa uygulamalarını geliştir-
mek için çalışıyoruz. Bu süreçte, gerek Türkiye 
Sermaye Piyasaları Birliği, gerek sektörümü-
zün diğer paydaşlarını temsil eden kuruluş-

İSTANBUL’U KÜRESEL FİNANS MERKEZİ YAPMAK 
İÇİN ÇALIŞIYORUZ: “Sermaye piyasalarımız için 

önümüzdeki dönemin en büyük düzenlemesi, hiç şüphesiz 
İstanbul Finans Merkezi projesi olacak. İstanbul’u önce 
bölgesel, ardından küresel ölçekte bir finans merkezi 
yapabilmek adına, sermaye piyasamızın arz ve talep 

yönlerini eş zamanlı bir şekilde güçlendirmek ve küresel 
piyasalara entegre etmek için çalışıyoruz.”

“Ocak 2020’de 1 milyon 
241 bin olan hisse senedi 
yatırımcı sayısı 643 bin kişi 

artarak Ekim 2020 itibariyle 
1 milyon 884 bine ulaştı. Bu 

piyasada gerçekleştirilen 
ortalama günlük işlem hacmi 
ise 18,2 milyar TL’den 31,9 

milyar TL’ye yükseldi.”

2020 yılının ilk 10 ayında yapılan 389 milyon TL’lik 
halka arz ile 2019 yılının tamamında yapılan 264 
milyon TL’lik halka arz tutarının üzerine çıkıldı. 
Önümüzdeki yakın dönemde ise daha büyük ölçekli 
şirketlerin halka arz çalışmaları devam ediyor.



www.ekovitrin.com   •   Aralık 202032

SÖYLEŞİ | ALİ FUAT TAŞKESENLİOĞLU

larla da yakından temas halindeyiz. Bu doğ-
rultuda, ilgili sektör temsilcilerinden belirli 
aralıklarla görüş alarak sektörümüzü şekil-
lendiriyoruz. Piyasa aktörlerinden gelen fi-
kirleri oldukça önemsiyor ve karar aşama-
larında yararlanıyoruz. 

Önümüzdeki dönemde de sermaye piyasa-
larımızın etkinliğini, şeffaflığını ve güvenliğini 
daha yüksek seviyelere çekebilmek için çalış-
maya devam edeceğiz. Bu hedeflerimize ula-
şabilmek için yeni düzenlemelerin hayata ge-
çirilmesi, mevcut mevzuatın sadeleştirilmesi 
ve yatırımcı güvenini pekiştirecek önlemlerin 
alınması her zaman alternatiflerimiz arasın-
da yer alacak.

Sermaye piyasalarımız için önümüzdeki 
dönemin en büyük düzenlemesi, hiç şüphe-
siz İstanbul Finans Merkezi projesi olacak. İs-
tanbul’u önce bölgesel, ardından küresel öl-
çekte bir finans merkezi yapabilmek adına, 
sermaye piyasamızın arz ve talep yönlerini 
eş zamanlı bir şekilde güçlendirmek ve küre-
sel piyasalara entegre etmek için çalışıyoruz.

“TEMEL GÖREVİMİZ, SERMAYE 
PİYASASININ GÜVENİLİR BİR 
ŞEKİLDE İŞLEMESİNİ SAĞLAMAK”

Sermaye Piyasası Kurulu’nun (SPK) gö-
rev, yetki ve faaliyetlerinden kısaca bah-
seder misiniz?

Sermaye Piyasası Kurulu olarak, temel gö-
revimiz, her koşulda, sermaye piyasasının gü-
venilir bir şekilde işlemesini sağlamak, yatı-
rımcıların hak ve menfaatlerini korumak. 
Kurulun faaliyet kapsamını üç ana başlıkta 
toplayabiliriz. 

Birincisi, şirketlerimizin kurumsal yönetim 
ilkelerine uygun bir şekilde yönetilmesi ve ya-
tırımcıların yatırım kararlarını etkileyebile-
cek durumdaki bilgilerin tüm yatırımcılara 
eş anlı ulaştırılması. Bunun için bir yandan 
şirketlerin ilk halka arzından itibaren birçok 
kıstasa uyum sağlamaları için çalışırken bir 
yandan çeşitli vesilelerle yapılan denetim ve 
gözetim faaliyetleri sayesinde şirketlerimizin 
kurumsal ve finansal yapıları gözden geçirili-
yor. Bu süreci kademeli olarak kullandığımız, 
uyarı, idari para cezaları, suç duyuruları, şir-
ketlerin işlem sırasının durdurulması ve bor-
sa kotundan çıkarılması gibi çok güçlü ens-
trümanlarla yönetiyoruz.

İkincisi ise tasarruf sahiplerinin yatırım an-
layışlarını güçlendirmek. Bazı finansal araç 
ve işlemlere yönelik yatırımcı bazında kısıt-
lamalar getirerek ve tasarruf sahiplerine yö-
nelik devamlı uyarı ve bilgilendirmeler ya-
parak yatırım kararlarını sağlıklı bir şekilde 
almalarına katkı sunuyoruz. Borsa İstanbul 
ve Türkiye Sermaye Piyasaları Birliği ile bir-
likte önümüzdeki dönemde yatırımcıların fi-

nansal okuryazarlığının artırılmasına yöne-
lik eğitimlerin sıklaştırılması ve birçok kanal 
vasıtasıyla nitelikli bilgiye ulaşabilmeleri ko-
nusunda çalışmalar yürütüyoruz. Ayrıca Ya-
tırım Hizmetleri Tebliğ’inde yapmayı düşün-
düğümüz bazı değişikliklerle yatırımcıların 
daha az maliyetle daha etkin yatırım danış-
manlığı hizmeti alabilmeleri için çalışıyoruz.

Üçüncü aşamada ise Kurulumuzca ger-

çekleştirilen gözetim faaliyetleri çerçevesin-
de; piyasa fiyatının sağlıklı oluşmasına engel 
olan piyasa bozucu eylemler, bilgi suistima-
li ve piyasa dolandırıcılığı gibi işlemlere, iş-
lemlerin tamamlanmasını dahi beklemeden 
makul şüphe oluşması durumda müdahale 
ediyoruz. İlk aşamada piyasayı bozmaya ça-
lışan kişilerine işlem yasağı koyarak piyasa-
dan uzaklaştırıyoruz. İkinci aşamada ise idari 
para cezası ve suç duyuruları ile ceza alma-
larına yönelik işlemler yapıyoruz.

“YATIRIM KARARLARI HESAP 
KİTAP YAPILARAK ALINMALI”

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı?

Herkesin imkânı nispetinde tasarruf etme-
sinin kendi gelecekleri ve Türkiye’nin gelece-
ği için oldukça önemli olduğunu vurgulamak 
isterim. Bu kadar kıymetli olan tasarruflara 
gözümüz gibi bakmamız ve değerlendirme-
miz gerekiyor. Tasarruf sahiplerine hisse 
senedi yatırım kararlarını, yeni bir işe girme 
ciddiyetinde, bir şirkete ortak olma sorum-
luluğunu hissederek ve hesap kitap yapa-
rak vermelerini tavsiye ediyorum. Özellikle 
yatırım yapmadan önce şirketlerin sektör-
deki konumu, yönetim yapısı, finansal tab-
loları ve son dönemde öne çıkan faaliyetleri 
dikkatle incelenmeli.

“Önümüzdeki dönemde de sermaye piyasalarımızın 
etkinliğini, şeffaflığını ve güvenliğini daha yüksek seviyelere 

çekebilmek için çalışmaya devam edeceğiz. Bu hedeflerimize 
ulaşabilmek için yeni düzenlemelerin hayata geçirilmesi, 
mevcut mevzuatın sadeleştirilmesi ve yatırımcı güvenini 

pekiştirecek önlemlerin alınması her zaman alternatiflerimiz 
arasında yer alacak.”
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“200 MİLYAR DOLARLIK İHRACAT 
HEDEFİNE DOĞRU İLERLİYORUZ”

61 ihracatçı birliği, 27 sektör ve 
95 bin ihracatçının Türkiye’de-
ki tek çatı kuruluşu olan Tür-
kiye İhracatçılar Meclisi (TİM), 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ile bir 
araya geldi. Cumhurbaşkanı Erdoğan, TİM 
Başkanı İsmail Gülle ve TİM Yönetim Kuru-
lu ve Sektörler Konseyi başkanlarından olu-
şan heyeti, Vahdettin Köşkü’nde kabul etti. Gö-
rüşmede Gülle, TİM Sektörler Konseyi olarak 
Cumhurbaşkanı Erdoğan’a, dış ticaret fazlası 
veren Türkiye vizyonu kapsamında yeni nor-
mal ve yeni reform döneminde ihracatta se-
ferberlik başlatarak tam destek verdiklerini 
söyledi. Gülle, ihracattaki yeni yol haritaları-
nı, eylem planını ve TİM’in projelerini detaylı 
bir sunumla paylaştı.

“HEDEF DIŞ TİCARET 
FAZLASI VEREN TÜRKİYE”

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın 
bugüne kadar ihracata verdiği desteklerden 
dolayı müteşekkir olduklarını belirten TİM Baş-
kanı İsmail Gülle, “Türkiye ihracat macerası-
na Cumhurbaşkanımızla beraber, 35 milyar 
dolar iken başladı. Bugün 200 milyar dolar-
lık ihracat hedefine ilerliyoruz. Yani üçüncü 
binyıla başladığımızdan beri Cumhurbaşkan-
lığımızın liderliğinde neredeyse ihracatı 6 kat 
büyüttük. Türkiye’yi ihracatla yükselttik, yük-
seltmeye de devam edeceğiz. Türkiye’de ihra-
catın tek çatı kuruluşu olan Türkiye İhracat-
çılar Meclisi ile birlikte, nice başarılara imza 
atacağımıza eminiz ve Cumhurbaşkanımızla 
beraber yepyeni bir yolculuğa çıkmakta oldu-
ğumuzun idrakindeyiz. Üretim olmadan ihra-
catın olamayacağının bilinciyle, özellikle dı-
şarıya bağımlı olduğumuz ara malında yerli 
ve milli üretiminin sağlanması için Cumhur-
başkanımızın desteği büyük önem arz edi-

yor. Bu kapsamda, yatırım finansmanında 
desteklerin yanı sıra enerji, istihdam alan-
larında rekabetçi kalabilmemizi sağlayacak 
Cumhurbaşkanımızın desteklerine de ihtiyaç 
duyuyoruz” dedi.

“TİM OLARAK 
VARGÜCÜMÜZLE ÇALIŞIYORUZ”

İsmail Gülle, Türk ihraç mallarını, ülkemi-
zin alamet-i farikası haline getirmek için var 
güçleri ile çalıştıklarına vurgu yaparak, TİM 
olarak ihracatta başlattıkları yeni seferber-
likle ilgili beklentilerini şöyle sıraladı: “Dış ti-
caret rejimi ve kambiyo rejiminin; şeffaf, an-
laşılır olması, çok sık değil az ve öz değişiklik 
yapılması. Cumhurbaşkanımızın sık sık çiz-
diği gibi, sürekli yükselen değil, öngörülebi-
lir bir kur seviyesi için piyasa dinamikleri ile 
eş anlı yürüyen bir ekonomi yönetimi, güve-
ni tesis eden yeni bir yaklaşım. Eximbank ve 
ihracatın finansmanını sağlayan kurumla-

ra sürekli destek ve kaynak sağlanması. Ül-
kemizin tedarik ve dış satım imkanını artırı-
labilmesi için, etkin ve rekabetçi bir lojistik 
ağı. Merkez Bankamız ve kamu bankalarıy-
la sürekli koordinasyon içinde olmak, ayda 
bir kere karşılıklı görüş alışverişinde bulun-
mak. Dijital altyapı ve otomasyon sistemle-
ri ile ilgili olarak acil yatırımların yapılması. 
Bu hususlarda, Cumhurbaşkanımızın engin 
vizyonu yanında hükümetimizin hassasiyeti-
nin de farkındayız. Cumhurbaşkanımızın bu 
kritik dönemde, ihracata ve alın teri döken 
ihracatçıya destekleri, önceden olduğu gibi 
bundan sonra da, durmaksızın devam ede-
ceğinden şüphemiz yok.”

“GENÇ TİM VE TÜRKİYE 
İHRACAT ŞÛRASI”

Ülke kalkınmasının anahtarının ihracat ol-
duğunun, ihracatçının omuzlarındaki yükün 
ne kadar büyük olduğunun farkında olduk-

larını dile getiren Gülle, “Zorlu dönemlerde 
asla sorumluluktan kaçmadık, önümüzde-
ki dönemde de asla kaçmayacağız. Durmak-
sızın ‘İhracatla Yükselen Türkiye’ için, Cum-
hurbaşkanımızın öncülüğünde her gün aynı 
heyecanla çalışmaya devam ediyoruz. ‘Daha 
Güçlü İhracat Daha Güçlü Türkiye’ hedefi doğ-
rultusunda, milli ihracatın geleceğinin şekil-
lendirileceği ve devamında geleneksel olarak 
tertip edilmesini planladığımız ‘Türkiye İhra-
cat Şûrası’nı düzenlemek istiyoruz. Bu kap-
samda öncelikle, Meclisimiz çatısı altındaki 
13 Bölgedeki İhracatçı Birliklerinin Koordi-
natör Başkanları ile ‘Türkiye İhracat Şûra-
sı İçin Bölgesel İstişare Toplantıları’ düzen-
lemeyi planlıyoruz” diye konuştu.

Gülle şöyle devam etti: “Türkiye İhracat 
Şûrası kapsamında, zorlu koşullar ve artan 
rekabete rağmen, ‘Daha fazla ve daha güçlü 
ihracat’ için, Türkiye’nin dünyada en çok ih-
racat yapan ilk 10 ülkeden biri olması adına, 
bir yol planı hazırlanması ve bu plan çerçe-
vesinde çalışmaların sürmesini hedeflemek-
teyiz. Diğer yandan, ‘Milletin İhracatçıları Mil-
letin Evinde’ sloganı ile, 2021 Hedef, Vizyon ve 
Fırsatlarını değerlendirmek üzere, Cumhur-
başkanımız ile bir araya gelmek, ihracat aile-
sine moral ve güç vermiştir. Şura sonrasında 
ise, ‘Daha Güçlü İhracat, Daha Güçlü Türki-
ye’ için, 2021 Yol Haritasını kamuoyu ile pay-
laşmak arzusundayız.”

Türkiye İhracatçılar Meclisi olarak, özel-
likle gençlerin ve kadınların ihracata katılı-
mını önemsediklerini ifade eden Gülle, “Kadın 
konseyimizin kuruluşunun üzerinden nere-
deyse iki yıl geçti ve konseyimiz şimdiden bir-
çok önemli projeye imza attı. Ülkemizin istik-
bâli gençlerimizin, ihracat süreçlerinde daha 

aktif rol olması adına, Meclisimiz tarafından 
tasarlanan bir diğer projemiz ise “Genç TİM”. 
Projemizin öncelikle iki amacı bulunuyor: İlki 
geleceğin ihracatçı genç neslini yetiştirmek, 
rekabet dünyasına hazırlamak ve ihracatçı 
ve ihracatçı firmaların ikinci kuşağını yetkin 
dış ticaretçi olarak yetiştirmek adına TİM ça-
tısı altında bir konsey kurmak. Bir diğer ama-
cımız ise, ülkemizde öğrenim gören yerli ve 
uluslararası öğrencileri hedefleyen ve bu kit-
leye etkin dijital mecralardan ulaşan yapay 
zeka destekli bir platform oluşturulması” dedi.

İsmail Gülle şunları söyledi: “İnanıyoruz ki, 
Genç TİM, birinci ve ikinci nesil ihracatçılar 

arası deneyim paylaşımını gerçekleştirecek, 
katma değerli ihracat artışına katkı sağlaya-
cak güçlü bir üniversite sanayi işbirliği oluş-
turacak, ülkemizin dış ticaret diplomasisine 
katkı sağlayacak genç neferlere staj ve is-
tihdam imkanı sağlayacak, TİM çatısı altın-
da küresel rekabete uyumlu gençlerin ka-
pasite gelişimlerini güçlendirecek. Genç TİM 
Konseyimiz ile genç ihracatçılarımızı odağı-
na alan sürdürülebilir faaliyetler gerçekleş-
tirecek; TİM tarafından düzenlenecek eğitim 
programları ile Yeni nesil dış ticaret neferle-
rine teorik ve pratik bilgi aktarımını sağlaya-
cağız. ‘Türkiye’nin Geleceği İhracat, İhracatın 
Geleceği Gençler’ hedefi doğrultusunda, Cum-
hurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan’ın hi-
mayelerinde, genç ihracatçıların katılımıyla, 
her yıl geleneksel olarak Cumhurbaşkanlığı 
Külliyesi’nde; ‘Genç İhracat Zirvesi’ düzenle-
meyi istiyoruz. Zirve ile gençlerin ihracata 
yönelmesi için çalışmalar yapacak ve yeni-
likçi fikirlerin iş hayatına katkı sağlamasına 
yoğunlaşacağız.”

“CUMHURBAŞKANIMIZ VE 
HÜKÜMETİMİZLE AZ ZAMANDA 
ÇOK İŞLER BAŞARDIK”

İsmail Gülle, Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan’ın öncülüğünde hükümet ile az 
zamanda büyük işler başardıklarını belirte-
rek, “Bugün, ‘Made in Türkiye’ markası, dün-
yanın dört bir yanında beğeniyle anılıyorsa, 
bu konuda Cumhurbaşkanımızın katkıları 
çok büyük. Kendisine ihracat ailesine son-
suz destekleri adına, en derin şükranlarımı 
arz ediyorum” şeklinde konuştu.

Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM), ekonomide reform süreci başlatan Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan’a yeni ihracat seferberliğine ilişkin yol haritasını ve eylem planını sundu. 
TİM Başkanı İsmail Gülle, “Türkiye ihracat macerasına Cumhurbaşkanımız ile beraber, 

35 milyar dolar ile başladı. Bugün 200 milyar dolarlık ihracat hedefine doğru ilerliyoruz. 
Türkiye’yi ihracatla yükselttik, yükseltmeye de devam edeceğiz. Zorlu dönemlerde 

sorumluluktan kaçmadık, önümüzdeki dönemde de asla kaçmayacağız” dedi.

HABER | TİM

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, TİM Başkanı İsmail Gülle ve TİM Yönetim Kurulu ve Sektörler Konseyi 
başkanlarından oluşan heyeti, Vahdettin Köşkü’nde kabul etti.

TİM Başkanı İsmail 
Gülle, “Zorlu 
dönemlerde asla 
sorumluluktan 
kaçmadık, 
önümüzdeki dönemde 
de asla kaçmayacağız. 
Durmaksızın 
‘İhracatla Yükselen 
Türkiye’ için, 
Cumhurbaşkanımızın 
öncülüğünde her 
gün aynı heyecanla 
çalışmaya devam 
ediyoruz” dedi.

TİM Başkanı İsmail Gülle, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’a II. Abdülhamid Han tarafından, Büyük Alim 
Şemseddin Sâmi Beyefendi’ye hazırlattırılan umumi bir tarih ve coğrafya bilgilerinin yer aldığı, 6 cilt ve  
4 bin 380 sayfadan oluşan, 1891-1899 yılları arasında İstanbul Mihran Matbaası’nda basılan, 129 yıllık 
orijinal eser olan ilk ansiklopedimiz Kamûs-ül Â’lâm’ı takdim etti.

TİM BAŞKANI İSMAİL GÜLLE:
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ÜRETİM, TİCARET VE 
DİPLOMASİNİN KALBİ

MÜSİAD EXPO 2020:

M üstakil Sanayici ve İş Adamla-
rı Derneği’nin (MÜSİAD), Türki-
ye ekonomisinin ticaret ve yatı-
rım alanlarındaki iletişim dili ve 

köprüsü olmak adına iki yılda bir düzenledi-
ği MÜSİAD EXPO 2020, başarıyla tamamlandı. 
Bu yıl sadece pandemi dönemindeki en geniş 
katılımlı fuar olarak değil; aynı zamanda pek 
çok ilki gerçekleştirerek de güçlü marka ima-
jını sağlamlaştıran fuar, 70 bin metrekarelik 
bir alanda 15 bine yakın ziyaretçiyi ağırladı. 

TÜYAP Fuar ve Kongre Merkezi’nde pande-
mi kurallarına ve TSE Covid-19 güvenli hizmet 
standartlarına uygun şekilde yapılan MÜSİAD 
EXPO’ya, ilk hibrit fuarı olma özelliğiyle sanal 
ortamdan da katılım ve ziyaretler gerçekleşti. 
maske, mesafe, temizlik kuralını hiçbir şekilde 
göz ardı etmeden yürütülen organizasyonda 
tüm katılımcı ve ziyaretçiler hassas kontrol-
ler sonrasında içeriye alındı ve fuar alanın-
da temassız teknolojiler kullanıldı.

Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Va-
rank tarafından açılışı yapılan fuarı Cum-
hurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan da ziyaret 
etti. Açılış töreninde konuşan Bakan Varank, 
“MÜSİAD EXPO gibi geniş kapsamlı etkinlik-
ler, ticaret hacmimizin düşük olduğu ülkelerle 
yeni işbirlikleri geliştirmemize vesile oluyor. 
Yaşadığımız bu zor günlerde; ülkeler arasın-
da kurulan ortak yatırım, ortak üretim ve or-
tak ticaret imkanları salgına karşı güçlü bir 
ekonomik bağışıklık geliştirmesini sağlaya-
cak. Salgın sonrası dönemin kazananları, iş-
birliğini bugünden kurup, hızlı harekete ge-
çenler olacak” dedi.

24 SEKTÖRDEN 
YÜZLERCE FİRMA KATILDI

MÜSİAD EXPO 2020 kapsamında 50 ülke-
den 400 alım heyetinin ağırlandığını söyleyen 

MÜSİAD Başkanı Abdurrahman Kaan, 24 sek-
törden yüzlerce firmanın katılımıyla yapılan 
MÜSİAD EXPO 2020’yi pandeminin bu zorlu 
sürecinde yeni dönem iktisadi yol haritasın-
da etkili ve faydalı olmak adına gerçekleştir-
diklerini ifade etti. Fuara, Venezuela’dan Öz-
bekistan’a, Endonezya’dan Almanya’ya kadar 
pek çok ülkeden stantlı katılımın sağlandığını 
hatırlatan Kaan, “Avrupa, Asya-Pasifik, Avras-
ya, Afrika ve MENA ülkelerinden yoğun talebin 
olması, ülkemizin yeni dönem yatırım politi-
kalarına destek vermek adına bizleri yürek-
lendirdi” diye konuştu. 

MÜSİAD Expo’nun TÜYAP Fuar ve Kongre 
Merkezi’nde pandemi kurallarına ve TSE Co-
vid-19 güvenli hizmet standartlarına uygun 
şekilde yapıldığı söyleyen TÜYAP Genel Mü-
dürü İlhan Ersözlü, maske, mesafe, temizlik 
kuralını hiçbir şekilde göz ardı etmeden yü-

rüttükleri organizasyonda tüm katılımcı ve 
ziyaretçileri hassas kontroller sonrasında 
içeriye alarak ve fuar alanında temassız tek-
nolojiler kullandıklarını belirtti. İlhan Ersöz-
lü, “Fuar sonrası katılımcılarla yaptığımız an-
ket sonuçlarına göre katılımcılarımızın yüzde 
89’unun fuardan memnun olduğunu ve yine 
katılımcılarımızın yüzde 96’sının bir sonraki 
fuara katılmayı düşündüklerini tespit ettik. 
Aldığımız bu sonuçlar bizi çok memnun etti 
ve şimdiden 2022 fuarı hazırlıklarına hızlıca 
giriş yaptığımızı belirtmek isterim. TÜYAP Yö-
netimi olarak MÜSİAD EXPO 2020 Fuarı işbir-
liği için Müstakil Fuarcılık ve MÜSİAD yöneti-
mine teşekkür ederim” diye konuştu.

EXPO 2020’DE GİRİŞİMCİLİK 
ALANI’NA BÜYÜK İLGİ

Bu yılki fuarın ilklerinden olan Girişimcilik 

Alanı’nda, Türkiye’nin yeni yatırım gücü hali-
ne gelen projelerin sergilendiğini ve bu alanın 
ziyaretçiler tarafından oldukça ilgi çektiğini 
aktaran Kaan, aynı şekilde fuar kapsamında 
ziyaretçilerle buluşan Türk dünyasının hak-
lı gururu elektrikli araçların da yoğun ilgiyle 
karşılandığının altını çizdi. 

PEK ÇOK İLKE İMZA ATILDI 
Bu yılki EXPO’da ilk kez MÜSİAD tarafın-

dan projelendirilen ve yeni turizm kaynakla-
rı geliştirme ve turizm yatırımlarını çeşitlen-
dirme projesi kapsamında, kamuya sunulan 
ve önemli ölçüde kendine taban bulan Kara-
van Turizmi girişimleri de sergilendi. Fuar-
da yer alan MÜSİAD Vadisi’nde Akıllı Tarım 
Kent Projesi, Karavan Park Projesi, Pandemi 
(Sahra) Hastanesi ile MÜSİAD’ın Milli Üretim 
Üssü olacak Yatırım, Üretim ve Ticaret Üsle-
ri projeleri başta olmak üzere MÜSİAD Futu-
re, MÜSİAD Innova, MÜSİAD Invest, MÜSİAD 
Akademi, 2023 YEREL ve MÜSİAD TIA mar-
kalarının da lansmanları yapıldı.

MÜSİAD EXPO’da tanıtımı yapılan MÜSİAD 
Yatırım, Üretim ve Ticaret Üsleri, KOBİ’lerin, 
yatırım, üretim ve ticaret olmak üzere her 
aşamada şartları düşünülmüş yaşam alan-
larında bir kuluçka merkezi mantığı ile büyü-
mesi için hayata geçirilmiş projeler. Her türlü 
afet ve olası yenilenen pandemi durumların-
da tüm ihtiyaçların aynı ortam içinde sağla-
nacağı ve sağlıklı bir şekilde üretim ve ticare-
tin aksamadan devam edeceği üretim üsleri, 
işverenler ve emekçilerin aileleri ile birlikte 
rahatça yaşayabileceği birer yaşam alanla-
rını kapsıyor. 

IBF, 24’ÜNCÜ KEZ DÜNYA İŞ 
İNSANLARINI BİR ARAYA GETİRDİ

MÜSİAD EXPO, pek çok etkinliğe de ev sa-
hipliği yaptı. Dünyanın dört bir yanından 
gelen sanayici ve iş insanlarının katıl-
dığı 24’üncü Uluslararası İş Forumu 
- International Business Forum (IBF) 
“Virüs Ekonomisi” gündemini konuş-
tu. Toplantılar boyunca, pandemi son-
rası dünya düzeni masaya yatırıldı.

Pandemi sonrasında yapılan en büyük fuar olan ve hem katılımcı hem de ziyaretçilerden 
yoğun ilgi gören MÜSİAD EXPO 2020 başarıyla tamamlandı. 4 gün süren fuara Avrupa, 
Asya-Pasifik, Avrasya, Afrika ve MENA ülkeleri başta olmak üzere, 102 ülkeden 15 bine 

yakın ziyaretçi katıldı. “Küresel Ticaret Burada” sloganıyla yapılan fuarda, 50 ülkeden 400 
alım heyeti ağırlandı. Pek çok etkinliğe imza atılan zirvede, 4 kıtadan 19 iyi niyet (MoU) 

anlaşmasına da imza atıldı. 

ABDURRAHMAN KAAN: “Avrupa, Asya-
Pasifik, Avrasya, Afrika ve MENA 

ülkelerinden yoğun talebin olması, 
ülkemizin yeni dönem yatırım 

politikalarına destek vermek adına 
bizleri yüreklendirdi.”

Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Varank tarafından açılışı yapılan fuarı
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan da ziyaret etti.

TÜYAP GENEL MÜDÜRÜ İLHAN ERSÖZLÜ: 
“Fuar sonrası katılımcılarla yaptığımız 

anket sonuçlarına göre katılımcılarımızın 
yüzde 89’unun fuardan memnun 

olduğunu ve yine katılımcılarımızın 
yüzde 96’sının bir sonraki fuara 

katılmayı düşündüklerini tespit ettik.”
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Dünyanın içinde bulunduğu bu zorlu zaman-
da, düzenlenen ülke temsilcileri, iş insanları-
nı ağırlayan forumda IBF Başkanı Erol Yarar 
yaptığı konuşmada; “Bugünün fotoğrafını iyi 
çekmezsek, teşhislerimizi doğru yapamaz-
sak, tedaviyi yapamayız. Sektörel analizle-
ri, bugünün ve yarının ne olacağı ile ilgili uz-
manlarımızdan dinlemek yararlı olacaktır. 
Dünya hayatı hiçbir asırda görmediği büyük 
kriz haline dönüştü. Dünyadaki istatistiklere 
baktığımızda her yıl 56 milyon kişi ölüyor. Şu 
anda bu hastalık nedeniyle ölümler istatistiki 
olarak yüzde 1,5 artmış. Dünyanın ekonomisi 
nasıl daralır diye baktığınızda, tek izahı var. 
Psikoloji bozulunca ekonomi de bozuldu” dedi. 

Ticaret ve yatırım ağlarına katkıda bulun-
mak adına, ticaretin iletişim dili haline gelen 
diplomasinin, öncü unsurlarından olan fahri 
konsolosların bir araya geldiği ‘MÜSİAD-Dün-
ya Fahri Konsolosları Ticaret ve Diplomasi Zir-
vesi’ bunlardan biriydi. Uluslararası ticaretin 
önemli oyuncuları sayılan fahri konsolosları 
bir araya getiren ve yaklaşık 50 fahri konsolo-
sun katıldığı zirvede Türkiye ile ABD, Avrupa, 
Asya ülkeleri başta olmak üzere, farklı ülke-
lerin ticari ve ekonomik diplomasisi tartışıldı.

Bügüne kadar çeşitli kurum ve kuruluş-
larla toplam 193 anlaşma imzalayan MÜSİ-
AD, Uluslararası İş Birliği Anlaşmaları İmza 
Töreni ile 4 kıtadan 20 yeni karşı kuruluşla 
iyi niyet ve işbirliği (MoU) anlaşması imzala-
yarak, ülkeler arasındaki ihracatın ve ticaret 
ilişkilerinin gelişmesi noktasında adımlar attı.

MÜSİAD DÜNYA GENEL İDARE 
KURULU (DGİK) YAPILDI

MÜSİAD EXPO boyunca yapılan diğer bir 
etkinlik de MÜSİAD Dünya Genel İdare Ku-
rulu’ydu. Toplantı, MÜSİAD Genel Başkanı 

Abdurrahman Kaan, T.C. Cumhurbaşkanlığı 
Yatırım Ofisi Başkanı Burak Dağlıoğlu, MÜSİ-
AD Global Üst Kurulu Başkanı Mehmet Fatih 
Keçebir, Yerel Üst Kurulu Başkanı Ahmet Şe-
kerli, MÜSİAD yönetim kurulu üyeleri, yurtiçi 
ve yurtdışından şube başkanları ve temsilci-
lerin katılımıyla gerçekleşti.

Fuarın son gün ziyaretçilerinden Sanayi ve 
Teknoloji Bakan Yardımcısı Hasan Büyükde-
de, “MÜSİAD’ın ilk fuara başladığı dönemden 
bugüne kadar bütün fuarlarında bulunduk. 
MÜSİAD’ın her fuarında bir öncekinden daha 
gelişmiş, katılımcısı çok ve içeriği zengin bir 
organizasyonla karşılaşıyoruz. MÜSİAD fu-
arları çok önemli. Pandemi dönemine rağ-
men ticareti güçlendirmek için yapılan hib-
rit fuarın faydalı geçtiğine inanıyorum’ dedi.

HABER | MÜSİAD EXPO 2020

KUVEYT TÜRK’ÜN AKTİF BÜYÜKLÜĞÜ 
153 MİLYAR TL’YE ULAŞTI

Y enilikçi ürün ve hizmetleriyle dik-
kat çeken Kuveyt Türk, 2020 yılı-
nın üçüncü çeyreğine ilişkin so-
nuçlarını açıkladı. Bir önceki yılın 

aynı dönemine göre yüzde 33,3 artışla 1 mil-
yar TL net kâr eden Kuveyt Türk büyümesini 
sürdürdü. Toplanan fon büyük boyutu 2019 
yıl sonuna göre yüzde 39,6 artışla 119,3 mil-
yar TL’ye çıkaran Kuveyt Türk, kullandırılan 
fon büyük boyutu ise yüzde 36,3 artışla 78,9 
milyar TL’ye ulaştırdı. Öz varlıklarını 7,5 mil-
yar TL, aktif  büyüklüğünü ise 153 milyar TL’ye 
yükselten Kuveyt Türk, aktif büyüklükte ka-
tılım finans kuruluşları arasında ilk, banka-
cılıkta ise 10. sırada yer aldı.

“REEL EKONOMİYE DESTEĞİMİZ 
ARTARAK DEVAM EDİYOR”

Kuveyt Türk Genel Müdürü Ufuk Uyan, “Sal-
gınla mücadelenin ilk döneminden itibaren 
hızla gelişen finans kuruluşlarından biri ol-
duk. Normalleşme süreciyle birlikte salgına 
yönelik tedbirlerden taviz vermeden sahip ol-
duğumuz hızlı ve çözüm teknolojik altyapımız 
sayesinde müşterilerimize kesintisiz hizmet 
vermeye devam ettik. Salgın başladıktan son-
ra fiziki şube trafiği azalmış, dijital kanallara 
ilgi artmıştı. Dijital kanallarımıza yönelik ilgi-
nin artmasının bir neticesi olarak toplam iş-
lem sayımız salgın öncesi seviyelere ulaştı. Bu 
durum, vaktiyle teknoloji alanında yatırımla-
rın ne kadar isabetli olduğunu gösterdi” dedi.

“DİJİTAL KÂŞİF 
ÜRÜNLERİMİZİ DUYURDUK”

Yeni hizmete sundukları Dijital Kâşif ürün-
leri hakkında bilgi veren Ufuk Uyan, “Çocuk-
ları bilinçli tüketime, ebeveynleri de çocuk-
larının geleceğini güvence davet etmek için 
hazırladığımız Dijital Kâşif ürünlerimizi beğe-
nisine sunduk. Çocuklara özel tasarladığımız 
Dijital Kâşif ürünleri yoğun ilgi görüyor. Dijital 
Kâşif Katılma Hesabı, Dijital Kâşif Kart ve Di-
jital Kâşif Mobil Uygulama’dan yeni ürünler 
sayesinde çocuklar artık hem harcamalarını 
kontrol ederek gelecekleri için birikim yapa-

biliyor hem de finansal okuryazarlık düzeyle-
rini geliştirebiliyor. Yeni ürünlerimize yönelik 
güzel geri bildirimler alıyoruz ”diye konuştu. 

“İNSAN KAYNAKLARI 
ÇALIŞMALARIMIZLA PEK ÇOK 
ÖDÜLE LAYIK GÖRÜLDÜK”

İnsan kaynakları alanında ‘önce insan-önce 
çalışan’ anlayışıyla hareket ettiklerini belirten 
Ufuk Uyan, “İnsan kaynakları uygulamaları-
mız 2020’de birçok ödüle layık görüldü. Great 
Place to Work Enstitüsü tarafından düzenle-
nen ‘Avrupa’nın En İyi İşverenleri 2020’ liste-
sine Türkiye’den giren ilk finans kuruluşu ol-
duk. Aynı zamanda Avrupa’da faizsiz finans 
alanında listeye adını yazdıran ilk finans ku-
ruluşu olma başarısını gösterdik. Dünyanın 
prestijli iş ödülleri arasında yer alan Stevie Bü-
yük İşverenler Ödülleri 2020’de ise yan hak-
lar uygulamamız ‘Sepetim’ gümüş, iç iletişim 
ağımız ‘İyi ki’ ise bronz ödül aldı. Öğrenme-

nin değere dönüştüğü ‘Kuveyt Türk Banka-
cılık Okulumuz’ da, Brandon Hall Group ta-
rafından düzenlenen Excellence Awards’ta 
dördü altın olmak üzere 10 ödüle birden la-
yık görüldü” şeklinde konuştu.

Türkiye’nin öncü katılım finans kuruluşlarından Kuveyt Türk, 2020 yılının 
üçüncü çeyreğine ilişkin sonuçlarını açıkladı. Net kârını 2019 yıl sonuna göre 
yüzde 33,3 artırarak 1 milyar TL’ye yükselten Kuveyt Türk’ün toplam aktifleri 

153 milyar TL’ye, öz varlıkları ise 7,5 milyar TL büyüklüğe yükseldi.

KUVEYT TÜRK | HABER

UFUK UYAN: “Salgınla 
mücadelenin ilk döneminden 
itibaren hızla gelişen finans 
kuruluşlarından biri olduk. 
Normalleşme süreciyle birlikte 
salgına yönelik tedbirlerden 
taviz vermeden sahip 
olduğumuz hızlı ve çözüm 
teknolojik altyapımız sayesinde 
müşterilerimize kesintisiz 
hizmet vermeye devam ettik.”
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PANDEMİ ÜRÜNLERİNİN İHRACATI 
10 AYDA YÜZDE 61,43 ARTTI

İ stanbul Kimyevi Maddeler ve Mamulle-
ri İhracatçıları Birliği (İKMİB) Yönetim 
Kurulu Başkanı Adil Pelister, pandemi 
dolayısıyla en çok ihtiyaç duyulan ilaç, 

sabun, kolonya, dezenfektan, tanı kitleri gibi 
Covid-19 ürünlerinin ihracatındaki büyük ar-
tışa dikkat çekti. Pelister şu değerlendirme-
yi yaptı: “Kimya sektöründe yer alan Covid-19 
ürünleri olarak adlandırdığımız dezenfek-
tan, kolonya, sabun, ilaç ve tanı kitleri ihraca-
tı toplamı Ekim ayında yüzde 50,26 artarak 
27,2 milyon dolar oldu. Solunum cihazı, mas-
ke ve önlük gibi diğer sektörlerdeki ürünle-
rin de dahil olduğu Covid-19 ürünleri toplam 
ihracatı ilk on ayda 706,7 milyon dolar olur-
ken, kimya sektörü içinde olan Covid-19 ürün-
leri ihracatı geçen yıl aynı döneme kıyasla 
yüzde 61,43 artışla 258,6 milyon dolara ulaş-
tı. Böylece tüm Covid-19 ürünlerinin dahil ol-
duğu 706,7 milyon dolarlık ihracattan yüzde 
36,6 pay aldı. 2020 yılı Ocak-Ekim dönemin-
de söz konusu ürünlerde en çok ihracat ya-
pılan ülkelere baktığımızda ise; dezenfektan 
ihracatında ABD’nin, tanı kitleri ihracatında 
Azerbaycan-Nahçivan’ın, kolonya ihracatında 
Almanya’nın, sabun ihracatında Libya’nın ve 
ilaç ihracatında İtalya’nın ilk sırada yer aldı-
ğını görüyoruz. Covid-19 ürünlerindeki ihra-
catın önümüzdeki dönemde de artmaya de-
vam edeceğini öngörüyoruz.”

EKİM AYINDA EN ÇOK 
DEZENFEKTAN İHRACATI YAPILDI

İstanbul Kimyevi Maddeler ve Mamulleri 
İhracatçıları Birliği (İKMİB) verilerine göre, 
kimya sektöründeki dezenfektan ihracat ra-
kamı 2019 yılı Ekim ayında 8 milyon 13 bin do-
lar iken, bu yıl Ekim ayında 10 milyon 217 bin 
dolar olarak yüzde 27,50 arttı. İlk on aylık dö-
nemde ise 62 milyon 633 bin dolarlık dezen-
fektan ihracatı yapıldı.

İkinci sırada yer alan tanı kitleri ihracatı 
ise bu yıl Ekim ayında geçen yıla kıyasla yüz-

de 140,84 artışla 8 milyon 664 bin dolara ulaş-
tı. Üçüncü sırada yer alan sabun ihracatı aynı 
dönemde yüzde 1,86 artarak 4 milyon 308 bin 
dolara ulaşırken, kolonya ihracatı 2,83 mil-
yon dolar, ilaç ihracatı ise 1,23 milyon dolar 
olarak gerçekleşti.

EN ÇOK KOLONYA 
İHRACATI ARTTI

Kolonya ihracatı, bu yıl Ekim ayında yüz-
de 214,29 artarak 2,83 milyon dolara ulaşır-
ken, ilk on aylık dönemde yüzde 221,42 arta-
rak 23,2 milyon dolara yükseldi. 

OCAK-EKİM DÖNEMİNDE EN ÇOK 
TANI KİTLERİ İHRAÇ EDİLDİ

Kimya sektörü içinde yer alan Covid-19 
ürünlerinde bu yıl ilk on aylık dönemde tanı 
kitleri ihracatı 89 milyon 238 bin dolara ula-
şarak geçen sene aynı döneme kıyasla yüz-
de 154,71 büyüdü. Sabun ihracatı ise geçen yıl 
on ayda yapılan 39 milyon dolarlık ihracattan 
bu yıl aynı dönemde 70,4 milyon dolara çıktı 
ve yüzde 80,43 oranında büyüdü. 

İLAÇ İHRACATI ON AYDA 
YÜZDE 18,82 ARTTI

İlaç ihracatı bu yıl Ekim ayında yüzde 11,80 
daralırken, ilk on aylık dönemde ise yüzde 
18,82 oranında artarak 13 milyon dolara ulaştı.

DEZENFEKTANLARIN 
İHRACATINDA ABD İLK SIRADA

Dezenfektanların ihracatında bu yıl Ocak-E-
kim döneminde en çok ihracat yapı-
lan ülkeler sıralamasında 9,3 milyon 
dolar ile ABD ilk sırada yer alırken, 
5,1 milyon dolar ile İngiltere ikinci 
ve 4,8 milyon dolar ile Çekya üçün-
cü sırada yer aldı. Çekya’yı takiben 
Romanya, Senegal, Ukrayna, Irak, 
Türkmenistan, Hollanda ve 
Rusya ilk on ülke olarak sıra-
landı. Bu yıl Ekim ayında ise 
ilk onda yer alan ülkeler Çek-
ya, ABD, İngiltere, Romanya, 
Hollanda, Ukrayna, Almanya, 
Türkmenistan, Singapur, Se-
negal oldu.

TANI KİTLERİ 
İHRACATI 
EN ÇOK 
AZERBAYCAN-
NAHÇİVAN’A 
YAPILDI

Tanı kitleri ihracatı bu yıl 
ilk on aylık dönemde en çok 
18,6 milyon dolar ile Azer-
baycan-Nahçivan’a yapıl-
dı. İtalya (8,06 milyon dolar) 
ikinci sırada yer alırken, Po-
lonya (7,9 milyon dolar) üçün-
cü sırada yer aldı. Polonya’yı 
Irak, Hong Kong, Libya, Çin, 
KKTC, Somali ve Almanya ta-
kip etti. En çok artış olan ül-
keler ise yüzde 2.626,07 ar-
tış ile Polonya, yüzde 922,87 
artış ile Azerbaycan-Nahçi-
van ve yüzde 716,04 artış ile 
İtalya oldu. Ekim ayında ise 
Irak, Azerbaycan-Nahçivan, 
İtalya, Hindistan, Hong Kong, 

Polonya, İngiltere, Kuzey Make-
donya, KKTC ve Birleşik Arap 

Emirlikleri ülkeleri ilk onda 
yer aldı.

KOLONYA 
İHRACATI 
HOLLANDA’YA 
YÜZDE 588, 
ALMANYA’YA 
YÜZDE 499 ARTTI

Kolonya ihracatında bu 
yıl Ocak-Ekim dönemin-
de en çok ihracat yüzde 
499,23 artışla Almanya’ya 
yapılırken (5,9 milyon do-
lar), Hollanda (2,9 milyon 
dolar ve yüzde 588,10 ar-
tış) ikinci sırada ve Irak 
(1,8 milyon dolar ve yüzde 
259,95 artış) üçüncü sı-
rada yer aldı. Irak’ı ABD, 
İngiltere, Suudi Arabis-
tan, Türkmenistan, Bel-
çika, KKTC ve İran izle-
di. Ekim ayında ise ilk 
onda Almanya, Hollan-
da, Irak, İngiltere, ABD, 
Kenya, Türkmenistan, 
KKTC, Fransa ve Ko-
sova ülkeleri yer aldı.

Sabun ihracatında 
ise bu yıl Ocak-Ekim 
döneminde ilk sırada 
yüzde 706,56 artış ve 

7,05 milyon dolar ile Libya yer aldı. İlk onda 
yer alan diğer ülkeler ise sırasıyla; Irak (5,8 
milyon dolar ve yüzde 8,78 artış), Hollanda 
(4,4 milyon dolar ve yüzde 690 artış), Roman-
ya, Suudi Arabistan, ABD, Almanya, İran, İn-
giltere ve İsrail oldu. En fazla sabun ihracat 
artışı ise yüzde 3.958,22 ile İngiltere’ye ger-
çekleştirildi ve geçen yıl aynı dönem 58 bin 
dolar olan ihracat rakamı bu yıl aynı dönem-
de 2 milyon 352 bin dolara çıktı. Ekim ayında 
ise Yemen, Irak, Sırbistan, İran, İsrail, Bang-
ladeş, Özbekistan, Bulgaristan, Suriye ve Lib-
ya en çok sabun ihraç ettiğimiz ülkeler oldu.

İLAÇ İHRACATI EN ÇOK 
İTALYA’YA GERÇEKLEŞTİRİLDİ

Bu yıl ilk on aylık dönemde en çok ilaç ih-
racatı yapılan ülke İtalya (3,5 milyon dolar) 
oldu. İspanya (2,6 milyon dolar) ikinci sırada 
yer alırken, İrlanda (1,04 milyon dolar) üçün-
cü sırada yer aldı. İrlanda’yı Almanya, Ka-
nada, Portekiz, ABD, Beyaz Rusya, Ürdün ve 
Finlandiya takip etti. Ekim ayında ise İspan-
ya, Portekiz, Ürdün, Finlandiya, Fas, İrlanda, 
Panama, KKTC, İtalya ve Bulgaristan en fazla 
ilaç ihracatı yaptığımız ülkeler oldu.

Kimya sektöründe yer alan dezenfektan, kolonya, sabun, ilaç ve tanı 
kitlerinden oluşan Covid-19 ürünlerinin ihracatı bu yıl on aylık dönemde yüzde 
61,43 artarak 258,6 milyon dolara ulaştı. On aylık dönemde en çok tanı kitleri 

ihracatı yapılırken onu sabun, dezenfektan, kolonya ve ilaç ihracatı izledi.

HABER | İKMİB

ADİL PELİSTER: “Solunum cihazı, maske ve önlük gibi diğer sektörlerdeki ürünlerin de dahil olduğu Covid-19 
ürünleri toplam ihracatı ilk on ayda 706,7 milyon dolar olurken, kimya sektörü içinde olan Covid-19 ürünleri 
ihracatı geçen yıl aynı döneme kıyasla yüzde 61,43 artışla 258,6 milyon dolara ulaştı.”
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“ÜLKE EKONOMİSİNE 
EN ÇOK 

DEĞER KATAN 
30 ŞİRKETTEN BİRİYİZ”

YURTİÇİ KARGO GENEL MÜDÜRÜ FATİH ÖNYOL:

Yurtiçi Kargo Genel Müdürü Fatih Önyol, “Bugün 17 bin 
çalışan, binden fazla birim, 17 Bölge Müdürlüğü ve 5 binin 
üzerinde araçla her hafta milyonlarca kargoyu alıcılarımıza 

güvenle ulaştıran bir şirketiz. Yurtiçi Kargo, Yıldız Teknik 
Üniversitesi İstatistik Bölümü’nün ve İtibar Akademisi’nin 

araştırmasına göre, ülke ekonomisine en çok değer katan 30 
şirketten biri ve bu listede yer alan tek kargo şirketi” dedi.

HABER: ALİ KARABAŞ

SÖYLEŞİ | FATİH ÖNYOL

FATİH ÖNYOL: “Yurtiçi 
Kargo olarak bizim kısa 
vadeli pek planımız olmaz. 
Uzun vadeli planlarımız 
var. Sadece uzun vadeli 
hedefimize ulaşmak 
için dönemin şartları 
değişirse kısa hamleler 
ile ona uyum sağlarız. 
Hedefimiz her zaman belli. 
Biz her zaman dağıtım 
ağımızın büyümesine ve 
müşteri memnuniyetini 
en üst seviyeye çıkarmaya 
odaklanmış bir şekilde 
hareket ediyoruz.”
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T ürkiye’nin en önemli girişimcile-
rinden İbrahim Arıkan tarafın-
dan 1982 yılında kurulan Yurtiçi 
Kargo, bugün 17 bin çalışanı, bin-

den fazla birimi, 17 Bölge Müdürlüğü ve 5 bi-
nin üzerindeki aracı ile her hafta milyonlarca 
kargoyu alıcılarına güvenle ulaştıran bir şir-
ket konumuna ulaşmayı başardı. Yıldız Tek-
nik Üniversitesi İstatistik Bölümü’nün ve İti-
bar Akademisi’nin araştırmasına göre, ülke 
ekonomisine en çok değer katan 30 şirketten 
biri olan Yurtiçi Kargo, bu listede yer alan tek 
kargo şirketi. Yurtiçi Kargo Genel Müdürü Fa-
tih Önyol, verdikleri hizmetleri, pandemi sü-
recinde aldıkları tedbirleri ve yatırım hedef-
lerini Ekovitrin’e anlattı. 

Yurtiçi Kargo markası nasıl ortaya çıktı? 
Kuruluşunuzdan günümüze gelinceye kadar 
hangi aşamalardan geçtiniz?

Türkiye’yi kargo sektörü ile tanıştıran Yur-
tiçi Kargo, Türkiye’nin en önemli girişimcile-
rinden biri olan İbrahim Arıkan tarafından, 
Arıkanlı Holding çatısı altında 1982 yılında 
kuruldu. Kurucumuz İbrahim Arıkan’ın ide-

alist bir öğretmen olması nedeniyle, şirketi-
mizin kurulduğu ilk gün dahi operasyon iş-
leyişimizde çok ciddi bir çalışma sistematiği 
vardı. Bu kültürün getirisi olarak hala Yurti-
çi Kargo’da tüm operasyonlarımız çok cid-
di kural ve kaidelere göre işler. Biliyorsunuz 
şirketimizin kurulduğu dönem, ülkemiz için 
gerçek anlamda zor bir dönem. Ayrıca ger-
çeklere baktığınız zaman, kurulanın bir şir-
ket olmadığını, bir sektör inşa edildiğini göre-
bilirsiniz. Yurtiçi Kargo, Türkiye’de bir sektör 
başlattı. Dolayısıyla tüm değişim evrelerini an-
latmak, sektörün tüm oluşumunu anlatmak 
demek olacak.

Onun yerine kısaca özetlemek gerekir-
se, Yurtiçi Kargo olarak biz her zaman ku-
ral ve kaidelerimize göre çalışırız. Yaptığı-
mız bir hatayı ya da yaşadığımız bir krizi 
asla görmezden gelmeyiz. Yaşanılan bir 
olumsuzluk bizim kurallar silsilemiz ara-
sında mutlaka kendisine çözümü ile birlik-
te yer bulur. Bu sayede her gelen yeni yıla 
daha güçlü adımlarla gireriz. Büyümemi-
zin ve yıllar içerisinde attığımız adımların 
en önemli etkeni bu.

“ÜLKE EKONOMİSİNE 
EN ÇOK DEĞER KATAN 
30 ŞİRKETTEN BİRİYİZ”

2020 yılı sonu itibariyle Yurtiçi Kargo’nun 
ulaştığı büyüklüğü rakamsal verilerle anla-
tır mısınız?

Yurtiçi Kargo bugün 17 bin çalışanı, bin-
den fazla birimi, 17 Bölge Müdürlüğü ve 5 bi-
nin üzerindeki aracı ile her hafta milyonlar-
ca kargoyu alıcılarına güvenle ulaştıran bir 
şirket. Ayrıca şirketimiz Yıldız Teknik Üniver-
sitesi İstatistik Bölümü’nün ve İtibar Akade-
misi’nin araştırmasına göre, ülke ekonomisi-
ne en çok değer katan 30 şirketten biri ve bu 
listede yer alan tek kargo şirketi.

“SEKTÖRDE HERKESİN BİLDİĞİ 
BİRKAÇ BÜYÜK OYUNCU VAR”

Kargo sektörüne baktığımızda karşımıza 
nasıl bir tablo çıkıyor? Sektörde sahip olduğu-
nuz pazar payı hakkında bilgi verir misiniz? 

Kargo sektörü, gerçekten çok ciddi yatırım 
ve bilgi birikimi isteyen bir sektör. Çok kala-
balık ekiplerle, büyük aktarma merkezi ya-
tırımları ve araç yatırımları ile sürdürülebi-

len bir iş kolu. Dolayısıyla sektörde herkesin 
bildiği birkaç büyük oyuncu var. Yeni açılan 
şirketlerin büyük çoğunluğunu aynı il içeri-
sinde dağıtım yapan kurye şirketleri oluştu-
ruyor. “81 ilde, sözkonusu illerin ilçelerinde ve 
hatta köylerinde görev yapabilen kaç şirket 
var?” deseniz, bir elin parmaklarını geçmez.

Yurtiçi Kargo olarak gerek yönetim ge-
rekse büyüme anlamında hangi stratejileri 
uyguluyorsunuz? Yönetim anlayışınız han-
gi esaslara dayanıyor?

Müşteri memnuniyeti esasına dayanıyor. 
Biz aynı zamanda hizmet sektöründe faali-
yet gösteren bir şirketiz. Müşterilerimizden 
gelen talepleri çok dikkatlice dinleriz ve yatı-
rımlarımızı bu gelen taleplere göre planlarız. 
Müşteri memnuniyetini sağladığımız sürece, 
diğer başarıların zaten geleceğini biliyoruz.

“DİJİTALLEŞME, BİZİM İÇİN 
BULUNMAZ BİR NİMET”

Yurtiçi Kargo’nun dijitalleşme konusun-
da yaptığı çalışmalar nelerdir?

Dijitalleşme, bazı şirketler için sadece çağa 
ayak uydurmak için yapılan yatırımlardan iba-
ret olabilir. Ancak biz bunu işimizin takibini 
büyük ölçüde kolaylaştıran, bulunmaz bir ni-
met olarak görüyoruz. Şu anda şirketimizin 
tüm operasyonlarını tek bir ekran üzerinden 
izleyebiliyoruz. Kapasite kontrolünü, iş akışını, 
çalışan performansını tümüyle takip edebili-
yoruz. Çalışanlarımızın performansını el ter-
minalleri ve mobil uygulamalarımız sayesin-
de görüyoruz ve ödüllendirmeler yapıyoruz. 
YK Game adında bir oyunlaştırma projemiz 
var ve bu uygulama sayesinde personeller 
arasında hem tatlı bir rekabet oluşturuyo-
ruz hem de kazananları ödüllendiriyoruz. 
Kargo kapasitelerini anlık olarak takip ede-
bildiğimiz için önceki yıllarda birçok kargo 
şirketinin kâbusu olan kapasite aşımı soru-
nunu biz artık yaşamıyoruz. Örnekleri çoğalt-
mak mümkün. Her geçen gün Ar-Ge ekibimiz 
ile yeni projeler çıkarmaya devam ediyoruz.

“PANDEMİ SÜRECİNİ 
BAŞARIYLA YÜRÜTTÜK”

Pandemi süreci gerek kargo sektörü-
nü gerekse Yurtiçi Kargo’yu nasıl etkiledi? 
Bu zorlu süreçte nasıl bir yönetim tarzı be-
nimsediniz? Uyguladığınız kriz yönetimin-
den bahseder misiniz?

Öncelikle salgının Çin’de ilk çıktığı günlerde 
şirketimizde bir kriz masası oluşturduk. Bili-
yorsunuz kargo sektöründe yaşanabilecek bir 
kriz birçok sektörde büyük hasara yol açabi-
lirdi. Bu sebeple devletimizin ilgili bakanlıkla-
rı ile sürekli temas halinde kaldık. Aldığımız 
önleyici kararlar ile ilgili her zaman görüş-

me sağladık ve bakanlıklarımızın da yönlen-
dirmesi ile başarılı bir şekilde süreci yürüt-
tüğümüzü düşünüyorum. 

Bunun dışında pandemi süreci, birçok sek-
törün çalışma şekillerini değiştirdi. Fiziksel te-
mas ile yüz yüze ticaret yapan birçok işletme, 
salgının başlaması ile birlikte büyük sıkıntılar 
yaşamaya başladı ve yaşamaya devam ediyor. 
Buna karşılık olarak ise e-ticaret üzerinden 
işleyiş, ciddi bir ivmelenme yaşadı. İnsanla-
rın evlerine çekilmesi ve ihtiyaçlarını dışarı-
ya çıkmadan internet üzerinden karşılama-
sı, e-ticaret işletmelerindeki iş yoğunluğunu 
artırırken, kargo sektörünün işleyişinde bazı 
değişikliklerin yapılması ihtiyacı doğdu. Do-
layısıyla konut bölgelerindeki operasyonel 
kabiliyetimizi artıracak projelerimizi hayata 
geçirdik ve bu alanda çalışmalar yapmaya 
devam ediyoruz. Ayrıca personelimizin mi-
nimum temasla çalışması için yeni uygula-
malar gerçekleştiriyoruz. Bu bağlamda çok 
yakında bir aktarma merkezimizde Türki-
ye’nin en büyük otomasyon sistemini de ha-
yata geçirmiş olacağız.

“ÖNÜMÜZDEKİ DÖNEMDE 
E-TİCARET TRAFİĞİ ARTARAK 
DEVAM EDECEK”

Pandemi sonrasında hangi stratejilerle 
hareket etmeyi hedefliyorsunuz?

Pandemi sonrası ilk defa e-ticaret ile tanı-
şan insanların da büyük kısmının bu alışkan-
lıklarını sürdüreceklerini tahmin ediyoruz ve 
önümüzdeki dönemde e-ticaret trafiğinin ar-
tarak devam edeceğini öngörüyoruz. E-tica-
ret sektöründe yaşanan artış ise, evden ça-
lışma gibi pandemi alışkanlıkları devam ettiği 

sürece konut bölgelerinde kargo yoğunluğu-
nun sürmesi demek olacak. Bu sebeple biz de 
konut bölgelerinde dağıtım ağının güçlenme-
sini sağlayacak projelere yoğunlaşıyoruz.

“BAŞARIYA GİDEN YOLDA 
ÇOK ÇALIŞMAKTAN 
BAŞKA ÇARENİZ YOK”

Yurtiçi Kargo’da değişik kademelerde 
görev aldıktan sonra genel müdürlüğe ka-
dar yükselme başarısını gösterdiniz. Başa-
rınızın ardında hangi etmenler yer alıyor? 

Aslına bakarsanız bu işin saklanan bir sır-
rı yok. İnsanların büyük çoğunluğu, başarının 
nasıl geleceğini de çok iyi bilir. Başarıya giden 
yolda çok çalışmaktan, görev insanı olmaktan 
ve sürekli kendinizi geliştirmekten başka bir 
çareniz yok. Başarı yolculuğuna başlamak si-
zin adım atıp atmamanız ile ilgili. 

“HEDEFİMİZ HER ZAMAN BELLİ”
Yurtiçi Kargo olarak kısa ve uzun vadede-

ki hedeflerinizi öğrenebilir miyiz?
Yurtiçi Kargo olarak bizim kısa vadeli pek 

planımız olmaz. Uzun vadeli planlarımız var. 
Sadece uzun vadeli hedefimize ulaşmak için 
dönemin şartları değişirse kısa hamleler ile 
ona uyum sağlarız. Hedefimiz her zaman 
belli. Biz her zaman dağıtım ağımızın büyü-
mesine ve müşteri memnuniyetini en üst 
seviyeye çıkarmaya odaklanmış bir şekilde 
hareket ediyoruz. Bugün bu seviyeye ulaş-
mak için konut bölgelerine yoğunlaşmış du-
rumdayız. Yarın bambaşka bir alanda güçle-
neceğiz. Amacımız alanımızı korumak değil, 
her zaman daha büyük olmak için koşma-
ya devam etmek.

SÖYLEŞİ | FATİH ÖNYOL
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TÜRKİYE-AB
ARASINDA 

EKONOMİ KÖPRÜSÜ
KURUYOR

Avrupa Birliği ülkelerindeki yatırımcı, sanayici, iş insanlarımızı ve onların sahibi 
oldukları firmaları temsil eden ATİAD’ın, çeşitli sektörlerden üyelerinin 100’ün üzerinde 
kuruluşu bulunuyor. Avrupa Türk İşadamları ve Sanayicileri Derneği (ATİAD), bugün 
Avrupa Birliği’nde on binlerce kişiye istihdam yaratan ve toplamda 12 milyar Euro’ya 
yakın yıllık ciro gerçekleştiren firmaların üye olduğu güçlü bir mesleki örgüt. ATİAD 

Yönetim Kurulu Başkanı Aziz Sarıyar, EKOVİTRİN’e yaptığı açıklamada, ATİAD 
üyelerinin Türkiye ile Avrupa Birliği ülkeleri arasındaki ticaret hacminin büyümesine 

önemli derecede katkılar sağladıklarını söyledi.

SÖYLEŞİ | AZİZ SARIYAR - ATİAD BAŞKANI

AZİZ SARIYAR: “Önümüzdeki 
yıl Türkiye’den Almanya’ya 
işçi göçünün 60. yılı. Bu süre 
içerisinde Türk girişimciler 
ellerindeki kısıtlı olanaklarla 
çok büyük işlere imzalar attılar. 
Bugün Almanya çapında 100 
bine yakın Türk girişimcisi, 500 
bin civarında kişiye istihdam 
sağlıyor ve Alman ekonomisine 
yılda 40-50 milyar Euro gibi bir 
zenginlik katıyorsa bu gerçekten 
takdir edilecek bir durum.”



www.ekovitrin.com   •   Aralık 202048 Aralık 2020   •   www.ekovitrin.com 49

Avrupa Birliği ülkelerindeki yatı-
rımcı, sanayici, iş insanlarımızı ve 
onların sahibi oldukları firmaları 
temsil eden bir sivil toplum örgü-

tü olan ATİAD’ın, çeşitli sektörlerden üyele-
rinin 100’ün üzerinde kuruluşu bulunuyor. 
1992 yılında zamanın Bonn Büyükelçisi Onur 
Öymen’in öncülüğünde Almanya’daki Türk iş 
insanlarını bir araya getirmek amacıyla ku-
rulan Avrupa Türk İşadamları ve Sanayicile-
ri Derneği (ATİAD), bugün Avrupa Birliği’nde 
on binlerce kişiye istihdam yaratan ve top-
lamda 12 milyar Euro’ya yakın yıllık ciro ger-
çekleştiren firmaların üye olduğu güçlü bir 
mesleki örgüt aynı zamanda… ATİAD üyele-
ri, Türkiye ile Avrupa Birliği ülkeleri arasın-
daki ticaret hacminin büyümesine de önemli 
derecede katkılar sağlıyor. Avrupa’da yatırım 
yapmak isteyen girişimcilere rehberlik yapan 
ATİAD’ın, dördüncü dönemdir Yönetim Kuru-
lu Başkanlığı görevini sürdüren Aziz Sarıyar 
ile özel bir söyleşi gerçekleştirdik. Aziz Sarı-

yar, ATİAD olarak verdikleri hizmetleri, Tür-
kiye’nin özellikle Almanya ve diğer Avrupa 
Birliği ülkeleriyle ilişkilerini, ATİAD’ın bu iliş-
kilerdeki rolünü Ekovitrin’e anlattı.

Avrupa Türk İşadamları ve Sanayicileri 
Derneği’nin (ATİAD) kuruluş öyküsünü ve 
günümüze kadar kaydettiği aşamaları ana 
hatlarıyla anlatır mısınız?

Avrupa Türk İşadamları ve Sanayicileri 
Derneği (ATİAD), 1992 yılında zamanın Bonn 
Büyükelçisi Onur Öymen’in öncülüğünde Al-
manya’daki Türk iş insanlarını bir araya ge-
tirmek amacıyla kuruldu. O zaman daha ağır-
lıklı olarak gıda, tekstil ve turizm firmaları ön 
plandaydı. Türkiye’nin Gümrük Birliği’ne gir-
mesi ve hem Türkiye ile Almanya hükümetle-
ri arasında hem de hükümetler ile iş insanla-
rı arasında bir köprü görevi üstlenilmesi ilk 
yıllardaki faaliyet alanlarının başlıcalarıydı. 
2000’li yıllarla birlikte Almanya’da Türk giri-
şimciliğinin hızlı bir yükseliş göstermesi, bu-

rada iş kurmak isteyen Türk girişimcilerine 
yönelik projeleri hayata geçirme ihtiyacı do-
ğurdu. Uygulanan projelerle; Türk-Alman Eko-
nomi Günü gibi etkinlikler, seminer, bilgilen-
dirme toplantıları, danışmanlık ve networking 
çalışmalarına ağırlık verildi. ATİAD üyeleri ve 
yan kuruluşları bugün Avrupa’da onbinlerce 
kişiye istihdam yaratan ve 12 milyar Euro’ya 
yakın yıllık ciro gerçekleştiren güçlü teşeb-
büslerden oluşuyor. Finanstan hizmet sektö-
rüne, metal sanayiinden bilişim teknolojileri-
ne kadar geniş bir yelpazede faaliyet gösteren 
ATİAD üyeleri yarattıkları değerlerle Türkiye 
ile Almanya arasındaki ticaret hacminin bü-
yümesine önemli katkılar sağlıyor. 

“TÜRK GİRİŞİMCİLER ÇOK 
BÜYÜK İŞLERE İMZA ATTILAR”

Gerek Avrupa gerekse Almanya’da Türk 
girişimcilerin konumunu ve ulaştığı büyük-
lüğü özetler misiniz? Türk işgücü nereden 
nereye geldi?

Önümüzdeki yıl Türkiye’den Almanya’ya işçi 
göçünün 60. yılı. Bu süre içerisinde Türk giri-
şimciler ellerindeki kısıtlı olanaklarla çok bü-
yük işlere imzalar attılar. Bugün Almanya ça-
pında 100 bine yakın Türk girişimcisi, 500 bin 
civarında kişiye istihdam sağlıyor ve Alman 
ekonomisine yılda 40-50 milyar Euro gibi bir 
zenginlik katıyorsa bu gerçekten takdir edi-
lecek bir durum. Artık sadece belli başlı bir-
kaç temel sektörde değil, bugün dijital tekno-
lojilerden her türlü hizmet sektörüne, kimya 
endüstrisinden medikal alana kadar yüzler-
ce iş alanında Türk girişimcilerini gururla ta-
kip ediyoruz. Prof. Dr. Uğur Şahin ile Dr. Öz-
lem Türeci’nin kurduğu Biontech firmasının 
gelmiş olduğu nokta, Almanya’daki Türk giri-
şimciliği gerçeğini göstermesi açısından son 
derece önemli bir örnek. 

“GİRİŞİMCİLERE 
FIRSATLAR YARATIYORUZ”

Avrupa’daki Türk girişimcilerinin başlı-
ca sorunları nelerdir? ATİAD olarak bu so-
runların çözümüne yönelik olarak ne gibi 
projeler üretiyorsunuz?

Almanya’da iş yeri açmak zor bir olay de-
ğil. Ama yatırım yapılacak sektör, yer seçimi, 
işin büyüklüğü, organizasyon yapısı, bürokra-
tik işlemler gibi önemli unsurların çok doğru 
bir şekilde tespit edilmesi gerekiyor. Türk gi-
rişimcilerin genelde yaptıkları en büyük ha-
talardan biri, iş kurma aşamasında tasarruf 
sağlamak mantığıyla üzerinden geçilmesi ge-
reken prosedürleri doğru takip etmemeleri. 
Detaylı düşünmeden ve yapılması gereken 
analizleri yapmadan hızlı atılan adımlar ge-
lecekte hayal kırıklıklarına yol açabiliyor. İşin 
ehli olmayan kişilerin öngörü ve tavsiyeleri-
ne dayanarak adım atmak, firmanın varlığı-
nı riske atmak. Yatırım aşamasının her adı-
mını bilinçli atan girişimcilerin ne denli kalıcı 
ve başarılı olduklarını görüyoruz. Biz bu ko-
nuda bilgilendirme toplantılarıyla, bülten ve 
yayınlarla ve tabii ki danışmanlık, yönlendir-
me ve tanışma platformlarıyla girişimcilere 
fırsatlar yaratıyoruz.

“LOKOMOTİF 
SEKTÖRÜMÜZ GIDA”

Türk işadamları en çok hangi sektörler-

de faaliyet gösteriyor?
Gıda sektörü bizim buradaki lokomotif sek-

törümüz. Ancak hizmet sektöründe de çok 
güçlü bir yapılanma sözkonusu. Makine ye-
dek parça imalatı, otomotiv yan sanayi, in-
şaat, gastronomi ve perakendecilik de Türk 
girişimcilerinin yoğun bir şekilde faaliyet gös-
terdikleri branşlar.

Avrupa’daki Türkleri girişimciliğe teşvik 
etmek ve Türk girişimcilerin sayılarını ar-
tırmak için neler yapılmalı?

Örnek modeller, başarı hikayeleri ve rasyo-
nel yaklaşımlar. Nicelik olarak değil de nitelik 
olarak düşünülmeli. İşin kolayına kaçmadan, 
katma değer yaratacak ve yeniliklere açık fi-
kirlerin ön plana çıkması önemli. 

“TÜRK FİRMALARI AB 
PAZARINDAN DAHA FAZLA PAY 
ALMALI”

Türkiye ile Avrupa arasındaki ekonomik 
ilişkileri ve ticaret hacmini değerlendirdi-
ğimizde karşımıza nasıl bir tablo çıkıyor?

AB ülkeleri Türkiye’nin en çok ihracat yap-
tığı ülkeler. 2019 yılı rakamlarına göre Türki-
ye’nin gerçekleştirdiği ihracatın hemen hemen 
yarısı, yaklaşık 88 milyar dolarlık bölümü AB 
ülkelerine yapıldı. Keza Türkiye’nin ithalatın-
da da AB çok önemli bir rol oynuyor. AB’ye na-
sıl daha fazla ihracat yaparız sorusu önemli. 
Ancak bu soru da tek başına yeterli değil. İh-
raç edilen ürünlere dünya çapında bir mar-
ka değeri kazandırabiliyor muyuz? Ayrıca 
üretilen ürünlerin yaratacağı katma değer 
de belirleyici bir faktör. Belirleyici faktörle-
rin başında ise Türk ürünlerine uygulanan 

kotalar konusu geliyor. Türkiye’nin AB üyeli-
ği bu sorunları ortadan kaldıracak en temel 
çözüm, ancak kısa vadede böyle bir beklenti 
gerçekçi değil. Türk firmalarının AB pazarın-
dan daha fazla pay almaları, AB ülkelerinde 
yapacakları yatırımlarla genişleyebilir. Özel-
likle inşaat, bilişim, lojistik ve hizmet sektör-
lerine ilgi fazla. 

“TÜRKİYE, YENİDEN CAZİP 
ÜLKE KONUMUNA GELEBİLİR”

Türkiye ile Avrupa arasındaki ekonomik 
ilişkileri artırmak için ATİAD olarak neler 
yapıyorsunuz?

Türk firmalarının Avrupa’da yapacakları 
yatırımlar onların yeni pazarlara ulaşması-
na olanak sağlayacak. Bu konuda Almanya 
gerek altyapısıyla gerek konumu ve sundu-
ğu kolaylıklarla yabancı yatırımcılar için cazip 
bir merkez oldu. Diğer yandan da Türkiye‘de 
ekonomide yaşanan belirsizlik ve siyasetteki 
gelişmeler birçok Avrupalı yatırımcıyı Türki-
ye’ye yatırım konusunda temkinli olmaya itti. 
İlişkilerde gerileyen bir süreç yaşadık. Ancak 
Türkiye, Avrupa ülkeleri ve özellikle de Alman-
ya için çok önemli bir ticari ortak. 2019 yılın-
da iki ülke arasında gerçekleşen yaklaşık 37 
milyar Euro’luk ticaret hacmi de bunu kanıt-
lıyor. Türkiye’ye AB ülkelerinden yapılan di-
rekt yatırımlar oldukça hız kesti. Önceki yıl-
lara oranla ciddi bir azalma hissedildi, ancak 
bunun kalıcı nitelikli bir tepki olmadığını dü-
şünüyorum. Türkiye, coğrafi ve demografik 
avantajları, iş gücü arzı ve yatırım alanında 
sağladığı teşvikleri istikrarlı bir siyasi düzlem-
de sunması durumunda yatırımcılar için ye-
niden cazip bir ülke konumuna gelecek. Tür-

ATİAD’IN YENİ YÖNETİM KURULU (soldan sağa):
Tolga Halıcı, Çağlar Kepekçi, A. Gani Eren, 

Uğur Bayram, Volkan Kuru, Aziz Sarıyar 
(Yönetim Kurulu Başkanı), Zülal Tahtakıran, 
Sedat Atılgan, Cenk Özöztürk, Müfit Tarhan 

(Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı)
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kiye ile Almanya arasında içiçe geçmiş bir 
ilişkiler yumağı mevcut. Zaman zaman kü-
çük dargınlıklar yaşansa da genele baktığı-
mızda birbirinden vazgeçemeyecek bir iliş-
ki sözkonusu.

“YATIRIM YAPILIRKEN 
İYİCE ARAŞTIRILMALI”

Gerek Avrupa’da gerekse Türkiye’de ya-
tırım yapmak isteyen Türk işadamlarına 
yönelik ne gibi destekler sağlıyorsunuz? 
Konuyla ilgili Türk yatırımcılara önerileri-
niz nelerdir?

Yatırım yapılan iş alanındaki zorunlu yü-
kümlülüklerin neler olduğu belirlenmeli. Hat-
ta bu alanda boşluklar var mı, varsa hangi 
alanlarda var, iyice araştırılmalı. Yazılan her 
şeyi yapmak zorunda olmadığınız gibi, bazen 
de yazılmayan kuralları yerine getirmek du-
rumunda kalabiliyorsunuz. İşin hukuki tara-
fı tamamen ayrı bir uzmanlık gerektiriyor. Bu 
alanda mutlaka bir danışmana başvurmanız 
gerekiyor. Her ülkenin hukuk sisteminde ya da 
yürürlükteki yasalarında farklılıklar önemli 
ölçüde değişiklikler gösterebiliyor. Bu neden-
le doğabilecek riskleri hesaba katmak ve bu-
nun için yatırım öncesinde bu tür farklılıkla-
rı tespit etmek çok önemli. 

“AB PROJESİ, TÜRKİYE 
AÇISINDAN SADECE TATLI BİR 
DÜŞ OLARAK KALMAMALI“

Sizce Türkiye, Avrupa Birliği’ne üyelik sü-
recinde hangi konumda bulunuyor? Bu ko-
nuda yapılması gerekenler nelerdir?

AB’deki gelişmelerin Türkiye’nin üyelik sü-
recine olumlu etkiler sağlayacağını düşünmü-
yorum. Türkiye’nin bu uğurda kendi çabasıy-
la kat etmesi gereken yollar var. Bir dönem 
herkese umut veren gelişmelerin yeniden ye-
şermesi lazım. Herkesin iyi niyetle bu amaca 
sahip çıkması ve karşılıklı iyi niyete dayanan 
bir ilişkinin tesis edilmesi lazım. AB projesinin 
Türkiye açısından sadece tatlı bir düş olarak 
kalmaması en büyük dileğimiz. 

İŞTE BİLGİ PROJESİ
Avrupa’daki Türk toplumunun belli baş-

lı sorunları nelerdir? Konuyla ilgili yaptığı-
nız çalışmaları anlatır mısınız?

İşte Bilgi Projesi, ATİAD’ın 2009-2015 yılları 
arasında Almanya çapında yürüttüğü bir pro-
jeydi. İş kurmak, işini büyütmek, Almanya dı-
şında edindiği yeterlilikleri burada uygulamak 
isteyenlerin danıştıkları, yönlendirildikleri ve 
bilgi sahibi oldukları bu proje kapsamında 6 
binden fazla kişiyle görüşme gerçekleştiril-
di. Halen aktif bilgilendirme sunan internet 
sayfası www.istebilgi.de ve 10 binden fazla ki-
şiye ücretsiz ulaştırılan Türk-Alman Girişim-

ci Kılavuzu vasıtasıyla Türklerin Almanya’da-
ki ticaret hayatlarında yararlanabilecekleri 
faydalı hizmetler gerçekleştirildi. Aynı şekil-
de yürüttüğümüz meslek eğitimi alanındaki 
projelerle gençlerin bir meslek sahibi olma-
larına yönelik çalışmalarla onbinlerce gence 
ulaşıldı. Eğitim, sosyo ekonomik gelişmişlik, 
kültürlerarası tolerans ve uyum önem ver-
diğimiz konu başlıkları. Bu toplum içinde re-
fah düzeyi gelişmiş, barışçıl ve huzur içeri-
sinde bir yaşam birincil hedefimiz. 

“ETKİNLİKLERİ ONLINE 
PLATFORMLARA TAŞIDIK”

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip Ko-
ronavirüs (COVID-19) salgınında Avrupa na-
sıl bir sınav verdi? ATİAD olarak siz Türk iş 
dünyasına yönelik ne gibi önlemler aldınız?

Hala daha yaşamakta olduğumuz pandemi 
süreci, etkileme açısından sektörden sektöre 
çok farklı sonuçlara neden oldu. Almanya’da 
zamanında alınan ekonomik önlemler ilk ay-
larda karşılaşılan olumsuzlukların hafifletil-
mesi adına yapılan doğru hamlelerdi. Sürecin 
beklenilenden uzun bir zamana yayılması ve 
belirsizliğin yaşanması bizleri kontrollü hare-
ket etme noktasına getirdi. Mali yapıları güç-
lü, alternatif planları olan, hızlı esneklik gös-
terebilen firmalar için bu dönem daha kolay 
atlatıldı. ATİAD olarak Türk iş dünyasının ya-
rarlanabileceği etkinlikleri online platformla-
ra taşıyarak yeni bir pencere açtık. Önlemler 
çevresinde alınan kararlar, yeni uygulamalar 
ve iş dünyasını ilgilendiren konulardaki geliş-
meleri aktararak paydaşlarımızla dirsek te-
masında olduk. 

Pandemi sonrasında Türk iş dünyası na-
sıl bir strateji izlemeli?

Pandeminin en büyük öğretisi doğabilecek 
her türlü riskle başedebilmek için alternatif 
çözüm yolları geliştirmek oldu. Ölçülü büyü-
me, beklenmeyen durumlara karşı doğabi-
lecek maliyetleri en aza indirgeme, yeni pa-
zarlar ve bu pazarlara uygun farklı ürün ve 
hizmetler ön plana çıktı.

“EĞİTİM PROGRAMLARIMIZ 
ÇOK SES GETİRDİ”

ATİAD olarak kısa ve uzun vadedeki he-
deflerinizi öğrenebilir miyiz?

Son yıllarda Network platformu olarak hem 
üyelerimize hem de çevremizdeki iş insanla-
rına etkili ve devamlılık sağlayan birçok yeni-
likler sunduk. İki yıl önce hayata geçirdiğimiz 
ATİAD Akademi ile pandemi öncesinde ger-
çekleştirdiğimiz eğitim programları çok ses 
getirdi. Come2gether buluşmaları ile çevre-
mizdeki iş insanlarını daha yakından tanıma 
fırsatı bulduk, yeni tanışmalara vesile olduk. 
Oluşturduğumuz Kadınlar Konseyi, öncelik-
le Almanya’daki Türk kadınlarının ekonomik, 
kültürel, eğimsel ve sosyal hayattaki sorun-
larına yönelik çözüm alternatifleri üretmeye 
yönelik çalışmalar yapıyor. Bu tür bir yapılan-
mayı kısa bir süre sonra profeyonel yönetici-
ler, akademisyenler ve belirli meslek grupları 
için de hayata geçireceğiz. İşbirliği yapacağı-
mız kuruluşlarla iş insanlarının yararlanaca-
ğı araştırma ve raporları kullanıma sunaca-
ğız. Toplumsal fayda sağlayacak projelerimiz 
ve inovatif düşüncelerimizi herkesle paylaş-
maya devam edeceğiz.

Son olarak özellikle vurgulamak istediği-
niz bir mesaj var mı?

İki yıl sonra 30. yaşımızı kutlayacağız. Ku-
rulduğumuz zamanda hangi ilkeleri benim-
seyip nelere önem verdiysek, bugün de aynı 
ilkelerle hareket ediyoruz ve bu istikrar-
lı duruşumuzu koruyabilmiş olmanın gu-
rurunu yaşıyoruz. ATİAD her zaman kendi 
öz değerlerini koruyan, ama aynı zamanda 
yaşadığı topluma ve zamana uyumlu örnek 
bir sivil toplum örgütü olageldi. Türk-Alman 
iş dünyası her zaman bizim odağımız oldu. 
Almanya’daki Türk Toplumu her zaman 
önceliklerimiz içerisinde yer aldı. İki ülke 
ilişkilerinin iyi olması hem buradaki Türk 
Toplumu yararına hem de Türk-Alman iş 
insanları yararına olumlu sonuçlar verdi. 
ATİAD özellikle Almanya’daki Türk iş dün-
yası için çok önemli bir dernek. Politize ol-
madan, ilkeli ve tutarlı bir kararlılıkla hem 
iş dünyası hem de Türk toplumu için üye-
lerimizle birlikte çok yararlı işler gerçek-
leştiriyoruz. Bunu göçmen olduğunuz bir 
ülkede hiç bir siyasi, dini veya ideolojik bir 
yapıya bağımlı olmadan gerçekleştirmek 
tahmin edersiniz ki, hiç de kolay değil. Ama 
biz bunu başarıyoruz ve başardıkça da çok 
daha motive oluyoruz. Birliktelik, çok daha 
büyük hedeflere çok daha güçlü yürüyebil-
mek için olmazsa olmazlardan. Almanya’da 
bu daha da önem kazanıyor. Biz küçük he-
saplar peşinden koşmayan, geleceğe yöne-
lik akılcı perspektifleri olan ve gerçekten 
‘Birlikten Kuvvet Doğar’ sözüne inanmış in-
sanları aramızda görmekten büyük mutlu-
luk duyuyoruz.

“TÜRKİYE VE ALMANYA 
BİRBİRLERİNDEN VAZGEÇEMEZ”

“Türkiye, coğrafi ve demografik avantajları, iş gücü arzı 
ve yatırım alanında sağladığı teşvikleri istikrarlı bir siyasi 

düzlemde sunması durumunda yatırımcılar için yeniden cazip 
bir ülke konumuna gelecek. Türkiye ile Almanya arasında 

içiçe geçmiş bir ilişkiler yumağı mevcut. Zaman zaman küçük 
dargınlıklar yaşansa da genele baktığımızda birbirinden 

vazgeçemeyecek bir ilişki sözkonusu.”

TÜRK-ALMAN EKONOMİ GÜNÜ: 
Bu yıl 7’ncisi gerçekleştirilen 
Türk-Alman Ekonomi Günü’nde 
(TAEG), ’E-Ticarette geleceği 
şekillendirecek trendler‘ konulu 
panele (soldan sağa), Thomas 
Staba (OTTO Ev Tekstili Bölüm 
Yöneticisi), Emre Ekmekci 
(Hepsiburada Uluslararasi Grup 
Baskani), Nazım Salur (BiTaksi 
& Getir Kurucusu) ve Moderatör 
(Evren Zahiroviç) katıldı.
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Başarıya giden yolda
güvenilir ortağınız

SARIYAR & KOLLEGEN HUKUK BÜROSU

AZİZ SARIYAR
(TİCARET VE ŞİRKETLER HUKUKU,

SÖZLEŞMELER HUKUKU, İŞ HUKUKU)

BERNHARD BEHRENDS 
(SİGORTA HUKUKU,

İDARE HUKUKU, MEDENİ HUKUK, 
TRAFİK HUKUKU)

AKİF TURANGİL 
(ULUSLARARASI EKONOMİ HUKUKU, 
TİCARET VE ŞİRKETLER HUKUKU,
TÜRK HUKUKU)

Ekonomik gelişmeler büyümeyi 
hedefleyen şirketleri yeni dış pazarlara 
açılmaya zorluyor. Dış pazar deyince de 
akla ilk gelen 450 milyonluk nüfusu ve 

kişi başı 31 bin Euro’luk geliri ile AB. Bugün 
yaklaşık 150 bine yakın Türk işletmesi AB 
ülkelerinde faaliyet gösteriyor. Alım gücü 

yüksek bir pazarda rekabet de o denli 
çetin geçiyor. Ancak akılcı analiz, doğru 

strateji ve uzman bir ekiple şirketinizi yeni 
pazarlara açmanız hiç de düşünüldüğü 

kadar zor değil. 

30 YILLIK DENEYİMLİ KADROYA SAHİP
Düsseldorf yakınlarındaki SARIYAR & 

KOLLEGEN Hukuk Bürosu, bu işi yaklaşık 
30 yıldır yapan deneyimli bir kadroya 

sahip. Aralarında Türkiye’nin ünlü moda 
devlerinden uluslararası gıda firmalarına 
kadar birçok Türk şirketlerine danışmanlık 

yapan SARIYAR & KOLLEGEN Hukuk 
Bürosu’nun Sahibi Avukat Aziz Sarıyar, 
Avrupa’da şirket sahibi olmak için en 

avantajlı bölgenin Almanya’nın en büyük 
eyaleti olan Kuzey Ren Vestfalya’yı (KRV) 

öneriyor. Türk firmaları için KRV’nin Türklerin 
oturma odası olduğunu belirten Sarıyar, 
“Bu eyalette yaşayan yaklaşık 2 milyona 
yakın Türkiye kökenli insanın bulunması 
pazara girişte büyük avantaj. Sıfırdan bir 

şirket kurmak, kurulu bir şirketi devralmak 
veya Türkiye’deki şirketin şubesini açmak 

alternatifler arasında yer alıyor. Düsseldorf’u 
merkez alıp 500 km’lik bir daire çizdiğinizde 
Paris’ten Londra’ya, Berlin’den Zürih’e kadar 
Avrupa ticaretinin en önemli merkezlerini 

içine alıyor. Almanya’da şirket sahibi olmak 
için pazar araştırmasının çok kapsamlı bir 

şekilde yapılması ilk koşul. Birçok firma ucuz 
olsun diye Almanya’daki tanıdıkları veya 
akrabaları vasıtasıyla piyasaya girmeye 

çalıştı. İlk düğme yanlış iliklenince de 
sonu hayal kırıklıkları oluyor. Almanya’da 

yapılanmak isteyen şirket ilk adımdan 
itibaren bunu profesyonel düşünmek 

zorunda. Bu, işin uzmanı kuruluşlarca ve 
Almanya’nın gerçekleri doğrultusunda 
bilinçli bir yolculuk olmalı. Biz bu süreci 

danışmanlığını verdiğimiz şirketler 
için A’dan Z’ye adeta kılı kırk yararak 
sağlıyoruz. İş hayatının dinamiklerini, 

hukuki prosedürleri, mali kuralları ve pazarı 
tanımadan Almanya’ya gelmek parayı 

sokağa atmaya benzer”diyor. SARIYAR & 
KOLLEGEN Hukuk Bürosu sahibi Sarıyar’a 
hak vermemek mümkün değil. İşin özeti, 

Almanya’da şirket sahibi olmak kolay, 
ama başarılı olmak için doğru kuruluşlarla 

işbirliği yapın.
Aziz Sarıyar, “Düsseldorf, Köln ve İstanbul 

barolarına kayıtlı mevcut avukat kadromuz 
ile gerek Türk yatırımcıların ya da gerçek 

kişilerin Almanya’daki hukuki meselelerini, 
gerekse Almanya’daki yatırımcı ve gerçek 
kişilerin Türkiye’deki hukuki sorunlarına 

tek bir çatı altında danışmanlık ve hukuki 
destek sağlayarak hizmet sunuyoruz” diye 

konuşuyor. 

ADVERTORIAL | SARIYAR & KOLLEGEN HUKUK BÜROSU

Almanya’nın Düsseldorf şehrindeki Sarıyar & Kollegen Hukuk Bürosu Kurucusu Avukat Aziz 
Sarıyar, “Düsseldorf, Köln ve İstanbul barolarına kayıtlı güçlü avukat kadromuz ile Almanya’da 

yatırım yapmak isteyen tüzel ve gerçek kişiler ile Almanya’daki firma ve gerçek kişilerin Türkiye’deki 
sorunlarının çözümünde hukuki destek sağlayarak danışmanlık hizmeti sunuyoruz” diyor.

PAUL MERTES 
(ŞİRKETLER HUKUKU, REKABET 
HUKUKU, İNTERNET HUKUKU, 

MEDYA HUKUKU)

KLAUS SEGBERT 
(ÖZEL VE KAMU İNŞAAT HUKUKU, 

GAYRİMENKUL VE EMLAK HUKUKU, 
MİMAR VE MÜHENDİSLER HUKUKU, 

KİRA VE EMLAKÇI HUKUKU)

SARIYAR & KOLLEGEN Hukuk Bürosu ekibi ile faaliyet alanlarına ilişkin daha detaylı bilgilere
www.sariyar-kollegen.de internet adresi üzerinden ulaşabilirsiniz.

TECRÜBELİ VE UZMAN HUKUKÇU KADROSU
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Orta Asya’daki yedi ba-
ğımsız Türk devletinden 
birisi olan Özbekistan 
Cumhuriyeti ile Türki-

ye Cumhuriyeti arasında, geç-
mişi yüzyıllar öncesine dayanan 
tarihi kardeşlik bağları bulun-
maktadır. Özbekistan, 34 milyon-
luk genç ve dinamik nüfusu, Orta 
Asya’nın tam ortasındaki konu-
mu, doğal kaynakları, verimli top-
rakları ile bölgenin parlayan yıldı-
zı durumundadır. Özbekistan, 447 
bin 400 kilometrekarelik bir yüzöl-
çümü üzerinde karasal iklime sa-
hip, önemli bir işgücü potansiyeli 
barındıran ve kalkınma stratejisi 
olarak doğrudan yabancı yatırımı 
çekmeyi kilit öncelikler olarak be-
lirlemiş bir ülkedir.

Orta Asya Cumhuriyetleri’nin en 
kalabalık ülkesi olan Özbekistan, 
eski İpek Yolu üzerindeki merkez-
ler olan Semerkant ve Buhara’ya 
ev sahipliği yapmaktadır. Diğer 
Orta Asya ülkeleri ve Afganistan 

halkları arasındaki yakın bağlar-
dan güç alan ilişkilerin ilerletilme-
si yönündeki irade taraflarda sık-
lıkla dile getirilmektedir.

Ülkenin dış ekonomik faaliyetin-
de yapılan geniş çaplı reformlar ve 
dünya ülkeleriyle güçlü bağların 
bir sonucu olarak, Özbekistan’ın 
ihracat potansiyelinin arttığı gö-
rülmektedir. Özbekistan’ın dış ti-
caret hacmi, 2020 yılı Ocak-Ağus-
tos döneminde 24 milyar 537,1 
milyon dolar düzeyine ulaşmıştır. 
2019’da Özbekistan’ın ihracatın-
da en büyük 4. ortağı olan Türkiye, 
2020 yılının ilk 8 ayında en büyük 
3. ortak konumuna yükselmiştir.

Özbekistan’ın dış ticaret hacmi 
2020 yılının Ocak-Ağustos döne-
minde 24 milyar 537,1 milyon do-
lar oldu. 2019’da Özbekistan’ın ih-
racatında en büyük 4. ortağı olan 
Türkiye, 2020 yılının ilk 8 ayında 
en büyük 3. ortak konumunda yer 
aldı. Türkiye İhracatçılar Mecli-
si’nin verilerine göre, Özbekistan’a 
Bursa’dan gerçekleştirilen ihra-
cat 2019 yılının ilk 9 aylık dönemin-
de 42 milyon dolar düzeyindeyken 
2020 yılının aynı döneminde 28 
milyon dolara gerilemiştir. Pazar 

ile sınırı olan ülke, Uzakdoğu ve 
Avrupa arasında geçiş güzerga-
hı üzerindedir. Mineral kaynaklar 
bakımından zengin olan ülke, dün-
yanın 4. en büyük altın rezervine, 

ve talep daralmaları ile sınırlar-
daki karantina önlemleri yüzde 32 
oranında azalışa sebep olmuştur.

Türkiye’de 49 bin Özbek vatan-
daşı yaşamakta olup bunların bü-
yük çoğunluğu Bursa’dadır. Ayrıca 
Türkiye’deki değişik üniversiteler-
de bin Özbek öğrenci eğitim gör-
mektedir. Özbekistan Bursa Fahri 
Konsolosluğu’nun 2020 yılı Kasım 
ayı itibariyle faaliyetlerine başla-
mış olması, Türkiye ile Özbekistan 
arasındaki bilhassa ekonomik iliş-
kilerin daha da artmasına önemli 
katkı sağlayacaktır. 

Nüfusu bakımından Türkiye’nin 

10. en büyük bakır rezervine ve en 
büyük 12. uranyum arzına sahiptir.

Gaz, altın, pamuk ve hidroelekt-
rik potansiyeli dahil bol ve çeşitli 
doğal kaynakları, düşük borçluluk 
oranı ve tatminkâr döviz rezervi, 
istekli kamu yatırım programı, 34 
milyonluk nüfus ve artan işgücü, 
Çin ve Avrupa arasında Yeni İpek 
Yolu’nda konumlanması, yatırım 
projelerini destekleyen altyapı ya-
tırımlarının varlığı, Bağımsız Dev-
letler Topluluğu ülkeleri ile imza-
lanan serbest ticaret anlaşmaları 
Özbekistan Cumhuriyeti’nin kuv-
vetli yanlarıdır. Özbekistan ile Tür-
kiye arasında 2019 yılında ger-
çekleşen ikili ticaret hacminin 2,3 
milyar dolar olarak kayıtlara geç-
tiğini ve toplam bin 300 kadar 
Türk sermayeli firmanın Özbe-
kistan’da faaliyette bulunduğunu 
görmekteyiz. Özbekistan ile Türki-
ye arasındaki işbirliğinin her alan-
da gelişmesi gelecek adına büyük 
önem taşımaktadır. Türk-Özbek 

4’üncü büyük kenti olan Bursa’nın 
Osmangazi Belediyesi’nin Özbekis-
tan’ın Buhara Vilayeti, Yıldırım Be-
lediyesi’nin de Özbekistan’ın Tura-
gurgan kenti ile kardeşlik ilişkileri 
bulunmaktadır. Bu ilişkiler ve kar-
şılıklı temaslar sosyal ve kültürel 
alanlardaki işbirliklerini gelecekte 
daha da artıracaktır.

İki Türksoy üyesi ülke olan Öz-
bekistan Cumhuriyeti ile Türkiye 
Cumhuriyeti arasındaki ilişkiler 
sürekli ilerleme göstermektedir 
ve taraflar bunun daha da artırıl-
ması için çalışmalarını aralıksız 
sürdürmektedir.

TÜRKİYE-ÖZBEKİSTAN İLİŞKİLERİ 
SÜREKLİ GELİŞİYOR

Özbekistan ile Türkiye arasındaki işbirliğinin her alanda 
gelişmesi gelecek adına büyük önem taşıyor. Türk-Özbek halkları 
arasındaki yakın bağlardan güç alan ilişkilerin ilerletilmesi 
yönündeki irade taraflarca sıklıkla dile getiriliyor. 2019’da 
Özbekistan’ın ihracatında en büyük 4. ortağı olan Türkiye, 2020 
yılının ilk 8 ayında en büyük 3. ortak konumuna yükseldi.

ALİ BAKLAN

Özbekistan Cumhuriyeti 
Bursa Fahri Konsolosu

ANALİZ | TÜRKİYE - ÖZBEKİSTAN İLİŞKİLERİ
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İAÜ, ‘THE AWARDS ASIA 2020’ 
ÖDÜLLERİNDE İLK 8’E GİRDİ 

L ondra merkezli yükseköğretim de-
recelendirme kuruluşu Times Hi-
gher Education (THE) tarafından, 
üniversitelerin 10 kategoride yü-

rüttüğü en iyi uygulama örneklerine verilen 
THE Awards Asia 2020 ödüllerinde kısa lis-
teye kalan üniversiteler açıklandı.

TÜRKİYE’DEN GİREN 
İKİ ÜNİVERSİTEDEN BİRİ

Uluslararası yükseköğretim camiasında 
‘Yükseköğretimin Oscar’ları’ olarak kabul 
edilen ve Asya kıtasındaki üniversitelerin de 
dahil edildiği ödül programında İstanbul Ay-
dın Üniversitesi, ‘en iyi işyeri’ kategorisi ile 
öğrenciler için üstün destek alanında en iyi 8 
üniversite arasında yer almaya hak kazandı.

İstanbul Aydın Üniversitesi’nin, yaklaşık 30 
ülkeden 150 üniversitenin başvurduğu ve 10 
kategoride 60 üniversitenin kısa listeye girdi-
ği THE Awards Asia 2020’de tüm kategoriler-

de Türkiye’den listeye giren iki üniversiteden 
biri olduğu açıklandı. Ödül kazanan üniversi-
teler, Kasım 2020’de düzenlenecek gala ge-
cesinde açıklanarak ödüllerine kavuşacak.

“HEDEFİMİZE GİDEREK 
YAKLAŞIYORUZ”

Konuyla ilgili değerlendirmelerde bulunan 
İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevelli Heyet 
Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Bizim ku-
ruluşumuzdan beri her fırsatta dile getirdi-
ğimiz bir hedefimiz vardı. Türkiye Cumhuri-
yeti’nin 100’üncü yılını kutladığı 2023 yılında 
Türkiye’nin en iyi ilk beş, dünyanın ise en iyi 
ilk 500 üniversitesi arasında yer almayı he-
defliyorduk. Bunu dillendirdiğimizde de za-
man zaman müstehzi geri dönüşler alıyor-
duk. Bugün bu hedefimizin ne kadar gerçekçi 
olduğu ve hedefimize ne kadar yaklaştığımızı 
bu gibi verilerle de görüyoruz. Türkiye’nin en 
büyük vakıf üniversitelerinden biri olan İstan-
bul Aydın Üniversitesi, başarılarına her gün 
bir yenisini daha ekleyerek hedefine ulaşa-
cak. Bilgiyi ürüne dönüştürüp kendi toprağı 
ve toplumuyla özümseterek ekonomiye kat-

ma değer sağlamaya devam edecek, Ulu Ön-
der Atatürk’ün ‘en hakiki mürşit’ olarak gös-
terdiği bilime küresel çapta katkı sunmayı 
sürdüreceğiz” diye konuştu.

“BİLGİYİ YORUMLAMA 
YETİSİ VERİYORUZ”

İstanbul Aydın Üniversitesi’nin çalışma 
prensibinin ‘önce insan’ olduğunu hatırla-
tan Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Biz tüm hedef-
lerimizin önüne insanı koyarız. Bu nedenle 
gerek akademik, gerek idari, gerekse de hiz-
metli personelimiz için yasaların öngördüğü 
şartların bile üzerinde uygulamalarımız var. 
Eğitim öğretim ve araştırma odağımızın ya-
nında işveren markamızı da geliştirmek için 
çaba gösteriyoruz. Üniversitemizde yönetici-
lerin yarattığı organizasyonel iklimi, hangi li-
derlik stillerini kullandıklarını ve çalışan bağ-
lılığını düzenli olarak ölçüyoruz ve hedefler 
koyuyoruz. Yetkinlik yönetimi yaklaşımı ile 
idari ve akademik personelimizin kariyer 
gelişimini teşvik ediyoruz. Her düzeyde ka-
dın istihdamına sağladığımız güçlü katkının 
yanında sadece cinsiyet eşitliğinde değil, her 

türlü ayrımcılık konusunda önleyici politika-
lar izliyoruz. Üstelik tüm bunları yaparken iş-
lettiğimiz kalite güvencesi yapısıyla süreç ve 
prosedürlerimizi dokümante ederek güven-
ce altına alıyoruz. Dolayısıyla bu ödülü sonu-
na kadar hak ediyoruz” ifadelerini kullandı.

İstanbul Aydın Üniversitesi, ‘Yükseköğretimin Oscar’ları’ olarak kabul edilen ‘THE Awards 
Asia 2020’ ödül programının ‘En İyi İş Yeri’ kategorisinde ilk 8’e girmeyi başardı.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: “Bizim 
kuruluşumuzdan beri her fırsatta 

dile getirdiğimiz bir hedefimiz vardı. 
Türkiye Cumhuriyeti’nin 100’üncü 

yılını kutladığı 2023 yılında 
Türkiye’nin en iyi ilk beş, dünyanın 

ise en iyi ilk 500 üniversitesi 
arasında yer almayı hedefliyorduk. 

Bugün bu hedefimizin ne kadar 
gerçekçi olduğunu ve hedefimize 

ne kadar yaklaştığımızı bu gibi 
verilerle de görüyoruz.”
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“AFET EĞİTİMİ ZORUNLU DERS OLMALI”

“AİLE İÇİ SINIRLAR, İLİŞKİLERE 
NEFES ALDIRIYOR”

30 Ekim 2020 tarihinde Ege Deni-
zi’nde meydana gelen ve başta 
İzmir’de olmak üzere 100’den 

fazla vatandaşın hayatına mal olan deprem 
ile ilgili değerlendirmelerde bulunan İstanbul 
Aydın Üniversitesi (İAÜ) Afet Eğitim Uygulama 
ve Araştırma Merkezi (AFAM) Koordinatörü 
Serhat Yılmaz, okullarda “Afet Eğitimi” adıyla 
zorunlu ders konmasının, vatandaşta afet bi-
linci oluşturması açısından hayati öneme sa-
hip olduğunu söyledi.

“BELLİ TARİHLERDE 
HATIRLIYORUZ”

Deprem gibi doğa olayları hakkında veri-
len eğitimlerin son derece sınırlı olduğunun 
altını çizen Yılmaz, “Deprem gibi afetler an-
cak 1-7 Mart Deprem Haftası ya da 17 Ağus-
tos gibi belirli tarihlerde hatırlanıyor. Bu ta-
rihlerde okullarda çeşitli eğitimler veriliyor. 
Oysa deprem gibi farklı afet riskleri ile iç içe 
bir yaşamın olduğu çağımızda, toplumun afet 
bilincinin ayda yılda bir verilen 1 saatlik bir eği-
timle artırılması mümkün değil. Ayrıca daha 
önce afetlere yönelik gerçekleştirilen eğitim 
çalışmaları, belirli bir yaştan sonra aktarı-
lan bilgilerin davranışa dönüşmesinin çok 
daha uzun süre ve maliyet gerektiren çalış-
malarla mümkün olduğunu gösteriyor” ifa-
delerini kullandı.

“SEÇMELİ DERSLE OLMAZ”
Afetler hakkında toplumsal bilincin oluş-

turulmasına yönelik yapılan bilimsel çalış-
maların, afet bilinci oluşturmaya yönelik bil-
gilerin erken yaşlarda ve sistemli bir şekilde 
aktarılması gerektiğini açıkça ortaya koydu-

ğunun altını çizen Yılmaz, “Bu bağlamda de-
ğerlendirildiğinde afet bilincinin zorunlu eği-
tim içerisine dâhil edilmesi çok önemli. Ancak 
bu eğitimin daha önceki denemelerde oldu-
ğu gibi seçmeli dersler ya da belirli aralıklar-
la gerçekleştirilen seminerlerle değil, müfre-
dat içerisine zorunlu ders olarak eklenmesi, 
hayati önem taşıyor. Okullarda gerçekleştiri-
lecek bu çalışma afet eğitimlerinin standart-
laşmasına ve farklı kurum veya sivil toplum 
kuruluşları tarafından birbiri ile çelişen bil-
gilerin aktarıldığı eğitimlere ve bu eğitimle-
rin yol açtığı bilgi kirliliğinin engellenmesine 
de yardımcı olacaktır” diye konuştu.

“21 YILDA 6’YI GEÇEN 
16 DEPREM OLDU”

17 Ağustos 1999’dan bugüne geçen 21 yılda 
ülke genelinde 6 ve üstü büyüklüğe sahip 16 
depremin meydana geldiğini hatırlatan Yıl-
maz, “Bu depremlerden Van, Elazığ gibi ille-
rimizde gerçekleşenlerin ne kadar ciddi ka-
yıplara neden olduğu da herkesin malumu. 
Kısa bir zaman içerisinde yaşanan bu kadar 
çok deprem ise ülkemizin sismik hare-
ketlilik açısından yüksek riskli bir 
coğrafyada olduğunun net bir ispa-
tı niteliğinde. Ayrıca bu depremler-
den sonra ortaya çıkan tabloların 
genel olarak benzerlik gösterme-
si ise yine depreme yeteri kadar iyi 
hazırlanamadığımızı da tekrar açı-
ğa çıkardı. Oysa bu tarihler ara-
sında afet yönetiminde yer 
alan kurumlarımızın ka-
pasitelerini modern afet 
yönetiminin gereklilik-

leri doğrultusunda geliştirmek, proaktif yak-
laşımlarla afet yönetim planları hazırlamak 
gibi çok önemli çalışmalar hayata geçirildi. 
Bu çalışmalara rağmen yaşanan her büyük 
depremde benzer kayıpların meydana gel-
mesinin temelinde bireysel hazırlıkların ya-
pılmaması önemli bir etken” dedi.

“HER BİREYE GÖREV DÜŞÜYOR”
Son yaşanan depremin afetlere bireysel 

hazırlık konusunun ne derece önemli oldu-
ğunu bir kez daha gösterdiğini kaydeden Yıl-
maz, “Çünkü afet denilen olgu doğa, insan ya 
da teknoloji kaynaklı bir olayın toplum üzerin-
de neden olduğu etkiyi ifade eder. Yani afet bir 
sonuç ve bu sonucun nasıl olacağını, devlet 
eliyle gerçekleştirilen çalışmaların haricin-
de, toplumu oluşturan her bir bireyin hazırlı-
ğı belirler. Bu durumda afetlere hazırlıkta her 
bireyin afet öncesi, sırası ve sonrası yapma-
sı gereken çalışmaları öğrenmesi ve en kısa 
sürede bu çalışmaları tamamlaması gereki-
yor. Ancak ülkemizde afetlere yönelik ger-
çekleştirilen eğitim çalışmaları, mevcut ha-
liyle ne yazık ki bu hedefi sağlamaktan uzak” 

diyerek sözlerini noktaladı.

C ovid-19 salgın süreci ile birlikte aile 
içindeki ortak zamanların artması 
ve birlikte geçirilen zamanı daha et-
kili kullanma ihtiyacı ‘sınırlar’ konu-

sunu daha yoğun bir biçimde gündeme getir-
di. İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Rehberlik 
ve Psikolojik Danışmanlık Ana Bilim Dalı Öğ-
retim Üyesi Dr. Duygu Dinçer, aile fertleri ara-
sında duygusal temasın önüne geçmeyecek 
oranda sınırlar olmasının tehdit edici olma-
dığını aksine sistemin işleyişi açısından yapı-
cı, yaratıcı, yaşatıcı ve yenileyici bir işlev gör-
düğünü belirtti. 

“SINIRLAR, İLİŞKİSEL 
NEFES ALMALARIMIZ”

Sınır kavramı ebeveyn ve tüm diğer yetiş-
kinlere çoğu zaman ürkütücü geliyor. Bu ko-
nuda Dr. Duygu Dinçer, “Sınır kavramı birçok 
kişinin zihninde yasaklayıcı, cezalandırıcı, 
uzaklaştırıcı, reddedici ya da kopukluk ya-
ratıcı bir imgeyle bütünleşebiliyor ve bu ne-
denle korkutucu görünebiliyor. Oysa sınırlar, 
ilişkiler açısından ‘4-Y’ (yapıcı, yaratıcı, yaşa-
tıcı ve yenileyici işlevler) ile özetleyeceğimiz 
bir potansiyel taşıyor. Bu anlamda diyebiliriz 
ki; nasıl ki beden fonksiyonlarının faaliyet 
gösterebilmesi için nefes alıp vermeye ihti-
yacımız varsa ilişkilerimizin ve kişiliğimizin 
sağlıklı gelişebilmesi için de ilişkisel nefes al-
malara ihtiyacımız var. Sınırlar, bahsi geçen 
tüm bu yönleriyle ilişkisel nefes alma ihtiya-
cımızı karşılıyor” diye konuştu.

Sınırların hem kişilik gelişiminin hem de 
aile fertleri arasındaki iletişimin balans aya-
rı olduğunu belirten Dr. Duygu Dinçer, “Ka-
rarında ayarlanmış sınırlar, kişisel ve ilişki-
sel iyi oluş açısından fayda sağlarken iç içe 
geçmiş, belirsiz sınırlar ya da kopukluğa yol 
açan katı sınırlar tam tersi yönde sonuçlar 
yaratabiliyor. Çok iç içe geçmiş sınırlar an-
ne-baba-çocuk ilişkisinde rol karmaşasına, 
özerklik kaybına, bağımlı ilişkisel örüntüle-
rin gelişmesine yol açabiliyor. Çocuğun ken-
di ihtiyaçlarını fark etme ve gözetme, bu ih-
tiyaçları karşılamak üzere harekete geçme, 
kendini ifade etme, farklı yöndeki görüşleri-
ni dile getirme ve ‘hayır’ diyebilme becerisi-
nin altını oyabiliyor. Bunlar ilerleyen yaşlar-
da da etkilerini sürdürebiliyor. Örneğin erken 
yaşlardan itibaren yoğun şekilde aşırı koru-

yucu tutuma ve iç içe geçmiş sınırlara yöne-
lik mesajlar alan çocuklar, yetişkinliklerinde 
hem karar almakta hem de inisiyatif almak-
ta zorlanabiliyor. Başkalarının yönlendirme-
lerine daha fazla ihtiyaç duyabiliyor ve ba-
ğımlı kişilik örüntüsü geliştirebiliyor. Diğer 
uçta yer alan katı sınırlar ise anne-baba-ço-
cuk arasında otoriteye dayalı bir hiyerarşik 
uçurum yaratabiliyor. Aile fertleri arasında-
ki duygusal mesafeyi açabiliyor ve onları bir-
birine ulaşamaz hale getirebiliyor. Buna bağlı 
olarak kişiler arası paylaşımlar ve ilişkisel es-
neklikler azalabiliyor. Yakınlık duygusu yara 
alabiliyor. Sonuç olarak sağlıklı bir kişisel ve 
ilişkisel gelişim ne katı ne de çok iç içe geç-
miş sınırlar ile mümkün olabiliyor. Hücre si-
toplazması gibi ‘seçici geçirgen’ yapıdaki sı-
nırlar oluşturmaya ihtiyacımız var. Yani ne 
tamamen reddedici ne de her şeyi kabul edi-
ci. Henüz ‘acemi sürücü’ konumunda görül-
seler bile çocukların da tıpkı yetişkinler gibi 
kendi yaşamlarının direksiyonunda kendisi 
olduklarını hissetmeye gereksinimi var. El-
bette yan ve arka koltukta anne ve baba gibi, 
yaşam sahnesinde daha tecrübeli yetişkinle-
rin varlığını hissettirmesi, ihtiyaca göre suf-
le vermesi önemli. Ama unutmamalıyız ki, o 
yolculuk onun kendi seyahati” dedi.

İstanbul Aydın Üniversitesi Afet Eğitimi Uygulama ve Araştırma Merkezi Koordinatörü 
Serhat Yılmaz, okullara zorunlu ‘Afet Eğitimi’ dersinin koyulmasının vatandaşın bilinçlenmesi 

açısından hayati öneme sahip olduğunu söyledi.

Aile içi ilişkilerde, 
üzerinde en çok konuşulan 

konulardan biri ‘sınırlar’. 
İAÜ Rehberlik ve Psikolojik 

Danışmanlık Ana Bilim 
Dalı Öğretim Üyesi Dr. 

Duygu Dinçer, COVID-19 
döneminde ilişkilerin 
sınırlarını korumanın 

zorlaştığını ve sınırları 
korumak için neler 

yapılması gerektiğini anlattı.

SERHAT YILMAZ: “Deprem gibi afetler 
ancak 1-7 Mart Deprem Haftası ya da 17 

Ağustos gibi belirli tarihlerde hatırlanıyor. 
Bu tarihlerde okullarda çeşitli eğitimler 

veriliyor. Oysa deprem gibi farklı afet 
riskleri ile iç içe bir yaşamın 
olduğu çağımızda, toplumun 
afet bilincinin ayda yılda bir 
verilen 1 saatlik bir eğitimle 
artırılması mümkün değil.”

DR. DUYGU DİNÇER: “Nasıl ki beden 
fonksiyonlarının faaliyet gösterebilmesi için nefes 

alıp vermeye ihtiyacımız varsa ilişkilerimizin 
ve kişiliğimizin sağlıklı gelişebilmesi için de 

ilişkisel nefes almalara ihtiyacımız var. Sınırlar, 
bahsi geçen tüm bu yönleriyle ilişkisel nefes alma 

ihtiyacımızı karşılıyor.”
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İAÜ İLE İSTANBUL MEM 
ARASINDA İŞBİRLİĞİ PROTOKOLÜ

“SİGARAYI BIRAKMAK İÇİN 
DAHA İYİ BİR ZAMAN OLAMAZ”

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Ölçme 
ve Değerlendirme Uygulama ve Araş-
tırma Merkezi (ÖDUAM) ile İstanbul İl 
Milli Eğitim Müdürlüğü (MEM) İstanbul 

Ölçme ve Değerlendirme Merkezi arasında, 
‘Ulusal ve Uluslararası Ölçekte Eğitimde Ölç-
me Değerlendirme Faaliyetlerinin Uygulan-
ması ve Geliştirilmesi’ kapsamında işbirliği 
protokolü imzalandı.

İmza törenine üniversiteyi temsilen Rektör 
Prof. Dr. Yadigâr İzmirli, İAÜ ÖDAUM’u temsi-

len Müdür Prof. Dr. R. Nükhet Çıkrıkçı, İstan-
bul İl Milli Eğitim Müdürlüğü’nü temsilen İs-
tanbul İl Mili Eğitim Müdürü Levent Yazıcı ile 
MEB İstanbul Ölçme ve Değerlendirme Mer-
kezi’nden yönetici ve yardımcı düzeyinde 
temsilciler katıldı.

ÖNEMLİ KATKI SAĞLAYACAK
Protokol hakkında değerlendirmelerde 

bulunan İstanbul Aydın Üniversitesi Rektörü 
Prof. Dr. Yadigâr İzmirli, İstanbul Milli Eğitim 

Müdürlüğü ile ölçme ve değerlendirme kali-
tesinin artırılması alanında ortak çalışmalar 
yürüteceklerini söyledi. Prof. Dr. İzmirli, pro-
tokolün her iki kuruma da hayırlı olmasını 
diledi. Sözkonusu protokol ile taraflar, ulu-
sal ve uluslararası ölçekte araştırma proje-
leri, eğitim ve seminer çalışmaları hazırla-
ma, koordine etme ve yürütme faaliyetleri 
gerçekleştirecek. Protokolün konuyla ilgili 
bilimsel çalışmalara ve eğitimle ilgili uygula-
malara önemli katkılar getirmesi bekleniyor.

T ürkiye’de her yıl binlerce insan si-
garanın vücuduna verdiği zararlar 
nedeniyle hayatını kaybediyor. Si-
gara içmek de tüm dünyayı ve ül-

kemizi etkisi altına alan Yeni Tip Koronavirüs 
hastalığına (COVID-19) davetiye çıkartıyor. Tür-
kiye Sigarayla Savaş Derneği Genel Başkanı 
Doç. Dr. Mustafa Aydın, sigaranın, koronavirü-
se elverişli ortam hazırladığına dikkat çeke-
rek, “Yapılan bilimsel araştırmalar bu zararlı 
alışkanlığın COVID-19’a yakalanma riskini ar-
tırdığını ortaya koyuyor. Sadece içenler değil 
içmeyenlerde, içenlerin çıkarttığı duman ne-
deniyle virüse maruz kalıyor. Çünkü sigara du-
manı virüsü dört kat daha hızlı yayıyor, şayet 
maskesiz iseniz tehlike daha da büyük” dedi.

Doç. Dr. Mustafa Aydın, ‘Dünya Sigarayı Bırak-
ma Günü’ nedeniyle yaptığı açıklamada, “Tüm 
dünyayı ve ülkemizi etkisi altına alan COVID-19 
salgını nedeniyle olağanüstü bir dönemden ge-
çiyoruz. Son günlerde artan vaka sayıları nede-
niyle halk sağlığı konusu, her birimizin günde-
minin baş sırasında. Pandemiyle mücadelede 
toplum olarak alınan önlemlere harfiyen uymak 
zorundayız. Alınan bu önlemler içinde yıllardır 
yılmadan mücadele ettiğimiz ‘sigara ile savaş’ 
en ön sıralarda geliyor. Bilindiği üzere, sigara 
ve nargile gibi tütün ve tütün ürünleri kullanımı 
solunum yollarının savunma mekanizmalarını 
bozuyor. COVID-19 da solunum yollarını hedef 
alan bir hastalık. Salgın sürecinde yapılan çalış-
malarda sigara içenlerde ağır zatürre ve solu-
num yetmezliği ile seyreden COVID-19 vakaları-
nın daha sık olduğu ve bu grupta ölüm riskinin 
daha yüksek olduğu saptandı” diye konuştu.

“O GÜN BU GÜN”
Kurulduğu 1999 yılından bu yana toplu-

mun sigaraya karşı bilinçlenmesi yolun-
da önemli çalışmalar yapan Doç. Dr. Mus-
tafa Aydın, içilen her bir sigarada sağlığa 
zarar veren ve insanı zehirleyen binlerce 
kimyasal maddenin bulunduğunu ve bu 

kimyasal maddelerin 81 tanesinin doğru-
dan kansere neden olduğunun bilindiği-
ne vurgu yaparak şunları söyledi: “Sigara 
içiyorsanız parmaklarınız dudaklarınızla 
temas ediyor ve bu da COVID-19 gibi has-
talıkların elden ağza bulaşma olasılığını 
artırıyor. O yüzden ne kendi hayatınızı ne 
de çevrenizdeki insanların hayatını riske 
atmayın. Sigara içiyorsanız, bırakmak için 
daha iyi bir zaman olamaz. Sigarayı bırak 
ve COVID-19 riskini azalt diyoruz. Bugüne 
kadar hep bir bahane öne süren tiryakile-
re diyoruz ki, pandemi sizler için bir milat 

olsun ve sigara içmenizi azaltmak veya ta-
mamen bırakmanız için o gün, bu gündür” 
ifadelerini kullandı.

HER YIL 8 MİLYON ÖLÜM
Sağlık Bakanlığı verilerine göre, önlenebi-

lir hastalık ve ölüm sebepleri arasında ilk sı-
rada yer alan küresel tütün salgını, dünya-
da her yıl 8 milyondan fazla kişinin ölümüne 
sebep oluyor. Bu ölümlerin 7 milyondan faz-
lası doğrudan tütün kullanımından, yaklaşık 
1,2 milyonu ise sigara içmediği halde pasif et-
kilenmeye maruz kalmaktan kaynaklanıyor.

İstanbul Aydın Üniversitesi ile İstanbul İl Milli Eğitim Müdürlüğü arasında ölçme ve 
değerlendirme alanında işbirliği protokolü imzalandı.

20 Kasım Dünya Sigarayı Bırakma Günü münasebetiyle bir açıklama 
yapan Türkiye Sigarayla Savaş Derneği Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa 

Aydın; “Sigara içiyorsanız, bırakmak için daha iyi bir zaman olamaz. 
Sigarayı bırakarak COVID-19 riskini azaltabiliriz” dedi.

İmza törenine İAÜ’yü temsilen Rektör Prof. Dr. Yadigâr İzmirli, İAÜ ÖDAUM’u temsilen Müdür Prof. Dr. R. Nükhet Çıkrıkçı, İstanbul İl Milli Eğitim Müdürlüğü’nü temsilen 
İstanbul İl Mili Eğitim Müdürü Levent Yazıcı ile MEB İstanbul Ölçme ve Değerlendirme Merkezi’nden yönetici ve yardımcı düzeyinde temsilciler katıldı.

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: “Salgın sürecinde yapılan çalışmalarda sigara içenlerde 
ağır zatürre ve solunum yetmezliği ile seyreden COVID-19 vakalarının daha sık olduğu ve 
bu grupta ölüm riskinin daha yüksek olduğu saptandı.”
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SELÇUKLU BELEDİYESİ
AÇILIŞLARA DEVAM EDİYOR

S elçuklu Belediyesi ilçe genelinde va-
tandaşların ihtiyaçlarını karşılaya-
cak yatırımlarını sürdürüyor. Selçuk-
lu Belediyesi, Sancak Mahallesi’nde 

bulunan Bisiklet ve Kaykay parkı ile 11 mahal-
le parkının açılışını yaptı. Selçuklu Belediye-
si tarafından yapımı tamamlanan Bisiklet ve 
Kaykay parkından 5 yaş üstü tüm vatandaş-
lar yararlanabilecek. Mahallaye yeni bir gö-
rünüm kazandıracak olan parkta amatör 
bisikletçilerin yanı sıra profesyonel sporcu-
ların da hareketlerini sergileyebileceği şekil-
de dizayn edildi. Tamamı 7 bin 785 metreka-
re olan Sancak Bisiklet ve Kaykay Parkı’nda 5 
bin 485 metrekare yeşil alan yer alırken spor 
severler için ise 366 metre koşu yolu yapıldı.

Sancak Bisklet ve Kaykay Parkı’nda ger-
çekleşen açılışa Selçuklu Belediye Başkanı 
Ahmet Pekyatırmacı’nın yanı sıra Türkiye 
Bisiklet Federasyonu Başkanı Erol Küçük-
bakırcı, Konya Büyükşehir Belediye Başkan-
vekili Übeyit Aça, Selçuklu Kaymakamı Ömer 
Hilmi Yamlı, AK Parti Konya İl Başkanı Hasan 
Angı, AK Parti Selçuklu İlçe Başkanı Mustafa 
Hakan Özer, MHP Selçuklu İlçe Başkanı Gü-
zide Çıpan, Selçuklu Belediyesi meclis üyele-
ri ile belediye başkan yardımcıları, Selçuklu 
Muhtarlar Derneği Başkanı Mustafa Avcıoğ-
lu, Sancak Mahalle Muhtarı Emel Uçar ve va-
tandaşlar katıldı. 

“KONYA’NIN İLK 
BİSİKLET PARKURU OLMA 
ÖZELLİĞİNİ TAŞIYOR”

Böyle bir parkı ilçeye kazandırdıkları için 
mutlu olduklarını ifade eden Selçuklu Bele-
diye Başkanı Ahmet Pekyatırmacı, “Selçuk-
lu Belediyesi olarak tüm mahallelerimizde 
hemşehrilerimizin ve geleceğimizin temi-
natı olan gençlerimizin beklenti ve talepleri 
doğrultusunda hizmet ve yatırımlarımızı ara-
lıksız olarak sürdürüyoruz. Yapımını tamam-
lamış olduğumuz yatırımlarımızın açılışlarını 

da birer birer gerçekleştiriyoruz. Yaklaşık 8 
bin metrekare alana sahip Selçuklu Bisiklet 
ve Kaykay Parkımız, bisiklet kenti olan Kon-
ya’mızda hizmet verecek ilk bisiklet parkuru 
olma özelliği taşıyor. Yapımı bir milyon 200 bin 
TL’ye mâl olan parkımızda 70 metre ve 350 
metre olmak üzere iki adet parkur, 366 met-
re koşu ve yürüyüş yolu ile seyir tepesi yer 
alıyor” şeklinde konuştu.

BUHARA SOSYAL TESİSİ 
DUALARLA AÇILDI

Selçuklu Belediyesi tarafından Buhara Ma-
hallesinde yapımı tamamlanan Buhara Sosyal 
Tesisi düzenlenen törenle açıldı. İçinde yüzme 
havuzu, fitness salonu, sauna ve buhar oda-

larının yanı sıra emekli lokali bulunan tesis, 
Buhara Mahallesi’ne değer katacak.

Buhara Sosyal Tesisi açılışına Selçuklu Be-
lediye Başkanı Ahmet Pekyatırmacı’nın yanı 
sıra İl Emniyet Müdür Yardımcısı Çetin Mun-
gan, AK Parti Konya İl Başkan Yardımcısı Meh-
met Ay, AK Parti Selçuklu İlçe Başkanı Mus-
tafa Hakan Özer, MHP Selçuklu İlçe Başkanı 
Güzide Çıpan, Selçuklu Muhtarlar Derneği 
Mustafa Avcıoğlu, Selçuklu Belediye Başkan 
Yardımcıları, Meclis Üyeleri, mahalle muh-
tarları ve Buhara Mahallesi sakinleri katıldı.

“AÇILIŞLARIMIZA ARA VERMEDEN 
DEVAM EDİYORUZ”

Selçuklu’da hizmet kalitesini artırmak adı-

na çalışmalarını sürdürdüklerini belirten Sel-
çuklu Belediye Başkanı Ahmet Pekyatırmacı, 
“Selçuklu Belediyesi olarak hemşehrilerimi-
zin istekleri, talepleri ve beklentileri doğrul-
tusunda hizmet üretmeye devam ediyoruz. 
Geçtiğimiz ay yoğun bir açılış dönemi geçir-
miştik. Bu ay da bu açılışlarımıza ara verme-
den devam ediyoruz. Bugün burada, Buhara 
Mahallemize kazandırdığımız ve yaklaşık 4 
ay önce vatandaşlarımıza hizmet vermeye 
başlayan ancak pandemi sürecinden dolayı 
açılışını ertelediğimiz sosyal tesisimizin res-

mi açılışını hep birlikte yapmak için toplan-
mış bulunuyoruz” dedi.

PAKİSTAN BÜYÜKELÇİSİ’NDEN 
KONYA TROPİKAL KELEBEK 
BAHÇESİ’NE TAM NOT

Selçuklu Belediyesi tarafından şehre ka-
zandırılarak Konya’da şehrin cazibe mer-
kezlerinden olan ve ziyaretçilerin uğrak yeri 
haline gelen Konya Tropikal Kelebek Bahçesi 
uluslararası arenada da örnek olmaya devam 
ediyor. Son olarak Pakistan Ankara Büyükel-

çisi Muhammed Syrus Sajjad Qazi tarafından 
ziyaret edilen Konya Tropikal Bahçesi yine 
tam not aldı. Selçuklu Belediye Başkanı Ah-
met Pekyatırmacı’nın eşlik ettiği ziyarette bü-
yükelçi bahçe hakkında teknik bilgiler alarak 
Pakistan’da da Tropikal Kelebek Bahçe örne-
ğinin uygulanabileceğini ifade etti. Ziyaretleri 
sebebiyle Büyükelçiye teşekkür eden Başkan 
Pekyatırmacı, “İki ülke arasında tarihten bu 
yana gelen kadim bir dostluk var. Biz de sa-
yın Büyükelçi Muhammed Syrus Sajjad Qa-
zi’yi Konya Tropikal Kelebek Bahçesi ve bele-
diyemizde ağırlamaktan büyük memnuniyet 
duyduk” dedi. 

SELÇUKLU’DA KİŞİ BAŞINA 
14 METREKARE 
YEŞİL ALAN DÜŞÜYOR

Selçuklu Belediyesi ilçe genelinde yeşil alan-
ların sayısını artırmaya devam ediyor. 2020 
yılı içerisinde 45 bin metrekare yeni yeşil ala-
nı Selçuklu’ya kazandıran Selçuklu Belediye-
si toplamda yeşil alan miktarını 8 Milyon 676 
bin 180 metrekareye çıkardı. 662 bin 808 nü-
fusa sahip olan Selçuklu’da yeni yapılan park-
larla birlikte kişi başına düşen yeşil alan mik-
tarı ise yaklaşık 14 metrekareye yükseldi. 

“SELÇUKLU’DA 
YEŞİL DOKU BÜYÜYOR”

Selçuklu’da yeşil alanların arttığına dikkat 
çeken Ahmet Pekyatırmacı, “Belediye olarak 
yeşil alanları artırmaya yönelik çalışmaları-
mız devam ediyor. 662 bin 808 nüfusa sahip 
olan ilçemizde hemşehrilerimizin daha ra-
hat nefes alabilmeleri için gereken çalışma-
ları yapıyoruz. Şehirde oksijen kalitesini artır-
mak adına bu çalışmalara da önem veriyoruz. 
Selçuklu’da yeşil doku büyüyor, ilçemizin de 
hava kalitesi bununla birlikte artıyor. Bu se-
zon pandemi süreci nedeniyle çalışmaları-
mız önceki yıllara göre bir nebze az oldu an-
cak önümüzdeki yıllarda yeşil alanları daha 
da artırmayı hedefliyoruz” şeklinde konuştu.

BİSİKLET VE KAYKAY PARKI İLE 11 MAHALLE PARKI AÇILDI
Selçuklu Belediyesi tarafından ilçeye kazandırılan Sancak Mahallesi Bisiklet ve Kaykay 
Parkı ile 11 mahalle parkının açılışı yapıldı. 500 metrelik bisiklet ve kaykay parkurunun 

bulunduğu parktan 5 yaş üstü tüm vatandaşlar yararlanabilecek.

HABER | SELÇUKLU BELEDİYESİ

AHMET PEKYATIRMACI: “Selçuklu Belediyesi olarak tüm mahallelerimizde hemşehrilerimizin 
ve geleceğimizin teminatı olan gençlerimizin beklenti ve talepleri doğrultusunda 
hizmet ve yatırımlarımızı aralıksız olarak sürdürüyoruz.”

Selçuklu Belediyesi tarafından Buhara Mahallesine kazandırılan 
Buhara Sosyal Tesisi’nin açılışı düzenlenen törenle yapıldı.

Konya’da bir dizi ziyaret gerçekleştiren 
Pakistan Ankara Büyükelçisi Muhammed Syrus 
Sajjad Qazi Tropikal Kelebek Bahçesi’ni ziyaret 
ederek teknik bilgiler aldı. 

Selçuklu yeşil alanları ile dikkat çekiyor. Selçuklu Belediyesi’ne ait çocuk parkları, 
mahalle parkları, kent parkları, kent korulukları ve pasif yeşil alanlarla birlikte 
Selçuklu’da kişi başına yaklaşık 14 metrekare yeşil alan düşüyor.
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önemli otobüs merkezlerinden biri konu-
muna geldi. Hoşdere Otobüs Fabrikamızda-
ki üretimimize başladığımız 1995’den bugü-
ne 25 yıllık süreçte sürekli gelişen, üreten ve 
yenilikleriyle markamızın öncü konumunu, 
otobüs alanındaki bayrak taşıyıcılığı misyo-
nuyla sürdüren Hoşdere Otobüs Fabrikası, 
binlerce çalışanımızın emekleriyle bugün-
lere ulaştı. Çeyrek asırlık dönemde aralık-
sız yatırımlarımızla yüksek kalitede hizmet 
sunmayı hedefledik. Çevreci ve teknolojik 
uygulamalar ile verimliliğin her geçen gün 
artırıldığı fabrikamızda yaklaşık 4 bin kişi 
çalışıyor. Daimler dünyasında Avrupa’da en 
fazla otobüs üreten ve aynı zamanda Ar-Ge 
faaliyetlerinde de kapsamlı yol testlerini ger-
çekleştiren fabrikamız, ülkemizde istikrarın 
sembollerinden biri oldu. 25 yılda aldığımız 
sorumlulukları başarıyla yerine getirerek 
hem yerel hem de küresel olarak yeni gö-
revlerle yolculuğumuzu sürdürüyoruz” dedi. 

“TÜRKİYE’DE SATILAN HER 
İKİ OTOBÜSTEN BİRİ MERCEDES 
İMZASINI TAŞIYOR”

Mercedes-Benz Türk Otobüs Üretiminden 
Sorumlu İcra Kurulu Üyesi Bülent Acicbe 
ise, “53 yıldır Türk işçisinin ve mühendisle-
rinin emeğiyle, Mercedes-Benz markasının 
kalitesiyle devam eden faaliyetlerimizin son 
25 yılında Hoşdere Otobüs Fabrikamız Tür-
kiye’nin en önemli otomotiv merkezlerin-
den biri konumuna geldi. Türkiye’de satılan 
her iki otobüsten biri bu tesislerde üretiliyor 
ve Mercedes-Benz Türk’ün imzasını taşıyor. 
Sadece üretim ile yetinmiyoruz. Fabrika-
mız bünyesinde 2009 yılında kurulan Ar-Ge 
merkezimiz ile de hem Daimler bünyesinde-
ki tüm otobüs dünyasında söz sahibiyiz hem 
de mühendislik ihracatımızla ülkemize kat-
kı sağlıyoruz. Fabrikamız bünyesindeki Kü-
resel IT Çözümleri Merkezi; Daimler’in Al-
manya’dan Japonya’ya kadar 40’tan fazla 
ülkedeki IT ağına SAP lojistik sistemleri ge-
liştiriyor ve yaklaşık 400 kişiye istihdam sağ-
layarak, kurulduğu 2013 yılından günümüze 
Türkiye’yi bilgi teknolojileri alanında bir üs 
konumuna getiriyor. 25 yılda aldığımız tüm 
sorumlulukları başarıya dönüştürerek, dün-
yanın en önde gelen otobüs üretim merkez-
lerinden birine taşıdığımız Hoşdere Otobüs 
Fabrikamız geleceğe emin adımlarla ilerle-
mesini sürdürücek. Bu başarıya katkısı olan 
tüm çalışanlarımıza ve paydaşlarımıza şük-
ranlarımızı sunarız” diye konuştu.

BİR İSTİHDAM MERKEZİ OLARAK 
HOŞDERE OTOBÜS FABRİKASI

Her çalışanın ailesi ve tedarikçi firmaların 
istihdamına olan katkısı da dâhil edildiğinde 

onbinlerce bireye etki eden bir üretim tesisi 
olan Hoşdere Otobüs Fabrikası, Türkiye’nin 
alanında en etkili merkezlerinden biri konu-
munda. Çalışan bağlılığı ile de öne çıkan fab-
rikada, üretim tesisindeki 85 çalışan, 25 yıl 
ve üzeri kıdeme sahip. 

OTOBÜS ÜRETİMİNDE 
BİR DÜNYA MARKASI

Daimler dünyasının en önemli otobüs üre-
tim merkezlerinden biri olan Hoşdere Oto-
büs Fabrikası, 1995 yılında Mercedes-Benz 
0403 modeliyle başladığı üretim serüvenine 
bugün Mercedes-Benz Travego, Tourismo, 
Conecto, Intouro ve Setra marka araçlarla 
devam ediyor. 2019 yılında 4 bin 134 adet oto-
büs üreten fabrika, Ocak-Ekim 2020 tarih-
leri arasındaki on aylık süreçte 3 bini aşkın 
otobüs üretti. İlk otobüs ihracatını 1970 yılın-
da gerçekleştiren Mercedes-Benz Türk’ün 
toplam 58 bin adetlik otobüs ihracatının 54 
bini Hoşdere Otobüs Fabrikası’nda üretildi.

Dünyanın en teknolojik ve en çevreci oto-
büs üretim tesisleri arasındaki Hoşdere Oto-
büs Fabrikası, yapılan dev yatırımlarla bu 
unvanını korumayı sürdürüyor. Haziran 

2004’te yaklaşık 10 milyon avroluk bir yatı-
rım ile kurulan kataforez tesisi, Türkiye’de 
otobüs üretiminde bir ilk olup, uzun yıllar 
bu alandaki tek tesis olma özelliğini korudu. 
Kataforez süreci ile otobüslerin ihtiyaç duy-
duğu yüksek korozyon direnci güvence altı-
na alınıyor. 

FABRİKADA ENDÜSTRİ 4.0 
YÖNTEMLERİ UYGULANIYOR

Mercedes-Benz Türk Hoşdere Otobüs 
Fabrikası’nda dört üretim sürecinde robotik 
uygulamalar kullanılıyor. İlk robotik uygula-
ma karoser bölümündeki kaynaklı üretimde 
devreye alındı. Mevcut durumda 6 robot ile 
metal malzemelerin kaynaklı birleştirme iş-
lemleri gerçekleştiriliyor. 2016 yılında boya-
hane astar uygulama süreci de robotik sis-
tem ile gerçekleştirilmeye başlandı. Ağustos 
2020’de ise kapak iskelet üretimi kaynaklı 
birleştirmelerde 2 yeni robot daha devreye 
alındı. Kapak iskelet ve kapak sacını tam oto-
masyonla yapıştırma amacıyla Kasım ayın-
da otomatik kapak birleştirme tesisinde 3 
adet robot ile bu alandaki faaliyetlere devam 
edilmesi planlanıyor. 

MERCEDES-BENZ TÜRK HOŞDERE 
OTOBÜS FABRİKASI 25 YAŞINDA

D aimler dünyasının en önemli oto-
büs üretim tesislerinden olan 
Mercedes-Benz Türk Hoşdere 
Otobüs Fabrikası, bu yıl 25. yaşı-

nı kutluyor. 1995 yılında, otomotiv üretim te-
sisleri arasında ISO 9001 kalite sistem serti-
fikasyonuna ulaşan ilklerden olan Hoşdere 
Otobüs Fabrikası, aradan geçen çeyrek asır-
da hem Türkiye’nin hem de dünyanın en 
teknolojik, en çevreci ve en kapsamlı enteg-
re otobüs üretim merkezlerinden biri ko-
numuna geldi. 1993 yılında temelleri atılan 
Hoşdere Otobüs Fabrikası için 25 yılda top-
lamda 540 MEU aşkın yatırım gerçekleşti-
rildi. Günümüzde yaklaşık 4 bin kişinin istih-

dam edildiği Hoşdere Otobüs Fabrikası’nda 
25 yıllık süreçte yaklaşık 8 bin kişi çalıştı. 
Hoşdere Kampüsünde, Otobüs Operasyon 
birimlerinin yanısıra AR-GE Merkezi ve Da-
imler’ın Küresel IT Çözümleri Merkezi yer 
alıyor. Üretimin yanında ürün geliştirme ve 
teknoloji çözümleri alanlarına da önemli ya-
tırımlar yapılarak, hem istihdam artışı sağ-
lanıyor hem de pek çok ilke imza atarak tüm 
dünyaya Türk mühendisliği ihraç ediliyor. 

Türkiye’de üretilen her 2 otobüsten biri 
Mercedes-Benz Türk Hoşdere Otobüs Fab-
rikası’nın üretim bantlarından ve kalite gü-
vence süreçlerinden geçerek yollara çıkıyor. 
Yıllık 4500 üretim kapasiteli fabrikada üreti-

len Mercedes-Benz ve Setra markalı otobüs-
lerin yüzde 90’ı, başta Avrupa olmak üzere 
70’ten fazlaya ülkeye ihraç ediliyor. 2019 yı-
lında toplam 3 bin 985 adet otobüs ihraca-
tıyla bu alanda da bir rekor kırılmıştı, 2020 
yılında tüm dünyayı etkisi altına alan zorlu 
koşullara rağmen Ocak - Ekim arası on aylık 
süreçte toplam 2 bin 614 adet otobüsün ihra-
catı gerçekleştirildi. 

“FABRİKAMIZDA YAKLAŞIK 
4 BİN KİŞİ ÇALIŞIYOR”

Mercedes-Benz Türk İcra Kurulu Başka-
nı Süer Sülün, “12 Haziran 1993’te temelleri-
ni attığımız fabrikamız, bugün dünyanın en 

HABER | MERCEDES-BENZ TÜRK

1995 yılında kapılarını açarak dünyanın en modern otobüs üretim merkezlerinden 
biri haline gelen Hoşdere Otobüs Fabrikası 25. yılında da bu unvanını koruyor. 
25 yılda 72 bini aşkın otobüs üreten fabrika, 54 bin adedin üstünde otobüsün 

ihracatını sağlayarak ülke ekonomisine katkı sağladı.

Daimler dünyasının en önemli otobüs üretim 
merkezlerinden biri olan Hoşdere Otobüs Fabrikası, 1995 

yılında Mercedes-Benz 0403 modeliyle başladığı üretim 
serüvenine bugün Mercedes-Benz Travego, Tourismo, 

Conecto, Intouro ve Setra marka araçlarla devam ediyor.

SÜER SÜLÜN: “Çevreci ve teknolojik uygulamalar ile verimliliğin 
her geçen gün artırıldığı fabrikamızda yaklaşık 4 bin kişi çalışıyor. Daimler dünyasında 

Avrupa’da en fazla otobüs üreten ve aynı zamanda Ar-Ge faaliyetlerinde de kapsamlı yol testlerini 
gerçekleştiren fabrikamız, ülkemizde istikrarın sembollerinden biri oldu.”
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BÜLENT ACİCBE: “53 yıldır Türk işçisinin ve mühendislerinin emeğiyle, Mercedes-Benz markasının kalitesiyle 
devam eden faaliyetlerimizin son 25 yılında Hoşdere Otobüs Fabrikamız Türkiye’nin en önemli otomotiv 
merkezlerinden biri konumuna geldi. Türkiye’de satılan her iki otobüsten biri bu tesislerde üretiliyor ve 
Mercedes-Benz Türk’ün imzasını taşıyor.”

Kalite güvence süreçlerinde de birçok di-
jitalleşme projesi uygulanıyor. Klasik Kalite 
Güvence Belgeleri, çalışanın yapmakla gö-
revli olduğu işleri sayfalarca baskıya alın-
mış kâğıtlar üzerinde onaylama prensibi-
ne dayanıyor. Günümüzde ise fabrikadaki 
Kalite Güvence Belgeleri; fotoğraf, 3D çizim, 
normlar ve çeşitli görsel dokümanları içere-
cek şekilde dijital ortama taşınmış olup, tab-
let kullanılarak imalat personelinin sadece 
yapmakla görevli olduğu işi, montaj kriter-
lerini dikkate alarak onaylama prensibine 
dayanıyor. Ayrıca olası bir uygunsuzluk du-
rumunda çalışanlar tablet vasıtası ile yetki-
lilere anında geri bildirimde bulunarak yeni 
bir süreci tetikleyebiliyorlar. Dijitalleşme ile 
birlikte imalatta da QR Kod’lar kullanılırken, 
tanımlı işlerin doğru kişi, doğru ekipman ve 
alet kullanılarak yapılması garanti altına alı-
nıyor. Sonuç olarak dijitalleşme projesi ile 
kâğıt ve zaman tasarrufu dışında Merce-
des-Benz Türk, Kalite Güvence Süreçlerin-
de büyük bir güvenirlilik, esneklik ve hız ka-
zanıyor. 

‘Yerinde Yönetim İlkesi’ çerçevesinde 
uzun yıllardır her gün hiyerarşik kade-
melerde üretim durumlarının görüşüldü-
ğü ‘Shop Floor Management’ toplantıları da 
“Digital-Shop Floor Management” adı altın-
da dijitalleşme süreçlerine dâhil edildi. Fab-
rikanın performans göstergeleri güncel ve 
şeffaf bir şekilde dijital enstrümanlar vası-
tasıyla takip edilebiliyor, tedbir alınması du-
rumunda hızlı karar süreçleri bu sayede iş-
letilebiliyor. 

KENDİ ENERJİSİNİ ÜRETEBİLEN 
ÇEVRECİ FABRİKA

1995 yılından beri kullanılan ve yaklaşık 
yüzde 25 oranında enerji tasarrufu sağla-
yan Bina Otomasyon Sistemi’nin yazılımında 
son versiyon 2019 yılının son aylarında dev-
reye alındı. Bu sayede sistemin bir parça-
sı olan zaman programları; aydınlatmaların 
ve ısıtma-soğutma sistemlerinin gereksiz 
yere çalışması engelliyor. Ortam sıcaklığı ısı 
kontrol cihazları ile izlenirken; aydınlatma-
lar, ısıtma-soğutma sistemleri ve pompalar 
ise zaman programları ile kontrol ediliyor. 
Isı geri kazanım sistemi ile ısıtma yapılan za-
manlarda emilen havadaki ısı geri kazanıla-
rak tekrar ortama veriliyor. Enerjinin daha 
verimli kullanılmasını hedefleyen ve enerji 
kesintisi nedeniyle ortaya çıkabilecek olum-
suz çevresel etkileri kaynağından engelle-
mek amacıyla Hoşdere Otobüs Fabrikası’n-
da kurulan ‘Trijenerasyon Tesisi’ sayesinde 
doğalgaz kullanılarak; elektrik, ısıtma ve so-
ğutma suyu elde ediliyor. Bu sistemle elekt-
rik ihtiyacının yüzde 100’ü, kış aylarında ise 
ısı ihtiyacının yüzde 40’ı ve yaz aylarında kli-
ma amaçlı soğutma ihtiyacının bir kısmı kar-
şılanıyor.

ARAÇ BAŞI ENERJİ TÜKETİMİNDE 
EN DÜŞÜK DEĞERE ULAŞILDI

Mercedes-Benz Türk Hoşdere Otobüs 
Fabrikası, araç başı enerji tüketimini bir ön-
ceki yıla göre yüzde 9,6 oranında azaltarak 
2019 yılında tarihinin en düşük ‘Araç başı 
enerji tüketim’ değerine ulaştı. 2019 yılında 

ayrıca fabrikadaki CO2 salınımında bir ön-
ceki yıla göre yüzde 11,3 oranında düşüş sağ-
landı. 2007 senesinden beri Mercedes-Benz 
Türk Hoşdere Otobüs Fabrikası’nda sürdü-
rülen tüm enerji verimliliği çalışmaları kap-
samında, araç başı yüzde 35’in üzerinde 
enerji tasarrufu elde edilirken, karbondiok-
sit salınımında yıllık 10 bin ton civarında dü-
şüş sağlandı. 

ENERJİ ÜRETİMİNDE SIRADA 
GÜNEŞ ENERJİSİ VAR

‘Enerji Yönetim Sistemleri Tamamlama 
Sertifikası’ bulunan Hoşdere Otobüs Fabri-
kası ayrıca ISO-50001 Enerji Yönetim Siste-
mi sertifikasını da almak için çalışmalara 
başladı. Sürdürülebilirlik kapsamında yatı-
rımlar yapmaya devam eden fabrikada, 100 
kWp gücünde bir pilot güneş santrali devre-
ye alındı. Bu pilot güneş santralleri ile birlikte 
ilerleyen yıllar içinde güneş enerjisi kullan-
ma hedefine doğru da ilk adım atılmış oldu.

‘ATIK YÖNETİMİ’NE 
1 MİLYON EURO’LUK YATIRIM

Mercedes-Benz Türk’ün ‘Atık Yönetimi’ 
ile ilgili 1 milyon Euro’nun üzerinde yatırım 
yaptığı Hoşdere Otobüs Fabrikası’nda; teh-
likeli ve tehlikesiz atıklar, oluştukları nokta-
larda ayrıştırılarak bertaraf işlemine gönde-
riliyor. ‘Hava Kirliliği Kontrolü’ kapsamında 
yaptığı 110 bin avroluk yatırım ile fabrika ba-
calarının bir kısmında yeniliğe giden Merce-
des-Benz Türk; yanma, yapıştırma ve boya 
süreçlerinden kaynaklanan uçucu organik 
bileşen emisyonlarını kontrol altında tutu-
yor. 2017 yılında uygulanmaya başlanan ‘Sı-
fır Atık Su’ projesiyle de fabrikadan çıkan 
bütün tehlikeli atık sular fabrika içerisinde 
bulunan endüstriyel ve biyolojik arıtma te-
sislerinden geçerek deşarj ediliyor.

HENKEL’DEN GÜÇLÜ
‘ORGANİK SATIŞ’ BÜYÜMESİ 

H enkel, Covid-19 salgını nedeniy-
le kendini gösteren zorlu piyasa 
ortamında üçüncü çeyrek içinde 
iyi bir performans ortaya koydu. 

Henkel’in Yapıştırıcı Teknolojileri İş Birimi, ge-
çen yılın aynı çeyreğine kıyasla genel ölçek-
te pozitif bir organik satış büyümesini haya-
ta geçirirken, bölgesel olarak gelişmekte olan 
piyasalarda çok güçlü bir organik satış büyü-
mesini yakaladı. 

Beauty Care İş Birimi satışlarında 2020’nin 
üçüncü çeyreğinde büyüme gözlendi. Marka-
lı Tüketici Ürünleri iş birimi üçüncü çeyrekte 
çok güçlü bir organik satış büyümesi ortaya 
koydu. İkinci çeyrekte olduğu gibi, Vücut Bakı-
mı kategorisi çift haneli yüzde oranlarında bir 
büyüme gerçekleştirdi. Saç Boyaları alanında 
gerçekleşen çift haneli yüzde oranlarındaki 
organik satış artışı sayesinde oldukça güçlü 
bir satış büyümesi ortaya koydu. Saç Bakımı 
aynı şekilde kayda değer bir ilerleme göste-
rerek güçlü bir satış performansı sergiledi. 

Çamaşır ve Ev Bakım İş Birimi, organik sa-
tış büyümesi ortaya koydu ve başarılı gelişimi-
ni sürdürdü. Çamaşır Bakımı iş alanı üçüncü 
çeyrekte, çamaşır deterjanlarının katkısıyla 
güçlü bir büyüme ortaya koydu. Persil mar-
kası, özellikle inovasyon alanındaki girişimle-
rin bir sonucu olarak kayda değer bir büyüme 
gerçekleştirdi. Ev Bakımı iş alanında ise geri-
de kalan iki çeyrekte de olduğu gibi, üçüncü 
çeyrekte yine çift haneli yüzde oranlarında 
organik satış büyümesi gerçekleşti. Bu iş ala-
nında yaşanan güçlü gelişme büyük oranda, 
bulaşık temizleme ürünleri, sert yüzey temiz-
leyicileri ve tuvalet temizleyicileri kategorile-
rinde, yine çift haneli yüzde oranlarında bü-
yüme ortaya koyan Pril, Bref ve Somat marka 
aileleri sayesinde gerçekleşti. Bu trend, sal-
gın sebebiyle ev temizlik ürünleri için olan ta-
lebin artması ve Henkel’in başarılı ürün ino-
vasyonları ile desteklendi.

Henkel CEO’su Carsten Knobel, “Küresel 
Covid-19 krizinin etkileri piyasa koşulları-
nı belirlemeye devam ediyor. Buna karşın 
Henkel, üç iş biriminin de katkılarıyla üçün-
cü çeyrekte iyi bir iş performansı ortaya koy-
du. Bu durum, endüstriyel ve tüketici ürünleri 

iş birimlerimiz ile müşterilerimize sunmak-
ta olduğumuz, başarılı markalar ve yenilikçi 
teknolojilerden oluşan güçlü ve çeşitlilik gös-
teren portföyümüzün bir göstergesi. Buna ek 
olarak, pazarlama, inovasyon ve dijitalleşme 

alanlarındaki ek yatırımlarımızın da karşılı-
ğını almaya başladık. Aynı zamanda, üçüncü 
çeyrekte dijital satışlarımızın toplam satışlar 
içindeki payını yüzde 15’in üzerine çıkararak 
önemli ölçüde artırdık” dedi. 

Henkel, 2020 mali yılının üçüncü çeyreğinde, Covid-19 salgını sebebiyle 
devam etmekte olan zorlu ekonomik ortama karşın yüzde 3,9 oranında artışla 

güçlü bir organik satış büyümesi sergiledi. 

HENKEL | HABER

CARSTEN KNOBEL: 
“Küresel Covid-19 
krizinin etkileri 
piyasa koşullarını 
belirlemeye devam 
ediyor. Buna 
karşın Henkel, üç 
iş biriminin de 
katkılarıyla üçüncü 
çeyrekte iyi bir iş 
performansı ortaya 
koydu.”



DOSYA | LOJİSTİK

DEPOLAMA VE GÜMRÜKLEME
Gümrükleme sürecinde yabancı ülkelere gönderilen malzemeler gümrük geçiş 
alanlarında birtakım işlemlerden geçiyor. Gümrüklemede, prosedüre uygun bir 
lojistik faaliyetinin gerçekleşmesi, bazı şartların sağlanmasını beraberinde getiriyor. 
Depolama ise gümrükleme işlemlerinin gerektirdiği zorunlu bir hizmet olarak 
karşımıza çıkıyor. Dosyamızda, depolama ve gümrükleme hizmeti veren firmaların 
yatırımlarına ve konuyla ilgili uzman analizlerine yer verdik. 
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L ojistik ülkemizde gelişmek-
tedir. Son 20 yılda kat ettiği-
miz yol gurur vericidir. Ta-
şımacılıktan başlayan bir 

sektör; uluslararası her türde taşı-
mayı, antrepo işletmeciliğini, milli de-
polamayı, dağıtımı, kargo hizmetleri-
ni, katma değerli işlemleri aynı bünye 
içinde birleştirmiş ve tedarik zinci-
ri içinde, üretim dışındaki tüm hiz-
metleri verecek hale gelmiştir. Artık 
üretici şirketler de büyüyen ölçekle-
riyle, her hizmeti farklı adreslerden 
almak yerine, tümünü tek adresten 
alma kararını vermektedir. Geçmiş-
te taşeron veya müteahhit diye nite-
lendirilen taşıma, depolama, forwar-
derlik hizmetlerini veren kuruluşlar; 
hizmetleri bünyeleri içine almışlar ve 
tüm taşıma yöntemlerini de birleşti-
rerek, üretici kuruluşlara tüm dünya-
da hizmet verebilir hale gelmişlerdir. 
Depo kapasiteleriyle, araç parklarıyla, 
yazılımlarıyla, tecrübeli, çalışanlarıy-
la, yabancı bağlantıları ile bir dünya 
şirketi olmaya başlamışlardır. 

Önceleri üretici şirketlerin dene-
timinde olan tedarik zincir içindeki 
mal, hizmet ve bilgi akışı artık lojistik 
şirketler tarafından yönetilebilmekte-
dir. Bu amaçla lojistik adını kullanan 
şirketler, üretici şirketler ile strate-
jik iş birliği anlaşması çerçevesinde 
tüm tedarik zincirlerini yönetmeye 
talip olmaktadır. 

Yıllarca lojistiği öğretmeye çalıştık, 
konferanslar, seminerler, kongreler, 
zirveler düzenledik, okullarda öğren-
cilere seminerler verdik, dergiler çı-
karttık, okullarda dersler açıldı, ders 

verdik, yeni yazılımlara yatırımlar yap-
tık. Bunların tamamı sadece taşıma-
cılık ve depoculuk yapmak için değil-
di. Geleceğe yatırım yaptık. Amacımız 
üretici şirketlerin toplam tedarik zin-
cirlerine hizmet etmek ve yönetmek-
ti. Artık hazırız bu çalışmaya.

Bundan sonra yapacağımız; lojistik 
şirketlerimizde süreç yönetim bilgisi-
nin, süreç analizinin, iyileştirmenin, 
farklılaştırmanın ve bunu sağlaya-
cak yalın tedarik zincirinin, JIT sis-
temlerinin, milk-run siteminin, kritik 
performans göstergelerinin kurum-
sal bilgi haline gelmesidir. Yapılacak 
şey şirketlerimiz içinde bunu sağla-
yacak departmanların, insan kaynak-
larının oluşturulması olacaktır. Artık 
çalıştığımız şirketlere, siz sadece üre-
tin, biz gerisini hallederiz diyebilmek-

tir. Bu hedefin şirketlere sağlayacağı 
avantajları anlatabilmektir. 

Üretim şirketlerimiz durumun far-
kındadır. Küresel hale gelen rekabette 
başarı sağlamanın, şirketlerin uzun 
dönem stratejilerinin belirlenip uygu-
lanması ile sağlanacağını bilmektedir-
ler. Herkesin yaptığı taşıma ve depo-
lama operasyonlarını elimizin altına 
alıp, çalıştığımız şirketlere stratejik iş 
birlikleri önerebilmektir. Sektörde bir-
çok lojistik şirketin buna hazır oldu-
ğunu biliyorum. Mevcut eğitim sistemi 
bizlere operasyonlarda değerlendire-
bileceğimiz insan kaynaklarını geliş-
tirmemiz yönünde destek olacak ölçek-
tedir. Yapılacak şey üniversitelerimizin 
endüstri mühendisliği ve işletme bö-
lümlerinde okuyan arkadaşlarımızın 
eğitim planlarına depolama, taşıma-
cılık gibi dersleri almalarıdır. Her iki 
konuda sektör liderlerimizin part-ti-
me öğretim üyesi olarak gençlerimizi 
yetiştirmeleri, beklentilerimizi genç-
lerle paylaşması ve lojistik sektöründe 
edindikleri tecrübe çalışmalarını pay-
laşmak olacaktır. Yapılacak bir başka 
çalışma da bu geçiş sürecinin doğru 
yer ve zamanda netleşmesi olacaktır. 

Müşterilerinin tedarik zincirlerini 
yönetme yetisini kazanmış ve hizmeti 
vermeye devam eden tüm arkadaşla-
rımızın artık kendilerini depocu veya 
kamyoncu olarak görmemesidir. Biz-
ler lojistik süreç içindeki gelişmemi-
zi tamamlayıp tedarik zinciri süreci 
içinde sahaya çıkmalıyız. Buna hazı-
rız. Korkmayalım, hata yapmayalım 
ve üretici şirketlerinin stratejik orta-
ğı olarak yer alalım.

TEDARİK ZİNCİRİNE GEÇİŞİMİZ

Geçmişte taşeron veya müteahhit diye nitelendirilen taşıma, 
depolama, forwarderlik hizmetlerini veren kuruluşlar; hizmetleri 
bünyeleri içine aldılar ve tüm taşıma yöntemlerini de birleştirerek, 
üretici kuruluşlara tüm dünyada hizmet verebilir hale geldiler.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim

Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ LOGISTICS SOLUTIONS 
FOR CHEMICAL INDUSTRY
Leading logistic service provider for chemicals with 
integrated logistics solutions & various type of equipments
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GÜMRÜKLÜ DEPOLAMALAR, 
ANTREPOLARIMIZ 

Gümrükleme işlemi raf bazında yapılacak ve gümrüğü biten ürünler 
hiç raf değiştirmeden milli depoya aktarılacak. Bu sayede ithalatın 
azaldığı dönemlerde veya mevsimsel ürünlerde antrepoların boşalması 
önlenecek, elleçleme giderleri düşecek, lojistik maliyetler azalacak.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ
YELKENKAYA

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Tedarik zincirinin amaçların-
dan birisi de satışa sunulan 
ürünlerin maliyetlerinin dü-
şürülmesi ve böylece satış 

fiyatlarının indirilmesi ile birlikte pa-
zar payının artırılması veya fiyatları 
düşürmeden kar marjlarının yüksel-
tilmesidir. Tüm tedarik zinciri yöneti-
cileri bunu hedeflemektedir. Ürün ma-
liyetine etki eden birinci faktör üretim 
maliyetlerinin düşürülmesi diğeri de 
üretim dışında kalan ve adına lojistik 
maliyetler dediğimiz hizmet maliyet-
lerinin indirilmesidir. 

Lojistik maliyetler iki temel operas-
yondan oluşmaktadır. Birincisi taşı-
ma diğeri ise depolama hizmetleri-
dir. Taşıma maliyetleri rota planlama 
ve optimizasyonlarla azaltırken depo 
maliyetleri ancak depoların doğru iş-
letilmesi ve yüksek doluluk oranları ile 
çalışmasıyla sağlanabilir. İthalat sü-
recinde, bu maliyetlerin içine güm-
rükleme maliyetleri de girmektedir. 
Gümrük vergilerini değiştirme şan-
sımız yoktur ancak antrepolara aldı-
ğımız daha sonra gümrükleyip milli 
depolara aktardığımız ürünleri, ant-
repo maliyetleri oldukça yüksektir. 

Antrepolarımızda indirme bindir-
me ve depolama maliyetlerimiz milli 
depoların üzerindedir. Hacimlerin her 
zaman dolu olmaması, verilen yüksek 
teminatlar, gümrük memur maliyetle-
ri bu fiyat artışına neden olmaktadır. 
Bir de bu ürünlerin gümrükleme iş-
lemlerinin yapılmasının ardından de-
polama için milli depolara taşınması 
da bir maliyet unsuru olarak karşı-
mıza çıkmaktadır. 

Antrepo hizmetlerinin bir yandan 
verilmesi ancak maliyetlerinin azal-
tılması konusunda yapılacak çalışma-
lar sözkonusudur. İthalatçı şirketlerin 
veya lojistik şirketlerin belli teminatlar 
karşılığında milli depolarını antrepo 
olarak kullanması sözkonusu olmalı-
dır. Burada bir depo yönetimi yazılımı 
kullanılması ve raflarda gümrüklü ve 
milli ürünlerin farklı adreslerde yan 
yana muhafaza edilmesi düşünülme-
lidir. Gümrük idarelerine de bağlana-
cak olan yazılım modülleri ile hangi 

rafta hangi gümrüklenmemiş ürün 
olduğu online görülebilecektir. De-
netimler uzaktan bile yapılabilecek-
tir. Gümrük idareleri denetimlerinde 
hangi rafta gümrüklü malzeme bu-
lunduğunu el terminallerinden izle-
yebilecektir. 

Gümrükleme işlemi raf bazında ya-
pılacak ve gümrüğü biten ürünler hiç 
raf değiştirmeden kaydı olarak milli 
depoya aktarılacaktır. Bu sayede itha-
latın azaldığı dönemlerde veya mev-
simsel ürünlerde antrepoların boşal-
ması önlenecek, elleçleme giderleri 
düşecek, lojistik maliyetler azalacaktır. 
Raflar hem milli hem gümrüklü mal-
lar için kullanılacak ve doluluk oran-
ları yükselecektir. Depo maliyetleri de 
düşecektir. 

İthalatımız sürekli olarak artmak-
tadır. Artan ithalatın engellenmesi için 
çeşitli gümrük vergiler artırılmakta, 
KDV’ler belirlenmekte, özel tüketim 
vergileri yükselmektedir. Bu sayede 
ithalat engellenmeye çalışılmaktadır. 
Bu uygulamalar da antrepo kullanımını 
artırmaktadır. Artan ithalat maliyet-
leri enflasyonu artırmakta ve olum-
suz etki yaratmaktadır. 

Yapılması gereken tüketimin artı-
rılması ve tüketimden alınan vergi-
lerle ekonomiye destek verilmesi ol-
malıdır. Tüketimin artması için ürün 
fiyatlarının düşürülmesi gerekmekte-
dir. Pahalı ürünün az satılması yeri-
ne ucuz ürünün çok satılması tercih 
edilmelidir. Halkın refahının sağlan-
masının gelir arttırılmasının yanı sıra 
ikinci faktöründe tüketimin artırılma-
sı olmalıdır.

MRLLOG LOJİSTİK, PANDEMİYE 
RAĞMEN HEDEFLERİNE ULAŞTI

P andemi süreci, tüm dünyayı ve Tür-
kiye’yi olumsuz etkiledi. Üretim ve 
tüketimin sınırlanmasına bağlı ola-
rak, tedarik zincirinin en önemli 

parçası olan lojistik, şanslı sektörlerden biri-
si oldu. Üretimin kısıtlı çalışmasına rağmen, 
çeşitli ürün gamları ile lojistik faaliyetleri de-
vam etti. Bu sürecin etkileri 2021 yılında da 
devam edecek gibi gözüküyor.

Pandemi süreci, ülkemizde yaşanan dep-
rem ve tüm dünyadaki gelişmelerle gerçek-
ten zor bir yıl geride kaldı. Buna rağmen MR-
Llog Lojistik, hedeflerine ulaşmayı başardı. 
Yatırım ve ciro hedeflerini tutturan MRLlog 
Lojistik, 2021 yılında da araç, personel, bilgi 
işlem, depo ve yurtdışı yatırımlarına devam 
etmeyi planlıyor. 2020 yılı başı itibariyle özel-
likle parsiyel taşımalarda tercih edilen lojistik 
şirketi hedefini yerine getiren MRLlog Lojis-
tik, Doğu Avrupa-Orta Avrupa-Balkan Ülke-
leri ve İngiltere’ye haftalık toplam 100 araç 
parsiyel çıkış sayısına ulaştı. 

ARAÇ YATIRIMLARI 
HIZLA DEVAM EDİYOR

Sene başında hedeflediği 100 özmal araç 
sayısına ulaşan MRLlog Lojistik, araç yatırım-
larına hızla devam ediyor. Müşterilerden ge-
len yoğun talepler doğrultusunda ekspres ta-
şımacılığa yönelik minivan araç yatırımının 
ilk adımlarını atan şirket, yine sene başında 
hedeflediği hat kuruluşlarını planladığı doğ-
rultuda gerçekleştirdi.

Markalaşma ve tercih edilme anlamında 
2020’nin önemli bir yıl olduğu MRLlog Lojis-
tik’in Çatalca’daki serbest depo yatırımı sene 
başında faaliyete girdi. MRLlog Lojistik’in ilk 

hedefi kendi taşıdığı yüklere yönelik bir ya-
tırım olsa da, sene ortasında müşterilerden 
gelen talepler doğrultusunda, stok ve depo 
yönetimi hizmeti de vermeye başladı. Şirket, 
son çeyrekte operasyonlarının devamı ola-
rak, Bulgaristan’ın Plovdiv şehrinde de MR-
LLOG BG OOD kuruluşu ve depo yatırımını 
hayata geçirdi.

TÜM SÜRÜCÜLER ADR 
SERTİFİKASINA SAHİP

Sanayi ve endüstriyel ürün gamları, kimye-
vi maddeler, otomotiv ve yedek parça ile sağ-
lık gereçleri taşımacılığını Doğu Avrupa-Orta 
Avrupa-Balkan Ülkeleri ve İngiltere’ye yapan 
MRLlog Lojistik, karayolu komple ve parsiyel 
taşımacılık, ekspres minivan taşımacılık, in-
termodal taşımacılık ve ısı kontrollü frigo yük 
taşımacılığı gerçekleştiriyor. Transit süre, ma-
liyet ve yük güvenliğinin en önemli kriterleri 
arasında yer aldığı MRLlog Lojistik, özellikle 
tehlikeli madde taşımacılığı ile ilgili TİO Bel-
gesine sahip. Araç yatırımlarında ADR yük 
taşımacılığına uygun donanımlı yatırımı ter-
cih eden MRLlog Lojistik’in tüm sürücülerin-
de ADR sertifikası bulunuyor.

2020 yılı başı itibariyle özellikle parsiyel taşımalarda tercih edilen lojistik şirketi hedefini 
yerine getiren MRLlog Lojistik, Doğu Avrupa-Orta Avrupa-Balkan Ülkeleri ve İngiltere’ye 

haftalık toplam 100 araç parsiyel çıkış sayısına ulaştı. Sene başında hedeflediği 100 özmal 
araç sayısına ulaşan MRLlog Lojistik, araç yatırımlarına hızla devam ediyor.

MRLLOG LOJİSTİK | ADVERTORIAL

ADRES: Halkalı Merkez Mah. Dereboyu Cad. AntPlato No: 4/28 Küçükçekmece / İstanbul / Türkiye
TEL: +90 (212) 472 46 76 - FAX: +90 (212) 472 46 88 - MOBİL: +90 (541) 551 61 05

www.mrllog.com.tr
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TÜRK LOYDU VAKFI YÖNETİM KURULU BAŞKANI CEM MELİKOĞLU:

“İSTİKRARLI İLERLEYİŞİMİZİ MEGA PROJELERLE 
SÜRDÜRMEYE DEVAM EDİYORUZ”

K uruluş amacı denizcilik ve endüstri 
alanında teknik gelişimi sağlamak 
olan Türk Loydu, bugün gelinen 
noktada hizmetlerini uluslarara-

sı tanınırlığı olan akreditasyonlar ve yetkiler 
çerçevesinde sürdürüyor. Türkiye ve dünya-
nın çeşitli yerlerinde büro ve temsilcilikleri 
bulunan Türk Loydu, 200’den fazla uzman 
insan kaynağı ile denizcilik, savunma sana-
yii, endüstriyel sektörler, imalat, inşaat ve 
eğitim alanlarında geniş bir yelpazede; gemi 
klaslama, yönetim sistemleri, ürün ve perso-
nel belgelendirme, muayene, onaylanmış ku-
ruluş, üçüncü taraf kontrolörlük, gözetim ve 
eğitim hizmetleri veriyor. 

“SAVUNMA SANAYİİNDE ÖNEMLİ 
BAŞARILAR ELDE ETTİK”

Türk Loydu Vakfı Yönetim Kurulu Başka-
nı Cem Melikoğlu, özellikle savunma sanayii 
projelerinde son yıllarda çok büyük ilerleme-
ler kaydettiklerini söyledi. Türk Loydu’nun 
Türkiye’de inşa edilen tüm askeri projeler-
de 20 yıldan fazladır kesintisiz yer alan, yur-
tiçi ve yurtdışı projelerde bugüne kadar top-
lam 150’yi aşan askeri gemi klaslamış bir klas 
kuruluşu konumunda bulunduğunu belirten 
Cem Melikoğlu, “Türk Loydu, çok önem ver-
diği savunma sanayi faaliyetlerini, özellik-
le 2015 yılından bu yana, hem ulusal hem de 
uluslararası arenada milli görev şuuruyla ye-
rine getirmeye devam ediyor. Bugüne kadar 
MİLGEM projesi, Amfibi Çıkarma Gemileri 
TCG Sancaktar ve TCG Bayraktar, Kurtarma 
ve Yedekleme Gemileri TCG Akın ve TCG Işın, 
Denizaltı Kurtarma Gemisi TCG Alemdar gibi 
büyük projeleri başarı ile tamamlayan Türk 
Loydu, inşaatı devam eden Acil Müdahale ve 
Dalış Eğitim Gemileri, Lojistik Destek Gemi-
leri, Test ve Eğitim Gemisi ile Türk savunma 
sanayiinin gururu olan ve tamamlandığın-
da Türkiye’nin en büyük savaş gemisi ola-
cak olan Çok Maksatlı Amfibi Hücum Gemisi 
TCG Anadolu’nun klaslama faaliyetlerine de 
son hızıyla devam ediyor” dedi.

Cem Melikoğlu, “Türk savunma sanayii-
nin gelişiminde son nokta olarak kabul edi-
len ve uçak gemisi sınıfı içerisinde yer alan 
TCG Anadolu için 2015 yılında Türk Loydu ve 
Sedef Tersanesi arasında yapılan klaslama 
sözleşmesinin ardından klaslama çalışma-
ları hızla devam etti. 2019 yılında blok çelik 
inşa üretimleri ve blokların kızakta birleşim 
çalışmaları tamamlandı ve Türk donanması-
nın amiral gemisi olacak gemi suya kavuştu. 
2020 yılının sonunda tamamlanması bekle-
nen TCG Anadolu; Ege, Karadeniz ve Akdeniz 
harekât alanlarında ve gerektiğinde Hint Ok-
yanusu ile Atlantik Okyanusu’nda kullanılabi-
lecek. Türk Loydu, son yıllarda savunma sa-
nayii alanında sahip olduğu geniş referans 
ve tecrübeyi sadece Türkiye’de değil, ulus-
lararası arenalarda, Türkmenistan, Pakis-
tan ve Katar gibi ülkelerde de gösterebilmek 
adına yeni projelere imza attı. Bu kapsamda 
ASFAT AŞ ile Pakistan Savunma Üretimi Ba-
kanlığı arasında inşa sözleşmesi imzalanan 
ve Türkiye’nin bir kalemde gerçekleştirdi-
ği en büyük savunma sanayi ihracatı olan, 4 
adet MİLGEM tipi korvetin klaslama faaliyet-
leri de Türk Loydu tarafından gerçekleştirili-
yor” diye konuştu.

Türk Loydu’nun uluslararası organizas-
yonlarda üst düzey görevler alarak ülkemizi 
başarıyla temsil ettiğini ifade eden Cem Me-
likoğlu, “Savunma sanayiinin denizcilik ala-
nındaki en önemli uluslararası üst kuruluş-
larından olan Uluslararası Askeri Gemi Birliği 
INSA’da konsey üyeliği görevinin yanı sıra, As-
keri Gemi Klas Kuruluşları Birliği NSCA’nın 12 
Ekim 2020’de yapılan yıllık genel toplantısın-
da Başkanlığı Polonya Klas Kuruluşu PRS’den 
devralarak, NSCA’nın yeni başkanı oldu. Yeni 
Tip Koronavirüs salgını dolayısıyla sanal or-
tamda yapılan toplantıda geçen dönem baş-
kan yardımcılığı görevini üstlenmiş olan Türk 
Loydu yeni dönemde oybirliği ile başkanlığa 
seçildi. Bir yıl süreyle bu görevi üstlenecek 
olan Türk Loydu, NSCA’nın idari görevleri-
nin yanında komite toplantılarını yöneterek 
NATO ile olası görüşme ve raporlamayı yü-
rütecek” şeklinde konuştu.

“TÜRKİYE’NİN EN ÖNEMLİ 
PROJELERİ TÜRK LOYDU 
GÜVENCESİ İLE İNŞA EDİLİYOR”

Türkiye’nin yerli ve milli tek klas kurulu-
şu olan Türk Loydu’nun askeri deniz araç-
larının yanı sıra, ticari yeni inşa gemilerinin, 
yolcu teknelerinin, römorkörlerin, hopper 
barge ve dredger’ların klaslamasında önem-
li bir tecrübeye sahip olduğunun altını çizen 
Cem Melikoğlu, “Bu gemi tiplerinin klaslan-
masının yanında aynı zamanda, dökme yük 
gemileri, sondaj ve araştırma gemileri, balık-

çı gemileri, tankerler, destek gemileri ile ‘sı-
fır emisyonlu’ ve batarya ile çalışan inovatif 
gemiler ile ilgili de bir yandan kural geliştir-
me çalışmalarını sürdürürken diğer taraftan 
hız kesmeden klaslama faaliyetlerine devam 
ediyor. Ülkemiz için stratejik olan alanlarda 
daha fazla yer almak için filosunda bulunan 
gemilerin çeşitliliğini artırmak üzere farklı gi-
rişimlerde bulunan Türk Loydu, 2018 yılında 
filosuna kattığı Türkiye’nin ilk sondaj gemisi 
Fatih’e ilave olarak, sondaj filosunun diğer ge-
mileri olan Yavuz’u ve Kanuni’yi de klaslama 
filosuna kattı. Türk Loydu aynı zamanda ül-
kemizin en önemli kuruluşlarından olan Sa-
hil Güvenlik Komutanlığı ve Emniyet Genel 
Müdürlüğü için inşa edilecek olan 122 adet 
süratli devriye botunun inşa çalışmalarında 
da klaslama faaliyetlerini yürütecek. Türki-
ye’nin gemi inşa tarihindeki en büyük seri 
üretiminin gerçekleştirileceği projenin beş 
yıl sürmesi planlanıyor” açıklamasını yaptı.

“AR-GE PROJELERİNE 
ÖNEMLİ YATIRIMLAR 
GERÇEKLEŞTİRİYORUZ”

Cem Melikoğlu, sözlerine şöyle devam etti: 
“Türk Loydu, deniz sektöründeki başarıları-
nın yanı sıra endüstri ve belgelendirme sek-
törü faaliyetleri kapsamında, enerji, inşaat, 
maden, imalat, kimya, ulaşım ve lojistik sek-
törü gibi birçok alanda hizmet veriyor. Ça-
nakkale Köprüsü, Akkuyu Nükleer Santrali 
başta olmak üzere çeşitli çelik yapılar, köprü-
ler, stadyumlar, hastaneler, uçak bakım han-
garları, endüstriyel tesisler ve çeşitli tipte si-
vil yapılardan oluşan birçok mega projede de 
yer alıyor. Araştırma ve geliştirme faaliyetle-

ri kapsamında son zamanlarda hizmet ver-
diği tüm sektörlerdeki dijitalleşme süreçleri-
ne paralel olarak uzaktan sörvey yapabilme 
araçları, sanal gerçeklik uygulamaları ve eği-
tim kabiliyetlerinin artırılmasına yönelik ye-
nilikçi ve trendlere uygun büyük yatırımlar 
yapan Türk Loydu, sektöre ve ülkemize fay-
dalı olabilecek teknolojik ve inovatif çözümler 
sunmak üzere üniversiteler, ulusal ve ulus-
lararası kuruluşlarla ve diğer organizasyon-
larla uzun vadeli stratejik işbirlikleri kurarak 
inovasyon süreçlerinde çok yönlü hamleler 
yapmayı hedefliyor.”

Türk Loydu Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı Cem Melikoğlu, “Türkiye’nin tek ulusal klaslama ve 
uygunluk değerlendirme kuruluşu olarak, istikrarlı ilerleyişimizi mega projelerle sürdürmeye 

devam ederken, dijitalleşme alanında önemli adımlar atmaya devam ediyoruz” dedi. 

LOJİSTİK | TÜRK LOYDU

CEM MELİKOĞLU: 
“Türk Loydu, çok önem 

verdiği savunma sanayii 
faaliyetlerini, özellikle 2015 

yılından bu yana, hem ulusal 
hem de uluslararası arenada 

milli görev şuuruyla yerine 
getirmeye devam ediyor.” 
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HAVACILIK HİZMETLERİ 
TEDARİK ZİNCİRİ YÖNETİMİ

Temel ürünü uçuş hizmeti (havayolu taşımacılığı) olan 
havacılık sektöründe hizmet tedarik zinciri yönetiminin, diğer 
bir ifadeyle havacılık hizmetleri tedarik zinciri yönetiminin 
hedefi, uçuş hizmetini kullanacak müşterinin memnuniyetidir.

GÜLAÇTI ŞEN

İstanbul Esenyurt Üniversitesi 
Sivil Havacılık ve Kabin Hizmetleri 

Öğretim Görevlisi

LOJİSTİK | ANALİZ

Tedarik zinciri, tedarikçiler 
ve müşteriler arasında iş-
birliği yapan organizas-
yonların bir ağıdır. Teda-

rikçi ve müşteri arasında malzeme 
ile bilgi akışını en iyi düzeyde ve en 
düşük maliyetle gerçekleştirmek, di-
ğer bir ifadeyle tedarik zincirini yönet-
mek, ilgili taraflar açısından oldukça 
önemlidir. Etkin bir tedarik zinciri yö-
netimi sonucunda işletmenin üretim, 
pazarlama ve satış ile ilgili faaliyetle-
ri olumlu biçimde etkilenecek, daha 
düşük maliyetler ile daha fazla müş-
teri memnuniyeti elde edilmesi söz-
konusu olacaktır. 

Genellikle üretim endüstrilerinde 
etkin bir şekilde uygulanan tedarik 
zinciri yönetiminin hizmet endüstri-
lerinde de etkin bir şekilde yönetilme-
si önem kazanmıştır. Hizmet sektö-
ründe tedarik zincirinin yönetilmesi, 
hizmetlerin kendine has ayırt edici 
özelliklerinden dolayı kolay değildir. 
Ayrıca sektörden sektöre olan fark-
lılık da hizmet tedarik zinciri yöneti-
mini etkilemektedir. Hizmet sektörün-
de tedarik zincirinin yönetilmesi son 
teknolojinin kullanılarak tüketicilerin 
ihtiyaçlarını karşılamaya yönelik ol-
malıdır. Ayrıca kaynakların destek ve 
temel hizmetlere dönüşümünün ve 
bu hizmetlerin tüketicilere teslimini 
gerçekleştiren tedarikçi, hizmet sağ-
layıcı, tüketici ve diğer destek sağlayı-

cılarının iş birliği içerisinde çalışma-
sını gerektirmektedir. 

Hizmet sektörünün önemli bir dalı 
olarak hava taşımacılığı endüstrisi, lo-
jistik yönetiminde bir taşıma tipi ol-
duğu kadar aynı zamanda başlı başı-
na bir tedarik zinciri olarak gelişen 
önemli bir sektördür. Havacılık sek-
törünün yüksek maliyetli, kompleks, 
ileri seviyede profesyonellik gerekti-
ren yüksek katma değerli ürün, üretim 
ve teknolojileri, çalışan iş gücü, emni-
yet ve güvenilirliği öne çıkaran yapı-

sı, karmaşık tedarik zinciri ağları ile 
diğer sektörlerden farklı olduğu or-
tadadır. Havacılıkta mühendislik dü-
zenlenmeleri başta olmak üzere yürü-
tülen tüm hizmetler, müşteriye değer 
katma sürecini etkilemektedir. Fark-
lı aktörlerin (uçak üretim, havayolu, 
havalimanı, işletmeleri, hava trafik 
ve seyrüsefer sağlayıcıları vb.) süre-
ce dahil olduğu endüstride, teknoloji 
yoğun, dinamik ve karmaşık bir sü-
reç söz konusudur. Dolayısıyla teda-
rik zincirinin etkin bir şekilde yöne-
tilmesi önem kazanmaktadır. 

Havacılık endüstrisinde farklı faali-
yet alanlarında tedarikçiler ve müşte-
riler değişiklik göstermektedir. Ancak 
temel ürünü uçuş hizmeti (havayolu 
taşımacılığı) olan havacılık sektörün-
de hizmet tedarik zinciri yönetiminin, 
diğer bir ifadeyle havacılık hizmetle-
ri tedarik zinciri yönetiminin hedefi 
uçuş hizmetini kullanacak müşteri-
nin memnuniyetidir. Uçuş hizmetinde 
‘yolcu’ olarak adlandırılan müşteriyi 
memnun etmek; tüm operasyonların 
emniyetli yürütülmesi, uçakların za-
manında kalkış yapması ve kaliteli hiz-
met verilmesi ile mümkündür. Havacı-
lık hizmet tedarik zincirinin etkin bir 
şekilde yönetilmesi, zincirdeki her bir 
aktörün uçuş amacına yönelik iş birliği 
yapması ve böylece müşteri memnuni-
yetinin sağlanması için süreç iyileşti-
rilmeye odaklanması ile mümkündür.

ALIŞAN LOJİSTİK’TEN YÜKSEK STANDARTLARDA 
DEPO VE ANTREPO HİZMETİ

A lışan Lojistik İcra Kurulu Üyesi 
Ayhan Özekin, 1985 yılında kuru-
lan Alışan Lojistik’in bugün 450 
adet öz mal araç filosu ve Tür-

kiye genelinde 16 farklı lokasyonda, bin 500 
çalışanıyla uluslararası karayolu taşımacı-
lığı hizmeti sunan bir marka olduğunu söy-
ledi. 2019 yılını hedeflerine ulaşarak, 726 
milyon TL ile kapattıklarını ve yine Fortune 
Türkiye 500 şirketlerinden biri olmaya hak 
kazandıklarını belirten Ayhan Özekin, ku-
ruluşlarının 35. yılını kutladıkları 2020 yılın-
da son yıllarda olduğu gibi yüzde 20 seviye-
lerine yakın bir büyüme hedefi koyduklarını 
ifade etti. 

150 bin metrekare kapalı alanda 260 bin 
palet depolama kapasitesine ulaşan yatı-
rımları ile ülke çapında farklı şehirlerdeki 
13 lokasyonda, yüksek standartlarda depo 
ve antrepo hizmeti sunduklarını kaydeden 
Ayhan Özekin, “Antrepo ve serbest depola-
rı bünyesinde; tehlikeli ürünler (yanıcı parla-
yıcı), kimyasal ürünler, gıda içerikli ürünler, 
FMCG ürünleri, ısı kontrollü ürünler ve diğer 
standart depolama ihtiyacı olan ürünler için 
hizmet sağlıyoruz. Tüm Alışan tesislerinde; 
kimya ve FMCG endüstrileri için tasarlan-
mış operasyonlar, katma değerli ürün elleç-
leme operasyonları, yüksek standartlara sa-
hip güvenlik öncelikli operasyonlar, 24/7 acil 
durum kapsamı ve acil durum planları, tesis 
içi ve tesis dışı acil durum müdahale ekip-
leri, 24 saat acil durum bağlantısı, tüm per-
sonele uygulanan periyodik acil durum eği-
timleri, matrixlerle takip edilen pozisyon ve 
görev tabanlı eğitimler ile BBS (Davranış Ta-
banlı Güvenlik) eğitimleri ve sonuçların taki-
bi yapılıyor. Depoculukta önümüzdeki yakın 
süreçte müşteri ihtiyaçlarına ve projelerine 
bağlı olarak büyüme ve yeni yatırım strateji-
miz devam edecek” dedi.

“ALIŞAN LOJİSTİK, BİR SPOT 
DEPOCU DEĞİL”

Depo ve antrepo yatırımlarının tüm hiz-
metler içinde yaklaşık yüzde 25’lik bir ora-
na sahip olduğunu ifade eden Ayhan Özekin, 
“Bu seviye, ülkemizdeki sanayi kuruluşları-

nın depolama süreçlerini profesyonel lojis-
tik şirketlerine emanet etme tercihi arttıkça 
büyüme gösterecektir. Devletimiz depo yatı-
rımları için bazı destekler sağlayarak ayrı-
ca antrepo maliyetlerini düşürmeye yöne-
lik politikalar üretebilir. Alışan Lojistik, bir 
spot depocu değil. Diğer bütün lojistik süreç-
lerimizde olduğu gibi, müşterilerimizin ihti-
yaçlarına uygun terzi işi projelerle başta gü-
venlik, kalite ve optimizasyonu amaçlayarak 
entegre lojistik hizmeti ile tedarik zinciri sü-
reçlerine değer katıyor” diye konuştu. 

“LOJİSTİK SEKTÖRÜ 
2021’DE HIZLI BİR BÜYÜME 
TRENDİNE GİRECEK”

Ayhan Özekin, yeni yatırım planlarına iliş-
kin olarak da şu bilgileri verdi: “Pandemi dö-
neminden önce tüm dünyada yeni planla-
malar yapılıyor; daha teknolojik çözümler, 
demiryolları, block chain tabanlı yapılanma-
lar ve daha birebir tedarik modelleri üzerin-
de çalışılıyordu. 2021 yılına uzayan süreç-
te de lojistik sektörünün hızlı bir büyüme 
trendine gireceği kanısındayım. Senelerdir 
hepimizin gündeminde daha çok demir yo-
lunu, deniz taşımacılığını ve dolayısıyla in-

termodal taşıma modlarını kullanmak var-
dı. Bu dönemde de Alışan Lojistik olarak, bu 
alanlarda gelişiyor, ülke çapındaki coğrafi 
büyümemizi sürdürüyor, filomuzu gençleş-
tiriyor ve Katma Değerli Hizmet operasyon-
larında yenilikler yaratıyoruz. Ayrıca, özel-
likle e-ticarette korona sonrasında mecburi 
değişiklikler görüldü; bu sebeple daha yay-
gın depoculuk ve mikro dağıtım faaliyetleri 
gündemimize geldi, önümüzdeki yıl da gün-
demde olmaya devam edecek. Zira stok po-
litikaları değişti, değişiyor. ‘Tam zamanında’ 
ürün politikası, karantina dönemi sonrasın-
da yeniden tasarlanacak bir üretim politika-
sı haline geldi. Artık kurumlar, belirsizliklere 
karşı envanterlerini yeniden ayarlayacak ve 
daha fazla stok tutma eğiliminde olacaklar. 
Biz de Alışan Lojistik olarak buna karşı ted-
birlerimizi aldık.”

ALIŞAN LOJİSTİK | LOJİSTİK

Alışan Lojistik, 150 bin metrekare kapalı alanda, 260 bin palet depolama 
kapasitesine ulaşan yatırımları ile ülke çapında farklı şehirlerde 13 

lokasyonda, yüksek standartlarda depo ve antrepo hizmeti sunuyor. 
AYHAN ÖZEKİN: “Depoculukta 

önümüzdeki yakın süreçte müşteri 
ihtiyaçlarına ve projelerine bağlı 
olarak büyüme ve yeni yatırım 

stratejimiz devam edecek.”
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KRONE’DEN GÜLER NAKLİYAT’A 
50 ADET FRİGORİFİK TREYLER

A vrupa’nın treyler devi Krone, 
Türk nakliyecisinin ilk tercihle-
ri arasında yer almaya devam 
ediyor. Kaliteli ve uzun ömürlü 

ürünleriyle nakliyecilere rekabet gücü ve 
düşük işletme maliyetleri konusunda sayı-
sız avantajlar sağlayan Krone, aynı zaman-
da Türkiye’de yaptığı yatırımlar neticesinde 
kullanıcıların değişen ihtiyaçlarına en hızlı 
şekilde cevap verebiliyor. Büyüme hedefle-
ri doğrultusunda yatırımlarını hızlandıran 
Hatay merkezli Güler Nakliyat, tercihini ka-
lite ve sağlamlıktan yana kullanarak filosu-
nu 50 adet Krone Cool Liner ile güçlendirdi. 
Bu yatırımla birlikte Güler Nakliyat’ın filo-
sundaki Krone marka treyler sayısı 65 adet 
olurken, toplam filo büyüklüğü ise 150 ara-
ca ulaştı. Türkiye’den ağırlıklı olarak Rusya 

hattına, kendisine ait gemilerle yaş sebze ve 
meyve taşımacılığı yapan Güler Nakliyat, lo-
jistik operasyonlarında en donanımlı ve ve-
rimli ekipmanları kullanıyor. Teslimat tö-
reninin ardından kısa bir açıklama yapan 
Güler Nakliyat Firma Sahibi Ahmet Bünya-
min Yavuz, “Güler Nakliyat olarak önemli 
büyüme hedefleri doğrultusunda bu yatırı-
mı gerçekleştirdik. Yatırım kararını verdiği-
miz günden bugüne kadar tüm süreçte ya-
nımızda olup bize desteğini hiç esirgemeyen 
başta Krone Bölge Satış Yöneticisi Selçuk 
Bey olmak üzere tüm Krone ailesine teşek-
kür ediyorum. Piyasadaki en sağlam, en do-
nanımlı ve satış sonrası hizmet konusunda 
en güvenlilir treylerlerle operasyonumuzu 
sürdürmeye devam edeceğiz. Hayırlı, uğur-
lu olsun” dedi.

LOJİSTİK | KRONE

Avrupa’nın lider treyler üreticilerinden Krone, Türkiye’nin dört bir yanındaki teslimatlarını 
sürdürüyor. Krone, son olarak Hatay’ın en büyük filolarından birine sahip olan Güler 

Nakliyat firmasına 50 adet Cool Liner frigorifik treyler teslim etti. 

Krone’nin Bölge Satış Yöneticisi Selçuk Akdöner, 
Güler Nakliyat Firma Sahibi Ahmet Bünyamin 
Yavuz’a plaket takdim etti.

Güler Nakliyat’ın 
filosundaki Krone 

marka treyler sayısı 
65 adet olurken, 

toplam filo büyüklüğü 
ise 150 araca ulaştı. 

“TÜM SEKTÖRLERE ÖZEL ENTEGRE 
LOJİSTİK HİZMETİ SUNUYORUZ”

E kol Türkiye Ülke Müdürü Arzu Ak-
yol Ekiz, kendi tesisleriyle Türki-
ye’nin yanı sıra Almanya, İtalya, 
Yunanistan, Fransa, Ukrayna, Ro-

manya, Macaristan, İspanya, Polonya, Çekya, 
Slovenya ve İsveç’te 85 lokasyonda hizmet 
verdiklerini söyledi. Her sektörün lojistik ih-
tiyacının farklı olduğu bilinciyle; başta oto-
motiv, FMCG, gıda, sağlık, perakende, tekstil, 
endüstri ve teknoloji olmak üzere tüm sek-
törlere özel entegre lojistik hizmeti sunduk-
larını belirten Arzu Akyol Ekiz, “2020 yılına 
pandemi koşullarının damgasını vurduğu-
nu söyleyebiliriz. Oldukça değişken ve öngö-
rülemeyen bir yıl yaşamaya devam ediyoruz. 
Bu süreci yenilenme ve geleceğe hazırlan-
ma dönemi olarak oldukça verimli bir şekil-
de geçiriyoruz. Artan iş hacimlerimize çö-
zümler üretirken teknoloji ve Ar-Ge altyapı 
yatırımlarına hız kesmeden devam ediyo-
ruz” dedi. 

Yurtdışı şirketlerinde gerçekleştirdikleri 
işbirlikleri ile Avrupa’daki büyüme ivmeleri-
ni artırıcı girişimler yaptıklarını kaydeden 
Arzu Akyol Ekiz, “Depolama kapasitelerimi-
zi genişletiyoruz. Filomuzu daha verimli kıl-
mak adına araçlarımızı yenileme projemiz 
de devam ediyor. 13 ülkede; kapalı alanı 1 mil-
yon metrekarenin üzerindeki dağıtım mer-
kezlerimizin yanı sıra intermodal taşımacı-
lığa fırsat veren haftalık 52 sefer yapan blok 
trenlerimiz, 6 bin araçlık filomuz ve yüksek 
teknolojimizle entegre, esnek ve etkin lojis-
tik çözümler sunuyoruz” diye konuştu. Güm-
rükleme ve depolama hizmetlerinden bah-
seden Arzu Akyol Ekiz, “Müşterilerimizin 
sorunlarını, beklentilerini ve lojistik ihtiyaç-
larını tespit ederek, terzi usulü çözümlerle 
işlerine değer katacak hizmetler veriyoruz. 
Doğru, yenilenebilir enerji kaynaklarıyla ta-
sarlanmış tesislere ve altyapıya sahip ekip-
man ve filoya yatırım yapmayı önemsiyoruz. 
Tek bir çatı altında 30 futbol sahası büyük-

lüğündeki depolama alanıyla Türkiye’nin en 
büyük kapalı alanına sahip lojistik tesisi olan 
Lotus’un çatısının 40 bin metrekarelik kıs-
mını güneş panelleri ile kaplayarak, Ocak 
2021 itibarıyla 5800 MW/H elektrik üretimi-
ne başlıyoruz. Bu da tesisin elektrik ihtiya-
cının yüzde 65’ine yakınını sürdürülebilir ve 
temiz enerji kaynağı olan güneş ile karşıla-
yarak sera gazı etkisini azaltması anlamı-
na geliyor. Ayrıca Polonya ve Ukrayna’daki 
tesislerimizde depo yatırımlarımızı devreye 
soktuk” şeklinde konuştu.

“EKOL’Ü GELECEĞE 
TAŞIYACAK YATIRIMLARIMIZI 
SÜRDÜRÜYORUZ”

Arzu Akyol Ekiz, hedefleriyle ilgili olarak 
da şu bilgileri verdi: “Ülkemizin ve ekono-
mimizin ihtiyaçları doğrultusunda istikrar-
lı büyümemizi sürdürürken bir taraftan da 
yepyeni bir yönetim modeli üzerinde kap-
samlı bir çalışma yürütüyoruz. Bu projenin 

2021’de hayata geçirilmesi ile tüm şirketlere 
rol model olacak bir Ekol’ü hayata geçirmiş 
olacağız. Kusursuz müşteri memnuniyeti 
için Ekol’ü geleceğe taşıyacak yatırımlarımı-
zı sürdürüyoruz. Sağlık sektöründe çok cid-
di bir depo otomasyon yatırımı yapmak üze-
reyiz. Neredeyse el değmeden ürün toplar 
hale geleceğiz. Bir yıl içerisinde bu yatırımı-
mızı devreye almayı planlıyoruz. 2017’de fa-
aliyetlerine başlayan Yalova Ro-Ro Termina-
limizde ikinci etap yatırımı gündemimizdeki 
en önemli projelerden. İkinci etap için ÇED 
sürecini yüzde 80 oranında tamamlamış bu-
lunuyoruz. Terminalimize yaklaşık 50 bin 
metrekare park alanı ve bir adet daha 300 
metre boyunda iskele ekleyerek aynı anda 
üç gemiye hizmet verecek kapasiteye ula-
şacağız. Gelecekte enerji maliyetleri ve çev-
resel etki azaltımı için sahil bağlantısı, ter-
minal vinci gibi yatırımları da yapacağız. 
E-ticaret, büyüme stratejimizin merkezinde. 
Dijitalleşme çağında Lojistik 4.0’ı temel mot-
tomuz olarak içselleştiriyoruz. Gerek e-ihra-
cat, gerekse B2C market yeri ve son teslimat 
çözümleri ile büyüme stratejimizin en kritik 
yapı taşlarını e-ticaret oluşturuyor. E-ticaret 
sektörünün artan ihtiyaçlarını karşılayacak 
yatırımlarımıza 2021’de de devam edeceğiz. 
Yeni yılda araçlarımızı yenileme projemizi de 
sürdüreceğiz.”

EKOL | LOJİSTİK

Ekol Türkiye Ülke Müdürü Arzu Akyol Ekiz, “Her sektörün lojistik ihtiyacının farklı olduğu 
bilinciyle; başta otomotiv, FMCG, gıda, sağlık, perakende, tekstil, endüstri ve teknoloji olmak 

üzere tüm sektörlere özel entegre lojistik hizmeti sunuyoruz” dedi. 

ARZU AKYOL EKİZ: “Ülkemizin ve ekonomimizin 
ihtiyaçları doğrultusunda istikrarlı büyümemizi 

sürdürürken bir taraftan da yepyeni bir yönetim 
modeli üzerinde kapsamlı bir çalışma yürütüyoruz. 

Bu projenin 2021’de uygulamasıyla 
tüm şirketlere rol model olacak bir Ekol’ü hayata 

geçirmiş olacağız.”

EKOL TÜRKİYE ÜLKE MÜDÜRÜ ARZU AKYOL EKİZ:
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VIP TRANSPORT, FİLOSUNU 27 ADET 
RENAULT TRUCKS T480 İLE GÜÇLENDİRDİ

A vrupa güzergahlarında uzman-
laşan taşımacılık operasyonları-
nı sürdüren VIP Transport, yeni 
27 adet Renault Trucks T480 

Euro 6 çekicilerinin 21 adedini teslim aldı. 
Böylece VIP filosundaki Renault Trucks çe-
kiciler 110 araca ulaştı. 

Hadımköy Koçaslanlar Otomotiv tesi-
sinde gerçekleştirilen törende araçlar, VIP 
Transport Yönetim Kurulu Başkanı Ali Sait 
Ünlü ve İşletme Müdürü Vedat Tutu’ya tes-
lim edildi. Renault Trucks Türkiye Başka-
nı Sebastien Delepine, Satış Direktörü Ömer 
Bursalıoğlu, Filo Satış Müdürü Ziya Çolak, 
Koçaslanlar Otomotiv Yönetim Kurulu Baş-
kanı Mahmut Koçaslan, Genel Müdürü Me-
sut Süzer ile Renault Trucks Finansal Hiz-
metler (RTFS) Satış ve Pazarlama Direktörü 
Ertan Çolak da törene katıldı. 

20 yılı aşkın süredir Renault Trucks çeki-
cileri kullanan ve 2015, 2016, 2018’de Renault 
Trucks T460 serisi Euro 6 araçları filolarına 
katan VIP Transport, Renault Trucks T seri-
si memnuniyetlerinden ötürü yeni alımların-
da T480 modelini tercih etti. VIP Transport 
İşletme Müdürü Vedat Tutu, “Renault Tru-
cks T460 çekicilerden hem performans hem 
de yakıt tasarrufu anlamında çok memnu-
nuz ancak sürücülerimizin de talebi ile daha 
yüksek motor hacmi ve yakıt tasarrufu için 
yeni alımlarımızda T480 çekicileri tercih et-

tik” dedi. Vedat Tutu, çok değişkenlik göster-
meyen yol güzergahlarında Renault Trucks 
ile her zaman yüksek yakıt tasarrufu sağla-
dıklarına değindi. Bu kazanımlarında sürü-
cülerin de katkısı olduğunu belirten Vedat 
Tutu; “Sürücülerimizle kazan-kandır pren-
sibi ile çalışıyoruz. Bu bilinçle araçları kulla-
nan sürücülerimizin sürüş hassasiyeti saye-
sinde yakıt tasarrufunda en ideal verimliliği 
yakalıyoruz. Ayrıca hatalı sürüş nedeniyle 
ortaya çıkabilecek araç aşınma paylarının 
ve bakım-onarım gerekliliğinin önüne geçi-
yoruz. Dolayısıyla araçların yakıt tasarrufu-
na katkısının yanı sıra doğru sürücü eğitimi 
ve motivasyonuyla sürücü katkılı yakıt ta-
sarrufu ve koruma prensibi geliştirip başa-
rıya ulaşıyoruz” diye konuştu. Renault Tru-
cks Türkiye Başkanı Sebastien Delepine, VIP 

Transport Kurucusu Ali Sait Ünlü ile görüş-
meleri dahilinde memnuniyetini dile geti-
rerek, “Renault Trucks olarak her zaman 
müşterilerimizin uzun soluklu iş ortakları, 
sürücülerin de yol arkadaşları olmayı hedef-
liyoruz. VIP Transport gibi bunu takdir eden 
müşterilerimizle uzun yıllar devam eden iş 
birlikteliklerimiz, doğru yolda ilerlediğimizin 
göstergesi oluyor. Her zaman toplam sahip 
olma maliyetlerinde sunduğumuz avantaj-
ların altını çiziyoruz. VIP Transport’un geliş-
tirdiği şirket prensipleri ile bu avantajlardan 
optimum faydayı sağladıklarını gözlemliyo-
ruz. Sunduğumuz araçlar ve hizmetler ne 
kadar iyi olursa olsun bunların müşterile-
rimiz tarafından da farkındalığı ile verimlili-
ğin en üst noktaya taşınması önemli” açıkla-
masını yaptı.

Renault Trucks çekiciler ile 1998’den bu yana taşımacılık operasyonlarına devam eden VIP 
Transport, yeni alımlarında motor gücünü artırarak T480 çekicileri filosuna dahil etti. 

LOJİSTİK | RENAULT TRUCKS

Hadımköy Koçaslanlar Otomotiv tesisinde gerçekleştirilen 
törende araçlar, VIP Transport Yönetim Kurulu Başkanı Ali Sait 
Ünlü ve İşletme Müdürü Vedat Tutu’ya teslim edildi.

IVECO S-WAY NP 460’A ‘2021 YILININ 
SÜRDÜRÜLEBİLİR KAMYONU’ ÖDÜLÜ 

AYK’NIN TERCİHİ YİNE SCANIA
AYK Yapı Kimyasalları San. ve Tic. Ltd. 

Şti, araç filosuna 20 adet R450 A4x2NA 
dynamic çekici daha kattı. Firmanın 150 
araçlık filosunun 50 tanesi Scania çekici-
lerden oluşuyor. Yapı kimyasalları üretimi 
ve nakliyesini gerçekleştiren AYK’ya yeni 
araçları satışı gerçekleştiren Doğuş Oto-
motiv Scania Yetkili Satıcı ve Servisi Ba-
şaran Ağır Vasıta tarafından AYK Lojis-
tik tesislerinde düzenlenen törenle teslim 
edildi. Teslimat törenine Doğuş Otomotiv 
Scania adına Scania Bölge Satış Yönetici-
si Volkan Kahya ve Tayfun Yılmaz, Başa-
ran Ağır Vasıta adına Satış Müdürü Onur 
Ay ile AYK Yapı Lojistik Müdürü Samed Ay-

doğan katıldı. Yeni araçlarını teslim alır-
ken bir açıklama yapan AYK Yapı Lojis-
tik Müdürü Samed Aydoğan, yurtiçinde 
önemli noktalara taşımacılık yaptıklarını 
belirterek, “AYK olarak, yapı kimyasalları 
ve yapıştırıcılar sektöründe çözüm üreten 
ve bu çözümleri müşterilerimize ulaştır-
mak için çaba harcayan güçlü, yenilik-
çi ve deneyimli bir firmayız. Teslim aldı-
ğımız Scania araçlarımız bu vizyonumuz 
ile örtüşüyor. Filomuzdaki mevcut Scania 
araçlarından aldığımız üstün performans 
sonucu araç parkımızı büyüterek Scania 
ile yolumuza devam etmek arzusundayız” 
şeklinde konuştu. 

IVECO S-Way NP 460’ın LNG’li versiyo-
nu, çekici kategorisinde ‘2021 Yılının Sürdü-
rülebilir Kamyonu Ödülü’nü kazandı. Bu yıl 
5’ncisi sunulan ödül, İtalyan dergisi Vado e 
Torno tarafından veriliyor. Kazananlar, pro-
fesyonel gazetecilerden oluşan bir jüri tara-
fından Vado e Torno’nun geliştirdiği Sürdü-
rülebilirlik Endeksi’ne göre seçiliyor. IVECO 
S-Way NP (Natural Power), IVECO’nun doğal-
gazlı araçlar konusunda endüstiride öncü 
deneyimi ile ulaştığı en yüksek nokta olarak 
tanımlanıyor. Vado e Torno Editör Yardım-
cısı Maurizio Cervetto şunları söyledi: “IVE-
CO, IVECO S-Way NP ile uzun menzil alterna-
tif çekişli araçlarda üretkenlik ve verimlilik 
bağlamında yeni bir referans noktası olu-
yor. IVECO S-Way sadece 1600 km menziler 
sahip pazardaki tek araç olmasıyla değil; ga-
zın kilogramı başına 4,1 kilometrelik yol kat 
etmesiyle de bir referans noktası oluyor. 
Hem içeriden hem dışarıdan her zaman-
kinden daha sessiz.” IVECO Marka Başkanı 
Thomas Hilse ise, “Uzun mesafe taşımacı-
lıkta sürdürülebilirliğe erişmemizde hayati 
bir role sahip olduğunu düşündüğümüz do-
ğalgaz ile ilgili görüşlerimizi tescil eden bu 
önemli ödülden dolayı oldukça gururluyuz. 
Bu, hâlihazırda mevcut olan tek çözüm. Sı-
fır salınım yolunda bir başlangıç noktası, ve 
IVECO S-Way bu yolun gerçekleşmekte ol-

duğunun kanıtı: Performansı, düşük ‘top-
lam sahip olma maliyeti’, sessiz çalışması ve 
uzun menzili ile finansal ve çevresel açıdan 
sürdürülebilir bir çözüm sunuyor. Ek olarak 
sürücülere de kulak verdik ve sürücü kabi-
nini evden uzakta ama kendilerini evde gibi 
hissedecekleri biçimde tasarladık. LNG da-
ğıtım altyapısı, hızla gelişiyor ve hâlihazır-
da Avrupa’nın ana taşımacılık koridorlarını 
kapsayan bir ağ halini aldı. Farklı ülkelerin 

sunduğu sübvansiyon ve teşvikler bu araç-
ları gittikçe artan bir biçimde daha karlı al-
ternatif hâline getiriyor. Doğalgazlı çözüm-
ler için daha sık kapımızı çalan taşımacılara 
bakarak yaklaşımlarının değişmekte oldu-
ğunu görüyoruz. En önemlisi de biyo-LNG 
bugün bize sıfıra yakın salınım çözümü sağ-
layarak metandan üretilen mavi hidrojen-
le sıfır karbonlu taşımacılığın kapısını aralı-
yor” değerlendirmesini yaptı.

HABER | LOJİSTİK

Teslimat törenine Doğuş Otomotiv Scania adına 
Scania Bölge Satış Yöneticisi Volkan Kahya ve 
Tayfun Yılmaz, Başaran Ağır Vasıta adına Satış 
Müdürü Onur Ay ile AYK Yapı Lojistik Müdürü Samed 
Aydoğan katıldı. 



www.ekovitrin.com   •   Aralık 202082 Aralık 2020   •   www.ekovitrin.com 83

“TÜRKİYE’DE HER ÜÇ LASTİKTEN BİRİNDE 
BRİSA MARKALARI TERCİH EDİLİYOR”

T ürkiye lastik sektöründe hem pa-
zar hem de yenilik lideri bir şirket 
olan Brisa, 2 bin 900 çalışanıyla İz-
mit’te üretim tesisi ve Aksaray’da 

akıllı teknolojilerle donatılmış genç fabrika-
sıyla hizmet vermeye devam ediyor. Bridges-
tone, Lassa ve Dayton markalarıyla otomo-
bil, hafif ticari araç, otobüs, kamyon, tarım 
ve iş makinaları lastikleri üreten Brisa, bin 
300’e yakın satış noktasıyla en büyük ağlar-
dan birine sahip. Brisa Pazarlama Direktö-
rü Evren Güzel, lastik sektöründeki yatırım-
larını ve kış lastiği modellerini Ekovitrin’e 
anlattı. 

Lastik sektörüne baktığımızda karşımı-
za nasıl bir tablo çıkıyor? Brisa olarak sek-
tördeki pazar payınız nedir? 

Tüm sektörlerde olduğu gibi lastik sek-
törü de pandemi sürecinde meydana ge-
len ekonomik ve sosyal değişimlerden etki-
leniyor. Bu yıl Türkiye OE ve yenileme lastik 
pazarında, geçen yıla göre daralma beklen-
tisi mevcut. Ancak lastik sektörü uluslara-
rası rekabetçi bir güce sahip. Türkiye’de, 
Avrupa’ya kıyasla kişi başına düşen araç sa-
hipliği oranında gidilecek çok yol var. Sek-
törümüzün potansiyeline güveniyoruz ve 

yatırımlarımızı da uzun vadeli olarak şekil-
lendiriyoruz. Brisa, Türkiye lastik sektörün-
de hem pazar hem de yenilik lideri bir şir-
ket. 2 bin 900 çalışanımızla İzmit’te üretim 
tesisimiz, Anadolu’nun kalbinde, Aksaray’da 
akıllı teknolojilerle donatılmış genç fabrika-
mızda ülkemize değer katıyoruz. Bridgesto-
ne, Lassa ve Dayton markalarımızla otomo-
bil, hafif ticari araç, otobüs, kamyon, tarım, iş 
makinaları lastikleri üretiyoruz. Türkiye’de-
ki araçlarda, her 3 lastikten birinde bizim 
markalarımız tercih ediliyor. Türkiye’de bin 
300’e yakın satış noktamız ile en büyük ağ-
lardan birine sahibiz. 

“EN MÜKEMMEL PERFORMANSI 
SUNUYORUZ”

Kış lastiği modellerinizde hangi özellik-
ler ön planda yer alıyor? 

Kış lastiklerini zorlu koşullar için müşte-

ri beklentileri, iklim ve coğrafi koşulları gö-
zeterek uygun olarak geliştiriyor, test ediyor, 
iyileştirmeler yapıyor ve en mükemmel per-
formansı sunuyoruz. Ürün geliştirme aşa-
masındaki en temel hedefimiz ise emniyetli, 
sağlam, konforlu ve çevreci bir sürüş dene-
yimi sağlamak. Yerel üretim avantajlarımı-
zı da kullanarak pazardaki talebi karşılaya-
cak şekilde planlarımızı yapıyor ve yenilikçi 
ürünlerimizi araç sahipleriyle buluşturuyo-
ruz. Lassa Snoways 4, karlı ve kuru zemin 
performansından ödün vermeden maksi-
mize edilmiş ıslak zemin performansı sunan 
uzun ömürlü bir kış lastiği. 

Bridgestone’un yeni kış lastiği Blizzak 
LM005 ise buz ve ıslak zemin üzerinde gü-
venlik ve araç hakimiyeti açısından üstün 
denge sunma hedefiyle tasarlandı. Bu hedef 
için Turanza, T005’de de kullanılan ‘Nano 
Pro-tech’ isimli yüksek oranda silika içeren 

hamur karışımıyla uyumlu iyileştirilmiş las-
tik sırtı tasarımı geliştirdi. Böylece düşük sı-
caklıklarda bile esnekliğini koruyarak kış 
şartlarında, daha iyi yol tutuşu, çekiş gücü 
ve sabit performans özellikleri sergileyebi-
liyor. Sırt tasarımındaki yanal kılcal kanal-
lar, lastiğin kar ve buzu daha iyi kavrama-
sını sağlayarak dengede kalma ve frenleme 
kapasitesini artırırken, derin kanallar, suyu 
etkin şekilde tahliye ediyor, karlı yolda sü-
rüşte karı hapsederek daha iyi bir kavrama 
oluşturuyor. Bu özellikleri ile tüm ebatların-
da ıslak zemin yol tutuşu için «A» etiket değe-
rine sahip olan ilk kış lastiği. Auto Bild tara-
fından yapılan karşılaştırmalı testler sonucu 
kış lastikleri kategorisinde ‘Mükemmel’ ser-
tifikası ile de ödüllendirildi. Auto Motor Sport 
tarafından yapılan testler sonucunda da 
‘Çok İyi’ notunu almıştır. Avrupa’nın en bü-
yük değerlendirme kurumu olan ADAC, ger-
çekleştirdiği test ile Blizzak LM005 deseni-
ne, teste katılan tüm desenler içerisinde en 
iyi değerlendirme notunu verdi. ADAC’ın bu 
değerlendirmesi, Bridgestone’un önde gelen 
kış lastiği deseni Blizzak LM005 desenine ve-
rilen birçok ödüle bir yenisini ekliyor. Ayrıca 
lastiğin patlasa da yol almasını sağlayan yeni 
nesil Driveguard RFT teknolojisine sahip. 

Bridgestone teknolojisi ile üretilen Dayton 
DW510 Evo ise ıslak zemindeki emniyet per-
formansının yanı sıra, uzun kullanım öm-
rüyle de araç sahiplerinin beklentilere ce-
vap veren bir kış lastiği. 

“COVID-19 GÜVENLİ ÜRETİM 
BELGESİ ALAN İLK LASTİK 
ÜRETİCİSİYİZ”

Pandemi sürecinde gerek sektör gerek-
se firma olarak nasıl etkilendiniz? Hangi 
önlemleri aldınız? 

Brisa olarak, Pandemi sürecinde iş sağ-
lığı ve güvenliği önceliğimizle stratejik bir 
planlama ve kapsamlı önlem uygulamala-
rı hayata geçirdik. Bu çalışmalarımızla Türk 
Standardları Enstitüsü’nden (TSE) ‘Covid-19 
Güvenli Üretim Belgesi’ alan ilk lastik üreti-
cisi olduk.

Elbette bu dönem, müşteri ihtiyaçlarını 
ve beklentilerini de değiştirdi ve bu değişi-
me hızlı adapte olabilmek en önemli gündem 
maddelerimizden biri oldu. Bin 400’ü aşkın 
noktadan oluşan satış ağımızı düşündüğü-
müzde, sahada da en büyük önceliğimiz ça-
lışanların ve müşterilerimizin sağlığı oldu. 
Öncelikle tüm mağazalarımızda bu bilinç-
le hareket edilmesine yönelik eğitimleri ve 
bilinçlendirme çalışmalarını hayata geçir-
dik. Alanlarımızı sosyal mesafeye uygun ola-
rak yeniden düzenledik. Yeni hizmetlerimizi 
hızla devreye aldık. Tüm Lassa, Bridgestone 

ve Otopratik mağazalarımızda özellikle yola 
çıkmaya devam etmek durumunda olan 
sağlık çalışanları başta olmak üzere tüm 
müşterilerimiz için ücretsiz araç dezenfek-
siyon hizmeti sunduk. Online satış platfor-
mumuz lastik.com.tr’nin mobil hizmetlerini 
tüm Türkiye’de yaygınlaştırdık.Evde kalmak 
durumunda olan müşterilerimize yerinde 
mobil hizmet vermeye başladık. Randevu ile 
lastik değişim hizmeti sunuyoruz. Bayileri-
mizle birebir iletişimde olacağımız bir plat-
form olan Brisalıyız.biz’i hızla devreye aldık 
ve tüm süreçlerimizi buradan sıkı bir şekil-
de takip ettik. 

“TÜM KRİTERLERDE YÜKSEK BİR 
BAŞARI ORANI YAKALADIK”

Brisa olarak kısa ve uzun va-
dedeki hedeflerinizi öğrenebi-
lir miyiz? 

Otopratik ve Propratik 
hızlı bakım servislerimiz, 
lastik.com.tr’nin yerinde 
sökme-takma gibi mo-
bil hizmetleri, Otopra-
tik mağazalarımızda 
konumlandırmaya 
başladığımız E-şarj 
istasyonları, Dijital 
Filo hizmetlerimiz 
gibi çalışmala-
rı, sektörümüz-
de ilk hayata 
geçiren şirke-
tiz. Diğer yan-
dan, girişimci-
lik ekosistemi 
ile de çok ya-
kından çalışa-
rak, mobilite 
çözümlerimi-
zi farklı tekno-
loji tedarikçileri 
ile zenginleştir-
mek üzere ça-
lışmalar yapı-
yoruz. Örneğin, 
TÜSİAD’ın Sana-
yide Dijital Dönü-
şüm platformunda 
yer aldığımız ‘Dijital 
Lastik Asistanı’ pro-
jemiz de yenilikçi mo-
bilite çalışmalarımıza 
hizmet ediyor. Yılın son 
çeyreğinde özellikle ti-
cari filolara yönelik yeni 
uygulamalarımızı da lanse 
edeceğiz. 

Lastikte ise sürdürülebilirli-

ğin önemi her geçen gün artıyor. Geri dönü-
şüm konusunda yürütülen çalışmalar, gü-
venlik unsurundan ödün vermeksizin ağırlık 
azaltımı, lastiklerde yuvarlanma direnci dü-
şürülerek yakıt verimliliğinde yapılan iyi-
leştirmeler ve lastik kaplama prosesi ürün 
tarafında odaklandığımız çalışmalar. Orta-
ğımız Bridgestone ile birlikte lastiklerimizin 
sürüş performansı ve konforuna olan etki-
si kadar çevre dostu olmasına da özen gös-
teriyoruz. Geliştirdiğimiz teknolojiler ile tüm 
kriterlerde yüksek bir başarı oranı yakala-
mış durumdayız.

SÖYLEŞİ | EVREN GÜZEL

Brisa Pazarlama Direktörü Evren Güzel, “Türkiye’deki 
araçlarda, her 3 lastikten birinde bizim markalarımız 
tercih ediliyor. Bin 300’e yakın satış noktamız ile en büyük 
ağlardan birine sahibiz” dedi.

BRİSA PAZARLAMA DİREKTÖRÜ EVREN GÜZEL:

EVREN GÜZEL: “Kış lastiklerini zorlu koşullar için müşteri 
beklentileri, iklim ve coğrafi koşulları gözeterek uygun 
olarak geliştiriyor, test ediyor, iyileştirmeler yapıyor ve 

en mükemmel performansı sunuyoruz.”
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CONTINENTAL’İN TEST ŞAMPİYONU KIŞ 
LASTİKLERİYLE ÜSTÜN PERFORMANS

D ünyanın en büyük uluslarara-
sı lastik ve orijinal ekipman te-
darikçisi Continental, ileri tekno-
lojiyle geliştirdiği kış lastikleriyle 

zorlu kış koşullarında sürücülere destek ol-
maya devam ediyor. Continental, zorlu hava 
şartlarına özel olarak geliştirdiği kış lastik-
lerine fren diskinden lastik üretimine kadar 
tüm tecrübesini aktarıyor. Continental’in ba-
ğımsız kuruluşlarca yapılan testlerde üstün 
performans sergileyerek tam not alan kış 
lastikleri, sürücülere maksimum fren per-
formansı ve güvenlik sunuyor. 

GÜVENLİ SÜRÜŞ 
ÖZELLİĞİNE SAHİP

Continental mühendisleri tarafından ge-
liştirilen test şampiyonu WinterContact TS 
860, özel sırt tasarımı ve kauçuk bileşiminin 
yanı sıra güvenli sürüş özelliğiyle zorlu kış 
şartlarında sürücülere destek oluyor. Win-
terContact TS 860, zorlu hava koşullarında 
esnekliğini koruyarak, frenleme kabiliyeti-
ni ıslak, buzlu ve karla kaplı yollara güven-
le aktarıyor. Keyifli bir sürüş için mükem-
mel kar performansı sunan WinterContact 
TS 860 S ise maksimum kış güvenliği için en 

iyi fren performansı sergiliyor. Kuru yol tu-
tuşunu düşük yuvarlanma direnci ile buluş-
turan seri, kullanıcısına daha az yakıt tüketi-
mi sunuyor. ContiWinterContact TS 850 P da 
S-GRIP desen tasarımı sayesinde karda ge-
lişmiş çekiş gücü, PrecisionPlus sayesinde 

karda daha iyi yol tutuşu ve PowerSipes sa-
yesinde de daha iyi kuru yol tutuşu perfor-
mansı sergiliyor. 4x4/SUV ve arazi araçları 
için ileri teknolojiyle geliştirilen ContiCross-
Contact Winter kullanıcısını karlı ve ıslak ze-
minde üstün çekiş gücü ve fren performan-
sıyla buluştururken, mükemmel yol tutuşu 
sayesinde de suda kızaklamaya karşı yük-
sek güvenlik sunuyor. 

CONTİNENTAL KIŞ 
KAMPANYALARIYLA DA 
SÜRÜCÜLERİN YANINDA

Continental, 31 Aralık 2020’ye kadar ge-
çerli olacak indirim kampanyasıyla da yola 
çıkanların yanında yer almayı sürdürüyor. 
Continental marka 16 ve 17 inç binek, 4x4 ve 
SUV grubu lastiklerinde en az 2 adet lastik 
alımında 200 TL, 4 adet lastik alımında ise 
400 TL indirim sunulurken, sürücüler 18 inç 
ve üzeri binek, 4x4 ve SUV grubunda en az 2 
adet lastik alımında 250 TL, 4 adet lastik alı-
mında da 500 TL indirim fırsatından yarar-
lanıyor. Ayrıca Bonus’a özel 8 taksit fırsatıyla 
ödemede kolaylık sağlıyor.

HABER | CONTINENTAL

Havaların soğumasıyla birlikte güvenli bir sürüş deneyimi için yaz lastiklerinden 
kış lastiklerine geçilmesi oldukça önem arz ediyor. Continental, yazın yaz, kışın ise 

kış lastiği kullanılmasını öneriyor. Continental, yüksek teknolojiyle geliştirdiği kış 
lastikleriyle sürücülere maksimum fren performansı ve güvenlik sağlıyor.
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GLOBAL E-TİCARET TRENDLERİ

C ovid-19 pandemisiyle birlikte tüm 
dünyada tüketici harcamalarının 
durağanlaştığını, buna karşılık 
E-Ticaret’in ciddi bir ivme kazan-

dığını belirten Nielsen E-Ticaret Asya Lideri 
Ji Hyuk Park, Yeni Normal’de kazanmak için 
E-Ticaret stratejilerinin tekrar şekillendiril-
mesi gerektiğinin altını çizdi. 

Tüketici tercihinin online’a yönelmesiy-
le birlikte pandemi sürecinde tüm dünyada 
E-Ticaret’in önemli bir gelişim içinde olduğu-
nu söyleyen Ji Hyuk Park, bu büyüme döne-
mini karlı bir şekilde değerlendirmek isteyen 
tüm oyuncuların stratejilerini gözden geçir-
meleri gerektiğini belirtti.

Temel stratejinin trafik, geri dönüş oranı 
ve sepet büyüklüğü faktörlerinde kazanmak 
olduğunu belirten Didem Şekerel Erdoğan ve 
Ji Hyuk Park, bu eksende 6 başlık olarak şun-
ları sıraladı: Tüketici davranışları ekseninde 
kategorilerin yeniden tanımlanması; iletişim 
için gelişen dijital kanallar üzerine yoğunlaşıl-
ması (sosyal medya, Youtube vb.); tüketici için 
birim fiyatın daha şeffaf hale getirilmesi; canlı 
yayında satış (live streaming); gelişen ürün-fi-
yat tercihleri ekseninde asortman (premi-
um ürünler vb.) ve online’a/üyeliğe özel ürün 
asortmanı oluşturmak. 

Nielsen içgörülerine göre E-Ticaret gelişi-
minin tüm dünyada en ileri aşamalarını yaşa-
makta olan Çin ve Kore pazarlarından zengin 
örnekler paylaşan Ji Hyuk Park, bu içgörüle-
rin gelişen diğer pazarlar için de ışık tutaca-
ğının altını çizdi. 

“FCMG BÜYÜMESİ UÇUŞA GEÇTİ”
FutureCommerce360’ta konuşan Nielsen 

APAC EEMEA Türkiye Analitik Danışmanlık 
Kıdemli Başkan Yardımcısı Didem Şekerel Er-
doğan, “Nielsen’in verilerine göre, Türkiye’de 
pandemi öncesi dönemde de hızlı olan online 
FMCG büyümesi, pandemi ve Yeni Normal’de 
adeta uçuşa geçti. Pandemi öncesi yüzde 57 
olan online FMCG büyümesi, Covid-19 döne-
minde yüzde 159, Yeni Normal’de ise yüz-
de 130 olarak gerçekleşti. Avrupa’da ise bu 
oran, pandemi öncesi yüzde 9 seviyelerin-

de iken Covid-19 döneminde yüzde 65, Yeni 
Normal’de ise yüzde 46 şeklinde oldu. Bu da 
söz konusu süreçte ülkemizde online FMCG 
büyümesinin Avrupa’nın çok daha üzerinde 
seyrettiğini gösteriyor” dedi. 

“BÜYÜYEN 10 KATEGORİDEN 
3’Ü GIDA”

Didem Şekerel Erdoğan, “Yeni Normal’de en 
hızlı büyüyen online FMCG kategorileri ağda 
ve tüy dökücüler, saç boyası, çay, hazır kahve, 
saç kremi, diş macunu, Türk kahvesi, hami-
le & emziren ek besinleri, hijyenik pedler ve 
çamaşır suyu oldu. En hızlı büyümeyi göste-
ren ağda ve tüy dökücülerde pandemi önce-
si yüzde 53 olan online satış cirosu büyümesi, 

Covid-19 döneminde yüzde 670’e yükselirken, 
Yeni Normal döneminde ise yüzde 351 oldu. 
Büyüyen 10 kategoriden 3’ünün gıda katego-
risi olması ise dikkat çekti” açıklamasını yaptı. 

Global pazarlarda Covid-19 pandemisiyle 
birlikte FMCG pazarı içinde E-Ticaret payla-
rının ciddi bir artış kaydettiğine dikkat çeken 
Didem Şekerel Erdoğan; E-Ticaret payının pan-
demi öncesi dönemle kıyaslandığında ABD’de 
6 puan artışla yüzde 15’e, Meksika’da 9 puan 
artışla yüzde 12’ye, Birleşik Krallık’ta 7 puan 
artışla yüzde 13’e, Çin’de 5 puan artışla yüz-
de 30’a ve Kore’de 4 puan artışla yüzde 22’ye 
yükseldiğini belirtti. Türkiye pazarında da iv-
meli artış trendinin görüldüğünü belirten Di-
dem Şekerel Erdoğan, FMCG pazarı içinde-

ki E-Ticaret payının 2 puan artışla yüzde 4’e 
yükseldiğini paylaştı. 

Perakendeci Analitiği çalışmalarının offli-
ne’da olduğu kadar online kanalda da önem 
taşıdığına dikkat çekerek devam eden Didem 
Şekerel Erdoğan, online perakendecilerin 
stratejilerini kurarken Perakendeci Analiti-
ği boyutundan daha çok yararlanmalarının 
önemini vurguladı. 

Online tüketici davranışlarıyla ilgili çarpıcı 
içgörüler paylaşan Didem Şekerel Erdoğan, 
offline kanala nazaran online’daki fiyat has-
sasiyetinin çok daha yüksek olduğunu; tüketi-
cilerin aynı ürün için online kanalda daha az 
fiyat ödeme eğiliminde olduklarını ve tüketi-
cilerin online’da daha büyük gramajlı ürün-
leri tercih ettiğini belirtti. 

Tüm bu farklılıkların karlı bir şekilde de-
ğerlendirilmesi için Perakendeci Analitiği 
çalışmalarının yapılması gerektiğini belirten 
Didem Şekerel Erdoğan, E-Ticaret kanalının 
sunduğu kolaylık, güvenlik vb. diğer faydala-
rın da sürekli biçimde vurgulanması gerek-
tiğinin altını çizdi.

Alkaş tarafından düzenlenen ve Digital Network Alkaş’ta gerçekleşen 
FutureCommerce360’ta, Yeni Normal’in başarılı E-Ticaret stratejileri üzerine 

içgörülerini paylaşan Nielsen E-Ticaret Asya Lideri Ji Hyuk Park ve Nielsen APAC 
EEMEA Türkiye Analitik Danışmanlık Kıdemli Başkan Yardımcısı Didem Şekerel 

Erdoğan, E-Ticaret alanında analitik çalışmaların önemini vurguladılar. 

ARAŞTIRMA | E-TİCARET

DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN: “Nielsen’in verilerine göre, Türkiye’de pandemi öncesi dönemde de hızlı olan 
online FMCG büyümesi, pandemi ve Yeni Normal’de adeta uçuşa geçti.”
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TÜRKİYE YAPAY ZEKA İNİSİYATİFİ 
‘EKOSİSTEM’ HARİTASI YAYINLANDI

T ürkiye Yapay Zeka İnisiyatifi’nin 
“Yapay Zeka Ekosistem Haritası”n-
da görüntü işleme, öngörü ve veri 
analitiği, arama asistanı ve arama 

motoru, doğal dil işleme, chatbot, makine öğ-
renmesi, optimizasyon, otonom araçlar, robo-
tik süreç otomasyonu ve akıllı platformlar gibi 
alanlarda çalışmalar yapan 145 girişim yer 
alıyor. “Yapay Zeka Ekosistem Haritası”nda 
yer alan iş dünyasına ve günlük hayata de-
ğer katan girişimler arasında teknoloji ihra-
catı yapabilecek ölçekte çalışmaları olan şir-
ketler de bulunuyor. 

Gerçekleştirdiği çalışmalarla girişimle-
rin özel sektörle bir araya getirilmesini, giri-
şimlerin başarılarını duyurmayı, kapasitele-
rini artırmayı ve sayılarının artışına katkıda 

bulunmayı hedefleyen TRAI’nin Kasım 2020 
“Ekosistem Haritası”nda yer alan girişim ve 
yapay zeka şirketlerinin kategorilere göre 
dağılımı şöyle: 

Görüntü İşleme: 39
Makine Öğrenmesi: 28
Doğal Dil İşleme: 15
Chatbot ve Diyalogsal Yapay Zeka: 18
Öngörü ve Veri Analitiği: 18
Optimizasyon: 5
Otonom Araçlar: 6
RPA: 7
Akıllı Platformlar: 3
Arama Motoru ve Arama Asistanı: 6

Girişimcilik ekosisteminin geliştiği, yapay 
zeka çalışmalarının hız kazandığı son yıllar-

da Türkiye Yapay Zeka İnisiyatifi ekosistemi 
de önemli ölçüde büyüdü. Kurulduğu 2017 yı-
lını 24 girişimle tamamlayan Türkiye Yapay 
Zeka İnisiyatifi’nin, 2018 yılında 28 şirket des-
teği, 9 teknoloji iş ortağı ve ekosistem harita-
sında 64 girişimi bulunuyordu.

Görüntü işleme, doğal dil işleme, otonom 
araç, chatbot, ses tanıma, öngörü ve analitik 
gibi konularda çalışmalar yapan girişimlerin 
sayısı 2019 yılında 75’e çıktı.

2020 yılının mart ayına gelindiğinde ise 
özel sektörün yapay zekaya olan ilgisi, artan 
yatırım ve destek imkanlarıyla birlikte yapay 
zeka girişimleri değer yaratmaya, etki alanı-
nı geliştirmeye devam etti ve 112’e rakamına 
ulaştı. 2020’nin Temmuz ayındaysa girişim 
haritasındaki rakam 134’tü.

Yapay zeka ekosisteminin tüm paydaşlarının bütüncül olarak gelişmesini ve 
sürdürülebilirliğini desteklemek; kişi ve kurumlar arasında işbirliklerinin, kapasite 
ve ticarileşme oranının artmasını sağlamak amacıyla çalışan Türkiye Yapay Zeka 

İnisiyatifi (TRAI), Kasım 2020 Yapay Zeka Ekosistem Haritası’nı yayımladı.

HABER | YAPAY ZEKA

İş odaklı mı çalışıyorsunuz, ego 
odaklı mı?

Nasıl bir soru demeyin. Biraz 
kendiyle hesaplaşma, biraz ve-
rimliliği düşünmek ve aslında çok 
konu var içinde.

Ülkemizde birçok alanda verim-
lilik düşük. Sebepleri bir tane değil 
ve farklı disiplinleri içeren sebep-
leri var. Bir sebep de iş odaklı ça-
lışmak yerine ego odaklı çalışmak.

Çalışandan yöneticisine kadar 
bu böyle. Neden? Aynı kültürle yoğ-
rulduk, biz bize benzeriz. Eğitim de 
çare değil bu konuda. Çünkü alış-
kanlıklar devrede.

Yönetici açısından baktığı-
mızda egolu yönetimin etkisi; 

1- Korku kültürü hakim olur.
2- Kurumsal kararları çarpan 

etkileriyle etkiler.
3- Çalışan davranışları etkilenir.
4- Ego iletişime yansır.
5- Ego tavan yaparsa çalışan-

dan mutluluk, sadakat, aidiyet bek-
lenemez.

6- Rekabet savaşlarında kaybe-
dilebilir.

7- Ego tavan yaparsa akıl orta-
dan kaybolur.

8- İşler ancak yürür, yenilik bek-
lenilmez.

İş odaklı yönetimin etkisi;
1- Kurumsal kararlar rekabete 

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

uygun ve akıllıca olur.
2- Duygular işe karışmaz.
3- Objektiflik vardır.
4- Çalışanlar da işine odaklanır, 

verimlilik artar.
5- İletişim sakin ve samimi olur.
6- Kuruma akıl ve sağduyu ha-

kim olur.
7- Kurum inovatif çalışmalara 

açık olur.
8- Rakipler hem çekinir hem de 

itibarlı olunur.
9- Kurumun içinden dışarıya 

güzel sözler yansır.

Hangisini tercih edersiniz?
Herhalde iş odaklı yönetimi de-

ğil mi? İsterken böyle oluyor ama 
uygulamada öyle olmayabiliyor. 
Bugün KOBİ’ler, aile şirketleri yö-
neticileri egolu yönetim ile ilerle-
yemiyorlar. Fakat alıştıkları egolu 
yönetimden de vazgeçemiyorlar.

Egolu yönetimden kastımız, 
araştırmadan kendi istekleri, ba-
kış açısıyla “yaptım oldu” ile iş yap-
mak, rekabette akılcılık yerine, 
akılsız işler yapmak, iletişimine 
dikkat etmemek, “en büyük benim, 
en saygın benim, en akıllı benim” 
egosu ile kendini tabiri yerindeyse 
”şişirmek” tıpkı bir balon gibi. Her 
kademe yönetim dahil. 

Bugün sektörlerin, ekonomi-
mizin böyle egolu yönetimlere ta-
hammülü yok. Her işletme çok kıy-
metli ama doğru da yönetilmeli, 
iş odaklı olmalı, bilmiyorsa danı-
şıp öğrenmeli. Sosyal sorumluluk 
çalışmalarına katılabilmeli, bilgiyi 
sektörle paylaşmalı, dünyayla ya-
rışmalı.

Egolu yönetim kendiyle bile ya-
rışamaz, daha kendisiyle mesele-
sini halledememiş, büyüyememiş, 
olgunlaşamamıştır. İş odaklı yöne-
timler ise dünya şirketlerini rakip 
olarak görür, verimlilik için çalışır. 

Sözün özü; Sizin işletme iş odak-
lı mı, ego odaklı mı yönetiliyor?

ODAK NOKTASI 

Bugün sektörlerin, ekonomimizin egolu 
yönetimlere tahammülü yok. Her işletme çok 
kıymetli ama doğru da yönetilmeli, iş odaklı 
olmalı, bilmiyorsa danışıp öğrenmeli. Sosyal 
sorumluluk çalışmalarına katılabilmeli, bilgiyi 
sektörle paylaşmalı, dünyayla yarışmalı.

EKO-YÖNETİM
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ELEKTRİK ÜRETİMİNDE 
YENİLENEBİLİR ENERJİ DÖNEMİ

T üm dünyada küresel ekonomi ve 
günlük yaşamı etkileyen korona 
virüs salgını, 2020 yılının başın-
dan bu yana dünya ve ekonomi ve 

sosyolojisini alt üst etti. Uluslararası Enerji 
Ajansı (IEA) Yenilenebilir Enerji 2020 Raporu 
ile yepyeni bir dünya vizyonu tahmin ediyor. 

YENİLENEBİLİR ENERJİ 
KRİZE DAYANIKLI

Fosil yakıt üretiminin azalması ve keskin 
fiyat düşüşleri ile birlikte küresel enerji tale-
binde yüzde 5’lik düşüşün gözlemlendiği be-
lirtilen raporda, yenilenebilir enerji talebinde 
dünya genelinde yüzde 1’lik artış olduğu ifa-
de ediliyor. Diğer sektörlere göre, yenilenebi-
lir enerji piyasalarının krize karşı dayanıklı 

olduğunu vurgulayan rapor kapsamında, di-
ğer tüm yakıtların tam aksine, yenilenebilir 
enerji sektörünün 2020 yılında yaklaşık yüz-
de 7 oranında büyüyeceği belirtiliyor.

SALGINA KARŞI BEKLENTİLERİN 
ÜZERİNDE BÜYÜME 
DİKKAT ÇEKİYOR

Koronavirüs salgınının yayıldığı 2020 yılı-
nın ilk altı ayında tedarik zincirindeki aksak-
lıklar ve yeni yatırımların ertelenmesi, yeni-
lenebilir enerji projelerinin yavaşlamasına 
neden olurken, yılın ikinci yarısından itiba-
ren aynı yatırımların hız kazandığına vur-
gu yapılıyor. Bununla birlikte Ocak ve Ekim 
ayları arasında devreye alınan yenilenebilir 
enerji kapasitesinin, geçen yılın aynı dönemi-
ne göre yüzde 15 daha fazla olduğu ve bunun 
yeni bir rekor olduğu da raporun önemli tes-
pitlerinden biri. Bu pozitif gelişmenin, enerji 
uzmanlarının dahi beklentileri üzerinde ola-
bileceği ifade ediliyor. 

“YENİLENEBİLİR ENERJİ 
VAZGEÇİLMEZ STRATEJİK HAMLE”

2010’dan bu yana ‘yenilenebilir enerji’ ala-
nındaki teknoloji ve kapasite yatırımları artışı-
nın, dünyayı ‘gerçek bir felaketten’ kurtarmak 
adına en ‘vazgeçilmez’ stratejik hamle olarak 
öne çıkardığını belirten Yenilenebilir Ener-
ji Araştırmaları Derneği (YENADER) Başkanı 
Prof. Dr. Kerem Alkin, raporla ilgili şu açıkla-
malarda bulundu: “Avrupa Birliği (AB), 2030 
yılına kadar toplam enerji üretim kapasitesi 
içerisinde yenilenebilir enerjinin payını yüz-
de 32’ye çıkarmayı hedeflemişken, iklim deği-
şikliğine adaptasyon ve etkisini azaltmak adı-
na 750 milyar Euro’luk bir ‘iyileştirme’ fonu 
konusunda mutabakata varmış durumda. 
2023 ile 2025 arası 130 ile 165 GW ortalama 
kapasite artışı beklenen güneş enerjisi ala-
nında, 2010 ile 2020 arasında gerçekleşen 

üretim maliyetlerindeki yüzde 82’lik azalma-
nın üzerine, bu dönemde bir yüzde 36’lık dü-
şüş daha eklenecek. Deniz ve okyanus üze-
rinde rüzgar enerjisi santralleri yatırımları 
ise 2020’ye göre ikiye katlanacak.” 

YENİLENEBİLİR ENERJİDE 
BÜYÜME DEVAM EDİYOR

Yenilenebilir enerji kaynaklarının, geçtiği-
miz yıllara göre rekor büyüme gerçekleştir-
diğini belirten YENADER Başkan Yardımcısı 
Ali Karaduman, “Koronavirüs salgınına karşı 
dayanaklılığını gösteren yenilenebilir enerji-
nin 2020’de neredeyse yüzde 7 oranında bü-
yüyeceği belirtiliyor. Rapor zorlu bir yıl olarak 
nitelendirilen 2020’de de yenilenebilir ener-
ji kaynaklarının elektrik üretiminde kullanı-

mının artışını vurgulaması açısından oldukça 
önemli. Tüm dünyada artan nüfusa ve geli-
şen teknolojiye bağlı olarak enerjiye olan ih-
tiyaç her geçen gün daha da artıyor. Özellikle 

bu süreçte ülkemizin de yenilenebilir enerji 
kaynaklarını doğru değerlendirerek, bu alan-
daki çalışmalarına ivedilikle ağırlık vermesi 
gerekiyor. Rüzgar enerjisinde 6 Kasım Cuma 
günü 151.325 MWh ile bir günlük enerji reko-
runun kırılması da doğru yolda olduğumuz 
gösteriyor. Gelecek için temiz enerji şart” dedi. 

“2022 YILINA KADAR HIZLI 
BÜYÜME DEVAM EDECEK”

Yılın en çok ivme kazanan yatırımlarından 
güneş enerjisi şirket hisselerinin Ekim 2020’de 
geçen yılın sonuna göre iki kattan fazla değer 
kazandığının belirtildiği raporu değerlendi-
ren YENADER Genel Sekreteri Enerji Sistem-
leri Uzmanı Dr. Füsun Tut Haklıdır ise, “Yeni-
lenebilir enerjide bu hızlı artışın 2022’ye dek 
devam edeceği öngörülüyor. 2022’de Çin ve 
bazı ülkelerde yenilenebilir enerji teşvik sü-
relerinin tamamlanması; bu tarihten itiba-
ren yenilenebilir enerjinin hızını belirleye-
ceği yönünde. Yenilenebilir enerjinin korona 
virüse karşı dayanıklı ama politika belirsiz-

liklerine karşı oldukça duyarlı olduğu da ra-
porda önemli bir saptama” şeklinde konuştu. 

“ENERJİ SEKTÖRÜNDEKİ 
DEĞİŞİMLER 2020 YILINI 
UNUTULMAZ KILIYOR”

Dünyadaki yeni gelişmelerin pozitif etki-
lerinin olabileceğini belirten Füsun Tut Hak-
lıdır sözlerine şu şekilde devam etti: “Enerji 
sektöründeki önemli oyunculardan biri olan 
ABD’de yönetimin değişmesi, yeni yönetimin 
temiz enerji ve iklim değişikliğine daha duyar-
lı politikalarının olması, Avrupa’da ise Green 
Deal hedefinin yaygınlaşarak devam etmesi, 
petroldeki üretim düşüşünün petrol firmala-
rını benzer tecrübelere sahip oldukları alan-
lardan biri olan jeotermal enerji ve diğer rüz-
gar, güneş hatta hidrojen enerji sistemlerine; 
yenilenebilir enerjiden elektrik üretimine yö-
neltmesi de 2020’nin enerji sektöründe yaşa-
nan değişimler nedeniyle unutulmayacak bir 
yıl olmasına neden olacak gelişmelerden biri 
olarak düşünülebilir.”

Dünyayı etkisi altına alan ve ekonomik açıdan pek çok etkilerinin görüldüğü COVID-19 
salgınına rağmen, yenilenebilir enerji alanında rekor büyüme dikkat çekiyor. Uluslararası 

Enerji Ajansı (IEA) tarafından yayınlanan Yenilenebilir Enerji 2020 Raporu’nda, Ocak 
ve Ekim ayları arasında devreye alınan yenilenebilir enerji kapasitesinin, geçen yılın aynı 

dönemine göre yüzde 15 artışla rekor büyümeye imza attığı görülüyor.

HABER | YENİLENEBİLİR ENERJİ

PROF. DR. KEREM ALKİN: “Avrupa Birliği, 2030 yılına 
kadar toplam enerji üretim kapasitesi içerisinde 

yenilenebilir enerjinin payını yüzde 32’ye çıkarmayı 
planlıyor. Güneş enerjisinde 2023 ile 2025 yılları 
arasında 130 ile 165 GW ortalama kapasite artışı 

bekleniyor. Gelecek yenilenebilir enerjide.”

ALİ KARADUMAN: “Koronavirüs salgınına karşı 
dayanaklılığını gösteren yenilenebilir enerjinin 
2020’de neredeyse yüzde 7 oranında büyüyeceği 
belirtiliyor. Rapor zorlu bir yıl olarak nitelendirilen 
2020’de de yenilenebilir enerji kaynaklarının 
elektrik üretiminde kullanımının artışını 
vurgulaması açısından oldukça önemli.”

FÜSUN TUT HAKLIDIR: “Yenilenebilir enerjide 
bu hızlı artışın 2022’ye dek devam edeceği 
öngörülüyor. 2022’de Çin ve bazı ülkelerde 
yenilenebilir enerji teşvik sürelerinin tamamlanması; 
bu tarihten itibaren yenilenebilir enerjinin hızını 
belirleyeceği yönünde.”
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ARAŞTIRMA | KÜRESEL MEDİKAL TRENDLER

İŞVERENLERİN SAĞLIK 
YARDIMI MALİYETLERİ ARTIYOR

R isk, emeklilik ve sağlık konuların-
da profesyonel hizmetler sunan 
Aon’un 2021 Küresel Medikal Trend-
ler Raporu açıklandı. Her biri bir ül-

keyi temsil eden 107 Aon ofisi arasında yapı-
lan anketler sonucunda hazırlanan rapora 
göre 2021 yılında tüm dünyada işverenlerin 
sunduğu sağlık yardımı maliyetlerinin, genel 
enflasyonun yüzde 5 puan üzerinde seyrede-
rek, yüzde 7,2 oranında artacağı tahmin edi-
liyor. Raporda, genişleyen yardımlar, medikal 
servisler için artan birim maliyetleri ve genel 
enflasyon oranında düşüş beklentisi söz ko-
nusu artışın sebepleri arasında gösteriliyor. 
2020 yılında medikal enflasyon oranının yüz-
de 13,8 olarak ölçüldüğü Türkiye’deyse, 2021 
yılında medikal enflasyon oranının yüzde 19 
çıkacağı öngörülüyor. 

COVID-19’un ertelenen tedaviler ve uzun 
vadeli sağlık hizmetleri üzerindeki etkisi ko-
nusunda halen ciddi oranda belirsizliğin ha-
kim olduğunu belirten Aon Türkiye Sağlık ve 
Emeklilik Çözümlerinden Sorumlu Genel Mü-
dür Yardımcısı Sinem Yalçın, “Her ne kadar 
ülkeler halihazırda salgının farklı aşamaları-
nı yaşıyor olsalar da genel beklenti, 2021’de 
medikal servislerin yeniden pazara açılma-

sıyla birlikte medikal plandan 
yararlanma oranlarının da 
normal seviyelerine gelece-
ği yönünde” diye konuştu.

2021 Küresel Medikal 
Trendler Raporu’nda 
tahmini medikal enf-
lasyon oranlarının böl-
gelere göre ciddi farklı-
lıklar taşıdığı görülüyor. 

Maliyetlerde en yüksek artışın yaşanacağı tah-
min edilen bölgeler, tahmini yüzde 12 medikal 
enflasyon oranı ile Ortadoğu ve Afrika olur-
ken, Türkiye’nin de içinde bulunduğu Avru-
pa’da medikal enflasyonun ortalama bir dü-
zeyle, yüzde 5 artması bekleniyor.

Aon’un raporunun bulgularında COVID-19 
salgınının ağırlığı üzerinde de rol oynayan 
bulaşıcı olmayan hastalıkların, küresel çap-
ta sağlık hizmetleri maliyetleri üzerindeki ar-
tış etkisine dikkat çekiliyor. Sağlık hizmetleri 
talepleri üzerinde en çok etkili olacak rahat-
sızlıklar arasında kardiyovasküler hastalık-
lar, kanser, yüksek tansiyon ve diyabet yer 
alıyor. Rapor ayrıca yüksek tansiyon, fizik-
sel hareketsizlik, kötü stres yönetimi, yüksek 
kolesterol ve kötü beslenme gibi sağlıksız ki-
şisel alışkanlıklardan kaynaklanan risk fak-
törlerinin artan yaygınlığını ortaya koyuyor.

Hastalık ve risk sıralaması dünya genelin-
de önemli ölçüde farklılık gösteriyor. Türki-
ye’nin de yer aldığı Avrupa bölgesinde, rapor 
için yapılan anket çalışmasına katılanlar ara-
sında medikal planlar üzerinde en çok mali-
yet etkisine sahip olması beklenen hastalık-
lar kardiyovasküler (katılan ülkelerin yüzde 

77’si), kanser (katılan ülkelerin yüzde 74’ü), 
yüksek tansiyon (katılan ülkelerin yüzde 55’i) 
olarak sıralanıyor. Avrupa’daki risk faktörleri 
arasında en çok öne çıkanlar ise yüksek tan-
siyon (katılan ülkelerin yüzde 80’i), kötü stres 
yönetimi (katılan ülkelerin yüzde 70’i) ve fizik-
sel hareketsizlik (katılan ülkelerin yüzde 60’ı) 
olarak sıralanıyor.

Rapora göre kronik rahatsızlıkları azalt-

mak için aralarında fiziksel check-up, ta-
rama, sağlıklı beslenme ve fiziksel aktivite 
teşviki gibi önleyici stratejilere sahip sağlık 
programlarına eğilen işveren sayısının arttı-
ğı görülüyor. İşverenler ayrıca gereksiz plan 
kullanımını kontrol etme, plan tasarımları-
nı düzenleme, ağları daraltma ve genel fay-
da maliyetlerini sınırlamak için esnek fayda 
planları ekleme gibi geleneksel stratejileri 
kullanmaya devam ediyor.

COVID-19’un medikal programların yöne-
timi kapsamında daha iyi bir küresel yöneti-
şim ihtiyacını ortaya koyduğunu belirten Aon 
Türkiye Sağlık ve Emeklilik Çözümlerinden 
Sorumlu Genel Müdür Yardımcısı Sinem Yal-
çın, “Çok uluslu işverenler halen salgını ve et-
kilerini yönetmeyi öğrenme sürecinde ve bu 
deneyimi çalışanların sağlık ve refah ihtiyaç-
larını daha iyi anlamak ve ele almak için kul-
lanıyorlar. 2021’de bu yıla nazaran yüksek bir 
medikal enflasyon oranı bekleniyor ve bunun-
la birlikte tıbbi ürünler ve hizmetler üzerin-
deki baskılar da giderek artıyor. Bu nedenle 
hem hükümetlerin hem de sağlık sistemle-
rinin COVID-19’un sosyal ve ekonomik etki-
lerine hazırlanması gerekiyor” diye ekledi.2021 yılında tüm dünyada işverenlerin sunduğu sağlık yardımı 

maliyetlerinin yüzde 7,2 artacağı tahmin ediliyor. 2020 yılında medikal 
enflasyon oranının yüzde 13,8 olarak ölçüldüğü Türkiye’de 2021 yılında 

medikal enflasyon oranının yüzde 19’a çıkacağı tahmin ediliyor.

SİNEM YALÇIN: 
“2021’de bu yıla 

nazaran yüksek bir 
medikal enflasyon 

oranı bekleniyor 
ve bununla birlikte 

tıbbi ürünler ve 
hizmetler üzerindeki 
baskılar da giderek 
artıyor. Bu nedenle 
hem hükümetlerin 

hem de sağlık 
sistemlerinin COVID-

19’un sosyal ve 
ekonomik etkilerine 

hazırlanması 
gerekiyor.”
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SONSUZA KADAR 
“ENDÜSTRİYEL” DEVRİM

Uzmanlık alanımın dışına çıkıp, siyasi bir makale kaleme alma niyetinde değilim kesinlikle. 
Ben şahsi çizgime sadık kalarak, son 250 yılda cereyan eden endüstriyel devrimleri mercek 

altına almayı yeğliyorum.

Takvim yaprakları 2009 yılı Ocak 
ayını gösterirken, ben 8 aylık 
Orta Amerika serüvenimi 10 gün-
lük bir Küba gezisiyle sonlan-

dırmaktaydım. Zamanın adeta durduğu 
başkent Havana sokaklarını adımlarken, 
bilhassa kamu binalarının cephelerini 
doktrin edasıyla süsleyen, rejim sloganla-
rının çokluğu ve sıklığı çok tuhafıma git-
mişti. Her tarihi yapının üzerinde veya 
şehrin gözde meydanlarında sürekli aynı 
kalıp sözlere rastlıyordum: El pasado re-
volución, el futuro revolución (Türkçe: 
“Geçmişte devrim, gelecekte devrim), viva 
la revolución (Türkçe: “yaşasın devrim”) ve 
tabi revolución por siempre (Türkçe: “son-
suza kadar devrim”). 12 sene önce bu gü-
zel Karayipler ülkesi hakkında edindiğim 
intiba halen kişisel geçerliliğini korumak-
ta. Fidel Castro ve Che Guevara liderliğin-
de gerçeklesen “Küba Devrimi” 60 yıl ma-
zide kalmış olmasına rağmen, tipik Orta 
Amerika “eğlence” mantalitesine sahip 
Küba halkının, en derin DNA kodlarına ka-
dar nüfuz etmiş. 1959 yılından beri süre-
gelen, bitmek tükenmek bilmeyen bir dev-
rim kısır döngüsü.

Hayır, uzmanlık alanımın dışına çıkıp, si-
yasi bir makale kaleme alma niyetinde de-
ğilim kesinlikle. Ben şahsi çizgime sadık 
kalarak, son 250 yılda cereyan eden en-
düstriyel devrimleri mercek altına alma-
yı yeğliyorum. Yazımda bilhassa “Endüstri 
4.0” olarak adlandırdığımız güncel sana-
yi dönemini detaylı bir şekilde çözümle-
yeceğim. 

İnsanlık tarihimizde inovasyonlar olma-
saydı, ezber bozan icatlar vuku bulmasay-
dı; biz insanlar herhâlde halen mağara-
larda yaşar ve ziyadesiyle ilkel bir hayat 
sürer olurduk. Fakat köprünün altından 
çok sular aktı ve insanoğlu hep araştır-
dı, geliştirdi ve ilerledi. Ateşin bilinçli kul-

lanımı, tarım, yazı, zaman ölçümü, elekt-
rik, bilgisayar ve tabii ki Internet; her biri 
beşeriyet adına koyulmuş mihenk taşları. 
Çağ kapayıp, tarih kitabında yeni bir say-
fa açılmasına vesile olmuş sosyolojik neti-
cede devrimler. 

“Hiçbir şey değişim kadar sabit değildir”, 
modern zamanımıza ait bilge bir değim 
değil. Bundan tam 2500 yıl önce Yunan fi-
lozof Heraklit’ten bize armağan, özlü bir 
antik çağ sözü. Dünyamızın sürekli trans-
formasyon içinde olduğu su götürmez bir 
gerçek. Bilhassa son 30 yılda dijital dünya-
nın tetiklediği global dönüşümler baş dön-
düren hız ve sıklıkta yaşanmakta. Özgün 
zihin insanoğlu her gün bir yenisine fara-
zi ufuklara yelken açmakta, günbegün ev-
rensel inovasyonlarla hayatın akışını de-
ğiştirmekte. Âdemoğlu var olduğu sürece; 

bilimsel, teknolojik ve ekonomik devrimle-
ri durmaksızın meydana getirecek… Revo-
lución por siempre!

TEKNOLOJİK BAĞLAM
Ağustos sayısı makalemde güncel In-

ternet çağını “Web 3.0” yani NESNELERİN 
İNTERNETİ (İngilizce: “Internet of Things”) 
diye adlandırmış ve dünya genelinde ko-
münikasyona hazır 60 milyar cihaz olun-
duğunu ek bir bilgi olarak geçmiştim. 

Günümüz fabrikasyon seri üretiminde 
kullanılan sanayi makineler ve araçları bu 
ütopik rakamda hatırı sayılır bir yer kap-
sıyor. Mevzubahis aletleri Internet aracı-
lığıyla birbirlerine “bağlayınca”, bunlar biz 
insanlardan nerdeyse bağımsız olarak, 
kendilerini koordine ve optimize edip, üre-
tim yapabilecek bir konuma erişecekler. 
Geleceğin bağlantılı, entegre ve otonom 
üretimine “akıllı fabrika” (İngilizce: “smart 
factory”) diyoruz. Eğer insanoğlu bu vizyo-
na ulaşırsa; üretim süresi, maliyeti ve ih-
tiyaç duyulan enerji miktarı düşecek. Bu-
nunla beraber şirketlerin kâr marjı ve 
ürün kalitesi yükselecek.

“Endüstri 4.0” kavram ve akımının fikir 
babası tartışmasız Almanya´dır. Bu teri-
mi dünya literatürüne kazandıran ve glo-
bal gelişimini en ön sıralarda forse eden 
yine Alman siyaseti ve kurumsal şirketle-
ridir. Geleceğin endüstri yaşamına ışık tut-
madan önce, geçmişteki 3 sanayi devrimi-
ni betimlemek istiyorum.

n 1. Sanayi Devrimi (1769): “Buhar maki-
nesi” icadı, mekanizasyon çağının gerçek 
başlangıç noktası olarak kabul edilir. Bu 
tarihten itibaren mekanik üretim tesisle-
ri kuruldu, makineler su ve buhar gücüy-
le çalıştırıldı. Bu çağın başarıları olarak 
demir yolu, kömür madenciliği ve kumaş 
imalatını sayabiliriz.
n 2. Sanayi Devrimi (1870): 19. yüzyılın 

sonundan itibaren “elektrikli” itici güce ge-
çildi. Bu yenilik ikinci endüstriyel devrimin 
başlangıç noktasıdır. 20. yüzyılın erken dö-
nemlerindeki otomobil üretimi sayesinde, 
prodüksiyon alanlarındaki “otomatik” işçi-
lik sürekli daha ileri noktalara taşındı. 
n 3. Sanayi Devrimi (1969): Otomasyon 

1970´li yıllarda had safhalara ulaştı. Buna 
ek olarak “Bilişim Teknolojisi” yavaş ama 
emin adımlarla hayatımızın merkezine 
yerleşmeye başladı. İlkel, büyük “hesap-
lama makinelerinden” sonra kişisel bilgi-
sayarlar şirket ve özel hayat alanlarında 
yeni bir ticaret sektörü oluşturdu.

“ENDÜSTRİ 4.0” GENEL TANIM
20. yüzyılın sonu, “Endüstri 4.0”ın baş-

langıcı olarak kabul edilir ve üçüncü sa-
nayi inkılabının beraberinde getirdiği ge-
lişmeleri kendine baz alır. Hâlihazırda 
devam eden dördüncü safhanın en karak-
teristik özellikleri olarak son 20 yılda zirve 
yapan internet oluşumunu ve dolayısıyla 
dijitalleşmeyi vurgulayabilirim. Bu neden-
le mevzubahis zamanı “dijital çağ” diye 
isimlendiriyoruz. 1990’larda artan popü-
laritesi ile internet bizi tamamen yeni bir 
dünyada yaşatmaya başlattı. 

Dijitalleşme, üretim ve çalışma dünyası-
nı da kökten değiştirdi. Çünkü günümüz-
de artık stokta değil, gerçek talebe veya 
ihtiyaca göre mal üretmek mümkün (İn-
gilizce: “business on demand”). Teknolo-
ji harikası dijital çözümler ve bununla be-
raber bilgi işlemedeki sürekli ilerlemeler 

sayesinde “tam zamanında” ve “sıfır stok-
lu” üretim (İngilizce: “just-in-time produc-
tion”) gibi fabrikasyon prensiplerine eriş-
miş olduk. 

“Nesnelerin İnterneti” zaten birçok şir-
kete ve günlük hayatımıza entegre olmuş 
durumda. Artık bu saatten sonra onsuz 
bir hayatı hayal etmek imkânsız. Günü-
müzde makineleri ve gündelik nesneleri 
internet ile “ağa” bağlayarak, söz konusu 
cihazların görevlerini tamamen otomatik 
gerçekleştirebilir hale getiriyoruz. Dijital 
integralleme, sayısız imkanlar ve olasılık-
ları beraberinde getiriyor. Zaten evvelce 
bilgisayar kontrollü olan üretim sistem-
leri Internet vasıtasıyla, daha yüksek ni-
tel bir dereceye yükselmiş olarak, dijital 
bir ikize (İngilizce: “digital twin”) sahip ol-
maktalar. Bahsettiğim “örgütlenme” sis-
temlerin, bileşenlerin ve insanların bir ağ 
aracılığıyla iletişim kurduğu ve prodüksi-
yonun neredeyse kendi kendini yönettiği, 
akıllı bir fabrikaya (İngilizce: “smart fac-
tory”) yol açıyor.

Güncel süreçte inşaat sektörü gibi kla-
sik ve muhafazakâr endüstri dalları dahi 
dijitalleştiriliyor. 90’lı yılların ortasından 
beri, yapılar dijital olarak 3 boyutlu bir mo-
delde tasarlanabilmekte. Son yıllarda “sa-
nal gözlük” (İngilizce: “smart glasses”) gibi 
akıllı aygıtlar kullanarak, henüz hafriyatı 
dahi çıkarılmamış bir binada sanal gezinti 
yapmak mümkün. Robotik, yapay zekâ, bu-
lutlar, kendi kendine öğrenen algoritma-
lar ve büyük veri gibi terimler güncel “En-

düstri 4.0” sürecinin öne çıkan teknolojik 
destekçileri. 

Birinci ve ikinci sanayi devriminin za-
man aralıklarıyla karşılaştırıldığında, “En-
düstri 4.0” çok daha büyük hızla gelişti. Bu 
sürati sağlayan, yukarıda da belirttiğim 
gibi, kuşkusuz Internet faktörü oldu. 

Kısa ve öz(et) olarak, “Endüstri 4.0” teri-
mi: endüstrideki makinelerin ve makiney-
le işleyen süreçlerin akıllı ve daimî olarak 
bütünleşmesini ve ağ oluşturulmasını (“ör-
gütlenmesini”) tanımlar. 

“ENDÜSTRİ 4.0”IN ÖZELLİKLERİ
Dijital transformasyon ve ağ iletişimi 

gibi gözde terimler, “Endüstri 4.0” faali-
yet alanında çok önemli rol oynamakta-
dır. Ancak, aynı bağlamda, otomasyon da 
bugün hayal edebileceğimizden çok daha 
önemli bir yer edinecek kendine gelecek-
te. İlk etapta yeni sanayi devriminin çeşit-
li olanaklarını ve özelliklerini ele almak is-
tiyorum:
n Esnek “Endüstri 4.0” prodüksiyonu: 

Birçok uzmana göre bu cümle üretim or-
tamının daha ileri derecelerde dijitalleş-
mesi ve ağ iletişimine dahil edilmesi anla-
mını taşır. Genellikle bir ürünü imal etmek 
için, farklı üretim tesislerinde çok sayıda 
adım gerekir. Şirketler arası optimize edil-
miş entegre bir “ağ”, fabrikalar arası daha 
iyi koordine edilmiş adımlara ve dolayısıy-
la belirgin ölçüde daha yüksek üretkenliğe 
zemin hazırlar. 
n Esnek üretim ortamları: Yakın ge-

lecekte, montaj hatlarının çoğu öncelik-
le modüler olarak inşa edilecek ve bu 
nedenle son derece esnek olacaklar. Oto-
motiv sektöründe faal bir yönetici olarak, 
bu trendi son yıllarda şahsen sıklıkla göz-
lemliyorum. Sunduğu avantaj çok bariz. 
En iyi senaryoda, bir ürün tek bir mon-
taj hattında farklı spesifikasyonlara sa-
hip birçok varyasyonlarda üretilebiliyor. 
Bu sadece birçok alanda üretimin karlılı-
ğını artırmakla kalmaz, aynı zamanda dü-
şük öbek büyüklüğündeki bireysel üretim-
ler de müşteri açısından makul fiyatlara 
mal olur. 
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n Optimize lojistik çözümler: Lojistik 
alanındaki akıllı ağlararası iletişim ve di-
jitalleşme sayesinde örneğin tedarik zin-
cirleri algoritmalarla hesaplanabilir ve so-
nucunda optimize edilebilir. Makineler ve 
depolar, eksik üretim malzemelerini oto-
matik olarak bildirir ve bitmiş ürünlerin 
teslimatı akıllı ve dolayısıyla daha hızlı bir 
sistem tarafından gerçekleştirilebilir (Ma-
kalemin son bölümünde konuyla alakalı 
reel bir örneğim olacak). 

n Aktif kaynak koruma: Doğal kaynak-
ların korunmasını göz önünde bulundu-
rarak, ürünler maksimum “mamul yaşam 
dönemi” boyunca en optimize şekilde kul-
lanılabilecek biçimde geliştirilir. Buna ek 
olarak, ürün gruplarının tasarım sürecin-
den itibaren yeniden kullanıma elverişli 
bileşenler ve öğeler saptanır.

n Belirgin müşteri odağı: Müşteriler ve 
üreticiler, “Endüstri 4.0” bağlamında birbi-
rine daha da yaklaşmakta. Akıllı ürünler-
le imalatçılar, ilgili hedef kitlenin istek ve 
gereksinimlerini daha iyi algılayabilmekte 
ve böylece optimize edilmiş ürünler yara-
tabilmekte. “Endüstri 4.0” da ayrıca müş-
teriye çok daha özgün bir şekilde ürüne 
tesir etme imkânı sunulmakta. Yukarıda 
da belirttiğim gibi, “Endüstri 4.0´ın” teknik 
yenilikleri sayesinde müşteriler, ürünle-
ri kısmen kendileri tasarlayabilmekte ve 
böylece onları kişiselleştirebilmektedirler.
n Verilerin etkin kullanımı: “Endüstri 

4.0”daki güçlü dijitalleşme ve ağlararası 
yoğun çalışmanın neticesinde, muazzam 
miktarda veri üretilecek! Bunları sadece 
daha iyi ilişkilendirip değerlendirmeyece-
ğiz, aynı zamanda bağlantılı veriler bizlere 
tamamen yeni hizmet çözümleri oluştur-

ma olanağı sunacaklar. Örneğin, proaktif 
(ön etkin) bakım sözleşmeleri daha etki-
li bir şekilde kararlaştırılabilir, böylece çe-
şitli makineler için duruş süreleri azaltıla-
bilir ve hatta tamamen önlenebilir. Bu tür 
“Endüstri 4.0” çözümleri, bugün hâlihazır-
da kimi sektörde kullanımda, ancak önü-
müzdeki yıllarda artacak olan ağlar arası 
karşılıklı etkileşimle beraber, çok daha ile-
ri seviyelere ulaşacak. 

“ENDÜSTRİ 4.0” 
KAPSAMINDA BAŞLIKLAR

“Endüstri 4.0” faaliyet alanında dört ana 
konudan bahsedebiliriz:

1. “Nesnelerin İnterneti” (İngilizce: “In-
ternet of Things”): Nesnelerin İnterneti 
olarak; dijital çözümlerin ve çeşitli ürünle-
rin (nesnelerin) doğrudan İnternet vasıta-

sıyla “ağa” bağlanmalarını ve online kont-
rollerini tanımlıyoruz. Bu bugün kısmen 
zaten oluşturulmuştur, ancak “Endüst-
ri 4.0” doğrultusunda önemli ölçüde daha 
da artacaktır.

“Endüstriyel Nesnelerin İnterneti” (İngi-
lizce: “Industrial Internet of Things”): IoT 
ile benzer bağlamda, fakat çeşitli üretim 
tesislerinin farklı boyut ve kapsamı ne-
deniyle henüz tam anlamıyla uygulanma-
mıştır. Yakın gelecekte artacak olan oto-
masyon seviyesiyle beraber, her geçen 
gün daha da olgunlaşacak. Otomasyon 

Yani özişlerliğe, “Endüstri 4.0” da çok iş 
düşecek.

“Bulut Bilişim” (İngilizce: “cloud compu-
ting”): Birçok hizmeti bağımsız ve esnek 
bir şekilde kullanma imkânı sunan bulut 
bilişim, zaten şimdiden birçok şirket ta-
rafından başarıyla kullanılmakta. Son yıl-
larda revaçta olan bu altyapı teknolojisi, 
çok yüksek veri hacmine sahip “Endüstri 
4.0´ın” olmazsa olmazlarından. 

2. “Büyük Veri” (İngilizce: “big data”): Bü-
yük veri, “Endüstri 4.0” alanında bir di-
ğer merkezi noktayı temsil etmekte. Eko-
sistemin gelecek zamanlarda günbegün 
üreteceği verileri biz insanlar analiz edip, 
kavrayamayacağız. Fakat gelişme sevi-
yesi yüksek, hızlı işleyen sistemler ve ya-
pay zekânın sahip olduğu sofistike algo-
ritmalar sayesinde bu büyük verilerden 
çok değerli bilgi ve eylem yönlendirici ma-
lumatlar elde edeceğiz. “Büyük veri” sa-
hip olduğu bu potansiyelden ötürü, birçok 
üretim tesisini önümüzdeki 5 yıl içinde ka-
lıcı olarak değiştirecek.

“ENDÜSTRİ 4.0” REEL SENARYO
Reel sanayi yaşamdan basit ama anla-

şılır bir kesiti örnek olarak paylaşmak 
istiyorum. Varsayalım günümüz zama-
nında bir fabrikadaki üretim makine-
si arıza yapmış ve prodüksiyon durmuş 
olsun. Makine başında çalışan işçi, arı-
zayı gidermesi için teknik bir sorumlu-
yu bilgilendirir. Gelen teknisyen sorun 
teşhisi yaptıktan sonra, makine mo-
torunun önemli bir dişlisinin aşındığı-
nı ve değişmesi gerektiği sonucuna va-
rır mesela. Firmanın deposunda gerekli 
yedek parçanın olup olmadığını kont-
rol eder. Şayet yoksa; yandı gülüm keten 
helva. Parça tedarikçiden sipariş edil-
mesi gerekmektedir. Bu da prodüksiyo-
nun birkaç gün sekteye uğraması anla-
mına gelir.

Pek yakın zamanda aynı üretim maki-
nesi çeşitli sensörler ve yazılımlarla do-
natılmış olacak. Bu donanım sayesinde 
sürekli “kendini” tarayıp, analiz edecek. 

Sahip olduğu vibrasyonu veya çıkardı-
ğı sesi baz alarak, kendi kendine teşhis-
ler koyacak. Depo sistemine bağlanarak 
yedek parça mevcudiyetini sorgulaya-
cak, şayet stokta yoksa; sipariş sistemi-
ne bağlanarak bunu özerk tedarik ede-
cek. Bir süre sonra parçanın firmaya 
ulaştığı onayını ilgili sistemden alıp, tek-
nisyeni yine bir program aracılığıyla bil-
gilendirip “kendi” bakımının yapılmasını 
sağlayacak. Böylelikle, minimum insan 
etkileşimiyle, herhangi bir arıza çıkma-
dan önce, proaktif bir şekilde teknik ba-
kım-onarımını sağlamış olacak.

“ENDÜSTRİ 4.0” BAŞARININ 
TEMELİ: DİJİTALLEŞME

Dijitalleşme terimi, “Endüstri 4.0” or-
tamında da yine çok önemli bir rol oy-
namakta. Çünkü gelecekteki imalat sa-
nayinin başarı anahtarı dijital verilerde 

gizli. Bahsettiğim doneleri bir yandan 
müşterilerden, diğer yandan da kısmen 
ürünlerden toplanan veriler olarak iki 
kategoriye ayırabiliriz. Geleceğin üre-
tim sistemlerinde, tekil imalat bileşenle-
ri dahi veri ve bilgi taşıyacak (içerecek). 
Bu sayede, bir üretim hattı çerçevesin-
de, ürün, üretim makinesi ile iletişim ku-
rabilecek ve örneğin “kendisinin” hangi 
bileşke için planlandığını (öngörüldüğü-
nü) bildirebilecek. Bu şekilde, mesela, tek 
bir işlemde paralel olarak belirli bir ürü-
nün farklı varyantlarını üretebilen mon-
taj hatları tasarlamak mümkün olacak. 
Tabi ki yine önkoşul olan imalat ekosis-
teminin gerekli oranda dijitalleştirilmesi 
yerine getirilmesi gerekmektedir. Sonuç 
olarak dijitalleştirme, “Endüstri 4.0´daki” 
üretim süreçlerinin hassas kontrolüne 
ve önemli ölçüde daha yalın ve daha et-
kili bir üretim sürecine olanak tanır.

ARAŞTIRMA | ANALİZ / MİKAYİL BAYDAROĞLU
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H er geçen yıl artan borç-
lanma ile dünyada en 
önemli varlık kalemi 
“alacaklar” olma yolun-

da ilerliyor. 2017’de 21 trilyon dolar-
lık artışın ardından 2018’de yavaş-
layan toplam borç o yıl 3.3 trilyon 
dolar artmıştı. 2019’da ise her ay 
ortalamada 1 trilyon dolar artarak 
yılı 255 trilyon dolarla yeni rekor-
la kapattı. Öyle ki 2019’un sonun-
da toplam borç dünyadaki gayri 
safi yurtiçi hasılanın (GSYH) üç ka-
tını (yüzde 322) aşarak, 2008 finan-
sal krizdeki seviyenin 40 puan üze-
rine (87 trilyon dolar daha fazla) 
ulaştı. Hesaplamaya göre 2020’de 
4,3 trilyon doları gelişmekte olan 
piyasalarda olmak üzere, 20 tril-
yon doların üzerinde küresel tahvil 
ve kredinin 2020’nin sonuna kadar 
vadesi dolacaktı.

IIF’nin verilerine göre 2019’da 
gelişen ekonomilerde finans sektö-
rü dışındaki döviz cinsinden borç, 
2018’e oranla yüzde 8 arttı ve 5,3 
trilyon dolar oldu. Türkiye, Arjan-
tin, Şili ve Kolombiya döviz cinsin-
den borçlulukta 2009’dan bu yana 
en sert yükselişi 2019’da gördü. Bu 
ülkelerin 2020’de 730 milyar dolar-
lık döviz borcunun vadesi geliyor-
du. IIF raporunda “Döviz cinsinden 
borçlanmaya yüksek oranda ba-
ğımlılık, bazı gelişen ekonomilerde-

de hane halkına ait borçlar yüzde 
49,2’ye (2019’da yüzde 47,1), finansal 
olmayan şirketlere ait borçlar yüz-
de 79,6’ya (2019’da 73,7) yükseldi. 
Aynı dönemde, kamuya ait borçlar 
yüzde 77,6 (2019’da 69,1) ve banka 
gibi finansal şirketlere ait borçlar 
da yüzde 65,6 (2019’da 62,8) düze-
yinde gerçekleşti.

Ekonomist Ercan Uysal’ın he-
saplamasına göre, Türkiye ekono-
misinin toplam finansal borçları 
(kamu + reel sektör + hane halkı) 
2020 3. çeyrek sonu itibariyle yak-
laşık 6.5 trilyon TL’ye erişmiştir ve 
bu tutar ulusal gelirin yüzde 145’ine 
karşılık gelmektedir. Burada so-
run bu rakamın yaklaşık yarısının 
(3.1 trilyon TL) yabancı para cin-
sinden olmasıdır. Bu durum kamu 
ve reel sektörün çok ciddi kur ris-
ki altında olduğuna işaret etmek-
tedir. Diğer yandan hane halkının 
kur riskinin bulunmaması olumlu 
bir durumdur.

Türkiye’nin toplam finansal 
borçları, pandemi nedeniyle GSMH 
oranında ciddi sıçrama yaşan-
dı. Daha Mart 2020’de yüzde 118 
olan oran 6 ay sonra yüzde 137’ye 
yükseldi. Hatta bu rakamı yüzde 
145 olarak hesaplıyor. İki rakam 
arasındaki fark IIF’in kamu bor-
cu olarak Merkezi Yönetim borcu-
nu alması ve reel sektör borçlarına 
leasing ve ÖST’leri hesaba katma-
masından kaynaklanmaktadır. Ey-
lül sonunda reel sektörün IIF meto-
duna göre toplam finansal borçları 
da yüzde 73 seviyesine çıkmıştır. 
2009-2020 döneminde Çin ve Şi-
li’den sonra en hızlı borçluluk artışı 
Türkiye reel sektöründe görülmek-
tedir. Bir örnek vermek gerekirse 
Borsa İstanbul’da Net Borç/EBITDA 
oranı 3x seviyesinin üzerinde olan 
şirketlerin toplam şirketler içinde-
ki payı 2005 yılında yüzde 12 seviye-
sindeyken, 2020/06 dönemi sonun-
da yüzde 35’e yükselmiştir. Ayrıca 
şirketlerin yüzde 15’inin borç ora-
nı 2020/06 dönemi sonunda 6 ka-
tın üzerindedir. Pandemi etkisiyle 
2020 yılı sonunda bu oranların çok 
daha yukarı çıkması olasıdır.

ki hükümet ve kurumlar için dikka-
te değer likidite ve geri ödeyememe 
riski oluşturuyor” denildi.

2020’ye başlarken global eko-
nomide büyüme senaryoları var-
ken Covid-19 nedeniyle planlar ter-
se döndü ve devletlerin bütçeleri 
ek açıklarla karşılaşınca hükümet 
borçlarında artışlar görüldü. Ör-
neğin brüt hükümet borçlanmala-
rı mart ayında aylık rekor seviye 
olarak 2,1 trilyon dolara ulaştı. Ge-
lişmiş ekonomilerin toplam bor-
cu bu yılın ilk çeyreğinde 185,4 tril-

Türkiye’nin 2019’da vadesi do-
lan dış borçlarında Mayıs/Hazi-
ran’da ve Kasım’da yoğunluk gö-
rülmekteydi. Ne ilginçtir ki USDTRY 
kuru, bu aylarda yıl içi yeni zirve-
ler yapmıştır. Bu durum dolayısıy-
la önümüzdeki yıl için de duruma 
bakmamıza yol açıyor. Şunu net 

yon dolar olurken, Hindistan, Çin, 
Güney Afrika, Brezilya ve Türki-
ye gibi gelişmekte olan ekonomi-
lerin toplam borçları ise 3 ayda 
2.0 trilyon dolar artarak 72,6 tril-
yon dolar seviyesinde gerçekleş-
ti. Toplam borcun GSYH’ye oranı 
gelişmiş ekonomilerde yüzde 392 
olarak kaydedilirken, gelişmekte 
olan ekonomilerde ise yüzde 230 
oldu. IIF, gelişmekte olan ülkelerin 
bir yılda vadesi dolacak yaklaşık 4 
trilyon dolarlık borcunun yakla-
şık yüzde 17’sini dövizlerin oluştu-
racağı için borcunu ödemekte en 
çok zorlanacak ülkelerin Çin, Bir-
leşik Arap Emirlikleri ve Türkiye 
olacağını vurguladı.

IIF, son borçluluk verilerini 
2020’nin 3. çeyrek sonu için pay-
laştı. Buna göre toplam borç 272 
trilyon dolara ulaşırken dünya 
GSYH’nin yüzde 364’üne tekabül 
etti. Bu oran 2018 sonunda yüzde 
317, 2019 sonunda yüzde 322 idi. 
2020 sonu tahmini ise yüzde 365. 
Bu arada Covid etkilerinin de aylık 
ortalamayı yukarı çektiği net ola-
rak gözüktü. 2020 ilk çeyrekte ay-
lık 1 trilyon artış yaşanırken son-
raki 6 ayda ortalama 2.33 trilyon 
dolarlık artış yaşanmıştır.

Enstitü’nün raporuna göre, top-
lam GSYH’ye oranları dikkate alın-
dığında, yılın üçüncü çeyreğin-

görüyoruz ki 2021’in ilk yarısın-
da vadesi dolan dış borç tutarları 
oldukça makul seviyelerde. Hazi-
ran ayına kadar bu konuda elimiz 
rahat olabilir. Bu da yeni ekonomi 
yönetiminin elini güçlendirebilir 
ve TL’nin değerlenmesi için bir fır-
sata dönüşebilir. 

KÜRESEL BORÇLANMADA
SON GAZ

IIF, son borçluluk verilerini 2020’nin 3. çeyrek 
sonu için paylaştı. Buna göre toplam borç 272 
trilyon dolara ulaşırken dünya GSYH’nin yüzde 
364’üne tekabül etti. Bu oran 2018 sonunda 
yüzde 317, 2019 sonunda yüzde 322 idi.

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü

UZMANGÖZÜYLE
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İŞ DÜNYASI PANDEMİDE EŞİTLİKÇİ 
UYGULAMALAR İÇİN HAREKETE GEÇTİ

A nkara Üniversitesi Siyasal Bilgi-
ler Fakültesi Öğretim Üyesi Doç. 
Dr. Emel Memiş tarafından yürü-
tülen ve işletmeler nezdinde ya-

pılan ankete dayanarak hazırlanan araştır-
ma, Covid-19 salgınının özel sektör üzerindeki 
olası etkilerini toplumsal cinsiyet bakış açı-
sından anlamayı ve kriz dönemlerinde özel 
sektörde toplumsal cinsiyet eşitliğini gözete-
cek politikalar geliştirilmesine katkıda bulun-
mayı hedefliyor.

Toplantının açılış konuşmaları; Birleşmiş 
Milletler Kadın Birimi Türkiye Ülke Direktö-
rü Asya Varbanova, TÜRKONFED Yönetim 
Kurulu Başkanı Orhan Turan ve TÜSİAD Yö-
netim Kurulu Başkanı Simone Kaslowski ta-
rafından gerçekleştirildi.

TÜSİAD Yönetim Kurulu Başkanı Simone 
Kaslowski, “Krizlerde, salgınlarda, doğal afet-
lerde kadınlar ve erkekler farklı şekilde etki-
leniyor. Araştırmalar bu tür kriz anlarında 
ve sonrasında kadınların erkeklerden daha 
olumsuz etkilendiklerini ortaya koyuyor. Bu 
durum COVID 19 salgını için de geçerliliğini 
koruyor. COVID 19 tedbirleri kapsamında ev-
den çalışmanın ve ev içinde geçirilen zama-
nın artmasıyla, kadınlar ve kız çocuklarının 
üzerindeki bakım yükümlülükleri ve ev işle-
rine harcanan zaman da artıyor. Bunun yanı 
sıra, kadınlar ve kız çocukları artan oranda 
aile içi şiddetle mücadele etmek zorunda ka-
lıyor. Bu sorunlarla mücadele etmezsek top-
lumsal cinsiyet eşitsizlikleri derinleşecektir. 
Kadın hakları konusunda büyük mücadele-
ler ve toplumsal dönüşüm ile elde edilen ka-
zanımları daha ileriye taşımak gerekirken, 
krizin bizi bu hedeften uzaklaştırmasına izin 
veremeyiz. Hiçbir krizden, toplumun yarısını 
geride bırakarak çıkamayız” dedi.

“KADIN-ERKEK BİRLİKTE HAYATI 
DÖNÜŞTÜRME GÜCÜNE SAHİBİZ”

TÜRKONFED Yönetim Kurulu Başkanı Or-
han Turan ise şöyle konuştu: “COVID 19 salgı-
nı ekonomik, sosyal ve toplumsal belirsizlikler 

yaratırken, aynı zamanda büyük bir dönüşü-
mün de kapılarını aralıyor. Katılımcı, kapsa-
yıcı ve eşitlikçi bir anlayışla krizi yönetenler, 
tünelin ucundaki ışığın gerçekten çıkış oldu-
ğunu biliyor. Potansiyelimizin yüzde 100’ünü, 
eşit ve adil bir sistem ile kalkınma yolculuğu-
muzun öznesi yapabiliriz. Pandemi döneminde 
özellikle iş, ev, çocuk ve yaşlı bakımı ile çocuk-
ların eğitim sürecine de destek olan kadınla-
rın üzerindeki yükün hafifletilmesi gerekiyor. 
Toplumsal cinsiyet eşitliği temelinde zihinsel 
ve kültürel değişimi, eğitim başta olmak üzere 
sistemsel bir dönüşümle sağlayabiliriz. Top-
lumsal refah için toplumun yüzde 100 katılı-
mı önemli. Toplumsal refah için kadınların 
hayatın her alanına yüzde 100 tam eşitlikçi 
katılımı şart! Pozitif ayrımcılık değil toplum-
sal cinsiyet eşitliği temelinde adil bir sistemin 

inşası ile kadın-erkek birlikte hayatı dönüş-
türme gücüne sahibiz.” 

“KADINLARDA 1.1 MİLYON 
İŞ KAYBI YAŞANDI”

Toplantıda açılış konuşması yapan UN Wo-
men Türkiye Ülke Direktörü Asya Varbano-
va şunları söyledi: “COVID-19 iş gücü piyasa-
sındaki var olan eşitsizlikleri derinleştirdi. 
Salgının özellikle kadınların işleri, kariyerle-
ri ve gelirlerine olumsuz etkileri oldu. Nisan 
2020 ayının verileri kadınların 1.1 milyon iş 
kaybı yaşadığını gösterirken, bu rakam er-
keklerde 1.5 milyon olarak gerçekleşti. Daha 
az sayıda kadın işini kaybetmiş gibi görünse 
de, kadınların iş gücüne katılım oranlarının 
erkeklere kıyasla düşük olduğu düşünülür-
se, kadınlar ciddi oranda bir iş kaybı yaşadı.” 

Kadınların ekonomik güçlenmesi ve top-
lumsal cinsiyet eşitliğini gerçekleştirmek için; 
hükümetler, şirketler, işverenler, çalışan or-
ganizasyonları, sivil toplum kuruluşları ve aka-
demi olmak üzere tüm paydaşların dönüştü-
rücü politikalar üretmeleri gerektiğinin altını 
çizen Varbanova, TÜSİAD ve TÜRKONFED’e 
özellikle toplumsal cinsiyet eşitliği konusun-
da yaptıkları çalışmaları için teşekkür etti.

“COVID-19 SORUNLARI 
DÜZELTMEMİZ İÇİN BİR FIRSAT”

COVID-19 krizinin toplumsal cinsiyet eşitliği 
bakış açısıyla yönetilmesinde kadınların lider-
liğinin önemine değinen UN Women Stratejik 
Ortaklıklar Direktörü Dan Seymour, “COVID-19 
kadınlara yönelik şiddet, ekonomik güçlenme 
gibi konularda var olan eşitsizlikleri daha da 
derinleştirdi. Krizin etkileri kadınlar tarafın-
dan daha fazla hissediliyor. Ev içi bakım, ev-
iş dengesi ve kariyer gibi konularda kadınlar 
ciddi zorluklar yaşıyorlar. COVID-19 hepimiz 
için bir uyanış çağrısı, var olan sorunları dü-
zeltmemiz için bir fırsat” dedi. Özel sektörün 
var olan sorunları çözmek için hesap verebi-
lir ve sorunlara odaklı çalışmaları gerektiğini 
hatırlatan Seymour, UN Women’ın bu konu-
da önemli bir ortak olmaya devam edeceği-
ni sözlerine ekledi.

Açılış konuşmalarının ardından, toplam 
339 şirketin katıldığı “Covid-19 Salgınının Ka-
dın Çalışanlar Açısından Etkileri” araştırma-
sının sonuçları Ankara Üniversitesi Siyasal 

TÜSİAD, TÜRKONFED ve Birleşmiş Milletler Kadın Birimi (UN Women) Türkiye işbirliğinde, 
Covid-19 salgınının özel sektör üzerindeki olası etkilerini toplumsal cinsiyet bakış açısından 

anlamak amacıyla hazırlanan “Covid-19 Salgınının Kadın Çalışanlar Açısından Etkileri” 
Araştırmasının bulguları kamuoyu ile paylaşıldı. 

ARAŞTIRMA | COVID-19’UN KADIN ÇALIŞANLAR AÇISINDAN ETKİLERİ

SİMONE KASLOWSKİ: “Krizlerde, salgınlarda, doğal afetlerde kadınlar ve 
erkekler farklı şekilde etkileniyor. Araştırmalar bu tür kriz anlarında ve sonrasında 
kadınların erkeklerden daha olumsuz etkilendiklerini ortaya koyuyor.”

ORHAN TURAN: “Pandemi döneminde özellikle 
iş, ev, çocuk ve yaşlı bakımı ile çocukların eğitim 
sürecine de destek olan kadınların üzerindeki yükün 
hafifletilmesi gerekiyor.”

Araştırmanın önemli 
bulguları şöyle:
Covid-19 döneminde kadın 
ve erkek çalışanların 
yaşadıkları temel sorunlar 
birbirinden ayrışıyor. 
Covid-19 döneminde kadın 
ve erkek çalışanların 
sorun olarak gördükleri 
3 konuya bakıldığında; 
kadınların yüzde 99’unun 
artan ev işleri ve bakım 
sorumluluğu, yüzde 
97’sinin uzaktan/evden 
çalışma ile artan iş 
yükü, yüzde 95’inin ise 
endişe, psikolojik stres ve 
tükenmişlikten, erkeklerin 
ise yüzde 74’ünün 
salgın döneminde ücret/
gelir yetersizliği, yüzde 
69’unun iletişim ve 
bilişim teknolojilerine 
kısıtlı erişim ve yüzde 
65’inin psikolojik stres ve 
tükenmişlikten bahsettiği 
kaydedilmiştir. 
Kadın ve erkek 
çalışanların yaşadığı 
sorunlarda en büyük 
fark ev-iş dengesi ve 
artan şiddet bağlantılı. 
Araştırmada, kadın 
ve erkek çalışanların 
yaşadığı sorunlarda 
en büyük farkın ev-iş 
dengesi ve artan ev içi 
şiddet bağlantılı olduğu 
görülmüştür. Araştırmaya 
katılan işletmelerin 
neredeyse tamamında 
(yüzde 99) kadın 
çalışanlar tarafından 
ortak olarak iletilen 
sorunlar arasında artan 
ev işleri ve çocuk/yaşlı/
hasta bakımı nedeniyle 
karşılaşılan zorluklar 
belirtilirken, işletmelerin 
yüzde 25’inde bu sorun 
erkekler tarafından 
iletilmiştir. İşletmelerin 
yüzde 89’unda kadın 
çalışanlar ev içi şiddetin 
arttığını belirtirken, 
yüzde 19’unda erkekler 
tarafından bu soruna 
işaret edilmiştir.
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Bilgiler Fakültesi Öğretim Üyesi Doç. Dr. Emel 
Memiş tarafından katılımcılarla paylaşıldı. 

Etkinlik, TÜSİAD Yönetim Kurulu Üyesi ve 
Sosyal Politikalar Yuvarlak Masa Başkanı Nü-
ket Küçükel’in moderatörlüğünde, TÜRKON-
FED Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı ve İş 
Dünyasında Kadın Komisyonu Başkanı Rey-
han Aktar ve Birleşmiş Milletler Kadın Biri-
mi Program Yöneticisi Zeliha Ünaldı’nın katı-
lımıyla gerçekleşen “Krizi Eşitlikçi Yönetmek 
Mümkün mü?” paneli ile devam etti. Panelde 
araştırma bulguları ışığında Covid19 sürecin-
de toplumsal cinsiyete duyarlı müdahaleler 
alınması için öneriler paylaşıldı.

KADINLARIN KARŞILAŞTIĞI 
SORUNLARA YETERLİ 
ÖNLEM ALINAMIYOR

Covid-19 salgını ve ilgili kısıtlamalar başla-
dığından bu yana çalışanların yaşadığı stre-
si azaltmak ve genel refahlarını desteklemek 
üzere, araştırmaya katılan işletmelerin yüz-
de 76’sı özel önlemler aldığını belirtmiş, an-
cak sadece yüzde26’sı kadın çalışanlara yöne-
lik özel önlem alındığını ifade etmiştir. Bunun 
yanında ev ve iş dengesine yönelik veri topla-
yan şirketlerin oranı yüzde 14, iç iletişim ya-
pan şirketlerin oranı yüzde 13 ve aynı konu-
da özel önlem alan şirket sayısı 3’tür. Benzer 
şekilde ev-içi şiddete yönelik veri toplayan 
şirketlerin oranı yüzde 1.5, iç iletişim yapan 
şirketlerin oranı yüzde 6 ve özel önlem alan 
şirket sayısı 1’dir. 

EŞİTLİK ENDEKS DEĞERİ 
YÜKSELDİKÇE ÖNLEM ALMA 
EĞİLİMİ YÜKSELİYOR

Araştırma kapsamında bir eşitlik endek-
si oluşturulmuş, bu endekste eşitlik ilkeleri-
ne yönelik taahhüt vermiş olma/imzacı olma, 
eşitlik faaliyetlerinde iş birliği çalışmaları yap-
ma ve yönetici pozisyonlarında eşit temsil 
sağlama kriterleri dikkate alınmıştır. Eşitlik 
endeks değeri yükseldikçe Covid-19 salgını-
nın etkileriyle mücadelede şirketlerin, artan 
iş yüküne karşı ev-iş dengesine yönelik ve ev 
içi şiddete yönelik önlem alma eğilimi de ar-
tış göstermektedir. 

Araştırma sunumunun ardından toplan-
tı, Birleşmiş Milletler Kadın Birimi Stratejik 
Ortaklıklar Direktörü Dan Seymour’ın, “Ka-
dınların Krizden Güçlenerek Çıkması için 
Özel Sektörün Rolü ve Uluslararası İyi Uygu-
lama Örnekleri” başlıklı ana tema konuşma-
sıyla devam etti. 

ARAŞTIRMADA 
SUNULAN ÖNERİLER

Toplumsal cinsiyete duyarlı müdahale-
ler için öneriler;

1. Kriz etkilerinin görünür kılınması: Dü-
zenli olarak salgının etkilerine dair, cinsiye-
te göre ayrıştırılmış veri ve bilgi toplanması

2. Krize dayanıklı eşitlikçi müdahaleler: 
Şirketlerin çalışanlarının kriz dönemlerin-
de pratik ihtiyaçlarını karşılarken toplumsal 
cinsiyet eşitsizliklerini derinleştirmeyecek 

stratejik (eşitlikçi ve dönüştürücü) müdaha-
leler planlanması

3. “Eşitlik Endeksi”nin Kullanımının Yaygın-
laştırılması: Covid-19 sürecindeki müdahalele-
rinin toplumsal cinsiyet eşitliği açısından de-
ğerlendirilmesinde, bu araştırma verileriyle 
oluşturulan “Eşitlik Endeksi”nin ve bileşenleri-
nin (WEPs taahhüdü, kadın yönetici sayısı vb.) 
işletmelerce kullanımının yaygınlaştırılması

4. İşbirliklerinin Artırılması: Dış paydaş-
lar (kamu ve diğer şirketler) ve STK’lar ile iş 
birliği yapılması

5. Toplumsal cinsiyete duyarlı destek me-
kanizmaları ve politikalar konusunda mev-
zuatın gözden geçirilmesi

6. Toplumu harekete geçirme ve kamuo-
yu farkındalığı: Ortaklıklar ve iş birlikleri ile 
toplumsal cinsiyete dayalı şiddetin bilinme-

si, ele alınması ve bu alanda önleme amaçlı 
verilen mesajların güçlendirilmesi için iş, sa-
nat ve spor dünyasındaki rol modellerin ha-
rekete geçirilmesi 

ULUSAL MEVZUAT VE 
POLİTİKALARA YÖNELİK 
ÖNERİLER:

1. Ulusal politika ve stratejileri belirleyen 
temel belgelerde toplumsal cinsiyet eşitliği-
nin bir hedef olarak yer alması

2. Salgın sürecinde ve genelde kriz dönem-
lerinde hazırlanan teşvik ve destek paketle-
rinde toplumsal cinsiyet eşitliğinin gözetil-
mesi: Örneğin ebeveynlere bakım izni, esnek 
çalışma ve hizmetlere erişim sağlayan uygu-
lamaların teşvik paketleri kapsamına girme-
si veya kurtarma ve teşvik paketlerinin, ev iş 

dengesi üzerine olası etkileri göz önüne alı-
narak tasarlanması vb. 

3. Çalışma Modellerinde Kalıcı Değişik-
lik Kararlarının Toplumsal Cinsiyet Eşitliği-
ne Etkileri Bakımından Değerlendirilmesi: 
Covid-19 tedbirleri sonrasında kalıcı olarak 
uzaktan çalışmaya geçiş olasılığının tüm bo-
yutlarıyla tartışılarak ele alınması; uzaktan/
evden çalışmanın kadınlar açısından fark-
lı zorluklar ve ihtiyaçlar ortaya çıkardığının 
dikkate alınması.

4. Ev ve bakım yükümlülüklerinde eşitsiz-
likle mücadele konusunda uluslararası ba-
şarılı uygulamalar incelenerek bütüncül po-
litika adımlarının oluşturulması ve hedefler 
belirlenmesi.

5. Uluslararası örneklerde olduğu gibi ve 
ulusal politika belgelerinde yer aldığı üzere iş 

ve aile yaşamını uyumlaştırma hedefi kapsa-
mında başta çocuk bakım kurumları olmak 
üzere bakım hizmetlerinin yaygınlaştırılması.

BUNDAN SONRAKİ ADIMLAR
Araştırmanın bulgularından hareketle TÜ-

SİAD, TÜRKONFED ve UN Women tarafından 
özel sektöre yönelik “krizi eşitlikçi yönetmek” 
konulu bir uygulama rehberi hazırlanaca-
ğı ve yaygınlaştırılacağı açıklandı. WEPs ta-
ahhütlerine de dayandırılacak bu rehber ile 
şirketlerin kriz dönemlerinde çalışanları-
nın pratik ihtiyaçları karşılanırken toplum-
sal cinsiyet eşitsizliklerini derinleştirmeye-
cek eşitlikçi ve dönüştürücü müdahalelerin 
planlanması amaçlanıyor. Ayrıca krize daya-
nıklı sürdürülebilir yönetim modellerinin be-
nimsemesi hedefleniyor. 

ARAŞTIRMA | COVID-19’UN KADIN ÇALIŞANLAR AÇISINDAN ETKİLERİ

ASYA VARBANOVA: “COVID-19 iş gücü piyasasındaki var olan eşitsizlikleri derinleştirdi. Salgının özellikle 
kadınların işleri, kariyerleri ve gelirlerine olumsuz etkileri oldu.”
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PANDEMİ SONRASI İŞ HAYATINDA KARMA 
ÇALIŞMA MODELLERİ BENİMSENECEK

U luslararası denetim ve danış-
manlık şirketi EY (Ernst & Young), 
pandeminin çalışma hayatına et-
kilerini incelediği Çalışma Dün-

yasının Geleceği: COVID-19 ve Yeni Normal 
adlı raporunun sonuçlarını açıkladı. EY Tür-
kiye Danışmanlık Hizmetleri Bölümü tara-
fından hazırlanan raporda; COVID-19 krizi 
ile birlikte çalışma modelinde yaşanan zo-
runlu değişimler, işe geri dönüş süreci ve 
COVID-19’un çalışma dünyası üzerindeki 
uzun vadeli etkileri mercek altına alınıyor. 
Çalışan, işveren, yatırımcı ve öğrenci olmak 
üzere 300 katılımcı ile gerçekleştirilen an-
ket sonucu oluşturulan rapor iş dünyasın-
daki dönüşüme ışık tutuyor. 

PANDEMİ SONRASI OFİSE DÖNÜŞ 
KONUSUNDA FİKİR BİRLİĞİ YOK

Rapora göre; uzaktan çalışma modelinin 
çalışma dünyasında hızla yaygınlaşması 
uzun vadede yenilikçi çalışma modellerinin 
temellerini oluşturan bir unsur oldu. Anket 
kapsamında çalışanlara COVID-19 dönemi 
sonrasında sürekli ofiste çalışmaya dön-
mek isteyip istemediklerini sorulduğunda, 
yüzde 54’ünün olumsuz yanıt verdiği görü-
lüyor. Müdürler ve üst düzey yöneticiler ta-
rafından verilen yanıtlara bakıldığında ise 
katılımcıların yüzde 53’ünün krizden son-
ra ofiste çalışmayı tercih edeceğini belirti-
yor. Yönetsel seviyeler arasındaki bu fikir 
ayrılığı bir yandan kuşaklar arası beklen-
ti farkını ortaya koyarken diğer yandan da 
COVID-19 dönemi sonrası çalışma dünyası-
nın geleceğine ilişkin belirsizliklerin bir gös-
tergesi olarak ortaya çıkıyor. Buna karşın 
farklı ihtiyaçlardan dolayı ofise gitmeyi bir 
ihtiyaç olarak gören çalışanların ofiste ça-
lışmayı istemelerinin temel sebepleri ara-
sında sosyal kalmak (yüzde 29), ofiste daha 
iyi çalışma kaynaklarına erişim (yüzde 24) 
ve meslektaşlarla daha iyi iş birliği (yüzde 
23) gibi unsurlar yer alıyor. Y ve Z kuşağın-
dan oluşan öğrenci katılımcıların iş haya-
tından temel beklentileri arasında da esnek 
çalışma modeli başta geliyor. Katılımcıla-

rın yüzde 73’ü, iş hayatına adım attıkların-
da hem ofis hem uzaktan çalışmayı içeren 
karma bir çalışma modeli tercih ettikleri-
ni belirtiyor.

COVID-19 pandemisi yatırımcılar, işveren-
ler ve çalışanların planlarını baştan yaz-
malarına neden olmasının yanında öğren-
cilerin de gelecek planlarını büyük ölçüde 
etkiledi. Öğrencilerin yüzde 63’ü COVID-19 
dönemi ve dijitalleşmedeki hızlanmanın ka-
riyer planlamalarında değişikliğe neden ol-
duğunu belirtiyor. Bunun başlıca nedenleri 
arasında COVID-19 döneminde ve sonrasın-
da değişen müşteri talepleri nedeniyle be-
lirli sektörlerin gelişmesi veya küçülmesi 
(yüzde 54) ve gelişen yeni teknolojiler (yüz-
de 52) yer alıyor.

UZAKTAN ÇALIŞMA ÜRETKENLİĞİ 
ARTIRDI ANCAK YALNIZLAŞTIRDI

Çalışanların yarısı uzaktan çalışma dö-
neminde, COVID-19 öncesi döneme kıyasla 
üretkenliklerinin artığını belirtiyor. Bu ra-

kam, müdür ve üst düzey yöneticiler için yüz-
de 60’a kadar çıkıyor. Buna karşın, uzaktan 
çalışmanın getirdiği bazı zorluklar olduğu 
da anket sonucu ortaya çıkıyor. Bunların 
başında evde çalışılan sürede artan yalnız-
lık duygusu ve insan ilişkilerinin zayıfladı-
ğı düşüncesi geliyor (yüzde 41). Bu modelin 
bir diğer zorluğu ise evdeki alan yetersizli-
ği nedeniyle iş ve özel alan arasında fark-
lılık bulunmaması (yüzde 41). Katılımcıların 
yüzde 37’si ise uzaktan çalışmanın herhan-
gi bir zorluk teşkil ettiğini düşünmüyor. Bu 
düşünce, özellikle Y kuşağına ait katılımcı-
larda daha baskın (yüzde 40).

Yurtiçi ve yurtdışı seyahat yasakları kal-
dırıldıkça, eski etkileşim şekillerine dönülüp 
dönülmeyeceği kurumlar için henüz hâlâ 
tartışma konusu. Bu bağlamda çalışanların 
yarısından fazlası (yüzde 55) COVID-19 son-
rasında kısıtlı derecede iş amaçlı seyahat 
yapmak istediğini belirtiyor. COVID-19 önce-
si dönemde çalışanların yüzde 18’i ‘genel-
de’ iş seyahati yaptığını belirten, kriz son-

rasında bu sıklıkta seyahat etmek isteyen 
kişiler yalnızca yüzde 3’lük bir kesim. Ola-
sı iş seyahatlerinin sebeplerine ilişkin ola-
rak çalışanların çoğunluğu, etkinlik ve eği-
tim gibi nedenlerden dolayı seyahat etmek 
istediğini belirtiyor. Çalışanların yüzde 20’si 
ise kurumlarının sıfır seyahat politikası iz-
lemesi gerektiği düşünüyor.

Teknoloji yalnızca krizin kısa vadede etki-
leri ile başa çıkmak için değil, uzun vadede 
yeni normale uyum sağlamak için gerekli 
bir faktör olarak öne çıkıyor. Müdür ve üst 
düzey yöneticilerin yüzde 61’i gelecekte ku-
rumlarının mevcut dijital araçlarını ve tek-
nolojisini geliştirmek için orta seviyede de-
ğişikliğe ihtiyacı olduğunu düşünüyor. Olası 
değişiklikler arasında, çalışanların yüzde 55’i 
COVID-19 sonrasında kurumlarının uzaktan 
çalışmayı basitleştirmeye yönelik aksiyon-
lar almasını isterken, yüzde 48’lik bir ke-
sim, iş gücü planlaması için yeni araçların 
geliştirilmesi talep ediyor. İşverenler tara-
fında ise yüzde 59’luk bir kesim, çalışanla-
rın mevcut durumda kullanmakta olduğu 
teknolojilerde ve araçlarda bir değişiklik 
yapmayı düşünmüyor. Teknolojik altyapı-
ya ilişkin bu fikir ayrılığı gelecekte dijital 
dönüşümün boyutu hakkında soru işaret-
leri yaratıyor. 

Gelişen teknolojiler ve çalışma dünyası-
nın her geçen gün daha da içine giren diji-
tal dönüşüm, çalışanlar için yeni yetkinlik 
ihtiyacını de beraberinde getirdi. Çalışanla-
rın yüzde 59’u uzaktan çalışma ve çevrimi-
çi toplantı becerilerini geliştirmeye yönelik 
eğitimlerin yürütülmesini isterken, yüzde 
58’lik bir kesim çevrimiçi eğitim ve gelişim 
platformlarının yaygınlaştırılmasını talep 
ediyor. Y kuşağına ait çalışanların yüzde 
25’i gelecek öğrenme ve yetenek gelişimi 
planlamalarını büyük ölçüde, yüzde 49’u da 
orta derecede değiştirdiğinin altını çiziyor.

Çalışma dünyasının gelecek oyuncula-
rı olan öğrencilerin yüzde 64’ü, dijitalleş-
me ve teknolojik gelişmelerin daha verimli 
ve etkin bir çalışma dünyasına katkı sağ-
layacağı düşüncesinde. Öğrencilerin yüz-
de 66’sı dijitalleşme ile birlikte çalışanların 
yeni yetkinlik ihtiyacının artacağını düşü-
nüyor. Bu bağlamda, öğrencilerin gelece-
ğe yatırım yapmak adına edinmek istedik-
leri yetkinliklerin en başında veri analitiği 
ve uygulamaları (yüzde 39), tasarım odak-
lı düşünme (yüzde 28) ve bulut teknolojileri 
(yüzde 19) gibi dijital yetkinlikler yer alıyor.

EY Türkiye Danışmanlık Hizmetleri Bö-
lüm Başkanı Gökhan Gümüşlü, rapor so-
nuçları ile ilgili şu değerlendirmede bulun-
du: “Uzun vadede teknolojinin hâkim olduğu 
yeni bir çalışma dünyası bizleri bekliyor. Bu 

bağlamda, iş sürekliliği sağlamak ve yeni 
normale adapte olmak adına kurumların 
bazı aksiyonlar almaları bir tercihten öte 
artık bir zorunluluk. Organizasyon şema-
sının yeniden şekillendirilmesi, artan es-
neklik ve uzaktan erişime dayalı yeni rol-
ler ve süreçler geliştirilmesi, kurumların 
gündeminde olması gereken unsurlar ola-
rak öne çıkıyor. 

Kurumların yeni normale adaptasyon dö-
neminde ofislere dönüşe geçmesiyle gele-
neksel çalışma yöntemlerinden sıyrılmak 
zorunda kaldığını görüyoruz. COVID-19 ön-
cesi çalışma düzeninin izlerini taşıyan bu 
sürecin birçok yeniliği de beraberinde ge-
tirdiği söylenebilir. Zira uzaktan çalışmanın 
yaygınlaşmasıyla beraber uzun vadede tam 
zamanlı olarak ofiste çalışma konusu soru 
işaretleri yaratıyor. Özellikle genç nesilde 
artan esneklik arayışı, kurumları çalışan-
larına ofisten ve uzaktan çalışmayı kapsa-
yan karma çalışma modelleri sunmaya teş-
vik ediyor. Ayrıca, bu modellerin uzun vadeli 
olarak uygulanabilmesi için bu çalışma mo-
dellerine uygun ödüllendirme, yan haklar, 
teknoloji gibi destekleyici unsurların da şir-
ketler tarafından sağlanması bekleniyor.”

SEKTÖRLER UZUN VADEDE 
POZİTİF EĞİLİM GÖSTERECEK

Raporda COVID-19 krizi ve beraberinde 
gelen belirsizlik ortamının tüm sektörleri 
farklı şekillerde etkilediği belirtiliyor. An-
ket sonuçlarına göre; teknoloji, perakende 
ve telekomünikasyon sektörleri yatırımcı-
lar tarafından en olumlu etkilenen sektör-
ler olarak değerlendirilirken, petrol ve gaz, 
otomotiv, enerji ve altyapı ile medya ve eğ-
lence sektörleri ise en olumsuz etkilenen-
ler olarak öne çıkıyor. Krizin sektörler üze-
rindeki etkilerinin uzun dönemde devam 
etmesi bekleniyor. Ankete katılan yatırım-
cıların yüzde 50’si kriz döneminde pozitif 
etkilenen sektörlerin uzun vadede de pozi-
tif eğilim göstereceğini düşünüyor. En çok 
yatırım yapılan sektörlere bakıldığında, pe-
rakende (yüzde 55) ve teknoloji (yüzde 45) 
sektörleri başı çekiyor.

Çalışanların yüzde 54’ü COVID-19 dönemi sonrasında sürekli ofiste çalışmaya dönmek 
istemiyor. Öğrencilerin yüzde 73’ü, iş hayatına adım attıklarında hem ofis hem uzaktan 

çalışmayı içeren karma bir çalışma modeli tercih ettiklerini belirtiyor.

EY Türkiye’nin Çalışma 
Dünyasının Geleceği: 

COVID-19 ve Yeni 
Normal raporuna göre; 

uzaktan çalışma modelinin 
çalışma dünyasında hızla 

yaygınlaşması uzun vadede 
yenilikçi çalışma modellerinin 

temellerini oluşturan bir 
unsur oldu.

ARAŞTIRMA | ÇALIŞMA DÜNYASININ GELECEĞİ

GÖKHAN GÜMÜŞLÜ: “Uzun 
vadede teknolojinin hâkim 
olduğu yeni bir çalışma 
dünyası bizleri bekliyor. 
Bu bağlamda, iş sürekliliği 
sağlamak ve yeni normale 
adapte olmak adına 
kurumların bazı aksiyonlar 
almaları bir tercihten öte 
artık bir zorunluluk.” 
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VERGİLERLE İLGİLİ 
ÖNEMLİ HUKUKİ HUSUSLAR

Av. Elvan Kılıç, vergilerle ilgili dikkat edilmesi gereken 
hususları Ekovitrin okuyucuları için kaleme aldı.

ELVAN KILIÇ

Avukat

UZMAN GÖZÜYLE

Vergi, Anayasa’mızın 73. mad-
desinde yer alan ve her-
kesin ödeme gücüne göre 
ödemekle yükümlü oldu-

ğu bir görevdir. Gelir Vergisi, Kurum-
lar Vergisi, KDV (Katma Değer Vergisi, 
ÖTV (Özel Tüketim Vergisi), MTV (Mo-
torlu Taşıtlar Vergisi), Damga Vergisi, 
Emlak Vergisi gibi çeşitli vergi türleri 
bulunmaktadır. Bu vergiler ülkemiz-
de birçok mevzuatlarda düzenlenmiş 
olup her bir vergi türü ayrı bir kanu-
na tabi tutulmuştur. Örnek vermek 
gerekirse; 213 sayılı Vergi Usul Ka-
nunu, 193 sayılı Gelir Vergisi Kanu-
nu, 5520 sayılı Kurumlar Vergisi Ka-
nunu, 3065 sayılı Katma Değer Vergisi 
Kanunu, 4760 sayılı Özel Tüketim Ver-
gisi Kanunu, 488 Damga Vergisi Ka-
nunu, 7338 Veraset ve İntikal Vergi-
si Kanunu gibi daha birçok vergiyle 
ilgili hukuki düzenlemeler ülkemiz-
de mevcuttur. 

Yeni kurulan işletmelerin ve genel 
olarak işyerlerinin ödemesi gereken 
birtakım vergiler vardır. Bunlar süre-
leriyle birlikte;

n Damga Vergisi: Maliye Bakanlı-
ğınca belirlenen mükellefler, kurum 
ve kuruluşlar tarafından bir ay için-
de düzenlenen kağıtların vergisi, er-
tesi ayın yirminci günü akşamına ka-
dar vergi dairesine bir beyanname ile 
bildirilir ve yirmi altıncı günü akşamı-
na kadar ödenmektedir.

n Muhtasar Beyanname: İster şa-
hıs işletmeleri olsun ister şirket ol-
sun işverenler vergi kesintisi yapma-
ya sorumlu tutuldukları işlemleri için 
muhtasar beyanname vermek zorun-
dadırlar. On kişiden az işçi çalıştıran 
işyerleri vergi dairesini bilgilendir-
mek şartıyla üç ayda bir muhtasar 

belge düzenledikleri veya kullandık-
ları vergi inceleme raporuyla tespit 
olunanların, kanunla kurulmuş mes-
leki kuruluşlarına ve 3568 sayılı Ka-
nunla kurulan birlik ve meslek odala-
rına bildirilmesi vergi mahremiyetini 
ihlal sayılmamaktadır. 

n Gelir Vergisi mükellefleri ser-
maye şirketleri her yıl mayıs ayının 
son gününe kadar vergi tarhına esas 
olan kazanç tutarları ile bunlara isa-
bet eden vergi miktarlarını gösteren 
levhayı almak zorundadırlar.

n Beyanname, vergi borçlarının tu-
tarını hesaplamak için mükellefler ta-
rafından, vergi kanunlarında belirlenen 
dönemlerde vergi dairelerine iletilen 
yazılı bildirilerdir. Beyannameler kâ-
ğıt üzerine veya E-Beyanname olarak 
düzenlenebilir. Her mükellefin, vergi-
nin türüne göre beyanname sorumlu-
luğu bulunmaktadır. Beyanname ve-
rilmediği taktirde Vergi Usul Kanunu 
353. Maddede belirtilen özel usulsüz-
lük başlığı altında; her bir belge için 
240 TL’den aşağı olmamak üzere bu 
belgelere yazılması gereken mebla-
ğın veya meblağ farkının yüzde 10’u 
nispetinde özel usulsüzlük cezası ke-
silmektedir. Yine ayrıca;

n Özel usulsüzlük cezası kesilmesi-
ne rağmen mecburiyetleri yerine ge-
tirmeyenlere yeniden süre verilerek 
bu mecburiyetleri yerine getirmeleri 
bildirilir. Verilen sürede bu zorunlu-
lukların yerine getirilmemesi halin-
de yukarıda yazılı özel usulsüzlük ce-
zaları bir kat artırılarak uygulanır.

n Tahsilat ve ödemelerini banka, 
benzeri finans kurumları veya pos-
ta idarelerince düzenlenen belgelerle 
tevsik etme zorunluluğuna uymayan 
mükelleflerden her birine, her bir iş-
lem için bu maddeye göre uygulanan 
cezalardan az olmamak şartıyla işle-
me konu tutarın yüzde 5’i nispetinde 
özel usulsüzlük cezası kesilir. Lakin 
bir takvim yılı içinde kesilecek özel 
usulsüzlük cezasının toplamı 1 Ocak 
2020’den itibaren 1.800.000 TL’yi geç-
memelidir.

n Elektronik ortamda beyanname 
verilmesi zorunluluğuna uyulmama-
sı durumunda kesilmesi gereken özel 
usulsüzlük cezası, beyannamenin 

beyanname verebilirler. İlgili aya iliş-
kin Muhtasar Beyanname izleyen ayın 
23. gününe kadar beyan edilip 26. gü-
nüne kadar ödenir.

n Katma Değer Vergisi Beyanname-
si: Şahıs işletmeleri ve şirketler her ay 
KDV beyannamesi vermekle yüküm-
lüdürler. KDV bir tüketim vergisidir ve 
işlem üzerinden hesaplanarak fatu-
ra üzerinde gösterilir. İşlemin türüne 
göre KDV yüzde 1, yüzde 8 ya da yüzde 
18 oranında olabilir. İlgili ayın KDV Be-
yannamesi izleyen ayın 24. günü ak-
şamına kadar beyan edilip 26. günü 
akşamına kadar ödenmelidir.

n Geçici Vergi Beyannamesi: İşlet-
melerin ya da şirketlerin mali kar/za-
rar durumları Geçici Vergi Beyanna-
mesi ile üçer aylık dönemlerde beyan 
edilir. Gelir Vergisi mükellefleri için 
geçici vergi oranı yüzde 15, kurum-
lar vergisi mükellefleri içinse geçici 
vergi oranı yüzde 20’dir. Geçici Vergi 

yasal süresinin sonundan başlaya-
rak elektronik ortamda 30 gün için-
de verilmesi halinde 1/10 oranında, bu 
sürenin dolmasını takip eden 30 gün 
içinde verilmesi halinde ise 1/5 ora-
nında uygulanır.

n Beyannamenin kâğıt ve elektro-
nik ortamda hazırlanmasının yanı sıra, 
kanunda düzenlenen dönemlere de 
dikkat edilmelidir. Zira vergiler belli 
dönemlerle beyan edilmektedir. Ba-
zıları her ay verilir iken bazıları 3 
ayda bir verilmektedir, bazıları ise 
yıllık olarak düzenlenmektedir. Her 
dönemin sorumluluğu o dönemle sı-
nırlı kalmaktadır.

n Beyanname düzenlendikten son-
ra, mükellefe vergi dairesine iletilen 
beyannameler karşılığında tahakkuk 
fişi verilir. Kendisine verilen tahakkuk 
fişiyle mükellef bağlı olduğu vergi dai-
resine borcunu öder. Tahakkuk fişinde 
verginin son ödeme tarihi yazılmak-
tadır. Belirtilen tarihlerde ödenmeyen 
vergilere gecikme faizi uygulanır. Ver-
gi miktarının çok yüksek olması du-
rumunda veya tarihinde ödenmeyen 
vergi borcu için vergi dairesi tarafın-
dan mükellefin banka hesabına blo-
ke konulabilmektedir.

n Mükellefin, kendisine tahakkuk 

üç aylık dönemlerin kapanmasını iz-
leyen ikinci ayın 14. günü akşamına 
kadar beyan edilir ve 17. günü akşa-
mına kadar ödenir.

n Yıllık Gelir Vergisi Beyanname-
si: Şahıs işletmeleri gelir vergisi mü-
kellefi olarak her yıl 25 Mart’a kadar 
bir önceki yılın mali kar ya da zararı-
nı yıllık gelir vergisi beyannamesi ile 
beyan ederler. Yıllık Gelir Vergisi Be-
yannamesi ilk taksiti mart ayı sonu-
na kadar diğer taksiti ise temmuz ayı 
sonuna kadar olmak üzere iki taksit 
halinde ödenir.

Vergi Usul Kanunu’na göre, vergi 
borcunun doğması için birtakım hâl 
ve şartların gerçekleşmesi gerekmek-
tedir. Devletin vergi alacağının yani 
karşı taraftan bakıldığında mükelle-
fin vergi borcunun doğması için, ver-
ginin konusu ile mükellefi arasında, 
kanunun aradığı şartların ve ilişki-
nin oluşması gerekir. Bu ilişkiye ver-
giyi doğuran olay denilmektedir. Yine 
vergiyi doğuran olayın gerçekleşmesi 
vergilemenin sona ermesi bakımın-
dan yeterli değildir. Vergilendirme sü-
reci denilen ve dört aşamadan olu-
şan sürecin tamamlanması gerekir. 

Buna göre, vergilerle ilgili olarak 
dikkat edilmesi gereken birtakım hu-
suslar var:

n Mükelleflerin vergi tarhına esas 
olan beyanları, kesinleşen vergi ve ce-
zaları ile vadesi geçtiği halde ödenme-
miş bulunan vergi ve ceza miktarla-
rı Maliye Bakanlığınca açıklanabilir. 
Ayrıca kamu görevlilerince yapılan 
adlî ve idarî soruşturmalar ile ilgili 
olarak talep edilen bilgi ve belgeler 
ile bankalara, yapacakları vergi tah-
siline yönelik bilgiler verilebilir. Sah-
te veya muhteviyatı itibariyle yanıltıcı 

ettirilen vergisini ödememesi duru-
munda bağlı bulunduğu vergi daire-
si tarafından kendisine ödeme emri 
tebliğ edilir. Mükellef kendisine teb-
liğ edilen ödeme emrine 7 gün içe-
risinde itiraz edebilir akabinde dava 
açabilir. Verginin tahakkuku ve ceza-
nın kesinleşmesi için geçmesi gere-
ken vergi mahkemesinde dava açma 
süresi; mükellefin bilinen adresinde 
tebligat yapıldığı hallerde tebliğ tari-
hinden, aksi halde tutanakla tespit 
olunan ilan tarihinden itibaren baş-
lamaktadır. Davanın açılması ve gö-
rülmesi sonucunda verilen kararda 
borcu kesinleşirse mükellef o borcu 
ödemek zorundadır. Borcun haksız 
olduğu veya yanlış bir mükellefin ha-
nesine yazıldığı anlaşılırsa, mahkeme 
kararı ile borç silinir.

n Vergi Usul Kanunu 122. madde-
sine göre mükellefler, vergi muame-
lelerindeki hataların düzeltilmesini 
vergi dairesinden yazı ile isteyebilir-
ler. Vergi dairesinin ilgili servisi dü-
zeltme talebini kendi mütalaasını da 
ilave ederek, düzeltme merciine gön-
derir. Düzeltme mercii talebi yerinde 
gördüğü takdirde, düzeltmenin yapıl-
masına ilişkin karar oluşturur, talebi 
yerinde görmediği takdirde, keyfiyet 
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düzeltmeyi isteyene yazı ile tebliğ olu-
nur. Yaptıkları düzeltme talepleri red-
dedilenler, şikâyet yolu ile Maliye Ba-
kanlığına müracaat edebilirler.

n Bir mükellef şahsın veya şirke-
tin kanundaki vergi sorumluluklarını 
zamanında yerine getirmemesi veya 
eksik getirmesi sonucunda vergi ziyaı 
cezası meydana gelmektedir. Aynı şe-
kilde şahsi, medeni hal veya aile du-
rumu hakkında yanlış veya eksik be-
yanda bulunarak vergi durumunda 
değişiklik yapılması da vergi ziyaı ceza-
sı kapsamına girmektedir. Vergi Usul 
Kanunu Madde 344’e göre vergi ziyaı-
na sebebiyet verildiği takdirde, mü-
kellef veya sorumlu hakkında ziyaa 
uğratılan verginin bir katı tutarında 
vergi ziyaı cezası kesilir. Defter ve ka-
yıtlarda hesap ve muhasebe hileleri 
yapanlar, gerçek olmayan veya kay-
da konu işlemlerle ilgisi bulunmayan 
kişiler adına hesap açanlar veya def-
terlere kaydı gereken hesap ve işlem-
leri vergi matrahının azalması sonu-
cunu doğuracak şekilde tamamen veya 
kısmen başka defter, belge veya diğer 
kayıt ortamlarına kaydedenler, ilgili 
evrakları tahrif edenler veya gizleyen-
ler veya muhteviyatı itibariyle yanıltıcı 
belge düzenleyenler veya bu belgele-
ri kullananlara üç kat, bu fiillere işti-
rak edenlere ise bir kat olarak vergi 
ziyaı cezası kesilmektedir.

n Yine mükellef borcunu ödeyerek 
uzlaşmak isteyebilir. Uzlaşma hususu 
Vergi Usul Kanunu 376. Maddesinde 
ve devamında Ek Madde 1’de düzen-
lenmiştir. Uzlaşmak isteyen mükellef, 
vergi ceza ihbarnamelerinin tebliğ ta-
rihinden itibaren 30 gün içinde, vergi 

dairesine kendisi veya vekili aracılığı 
ile bir dilekçe vererek, vergi ve ceza-
yı Vergi Usul Kanunu’nun 376. mad-
desine göre, vadesinde ödeyeceğini 
belirtebilir. Böyle bir durumda vergi 
ziyaı cezasının birinci defada yarısı 
indirilir. Daha sonra gelen cezaların 
da 1/3’ü indirilir. Usulsüzlük ve özel 
usulsüzlük cezalarında ise, her de-
fasında 1/3’ü indirilir.

17.11.2020 tarihinde Resmî Gazete’de 
yayımlanan “Bazı Alacakların Yeniden 
Yapılandırılması ile Bazı Kanunlarda 
Değişiklik Yapılması Hakkında Kanun” 
vergi borçlarını yeniden yapılandır-
mış ve kolaylık olması açısından 2021 
Ocak ayı itibari ile ödeme süresi ön-
görülmüştür. Buna göre; Hazine ve 
Maliye Bakanlığı’na, Sosyal Güvenlik 
Kurumu’na, gümrük müdürlükleri-
ne, belediyelere, özel idarelere gibi 
kurumlara ödenecek vergi borçları, 
gelir, kurumlar, katma değer vergisi, 
özel tüketim, motorlu taşıtlar, gümrük 
vergileri, emlak, çevre temizlik vergi-
leri ve onlara ilişkin ceza-faizler, öğ-
renim kredisi borçları ve daha birçok 
çeşit vergi türlerine ait vergi borçları-
nın yapılandırılması düzenlenmiştir.

UZMAN GÖZÜYLE
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YORUMANALİZ

Dünyada Formula 1 takip-
çileri ve yarış pilotları ta-
rafından en çok sevilen 
ve hayranlık duyulan pist-

lerden biri olan Intercity Istanbul 
Park, 9 yıl aradan sonra, 13-15 Ka-
sım tarihlerinde tekrar Formula 1’e 
ev sahipliği yaptı. Yağışlı hava, zorla-
yıcı kaygan zemin ve yıllardır Türki-
ye GP için duyulan özlem, bu hafta 
sonunu daha başlamadan oldukça 
özel bir hale getirmişti. Neredeyse 
kırılmadık rekor bırakmayan Lewis 
Hamilton’un, Michael Schumac-
her’in 7 şampiyonluk rekorunu In-
tercity İstanbul Park’ta egale etme-
siyle, 2020 Türkiye GP, Formula 1 
tarihinin gelmiş geçmiş en özel ya-
rışlarından biri olarak tüm dünyada 
hatıralara kazındı. 

Sıralama turları müthiş bir he-
yecana sahne oldu. Beklenen yağ-
murun gelmesiyle beraber, kırmızı 
bayrak nedeniyle pilotlar uzun bir 
süre pitte beklemek zorunda kaldı. 
Zeminin zorlayıcılığı, pek çok pilota 
beklediklerinden fazla sorun yaşat-
tı. Red Bull takımı ilk iki seansta çok 
iyi sonuçlar alıp ilk iki sıraya yerleş-
ti. Max Verstappen, ilk iki seansta en 
iyi tur zamanlarına imza attı ve pole 
pozisyonu için en kuvvetli aday ko-
numundaydı. Ferrari ise ikinci se-
ansta iki pilotuyla beraber elenip bu 
seneki hayal kırıklıklarına bir yeni-
sini daha ekledi. Üçüncü ve son se-
ansta ise, Racing Point sürücüleri 
Lance Stroll ve Sergio Perez harika 
performanslar gösterip büyük bir 
sürprize imza attılar. Lance Stroll, 
1:47.765’lik derecesiyle hem kariye-
rinin ilk pole pozisyonunu kazanıp 
hem de takımı Racing Pointe tari-
hinde ilk pole pozisyonunu kazandı-
rırken, onun 0.290 saniye gerisinde 

dan Türkçe yayınla paylaşıldı ve biz 
Türklere büyük gurur yaşattı.

Tarihe geçen 2020 Türkiye Grand 
Prix’inden sonra iki isime ayrı bir 
parantez açmak lazım: Lewis Hamil-
ton ve Vural Ak. Lewis Hamilton he-
nüz 35 yaşında 7. şampiyonluğunu 
kazanarak, daha önünde yarışaca-
ğı yılları da göz önüne alırsak, yük-
sek ihtimalle en çok şampiyon olan 
pilot rekorunu kıracağını da tüm 
dünyaya gösterdi. Dominant aracı 
sayesinde bu başarılara imza attığı 
yolunda eleştirilse de, özellikle Tur-
bo-Hybrid çağında sürüşünü epey 
olgunlaştırdı ve komple bir yarış-
çı haline geldi. Yakın tarihe baktığı-
mızda gerek Vettel, gerek Schuma-
cher de sporu domine ettiği yıllarda 
dominant araçlara sahiplerdi. For-
mula 1’de kötü bir araçla yarış ka-
zanılabildiğini fakat iyi olmayan bir 
araçla şampiyon olunamadığını 
herkes görebilir. Şampiyonu şampi-
yon yapan faktörlerden olmazsa ol-
mazı yetenek ve hız faktörü dışında, 
istikrar, sabır, takımla uyum, fark-
lı yarış ve pist koşullarında çabuk 
adaptasyon ve yarış içi strateji yö-
netimi gibi faktörlerin hepsi Hamil-
ton’da fazlasıyla var. Bu sporda tek 
bir pilot için gelmiş geçmiş en iyi de-
mek pek adaletli olmayabilir çün-
kü her dönemin araçları, imkanları, 
pistleri ve regülasyonları farklı. Yine 
de yarıştan sonra onu daha aracın-
dan çıkmadan ilk tebrik eden raki-
bi Vettel’in ve pek çok Formula 1 pi-
lotu da dahil olmak üzere çoğu spor 
severin hem fikir olduğu bir şey 
var ki o da Lewis Hamilton’un jene-
rasyonunun en büyük pilotu oldu-
ğu olduğu. 

Vural Ak’a gelecek olursak, Tür-
kiye’nin Formula 1 yarışlarına ev sa-

Max Verstappen, 1.556 saniye geri-
sinde Sergio Perez kendine yer bul-
du. Yarış hafta sonuna şampiyonluk 
ihtimaliyle başlayan Lewis Hamilton 
ise, Stroll’un 4.795 saniye gerisin-
de, altıncı sırada yarışa başlamaya 
hak kazandı.

Pazar günü, yarış çok heyecanlı 
bir startla başladı. Henüz ilk virajda 
Valtteri Bottas ve Esteban Ocon spin 
attılar fakat yarışa devam ettiler. Bu 
esnada Lewis Hamilton ve özellik-
le Sebastian Vettel çok iyi bir start 
performansı gösterdiler. Hamilton 
6. sıradan 3. sıraya yükselirken, Vet-
tel de 12 sıradan 4. sıraya yükselip 

hipliği 2011’de sona erdikten sonra, 
Intercity İstanbul Park’ın AVM, otel 
gibi değerlendirilmesi olasıyken, 
kendisi taşın altına elini koyup bu 
harika pisti bir değer olarak kaybet-
mememizi sağladı. Intercity İstan-
bul Park, geride kalan yıllarda hal-
ka açık pist günlerine, güvenli sürüş 
eğitimlerine, dünya devi firmalarla 
sürüş akademisi partnerliklerine, 
Türkiye’de bir ilk olan V Weekend 
Motoring festivallerine ve sayısız 
motor sporları aktivitesine ev sa-
hipliği yaptı. Vural Ak, yolun başın-
dan beri hayalini kurduğu Formula 
1 ev sahipliği için de yıllarca müca-
dele etmeyi bırakmadı ve bu sene 

inanılmaz bir starta imza attı. Ya-
rışı 36 tur boyunca Lance Stroll 
lider olarak sürdürdü. Takımlar, 
farklı pit ve lastik stratejileriyle 
birbirlerine karşı avantaj yakala-
maya çalıştılar. 37. turda Stroll pite 
girerken, Perez liderliği aldı fakat 
aynı turda Hamilton’a geçilmek-
ten kurtulamadı. Bu turdan itiba-
ren ise bir şampiyon, tüm dünyaya 
bir şampiyon performansı izletti. 
Turbo-Hybrid çağında pilotajından 
daha ziyade aracının sayesinde 
tüm rekorları kırdığı konusunda 
eleştiriler alan Hamilton’un, şam-
piyonluk için yarışı Bottas’ın önün-
de tamamlaması yeterliydi. Bottas 
da bu yarışta toplam 6 spin ata-
rak zaten Hamilton’un gerisinde 
bitirmeyi garantilemişti. Hamilton 
ise, limitlerini zorlayıp, kuruyan 
zeminde aşınmış lastiklerini slick 
lastik gibi kullanarak, takımı pite 
çağırmasına rağmen pite girmeyip 
kendi stratejisini yöneterek, Mic-
hael Schumacher’in en çok şam-
piyon olan pilot rekoruna bir şam-
piyona yakışan bir yarış zaferiyle 
ortak oldu. Son turun son sektö-
ründe, takım arkadaşı Leclerc’in 
hatasından faydalanan Vettel ise 
Perez’in arkasında 3’üncülüğü alıp 
bu sezon ilk defa podyuma çıktı. 
Max Verstappen de yarışın favo-
rilerinden olmasına rağmen, hem 
kötü bir start aldı hem de sabırlı 
bir sürüş ortaya koyamayıp yaptığı 
hatalar neticesinde yarışı 6. sırada 
tamamladı. Son tur, yarışın sunu-
cusu Serhan Acar’ın gelmiş geç-
miş tüm şampiyonları sıraladığı ve 
finiş anına son şampiyon Hamil-
ton’u denk getirerek yaptığı nefes 
kesen muhteşem anlatımı saye-
sinde Formula 1 resmi hesapların-

yarış takviminde Türkiye’nin yer 
almasını sağladı. Küresel anlamda 
dünyayı sarsan pandeminin bel-
ki de bu sene hayatlarımıza getir-
diği tek güzel gelişme Formula 1’i 
tekrar Türkiye’de izleme şansına 
erişmemiz oldu. Pandemi döne-
minde küresel ekonomik problem-
ler ülkemizde de derinden hissedi-
lirken, kendi sermayesiyle bu riski 
alıp bu başarıya imza atan Vural 
Ak ve ekibi ne kadar tebrik edi-
lip kendilerine ne kadar teşekkür 
edilse az. Dedikoduların gerçeğe 
dönüşüp, Intercity İstanbul Park’ın 
2021 takviminde de yer alması di-
leğiyle.

YILLARDIR BEKLENEN TÜRKİYE GP, 
TARİHE GEÇEREK GERİ DÖNDÜ

Küresel anlamda dünyayı sarsan pandeminin belki de bu 
sene hayatlarımıza getirdiği tek güzel gelişme Formula 1’i 
tekrar Türkiye’de izleme şansına erişmemiz oldu.

CAN İLGÜRGEN 

Pandemi döneminde 
küresel ekonomik 
problemler ülkemizde de 
derinden hissedilirken, 
kendi sermayesiyle bu riski 
alıp bu başarıya imza atan 
Vural Ak ve ekibi ne kadar 
tebrik edilip kendilerine ne 
kadar teşekkür edilse az.






